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آپارتمان در 
آستانه گرانی

وزیر نیرو گفت: حل پایدار مشــکلات حوضه آبریز زاینــده رود از اهداف اولیه این وزارتخانه اســت و این امر 
بدون کمک و همراهی تمام ذی نفعان این حوضه آبریز محقق نمی  شود.به گزارش روابط عمومی وزارت 
نیرو، » رضا اردکانیان« در سیزدهمین جلسه شورای هماهنگی حوضه آبریز زاینده رود در حضور استانداران اصفهان، 
یزد، چهارمحال و بختیاری و نمایندگان کشاورزان، وزارت صنایع و سازمان حفاظت محیط زیست، افزود: در سال های 
کتورهایی چــون افزایش بهــره  وری و راندمــان آب در بخش  هــای مختلف نهایــت توجه را  ترســالی  باید به عوامــل و فا
می  کردیم تا امروز به وضعیت کنونی کم آبی دچار نشویم.وی افزود: به همین خاطر وضعیت کنونی پیش آمده برآیند 

خطای همه ما در جایگاه  های مختلف است و به همین خاطر نباید فرد خاصی را...

هفته  چهارم آذر، یعنی از 18 تا 24 آذر، بازار مسکن اصفهان در انحصار آپارتمان های ارزان قیمت بود. تعداد 
ک شهر سپرده شدند از تمام آپارتمان های  آپارتمان های ارزانی که در این هفته  برای فروش به مشاورین املا
ارزان  پاییز بیشتر است؛ به همین دلیل میانگین قیمت آپارتمان های فروشی در این هفته  نسبت به هفته های گذشته 
پایین تر بود. در بازار خانــه نیز فعلا حجم عرضه پایین اســت و صاحب خانه های زیادی اصلا راضــی به فروش ملک خود 
نمی شوند. با وجوداین، تعداد آپارتمان های فروشی ارزان  قیمت طی هفته  گذشته آنقدر زیاد بود که خانه های فروشی 
بازار مسکن در حاشیه قرار داشتند. متوسط قیمت آپارتمان های فروشی شهر اصفهان در ادامه  روند نزولی سه هفته   

گذشته ، در هفته  چهارم آذر نیز کاهش پیدا کرد و از 524 میلیون تومان به 303 میلیون  تومان رسید...
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 حل مسئله زاینده رود
 در گرو  همراهی ذی نفعان 

بازار مسکن اصفهان از 18 تا 24 آذر چه وضعیتی داشت؟

وزیر نیرو تاكید كرد:

03خ�ب

اصفهان دارای 
بهترین شرایط 
جمعیتی است

05اقتصاد

» شرکت های دانش بنیان معدنی آنطور 
که باید و شاید در استان فعال نیستند.« 
فعالان بخش معدن اصفهان نسبت به فعالیت تعداد 
محــدود شــرکت هــای دانــش بنیــان معدنــی در این 
استان گلایه مند هستند. طرح های دانش بنیان در 
مراحــل مختلــف، بازدهــی بخــش معــدن را افزایش 
کید بر  می دهنــد. ایــن در حالی اســت که بــا وجــود تا
دانش و فعالیــت های دانــش محور به عنــوان مزیت 

رقابتی بخش های مختلف اقتصادی...

کید بر  مدیرکل ثبت احوال اصفهان با تا
اینکه در حال حاضر در استان اصفهان 
دارای بهترین شرایط جمعیتی هستیم، تصریح کرد: 
اما باید توجه داشــته باشــیم کــه این جمعیــت رو به 
پیــری اســت و بایــد بــا برنامه ریــزی منظــم وضعیــت 
مطلوب فعلی جمعیت حفظ شــود. حسین غفرانی 

کجانی در گفت وگو با مهر ضمن اشاره...

دادســتان کل کشــور پاســخ دســتگاه 
قضایی به درخواست احمدی نژاد را به 
چند روز آینده موکول کرد. حجت الاسلام منتظری در 
حاشیه همایش تخصصی مبارزه با قاچاق کالا و ارز  در 
پاسخ به سوالی  درباره انتشــار پیام تصویری از سوی 
احمــدی نــژاد و تعییــن ضرب الاجــل بــرای دســتگاه 
قضایی گفت: در یکی دو روز آینده پاسخ آن را خواهیم 

داد. گفتنی است رئیس جمهور سابق...

 سایش دانش
در معدن
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هوای اصفهان پس است!

 بر اساس اعلام محیط زیست استان
اصفهان در سال جاری حتی یک روز هم هوای پاک نداشته است 
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هر کشوری در سنای آمریکا 
لابی دارد، ما نداریم

۶۰ روز از ســخنرانی ترامپ و ارجاع برجام به 
کنگره گذشته است. اما کنگره علی رغم همه 
گمانه زنی ها در مورد لغو برجام و برگشت تحریم های 
هســته ای، در این مورد ســکوت کرد. توپ دوباره به 
زمین ترامــپ برمی گــردد. ترامپ و نماینــده آمریکا در 
ســازمان ملــل در ایــن دو مــاه گذشــته تلاش هــای 
بسیاری کردند که برگه حضور منطقه ای ایران و برنامه 
موشکی آن را در چشم رسانه ها و شرکای اروپایی خود 
بزرگ و غیرقابل بخشــش جلوه دهند تا شاید فاتحه 
برجام را از این مسیر بخوانند. آخرین بار آن نیز نمایش 
نیکی هیلــی با ارائه اســنادی ادعایی و نســبت دادن 
موشک یمنی به ایران بود. سوال این است که کنگره 
چــرا در این بــاره ســکوت کــرد و تصمیــم آمریکایی ها 
درباره برجام چیست؟ در این باره علی خرم، نماینده 
پیشــین ایران در ســازمان ملل و کارشــناس مسائل 
بین المللــی در گفت وگو بــا خبرآنلاین گفــت: »کنگره 
موقعی کــه موضــوع توافق هســته ای یــا برجــام به او 
گــر بخواهد  محول شــد، به خوبــی می دانســت کــه ا
کنش منفی به توافق هسته ای نشان دهد،  هرگونه وا
چند تاثیر منفی به جا خواهد داشت. اول اینکه برجام 
را لغو کند. ترامپ هم مایل بود برجام توســط کنگره 
لغو شــود، نه توســط خــودش.  دوم اینکــه متحدین 
اروپایی آمریکا همه مخالف این نقض برجام بودند و 
هســتند و از ایــن جهت می خواســتند کنگــره چنین 
کاری را نکنــد، هیئت هــای متعــددی بــه واشــنگتن 
فرستادند و روسای کمیسیون های مختلف و رئیس 
کنگــره نماینــدگان آمریــکا بــا روســای دموکــرات و 
جمهوریخــواه صحبــت کردنــد و همــه ســعی کردند 
کنگــره را برحــذر بدارند. این هــم دومین عامــل بود.  
گــر بــر اثر ایــن نقض ایــران هم  ســومین عامــل اینکه ا
کنــش نشــان مــی داد و اقــدام علیه امنیــت و صلح  وا
جهانی صــورت می گرفــت  و در نهایت کنگــره بود که 
مســئول این کار بود.« وی افزود: »درســت اســت در 
مجلــس نماینــدگان تعــدادی جمهوریخــواه تنــدرو 
هســتند، امــا ایــن نظــر همــه اعضــای کنگــره نبــود. 
بنابراین کنگره به این نتیجه رسید که نه در مجلس 
سنا و نمایندگان آمریکا به اندازه کافی رای وجود دارد که 
علیه برجام موضــع  گیری 
کننــد یــا تحلیل و تفســیر 
گر چنین  کنند و نه اینکه ا
کاری را کننــد بــا حقــوق 
بین الملل و با نقش آمریکا 
مساعد است. پس کنگره 
این دو ماه را گذراند، هیچ 
چیزی نگفت و الان توپ 
در زمیــن دونالــد ترامــپ 
کید  افتاده است.« وی تا
کرد: »مجلس نمایندگان 
کــه  شــوتی  نخواســت 
دونالــد ترامــپ تــوپ را 
فرستاده به داخل کنگره، 
اینهــا بــه بــازی آن تــن 
دهنــد. آنهــا هم ســکوت 
کردنــد. حــالا ایــن دو مــاه تمــام شــده و می خواهند 
گر می خواهی این کار را  بگویند آقای دونالد ترامپ تو ا
بکنی، خودت باید تصمیم بگیری. یعنی در حقیقت 
بی اعتبــاری یا اعتبــارش، می افتــد گــردن ترامپ، به 
جای اینکــه گردن مجلس نماینــدگان بیفتد.« خرم 
کید کرد: »حالا دونالد ترامپ  درباره اتفاقات آینده تا
ممکــن اســت خــودش تصمیــم دیگــری بگیــرد؛ در 
پانزدهــم ژانویه موقعــی که دونالــد ترامپ قرار اســت 
موضوع تحریم ها یا لغو تحریم ها را تمدید کند، در آن 
گر لغو تحریم ها  موقع ممکن است این را امضا نکند  و ا
را امضا نکند، یعنی عملا برجام را نقض کرده است. یا 
کنــد، امــا بیایــد  اینکــه ممکــن اســت آن را امضــا 
تحریم های مشابه آنها را به نام های غیر از هسته ای؛ 
مثلا به بهانه برنامه موشکی ایران ارائه دهد. همان راه 
برای کنگره هم باز است، یعنی کنگره می تواند به اسم 
تروریســم، به اســم توســعه موشــکی ایــران، به اســم 
دخالت مثلا در یمن یا هر بهانه دیگری تحریم هایی را 
تصویب کند. « نماینده پیشین ایران در سازمان ملل 
در پاسخ به این سوال که »آیا کنگره می تواند تصمیم 
بگیرد ترامپ را از آن تاییدهای سه ماهه معاف کند؟« 
کیــد کــرد: »اینهــا برمی گــردد بــه اینکــه یــک بحث  تا
همیشگی که من داشــتم و آن داشتن لابی در آمریکا 
گر ما یــک لابــی جانــدار پروپاقرصی در  اســت. یعنی ا
آمریــکا داشــتیم کــه می توانســت در داخــل مجلــس 
نمایندگان یا مجلس ســنا دوستانی داشته باشد که 
توصیه کند و آنها یک چنین نظری را پیش ببرند، بله، 
می توانستند جلوی دونالد ترامپ را بگیرند و اصلا یک 
قانونی تصویب کنند که نیازی نیست رئیس جمهور 
ایــن کار را کند؛ مثلا در مورد توافق هســته ای برجام. 
ولی متاسفانه چون ما چنین اهرمی را در آمریکا نداریم 
و هیچ وقت هم دنبالش نبودیم، هیچ وقت هم حاضر 
نشدیم امنیتش را به رســمیت بشناسیم، در نتیجه 
یهودی ها، اسرائیلی، عرب ها، عربستان، مصر، ترکیه، 
ارمنی  ها، هندی ها، چینی ها و همه در داخل مجلس 
نمایندگان و سنا دارای لابی هستند، ولی ایران چنین 
چیزی ندارد. به این خاطر ایران از این نظر بی ســلاح 
اســت، بی دفاع اســت و کســی نیســت که دنبــال کار 
ایران باشــد. همه کارت ایران را برای دشــمنی به کار 
می برند، در حالی که باید کسانی باشند که مدعی یک 
چنین اقدامات تندروانه از سمت جمهوریخواهان یا 
لابــی اســرائیل در داخــل مجلــس نمایندگان و ســنا 

باشند.« 

طعنه آشنا به صداوسیما: بیشتر از 
بی بی سی و من وتو استفاده کنید

مشــاور فرهنگــی رئیــس جمهــور بــه تــلاش 
صداوسیما برای پررنگ کردن یک کمپین در 
کنش نشــان داد. حســام الدین آشــنا  فضای مجازی وا
نوشــت: »ســهم خواهــی را دیــدم. نعــل وارونــه بخــش 
سیاســی شــده صــدا و ســیما در دامــن زدن بــه پویــش 
سفارشی پشیمانی خوب از کار درنیامده است. شما که 
امکانات دارید! پس بیشتر تلاش کنید، بیشتر از بی بی 
سی و من و تو استفاده کنید، فیلم های آرشیو محرمانه 
را بیرون بکشید، از نویسندگان خلاق تری استفاده کنید؛ 

شاید بشود.«

 ایران و روسیه
 پیروز  نبرد  سوریه  هستند

رئیــس جمهــوری فرانســه درخصــوص آینده 
سیاسی سوریه پس از شکست گروه تروریستی 
داعش گفت: چه ایران و چه روسیه را پیروز نبرد زمینی 
بدانیم، بشــار اســد بــه موجــب حمایــت آنهــا در قدرت 
می ماند. بــه گــزارش ایرنا به نقــل از خبرگزاری فرانســه، 
مکرون با طــرح برخی ادعاهــای خلاف واقع علیه اســد 
ح فرانســه، برقــراری صلــح، میــن روبــی،  گفــت: طــر
غیرنظامی سازی سوریه و دستیابی به راه حلی سیاسی 
اســت کــه بــه ایجــاد صلــح پایــدار در ســایه حمایــت از 
اقلیت ها، مســیحی ها، سنی ها و شــیعیان منجر شود. 
رئیس جمهوری فرانسه از پایان نبرد ائتلاف نظامی تحت 
هدایت آمریکا علیه داعش تا اواســط یا اواخــر ماه فوریه 
)بهمن - اسفند( خبر داد و ابراز امیدواری کرد که پس از 
آن، گفت وگوهای سیاســی با حضور نماینــدگان دولت 
ســوریه و معارضــان آغــاز شــود. اظهــارات روز یکشــنبه 
مکرون در شــرایطی اســت که کشــورهای غربــی و عربی 
بیش از شش سال پیش، سناریوی ساقط کردن دولت 
قانونی بشار اسد را کلید زدند و سوریه را به دام گروه های 
تروریستی انداختند. رئیس جمهوری فرانســه امروز در 
 شــرایطی از پایــان نبــرد ایــن ائتــلاف علیــه داعــش خبر 
می دهد که مقام های آمریکایی می گویند تا هر زمان که 

»لازم باشد« در سوریه خواهند ماند.

 حقوق نمایندگان 
هفت میلیون است 

کســیون امیــد نســبت بــه ماجــرای  عضــو فرا
افزایش 7۰ درصدی حقوق نمایندگان مجلس 

کنش نشان داد. وا
 پروانــه سلحشــوری در گفــت وگــو بــا انتخــاب، ضمــن 
7۰ درصــدی حقــوق نمانیــدگان  تکذیــب افزایــش 
گفت: خبــر را دیــدم، اما باورم نشــد که این خبر درســت 
گــر اینطــور باشــد مــن هرگــز ایــن حقــوق را   باشــد. ا
نمی توانــم بپذیرم، آن هم در شــرایطی کــه مردم تحت 
گر این موضوع، واقعیت داشته باشد،  فشــار هســتند. ا
قطعــا بــا آن مخالفت مــی کنــم. مطمئن باشــید ســایر 

نمایندگان نیز با آن مخالفت می ورزند. 
هیچ نماینــده ای نمی پذیرد در شــرایطی کــه کارگران و 
دیگر اقشار جامعه تحت فشــار زندگی می کنند، حقوق 
شــان افزایــش 7۰ درصدی داشــته باشــد. وی افــزود: از 
مجلس تنها در مــاه اول فیش حقوقــی دریافت کردیم؛ 
اما اصــل حقوق مــا حــدود هفت میلیــون اســت. البته 
هزینه هایی زیادی از جمله کارمندان نمایندگان وجود 
دارد. البته مبلغی هم برای دفاتــر نمایندگان می دهند 
که برای اجاره و کارمندان در نظر گرفته شده است. برای 
مثال، نمایندگان تهران دفاتر چهارگانه در پردیس، ری، 
شــمیرانات و اسلامشــهر دارند که هزینه اجاره و حقوق 
کارمندان برعهده آنان اســت. من چهار کارمند دارم که 
کسیون زنان در  باید شخصا پول آنها را بپردازم. رئیس فرا
پاسخ به سوالی در مورد بودجه برخی موسسات و نهادها 
که اخیرا در فضای جنجالی مورد توجه قرار گرفته است، 
ابراز داشت: بعید می دانم بودجه موسسات و نهادها در 
قم حذف شود. من در کمیسیون فرهنگی در این رابطه 
 بحث کــردم و با اشــاره به ســخنان حضرت علــی )ع( که 
می فرمایند، فقر از هر دری وارد شــود، دیــن از همان در 
خارج می شود، گفتم که وضعیت معیشتی مردم خوب 
گر بحث  نیســت و این بودجه بــه ملت فشــار مــی آورد. ا
اقتصاد مقاومتی اســت، بنابرایــن باید از یــک جاهایی 
بزنیم و در مقابل نباید به مردم و طبقه فرودســت فشار 

مضاعف وارد شود. 
وی بــا اشــاره بــه کــم توجهــی بــه مســائل مهمــی چون 
زنان سرپرســت خانواده، عنوان کرد: متاســفانه در این 
میان، در بودجه 97، اعتبارات لازم برای زنان سرپرست 
خانــواده، نســبت به ســال قبــل کم  شــده اســت. خب 
کجــای ایــن کار منطقی اســت؟ مــن فکــر می کنــم این 
نهادها و افرادی که کمک دریافت می کنند، باید از این 
کنون 53  بودجه هــا صرف نظــر کننــد. وی ادامــه داد: ا
موسسه وجود دارد که براساس بودجه 97، پول دریافت 
می کنند؛ اما خوشبختانه دولت امر مثبتی را شکل داده 
که براســاس آن، پول ها به طور مستقیم به موسسات و 
نهادها پرداخت نمی شود، بلکه تمامی این موسسات 
بودجه خود را باید از وزارت خانه ای که زیر مجموعه آن 

تعریف می شوند، دریافت کنند. 
وی ضمــن ابــراز نگرانــی از تاثیــر بودجــه 97 بــر شــرایط 
اقتصــادی مــردم گفــت: در جلســه دیــروز کمیســیون 
فرهنگی کــه میزبان گروهی از ســازمان برنامــه و بودجه 
که شرایط  بودیم، گفتم نگران این بودجه هســتم، چرا
مــردم خــوب نیســت و ایــن بودجــه انقباضی بــه مردم 
 فشــار می آورد و از ســوی دیگر بحــران ســازی اجتماعی 
می کند. افزایــش قیمت بنزین بــه هــزار و 5۰۰ تومان به 
همــراه محرومیــت 3۰ میلیــون نفــر از یارانــه نقــدی، به 
معنــای آن اســت که همــه چیــز  دو تا  ســه برابــر افزایش 
قیمت پیدا می کنــد. چطور می خواهند تــورم را کنترل 
کســیون امیــد اضافه کــرد: با ایــن حال،  کنند؟عضو فرا
معتقدم دولــت از طرفی مجبور اســت دســت به چنین 

اقداماتی بزند. 

کوتاه از                  سیاست گفت و                       شنود

وزیر  دفاع:

شکایت ایران  از  آمریکا به زودی به سازمان ملل ارجاع  می شود 
وزیر دفــاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح گفت: 
شــکایت جمهــوری اســلامی ایــران از آمریــکا 
درخصوص ادعای نیکی هیلی، نماینده دائم این کشور 
در سازمان ملل مبنی بر تحویل تسلیحات ایرانی به انصار 
الله یمن و نشــان دادن تصویــری از این موشــک ها تهیه 
 شــده اســت که به زودی به ایــن نهادبین المللــی ارجاع 
می شود. به گزارش خانه ملت، امیرسرتیپ امیر حاتمی 
روز دوشــنبه در گفت وگویــی در خصــوص ادعــای ســفیر 
آمریکا در سازمان ملل در مورد کمک تسلیحاتی ایران به 
یمن و اســتفاده از موشــک ایرانی بــرای حمله بــه ریاض 
ح شــده، مجموعه فنی  اظهارداشــت: بنابــر ادعای مطــر
حوزه دفاعــی جمهــوری اســلامی ایــران در حال بررســی 
ادعای نیکی هیلی نماینده دائم آمریــکا مبنی بر تحویل 

تســلیحات ایرانی بــه انصــار الله یمن و 
نشان دادن تصویری از این موشک ها 
 در ســازمان ملــل اســت. وی افــزود: از 
این رو مجموعه های فنی حوزه دفاعی 
جمهوری اسلامی درخواستی را تنظیم 
کــرده تــا بتــوان در ایــن رابطــه جهــت 
شــفافیت بــه ســازمان ملــل شــکایت 
کنیــم. وزیــر دفــاع دولــت دوازدهــم 

تصریح کرد: دشــمنان جمهــوری اســلامی می توانند هر 
ح شکایت، بنا به  ح کنند؛ اما به دنبال طر ادعایی را مطر
درخواست جمهوری اســلامی ایران باید قطعه ای از این 
موشــک ها تحویل ایران داده  شــود. امیر حاتمــی یادآور 
شد: بدون بررســی و از راه دور نمی توان پاسخ این ادعا را 

شــکایت  زودی  بــه  رو  ایــن  از  داد، 
جمهــوری اســلامی ایــران در قالــب 
درخواســتی تهیــه و بــه ســازمان ملــل 
ارجــاع مــی شــود. دبیــر شــورای عالــی 
امنیت ملی هم گفت: سخنان نماینده 
آمریکا در ســازمان ملــل دربــاره ایران و 
تــوان دفاعــی یمــن، نمایشــی بســیار 
ضعیف، مســخره و حتی فاقد پشتوانه 
فنی اســت. به گــزارش ایرنــا، دریابــان علی شــمخانی در 
گــر  جمــع خبرنــگاران افــزود: جمهــوری اســلامی ایــران ا
اقدامی انجام دهد بدون هیچ ابهامی آن را آشــکارا اعلام 
می کند و هیچ ابهامی در کارهای خود ندارد. وی افزود: 
ســخنان »نیکی هیلی« نماینــده آمریکا در ســازمان ملل 

گر قرار اســت با سند چیزی را ثابت کنند  فاقد سند بود و ا
بمب های خوشه ای آمریکا در خیابان های صنعا سندی 
قوی تر اســت که دخالــت آمریــکا را در وضعیتی کــه علیه 
مــردم یمن ایجاد شــده، نشــان مــی دهد. گفتنی اســت 
نیکی هیلی نماینده آمریکا در سازمان ملل روز پنجشنبه 
کنفرانــس  بیســت وســوم آذرمــاه 9۶ در جریــان یــک 
مطبوعاتــی در پایگاهــی نظامــی، بقایــای موشــکی را که 
مدعی شد از یمن به سمت فرودگاه ریاض شلیک شده به 
نمایــش گذاشــت و جمهــوری اســلامی ایــران را حامــی 
تروریسم و موشک پرتاب شده را ساخت ایران اعلام کرد. 
این ادعاهای بی اساس هیلی از سوی جمهوری اسلامی 
کشــورها و   ایــران، انصــارالله یمــن و مقامــات برخــی 

سازمان های بین المللی بی پاسخ نماند.

در باب فایده و تعداد جلسات علنی مجلس؛

مقایسه آماری و کیفی مجلس ایران و کنگره آمریکا
ســخنگوی قوه قضائیه روز دوشــنبه 27 آذر ماه در 
ششــمین همایش ملــی نقــش پژوهــش در فرآیند 
قانونگذاری اظهار داشته است که »برخی اوقات مصوباتی در 
شورای نگهبان بررسی می شود که هیچ فایده ای برای کشور 
نداشــته و تنها زمــان مجلس را می گیــرد. به عنــوان مثال در 
موضوعات مربــوط به سیاســت خارجی، مصوبــات مجلس 
اغلب هیچ مشــکلی را حل نمی کند و این مصوبات راهکاری 
عملیاتی ندارند.« و برای حل این مشــکل جدی، پیشنهاد 
کرده که »به جای تولیــد انبوه قوانین جزئی و تعــارض آنها در 
اجرا باید به جامعیت قوانین نیز توجه کرد. بهتر است در این 
راستا تعداد جلسات علنی مجلس در هفته کاهش پیدا کرده 
و نمایندگان بیشتر زمان خود را به برگزاری جلسات کارشناسی 
و تخصصی در تصویب قوانین اختصاص دهند.« سخنگوی 
شورای نگهبان برای نشان دادن بی کیفیتی مصوبات مجلس 
شــورای اســلامی به قوانین کنگره آمریکا در مورد ایران اشاره 
کرده اســت و گلایه کرده اســت آنچه کــه در مجلس ایــران به 
کنش مناســبی بــه اقدامات  تصویــب می رســد نمی توانــد وا
ک، بر اساس این  قانونگذاران آمریکایی باشد. به نوشته تابنا
اظهارات، به نظر می رسد چند مسئله حداقل برای تعدادی 
از مسئولان و نمایندگان مجلس به یک باور تبدیل شده اند: 
1- تعداد جلسات مجلس در ایران زیاد است، 2- مجلس به 
شــکل انبوه قانــون تولید می کنــد؛ ولی ایــن قوانیــن اجرایی 
نمی شــوند، 3- مــا در ایــران قانــون بیش از حــد نیــاز داریم، 

مشکل در اجراست.
 

   آیا تعداد روزهای کاری و جلسات مجلس زیاد است؟
برای ابطال ادعای اول کافی اســت که تعــداد روزهای کاری 

مجلــس شــورای اســلامی را بــا روزهــای کاری کنگــره آمریــکا 
مقایســه کنیــم. آمار نشــان می دهد کــه طی چهار ســالی که 
مجلس قبلی یعنی مجلس نهم مشــغول به کار بوده اســت، 
کلا 425 جلســه مجلس تشکیل شده اســت؛ به عبارت دیگر 
مجلس نهم به طور متوســط در هر ســال 1۰۶ جلســه داشته 
اســت در حالی که تقویم روزهــای کاری کنگره آمریکا نشــان 
می دهــد که کنگــره در ســال جــاری میــلادی، 182 روز کاری 

خواهد داشت.
 

   آیا مجلس به شکل انبوه قانون تولید می کند؟!
یــک بررســی کــه در هفته های گذشــته منتشــر شــد، نشــان 
می دهــد که نماینــدگان مجلــس شــورای اســلامی تقریبا هر 
شش ماه یک بار یک قانون قابل اعتنا درباره مسائل مختلف 

کشــور نوشــته اند، به عبارت دیگر در فهرســت قوانینی که در 
18 مــاه نخســت کار مجلس دهم به تصویب رســیده اســت، 
جدای از لوایحی که دولت به مجلس تقدیم کرده و با تصویب 
مجلس به قانون تبدیل شده اند، تنها سه طرح قابل اعتنای 
نوشته شده توســط نمایندگان مجلس وجود داشته است. 
جدای از این تعدادی در حدود 2۰ طرح نمایندگان مجلس 
نیز به قانون تبدیل شــده اند که نمی تــوان آنهــا را قابل اعتنا 
دانست چون طرح های کوتاه نهایتا یک صفحه ای بوده اند 
کــه نمی تــوان آن را قانونگذاری جدی دانســت. تــازه از میان 
همین سه طرح قابل اعتنای مصوب مجلس دهم، یک طرح 
به مقابله با تحریم های آمریکا اختصاص داشــته است که به 
احتمال زیاد در زمره قوانینی اســت که آقای کدخدایی آن را 
بی خاصیت می داند. در حالی تعداد طرح های قابل اعتنای 

تبدیل شده به قانون در 18 ماه اول کار مجلس دهم عدد سه 
را نشان می دهد که جالب اســت بدانید بررسی موسسه پیو 
نشان می دهد کنگره فعلی آمریکا تنها در هفت ماهه اول سال 

2۰17، به عدد 4۶ مصوبه قابل اعتنا رسیده است. 
با کمــی حســاب و کتــاب می تــوان بــه ایــن نتیجه رســید که 
تعداد مصوبات قابل اعتنای آمریکایی ها، تقریبا سی تا چهل 
 برابر طرح های قابــل اعتنای تبدیل به قانون شــده مجلس 

ماست!
 

    آیا ما قانون های تصویب شده زیادی داریم؟
وجود انبوهی از قوانین تصویب شده که اجرا نمی شوند یکی 
دیگر از ادعا های خلاف واقعی اســت که به طور مداوم درباره 

فرایند قانونگذاری در ایران تکرار می شود. 
مرور فهرست مصوبات کنگره نشان می دهد که قانون گذاری 

در ایران تا چه حد از مسائل روز عقب مانده است.
 واقعیت این است که کنگره آمریکا به شکل هفتگی و ماهانه 
در حــال تصویب قوانینی اســت که واقعــا نمی دانیم مجلس 
شورای اسلامی چند سال و یا چند دهه دیگر توانایی ذهنی 
و کارشناســی ورود بــه آنها را خواهد داشــت. قانــون حمایت 
از خلاقیــت در تحقیقــات هواشناســی، قانــون تقویــت توان 
دولت در مقابله با جرایم ســایبری، قانــون ارتقای کارآفرینی 
زنــان، قانــون برقــراری عدالــت در دسترســی بــه تحقیقــات 
مربــوط بــه ســرمایه گذاری و قانــون حمایــت از ســالمندان از 
کنون  جمله مصوبات  کنگره آمریکا از ابتدای ســال جاری تا
اســت که تا زمانی که مجلس ما احســاس کنــد قانون گذاری 
 در این حوزه ها ضروری است، سال ها و شاید دهه ها خواهد 

گذشت! 

همه در مجلس 
نمایندگان و 

سنا دارای لابی 
هستند، ولی 
ایران چنین 
چیزی ندارد 
به این خاطر 

ایران از این نظر 
همه مسئولان، بی سلاح است

قضات و 
کارکنان قوه 
قضائیه در 
جایگاهی 

قرار دارند که 
باید محکم و 

استوار خدمت 
کنند

کنش مقامات قضایی به انتقادات و حملات  وا
در یکی دو  روز آینده پاسخ احمدی نژاد را خواهیم داد؛

رئیــس قــوه قضائیه با اشــاره بــه انــواع هجمــه ها به 
دستگاه قضایی، گفت: مسئولان دستگاه قضایی، 
 قضــات و کارکنــان قــوه قضائیــه هرگــز نبایــد از ایــن 
هجمــه هــا ناامیــد شــوند و در کارشــان کاســتی یــا 
 نقصی پدید آید؛ زیرا دشمن با حملات، هجمه ها و 
ارزیابــی هــای غیرمنصفانــه خــود دقیقــا بــه دنبــال 
ایجــاد تردید و در نتیجــه پدید آوردن کاســتی در کار 
و خدمت رســانی دســتگاه قضایی اســت کــه بر این 
اســاس بهتریــن پاســخ دنــدان شــکن بــه دشــمن، 
خدمت رســانی بیشتر و حل مشــکلات مردم است. 
گــزارش اداره کل روابــط عمومــی قــوه قضائیــه   بــه 
آیــت الله آملــی لاریجانــی در جلســه مســئولان عالی 
قضایی  در عین حال تصریح کرد: ما در کنار خدمت 
رســانی بایــد نســبت بــه تبییــن و روشــنگری درباره 
خدمات و تــلاش هــای مجموعــه دســتگاه قضایی 
نیز اهتمام داشــته باشیم. در جلســه ای که اخیرا با 
جمعــی از دانشــجویان داشــتم به این جمــع بندی 
رســیدم کــه بســیاری از تصورهــا از دســتگاه قضایی 
ناشی از عدم تبیین پاره ای از مشکلات این دستگاه 
است که تبیین آنها در کنار تشریح خدمات و تلاش های 

قوه قضائیه کار چندان دشواری هم نیست.

     بــدون جدل باید به شــبهات دربــاره عملکرد 
قوه قضائیه پاسخ داده شود

آملی لاریجانی با بیان اینکه دشمن بیرونی و جاهل 
درونی از خلأ اطلاع رسانی قوه قضائیه سوء استفاده 
می کنند، خاطر نشــان کرد: مســئولان قضایی باید 
در حد ضرورت و تا جایی که نحوه پاسخگویی شبیه 
ح   به جدل و کشــمکش نشــود، به شــبهاتی که مطر
می شود پاســخ دهند و به تبیین کارهایی که انجام 

می شود بپردازند.

     برای جلوگیری از شایعات باید برخی پرونده های 
قطعی اطلاع رسانی شود

رئیس قــوه قضائیه افزود: بــه عنوان مثــال، در مورد 
شــخصی کــه محکــوم مــی شــود گاهــی بزرگنمایــی 
کننــد و بــا انتشــار مطالــب خــلاف واقــع بــه  مــی 
 بهانــه هــای حقــوق بشــری، از ایــن شــخص یــک 
قهرمان می سازند در حالی که اتهامات و محکومیت 
این فــرد، آن چیــزی نیســت که در رســانه هایشــان 

بیان می کنند. 
در ایــن قبیــل مــوارد دســتگاه قضایــی بایــد بــرای 
کنــی هــا و تشــویش اذهان و  جلوگیــری از شــایعه پرا
افکار عمومی، پس از قطعیت رأی، برخی از جزئیات 

موضــوع را به اطــلاع مردم برســاند. متاســفانه ما چون 
خودمان مــدام درگیر پرونــده ها و موضوعــات مختلف 
در دستگاه قضایی هستیم تصور می کنیم که سایرین 
نیز از مســائل مــورد بررســی ما مطلــع هســتند در حالی 
که اینگونه نیســت. آملــی لاریجانی با بیــان اینکه همه 
مســئولان، قضات و کارکنان قوه قضائیــه در جایگاهی 
قرار دارند که باید محکم و اســتوار خدمــت کنند و هرگز 
از هجمه ها هراســی بــه دل راه ندهند، آیه شــریفه »ان 
الله یدافع عن الذین آمنوا«، را مصداق شــرایط موجود 
کیــد کــرد: توصیــه من بــه همه مســئولان  دانســت و تا
دســتگاه قضایی این اســت که علاوه بر تلاش در جهت 
خدمت رسانی به نحو کامل، در راستای تبیین و تشریح 
مشکلات و همچنین خدمات قوه قضائیه برای احقاق 

حق با جدیت گام بردارند.

     ادعاهای اخیر آمریــکا علیه ایران ناشــی از انزوا و 
شکست آن است

رئیــس قــوه قضائیــه در بخــش پایانی ســخنان خــود با 

اشــاره به ادعاهای اخیر نیکی هیلی، نماینده آمریکا در 
ســازمان ملل مبنی بر اینکه موشــک های پرتاب شده 
از ســمت یمــن بــه ریــاض، ســاخت ایــران بوده اســت، 

ح چنین ادعاهای بی اساسی  اظهار کرد: طر
 ناشــی از شکســت های متعدد منطقــه ای و 

بین المللی آمریکاست.
 آنها با صرف وقــت و هزینه هــای کلان تلاش 
گــروه تروریســتی  کــه بــا پدیــد آوردن  کردنــد 
داعــش در منطقــه بــه اهــداف خــود دســت 
یابنــد و طبــق برنامــه ریــزی هــای خــود، در 
مدت 2۰ سال به بهانه حضور داعش و مبارزه 
بــا آن، چهــره منطقــه را تغییــر دهنــد؛ امــا بــا 
حضــور مقتدرانه جمهــوری اســلامی در کنار 
بــرادران خــود در منطقــه ، داعــش بــه نقطه 
پایان رسید و ســر حامیانش به سنگ خورد. 
آملی لاریجانی افزود: از سوی دیگر، آمریکا در 
بحث انتقــال پایتخــت رژیم صهیونیســتی از 
تل آویــو به قدس شــریف با وجــود لابی های 

فراوان، منــزوی شــد و همچنــان شــاهد اعتراضات 
مردم در کشورهای مختلف و به ویژه در سرزمین های 

اشغالی هستیم.

    نمایــش اخیــــر نیکــی هیلــی شــبیه شــــوهای 
تلویزیونی بود

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه همه این موارد، عزم 
آمریکا را برای ایجاد اجماع علیه جمهوری اســلامی 
جــزم کرده اســت، ادعاهــای اخیــر »نیکی هیلــی« را 
شبیه شوهای تلویزیونی دانست و خاطر نشان کرد: 
در این مــورد هم جز عربســتان و رژیم صهیونیســتی 
هیــچ کشــوری بــه ایــن ادعاهــا توجــه نکــرد و خــود 
ســازمان ملل نیز ایــن ادعاهــای واهی و بی اســاس 
ح کردند،  را که با نمایش دادن چند قطعه فلــز مطر

نپذیرفت.
 آملی لاریجانی با بیان اینکه بهتر است آمریکایی ها 
با عبرت گرفتن از تجربیات مکرر خود از این ایذاهای 
بی اساس و بی فایده دست بردارند، اظهار کرد: آنها 
مطمئن باشــند کــه نمــی توانند بــا این کارهــا ایران 
را بر ســر توانمنــدی دفاعی و موشــکی خــود پای میز 

کره بکشانند. مذا
اروپایی ها هم تلاش نکنند که با زمزمه کردن بعضی 
کرات موشــکی را در قالــب توافق برجام  حرفها مذا
دنبال کنند؛ زیرا ایران در مسائل دفاعی خود با هیچ 

کره نمی کند. کشوری مذا
کرات موشکی علاقه مند است اجازه  گر اروپا به مذا  ا
دهد ایران به موضوعات موشکی و دفاعی آنها ورود 

پیدا کند. 
ح این ســوال کــه آیا چنین  رئیس قوه قضائیــه با طر
کراتــی بــرای خــود اروپایــی هــا قابــل  مذا
کشــورهای اروپایــی  تحمــل اســت، بــه 
کــره بــر ســر  گــر بــه مذا پیشــنهاد داد کــه ا
منــد  علاقــه  موشــکی  توانمندی هــای 
کــه جمهــوری  هســتند، اجــازه دهنــد 
اســلامی به موضوعات دفاعی و موشــکی 
کــره  آنهــا ورود پیــدا کنــد و بــا آنهــا بــه مذا
کید کرد:  بپردازد. آملی لاریجانی در پایان تا
این تصور که چون ایران با برخی مشکلات 
اقتصادی مواجه اســت پس مــی توانند به 
ایــن بهانــه فشــارهایی را وارد کننــد تصــور 
بسیار غلطی اســت؛ زیرا مردم ما با بصیرت 
و هوشــیاری بالای خود همواره در صحنه 
حضور دارند و بارها نشــان داده اند که این 

خیالات دشمن کاملا باطل است.   

دادسـتان کل کشـور پاسـخ دسـتگاه قضایـی بـه درخواسـت احمدی نـژاد را بـه چنـد روز آینـده 
موکـول کـرد. حجت الاسـام منتظری در حاشـیه همایش تخصصی مبارزه با قاچـاق کالا و ارز در 
پاسـخ بـه سـوالی  درباره انتشـار پیـام تصویری از سـوی احمدی نـژاد و تعییـن ضرب الاجل برای دسـتگاه 
قضایـی گفـت: در یکـی دو روز آینـده پاسـخ آن را خواهیـم داد. گفتنی اسـت رئیس جمهور سـابق در یک 
پیـام ویدئویـی بـه رئیـس قـوه قضاییـه ۴۸ سـاعت مهلـت داد تـا اسـناد مربـوط بـه محکومیـت وی و 
همکارانـش بـه عنـوان فتنـه گـر، منحـرف یـا حمایـت از بابـک زنجانـی را منتشـر کنـد. رئیس قـوه قضائیه 

هم گفت: بهترین واکنش خدمت رسانی بیشتر است.



زمینه پیشگیری از کودک آزاری 
باید فراهم شود

فرمانــدار اصفـــهان گـــفت: دســتگاه هــای 
ذی مدخل باید با فرهنگ سازی مناسب در 
جامعــه، زمینــه پیشــگیری از کــودک آزاری را فراهــم 
سازند.به گزارش روابط عمومی فرمانداری اصفهان، 
احمد رضوانی در جلســه کمیته بانوان شهرســتان، از 
برگزاری به هنگام جلســات کمیته بانوان شهرستان، 
ابــراز خرســندی کــرد و اظهــار داشــت: بازخــورد ایــن 
بالاخــص  ادارات  عملـکـــرد  نــحـــوه  در  جــــلسات 
دستگاه هایی که در ارتباط با امر بانوان هستند، کاملا 
کید بر اهمیت اجرای برنامه های  مشهود است.وی با تا
پیشــگیری از کــودک آزاری در جامعــه، عنــوان کــرد: 
متاســفانه، امــروزه بــه علــت بــروز برخــی معضــلات 
 اجتماعــی همچــون اعتیــاد و طــلاق، مصادیــق بــارز 
کودک آزاری در کشور ما نیز مشهود است که در جهت 
پیشــگیری از این معضل بایــد برنامه ریــزی های لازم 

انجام و گام های موثری برداشته شود.

کیپ بازرسی   نظارت ۲۴۵ ا
بر بازار شب یلدا

مدیــر بازرســی و نظــارت اصناف اصفهــان از 
کیــپ برای بازرســی و نظــارت بر  اعــزام ۲۴۵ ا
بازارهــای ویــژه شــب یلــدا خبــر داد. جــواد محمــدی 
فشارکی در گفت وگو با تســنیم با بیان اینکه تنها 3 روز 
دیگر به مراســم ســنتی شــب یلدا باقــی مانــده، اظهار 
داشــت: از 10 روز قبل نظــارت و بازرســی روی کالاهای 
مختلــف از جملــه اقــلام مختــص شــب یلــدا در بــازار 
اصفهان آغاز شــده اســت.وی پیرامون اینکه تشدید 
نظارت ها در بــازار اصفهان برای پیشــگیری از افزایش 
غیر منطقی قیمت ها از ۲۵ آذر تا اول دی ماه همزمان 
در سراسر استان اجرایی می شود، افزود: در این برهه از 
زمان نظارت و بازرسی ها از واحدهای عرضه کنندگان 
میوه، آجیل و خشــکبار، گز و شــیرینی و گلفروشان به 
طور محســوس و نامحســوس افزایــش می یابد.مدیر 
بازرسی و نظارت اصناف اصفهان با اشاره به آغاز طرح 
تشدید بازرسی و نظارت بازار اصفهان به مناسبت شب 
یلدا با حضور ۲۴۵ بازرس، بیان کرد: این بازرسی ها با 
هــدف پیشــگیری از افزایــش غیرمنطقــی قیمت هــا، 
برخورد با تخلفات احتمالی و  نظارت بر رعایت نرخ های 
کید بر اینکه  ج بر کالاها انجام می شــود.وی بــا تا مندر
تمام فروشــندگان موظفنــد کالاهایی را بفروشــند که 
اتیکت داشته باشد، گفت: بازرسان اصناف با مشاهده 
ج قیمت بر  هرگونه گران فروشی، کم فروشــی، عدم در
کتور برخــورد جــدی می کنند.محمدی  کالا و نبــود فا
فشارکی اظهار داشت: بازرسان اصناف استان اصفهان 
در قالب تیم های محسوس و نامحسوس با مراجعه به 
واحدهــای صنفــی و خریــد صــوری به نظــارت بــر بازار 
می پردازند و با هرگونه تخلف برخــورد می کنند.وی با 
بیان اینکه طی سال گذشته در بازرسی های شب یلدا 
در بازار اصفهان، گران فروشی و عدم درج قیمت بر کالا 
بیشــترین تخلفــات و گزارش هــای بازرســان اصنــاف 
استان اصفهان بوده اســت، گفت: بازرسان ما ضمن 
پایش عرضه اقلام ضروری در بــازار، با هرگونه تخلفات 
صنفــی برخــورد قانونــی لازم را انجــام می دهنــد و بــا 
تشــکیل پرونده متخلفان در هر صنف، آنها را به اداره 
کل تعزیــرات حکومتــی اســتان معرفــی می کند.مدیر 
بازرســی و نظــارت اصنــاف اصفهــان بــا بیــان اینکــه 
نظارت هــای ویژه مــا بر بازار شــب یلــدا تــا اول دی ماه 
ادامه دارد، افزود: شهروندان با مشاهده هرگونه تخلف 
گــران فروشــی می تواننــد بــا شــماره تلفن هــای  و یــا 
 13-3۲3۵۲01۲ مدیریــت بازرســی و نظــارت اصناف 
استان به ستاد خبری و یا دایره رسیدگی به شکایات و 
گزارش هــای مردمی ایــن مدیریــت اطلاع دهنــد تا در 

ع وقت برای بررسی، اقدام لازم اجرایی شود. اسر

 کاهش ۵۰ درصدی صادرات 
در دو سال گذشته

رئیــس کمیســیون تجــارت اتــاق بازرگانــی 
اصفهــان از کاهــش ۵0 درصــدی صــادرات 
طی دو سال گذشته در استان خبر داد و گفت: بخش 
خصوصی خودش باید به داد خودش برسد و تلاش 
کند با اتکا به منابع و توانایی خــود فرایند صادرات و 
گــزارش اتــاق بازرگانــی  کند.بــه  تولیــد را تســهیل 
اصفهان، مســعود گلشــیرازی در نشســت تخصصی 
چالش و فرصت های صادراتــی در تولید، اظهار کرد: 
کــه ۷0 درصــد واحدهــای تولیــدی کمتــر از   زمانــی 
۵0 درصد ظرفیت اســمی فعالیت می کنند،  نشان از 
کمبود تقاضا بــرای کالا و خدمات در جامعه اســت.
وی صــدور خدمــات فنــی و مهندســی را یکــی از 
مزیت هــای اســتان اصفهــان برشــمرد و افــزود: در 
و  صادراتــی  جوایــز  پـیـمانـکــــاری  قراردادهــای 
معافیت های مالیاتی برای صادرکنندگان این بخش 
لحــاظ نمی شــود.رئیس کمیســیون تجــارت اتــاق 
بازرگانــی اصفهــان با اشــاره به آمــار صادرات اســتان 
اصفهان و کاهش ۵0 درصدی طی دو سال گذشته، 
گفــت: حمایــت از شــرکت های کوچــک و متوســط 
اقتصــادی بــرای حضــور در بازارهــای بین المللــی و 
نمایشــگاه های تخصصی باید مورد توجه قرار گیرد. 
وی خاطرنشــان کرد: بخش خصوصی خودش باید 
به داد خودش برســد و تلاش کنــد با اتکا بــه منابع و 
توانایی خود،  فرایند صادرات و تولید را تسهیل کند.
گلشیرازی از راه اندازی مرکز رشد بین المللی صادرات 
اتاق بازرگانی اصفهــان خبر داد و گفــت: در این مرکز 
شرکت های مدیریت صادرات می توانند با استفاده 
از امکانات این مرکز به توســعه صــادرات محصولات 
استان کمک کنند.وی از شناسایی دانش آموختگان 
رشته های بازرگانی، زبان های خارجی و اقتصادی با 
هدف هم افزایی در تشــکیل شــرکت هــای مدیریت 

صادرات خبر داد.

احتمال تعطیلی مدارس 
اصفهان با افزایش آلاینده ها 

مدیــرکل مدیریــت بحــران اســتانداری 
اصفهان اظهار کرد: با توجه به شدت یافتن 
افزایــش آلاینده هــا در کلان شــهر اصفهــان،  نیــاز به 
تصمیم گیری فوری در این خصــوص وجود دارد. به 
مـــنصور  جــوان،  خبرنگــــاران  باشــگاه  گــزارش 
شیشــه فروش در بــاره آخریــن تصمیم گیری ها برای 
آب و هــوای اســتان اصفهــان گفت:آلاینده هــای 
کلان شــهر اصفهان شــدت یافته و نیاز اســت هر چه 
زودتــر در ایــن مــورد تصمیم گیری شــود،  بــه همین 
سبب جلسه ای در استانداری اصفهان برگزار خواهد 
شــد.مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان 
افزود: در این جلسه  در خصوص باز بودن یا تعطیلی 
و  آینــده تصمیم گیــری  روزهــای  بــرای  مــدارس 

اطلاع رسانی خواهد شد.

اعلام آخرین مهلت ثبت نام 
کسر خدمت ایثارگری

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
اصفهــان، گفــت: ثبت نــام از متقاضیــان 
بهره مندی از کســر خدمت ایثارگری از 11 آذر ماه آغاز 
شــده و تا 10 دی مــاه ادامــه دارد.داریــوش وکیلی در 
گفت وگو با فارس با اشاره به قانون کسری خدمت و 
معافیت ایثارگران اظهــار کرد: به ازای هــر ۲۵ درصد 
جانبازی ایثارگران، یک فرزند ذکور از خدمت سربازی 
معــاف خواهــد شــد.وی افــزود: بــا توجه بــه قوانین 
جدیــد بــرای فرزنــدان جانبــازان و رزمنــدگان دفــاع 
مقدس، به ازای هر ۲۴ ماه سابقه حضور در جبهه نیز 
یکی از فرزنــدان جانبازان و رزمنــدگان دفاع مقدس 
مشمول قانون معافیت از خدمت می شوند؛  این در 
حالی است که قبل از اجرای قوانین جدید، معافیت 
کنون  به ازای هر 30 ماه سابقه حضور در جبهه بود و ا
به ۲۴ مــاه تقلیــل پیــدا کــرده اســت.مدیرکل بنیاد 
شــهید و امور ایثارگــران اصفهان گفت: بــرای تعیین 
افراد واجد شرایط دارای اولویت برای هر سال، همه 
جانبــازان، آزادگان و رزمنــدگان دارای فرزنــد ذکــور 
خدمت نکرده، اعم از اینکه در سن مشمولیت باشند 
یا نباشند، باید با مراجعه به دفاتر پلیس+10 نسبت 
به ثبت نــام اقــدام کننــد.وی خاطرنشــان کــرد: آن 
دسته از مشمولان واجد شرایطی که پدر آنان دارای 
حداقل ۲۴ ماه سابقه رزمندگی یا آزادگی یا حداقل ۲۴ 
درصد جانبازی بوده یا تجمیع این امتیازات به عدد 
گــر چنانچه بر اســاس امتیازات  حداقل ۲۴ برســد؛  ا
افراد ثبت نــام کننده در آن ســال، به عنــوان اولویت 
برای بهره مندی از کسر خدمت تعیین شوند، کارت 
معافیــت دریافــت می کنند. وکیلــی عنوان داشــت: 
مشمولان متولد 13۷۲ به قبل که قبلا  از مقررات کسر 
خدمت)9 روز به ازای هر ماه رزمندگی، آزادگی یا یک 
درصد جانبازی( برخوردار شده و هنوز خدمت دوره 
ضرورت خود را به اتمام نرســانده اند؛  در صورت قرار 
گرفتن در شمول این مقررات می توانند وضعیت خود 
را با این مقررات تطبیــق و از ضوابط جدید بهره مند 
شوند.وی در پایان تصریح کرد: آن دسته از ایثارگرانی 
که بــر اســاس مقــررات 30 مــاه رزمندگــی، ۲۵ درصد 
جانبازی یــا ۲۴ ماه آزادگی، یک یا بیــش از یک فرزند 
خود را معــاف کرده انــد، صرفــا در صــورت دارا بودن 
ســابقه ایثارگــری آزاد بر موارد اســتفاده شــده قبلی، 
می توانند در شمول این مقررات قرار گیرند؛ از تاریخ 
18 آذر 96 کســر خدمت ایثارگری صرفــا در چارچوب 
مقــررات جدید بوده و ســایر مقــررات قبلــی از جمله 
بهره مندی متولدین ماقبل سال 13۷3 از 9 روز کسر 
خدمت بــه ازای یک مــاه رزمندگی یــا آزادگــی با یک 

درصد جانبازی ملغی می شود.

گسترش همکاری دانشگاه 
اصفهان با دانشگاه های سوئد

مدیران دانشــگاه اصفهان در دیدار با دبیر 
دوم سفارت سوئد در تهران بر لزوم گسترش 
همکاری های این دانشــگاه با دانشــگاه های سوئد 
کیــد کردند.بــه گــزارش  روابــط عمومی دانشــگاه  تا
اصفهان، ورونیکا نوردلوند دبیر دوم سفارت سوئد در 
تهران و سهیل رهگذر مشــاور ارشد ســفارت در امور 
اقتصــادی و فرهنگــی ســفیر ســوئد، بــا مدیــر دفتــر 
همکاری های علمی و بین المللی این دانشگاه دیدار 
کردند.مدیر دفتر همکاری های علمی و بین الملل 
دانشــگاه اصفهــان، این دیــدار را بــه منظــور ارتقای 
تعامل فرهنگی و علمی با کشور سوئد با ارزش برشمرد 
و برای گسترش همکاری های علمی با دانشگاه های 
ســوئد اعــلام آمادگــی کرد.کمیل طیبــی با اشــاره به 
همکاری های بین دو کشور و همچنین برگزاری دوره 
مشترک گردشگری و هتلداری بین دانشگاه اصفهان 
و دانشــگاه لولئا ســوئد در ســال های قبل، افــزود: با 
راهبــرد  و  مـــوجود  هــای  ظرفـیـــت  بــه  تـــوجه 
بین المللی ســازی دانشــگاه ها در ایران و همچنین 
برگزاری کنفرانس های بین المللی و گردهمایی های 
مشترک، زمینه های مناسب برای گسترش همکاری 
با دانشگاه های سوئد وجود دارد.همچنین در این 
دیــدار، جمعــی از دانشــجویان گــروه بیــن المللــی 
فرهنگی تحقیقاتــی پیــام آوران صلــح،  با دبیــر دوم 
کــره کردند. ســفارت ســوئد در تهران گفت وگو و مذا

تعدادی از اعضای گروه پیام آوران صلح در دنیا که از 
دانشــجویان دانشــکده زبان های خارجی دانشگاه 
 اصفهــان هســتند در ایــن دیــدار و در راســتای 
فعالیت های بین المللی، گزارشی از پیشرفت و تحول 
فعالیت های دانشگاهی، ادبی و هنری دانشجویان 
از جمله پــروژه هلال ماه، شــعر علیه ترور، شــعر علیه 
نابرابری و دیگر منابع ادبی بین الملل و طرح گالری 
بیــن المللــی صلــح و هماهنگــی هــای مقدماتــی و 

ارتباطات بین المللی ارائه کردند.

03 سال سیزدهم، شماره 3۰97 خبر
سه  شنبه

۲8 آذر 1396  

قائم مقام مدیرعامل شرکت فرودگاه ها خبر داد:

افزایش۴۰۰ هکتاری زمین فرودگاه اصفهان 
کید کرد: وزیر نیرو تا

حل مسئله زاینده رود  در گرو  همراهی ذی نفعان
قائم مقام مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایــران از افزوده شــدن ۴00 هکتار زمین به 
بخش تجاری فرودگاه بین المللی شهید بهشتی اصفهان 
در آینــده ای نزدیــک خبــر داد. بــه گــزارش روابــط عمومی 
فــرودگاه بیــن المللــی شــهید بهشــتی اصفهــان، حســین 
اسفندیاری، اضافه کرد: در فرودگاه شهید بهشتی به عنوان 
هاب گردشــگری، با محدودیت زمین مواجــه بودیم که با 
همکاری نیروهای مسلح این مشکل رفع شد. قائم  مقام 
مدیرعامــل شــرکت فرودگاه هــا و ناوبــری هوایــی در امــور 
ترمینــال  اصلــی  زیرســاخت  داد:  ادامــه  هــا   فــرودگاه  
بین  المللی فرودگاه شهید بهشتی اصفهان در حال مطالعه 
است و توسعه رمپ هواپیما نیز در آینده انجام خواهد شد  

تا امکانات هاب گردشگری این فرودگاه فراهم شود. وی  با 
اشــاره به اینکه 1۲00میلیــارد ریــال ســرمایه  گذاری در برای 
توســعه فرودگاه شــهید بهشــتی اصفهان اختصاص یافته 
اســت، گفــت: در اصفهان بــا محدودیــت شــدید عرصه در 
عملیات جــاری مواجه ایــم؛  در حالی که فرودگاه مشــترک 
اصفهان )نیروی هوایی ارتش و شــرکت فــرودگاه ها( از نظر 
عرصــه، دومیــن فــرودگاه بــزرگ ایــران اســت. قائــم  مقــام 
مدیرعامــل شــرکت فرودگاه هــا، گفــت: افزایــش زمیــن بــا 
همکاری شــرکت فرودگاه  ها، استانداری اصفهان، مجمع 
نماینــدگان و نماینــده ولــی فقیــه در اســتان، وزارت راه و 
شهرسازی و وزارت دفاع محقق شده است و حتی مقامات 

عالی نیز در این قضیه ورود کرده  اند.

وزیر نیــرو گفت: حــل پایدار مشــکلات حوضه 
آبریز زاینده رود از اهداف اولیــه این وزارتخانه 
است و این امر بدون کمک و همراهی تمام ذی نفعان 
این حوضــه آبریــز محقق نمــی  شــود.به گــزارش روابط 
عمومی وزارت نیرو، » رضــا اردکانیان« در ســیزدهمین 
جلســه شــورای هماهنگی حوضــه آبریــز زاینــده رود در 
حضور استانداران اصفهان، یزد، چهارمحال و بختیاری 
کشــاورزان، وزارت صنایــع و ســازمان  و نماینــدگان 
حفاظت محیط زیســت، افزود: در ســال های ترســالی 
کتورهایی چــون افزایش بهره  وری و   باید به عوامل و فا
راندمــان آب در بخــش  هــای مختلــف نهایــت توجــه را 
می  کردیــم تــا امــروز بــه وضعیــت کنونــی کــم آبــی دچار 

نشویم.وی افزود: به همین خاطر وضعیت کنونی پیش 
آمده برآینــد خطای همــه مــا در جایگاه  هــای مختلف 
اســت و به همین خاطر نباید فــرد خاصــی را مقصر این 
وضعیت جلوه داد.وزیر نیرو ادامه داد: در این شرایط نیز 
منطقی نیست که در زمان خشکسالی تنها یک بخش 
را در مضیقه قرار دهیم و سایر بخش  ها را رها کنیم.وی 
کیــد کــرد: وزارت نیــرو بــر آن اســت تــا در حوضــه آبریز  تا
زاینده رود کــه از جمله حوضه های آبریز قدیمی کشــور 
اســت بتواند با همکاری و هماهنگی کلیه ذی نفعان و 
ذی مدخلان در استان  های واقع شــده در این حوضه 
آبریز، الگویــی را برای چیرگی بر چالش کــم آبی و بحران 

آب طراحی کند.

اخبار                     کوتاه مدیرکل ثبت احوال اصفهان:اخبار                         کوتاه

اصفهان دارای بهترین شرایط جمعیتی است
کید بر اینکه در  مدیرکل ثبت احوال اصفهــان با تا
حــال حاضــر در اســتان اصفهــان دارای بهتریــن 
شرایط جمعیتی هستیم، تصریح کرد: اما باید توجه داشته 
کــه ایــن جمعیــت رو بــه پیــری اســت و بایــد بــا  باشــیم 
برنامه ریزی منظم وضعیت مطلوب فعلی جمعیت حفظ 
شــود. حســین غفرانــی کجانــی در گفت وگــو با مهر ضمــن 
اشــاره به کاهش جمعیت در گروه ســنی کــودک و نوجوان 
اصفهــان، گفــت: جمعیــت اســتان رو بــه پیــری اســت و 
چنانچــه رونــد ادامــه داشــته باشــد،  در ســال 1۴۲0 دچــار 
بحران جمعیت می شویم. وی  با بیان اینکه در حال حاضر 
۴8 درصد از جمعیت اســتان اصفهان میانســال هستند، 
اظهار داشــت: این جمعیــت به مرور زمان بــه هفت درصد 
جمعیت بالای 6۵ سال اســتان اصفهان اضافه می شود و 
این در حالی است که در گروه سنی کودک و نوجوان شاهد 

کاهش چشمگیر جمعیت هستیم. وی 
افــزود: از ایــن رودر صورتی کــه در گروه 
ســنی کودکان شــاهد کاهش جمعیت 
گــروه ســنی  باشــیم،  فاصلــه بیــن دو 
کــودک ونوجــوان ومیانســالی افزایــش 
خواهد یافت و در نتیجه در آینده دچار 
بحران جمعیت خواهیم شد. مدیرکل 
ثبت احوال اســتان اصفهان با اشاره به 
اینکه در سال ۲0۵0 میلادی کشور ایران 

با روند فعلی جزو سه کشور عمده دارای سالمندان جهان 
خواهد بــود، افــزود: در حــال حاضر ژاپــن، آلمــان، ایتالیا و 
برخی کشورهای عربی دارای چنین شرایطی هستند. وی 
با بیان اینکــه چنانچه برنامه ریزی درســتی در حوزه ایجاد 
تعادل سنی در  جامعه انجام نشود،  استان اصفهان دچار 

کــرد: در  پیــری خـــواهد شــد، اضافــه 
کشورهای در حال توسعه به دلیل فراهم 
نبودن زیرساخت های اجتماعی، فنی و 
بــار  دولت هــا،  اقتصــادی  مشــکلات 
مسئولیت اجتماعی سالمندان بر دوش 
خانواده ها گذاشته می شود که جامعه را 
دچار مشکل خواهد کرد. غفرانی کجانی 
با اشاره به اینکه طی سال های اخیر رشد 
جمعیت در استان اصفهان کاهش یافته 
است، ابراز داشت: ما در سال 136۵ دارای انفجار جمعیت 
بودیــم و در نهایــت در ســال 13۷۲ با اعمال سیاســت های 
کاهش جمعیــت و تنظیم خانواده که بســیاری از خدمات 
اجتماعی و حمایتی بــه خانواده هــای دارای بیش از چهار 
فرزنــد قطــع می شــد،  وارد عرصــه جدیــد و فــاز اول چالش 

جمعیت شــدیم. مدیــرکل ثبت احــوال اســتان اصفهان با 
اشــاره به اینکــه روند فعلــی فرزنــددار شــدن خانواده ها در 
استان ما را در سال های 1۴۲0 تا 1۴30 دچار بحران جمعیت 
خواهد کرد، افزود: ایــن امر علاوه بر ایجاد اشــکال در نظام 
برنامه ریــزی کشــور، مشــکلاتی را در زمینه هــای فرهنگی، 
توســعه روابط خانوادگــی و روانی برای تک فرزنــدان ایجاد 
خواهد کرد و در آن زمان روابطی همچون خاله، عمه، عمو 
و دایی را نخواهیم داشت. وی که معتقد است ثبت احوال 
آسیب شناس و رصد کننده شرایط جمعیتی جامعه است، 
ابراز داشت: از این رو پیشنهاد  می شود نظام سلامت در امر 
نازایــی و هزینه هــای نازایــی تصمیمات جــدی و دقیقی را 
اتخاذ کند؛  چــرا که هزینه هــای درمان و بچه دار شــدن در 
کشور بسیار سرسام  آور است که به همین علت خانواده ها 

از بچه دار شدن منصرف می شوند.   

هوای اصفهان پس است!
ک نداشته است  بر اساس اعلام محیط زیست استان، اصفهان در سال جاری حتی یک روز هم هوای پا

ح جامع کاهــش آلودگــی هوا«،  در راســتای اجــرای »طــر
شــمار زیــادی از کــوره هــای گچ، ســیمان و آجر در شــعاع 
۵0 کیلومتری اصفهان تعطیل شــده انــد.  چند صد هزار 
ح زوج و فرد  هکتار نهال کاری در اطراف شــهر،اجرای طر
در هســته مرکزی شــهر، نظارت بیشــتر و جدی بر معاینه 
فنی خودروهــا و اســقاط خودروهای فرســوده همه اجرا 
شده تا اصفهانی ها هوای ســالم تنفس کنند؛ اما با همه 
این تدابیر،  آلودگی افسار گســیخته هوای شهر آنطور که 

باید مهار نشده است. 

ح      پیشرفت9۰درصدی طر
اســتاندار پیشــین اصفهــان در آخرین نشســت خبری با 

خبرنگاران، اظهار داشت: در مقایسه با شش ماه نخست 
سال 139۲، شــمار روزهای هوای سالم شهر اصفهان، با 
افزایش ۵ برابری از 33 روز به 1۷3 روز افزایش یافته است.

 به گــزارش »اصفهان زیبا«، رســول زرگرپور بــا بیان اینکه 
ح جامع کاهــش آلودگی هوای  از ســال 139۲ تا کنون طر
کنون  اصفهان در حال اجرا شــدن اســت، عنوان کــرد: تا
90 درصد از برنامه های طرح جامع کاهش آلودگی هوای 
اصفهــان محقــق شــده و در ســال آینــده در پی رســیدن 
ک در اصفهــان هســتیم. طی چنــد روز اخیر  به هوای پــا
تشدید آلودگی هوا در کلان شهرهایی مثل تبریز و تهران، 
تعطیلــی مــدارس و واحدهــای آلاینــده را در پی داشــته 
اســت.  روز گذشــته امــا مدیــرکل پیش بینــی و هشــدار 

سازمان هواشناسی کشــور از ادامه شرایط ناسالم هوای 
در برخی کلان شهرهای بزرگ تا  روز چهارشنبه خبر داد. 
احد وظیفه با بیان اینکه شهرهای تبریز، ارومیه، تهران، 
ک و اصفهــان شــهرهایی هســتند کــه آلودگــی زیادی  ارا
دارند، افزود:  تا چهارشنبه این شــرایط باقی خواهد بود 
و آلودگی در شــهرهای صنعتی ادامه دارد و وضعیت هوا؛ 
ناســالم برای گروه های حســاس تا شــرایط ناســالم برای 
همه گروه ها است. در اصفهان هم چند روزی است حال 
هوا ناخوش است. در همین خصوص کارشناس مسئول 
هوای اداره کل پیش بینی سازمان محیط زیست استان 
اصفهــان، مــی گویــد: »از ابتــدای ســال جاری تا بیســت 
ک را در اصفهان  و ششــم آذر،  روزی بــا شــرایط هــوای پــا

نداشتیم.«

   یک روز »بسیار ناسالم«
ع در گفــت و گو بــا »اصفهان زیبــا«، خاطر  محمود مــزار
نشــان می کند: »۴9 روز هوای ناســالم بــرای گروه های 
گــزارش  حســاس و ۲ روز نیــز هــوا بــرای عمــوم ناســالم 
می شود.« او با بیان اینکه در تابستان یک روز با شرایط 
بســیار ناســالم را تجربــه کردیــم، اضافــه مــی کنــد: » در 

مجموع از ابتدای سال جاری تا کنون۲۲0 روز هوای 
ع شاخص کیفی   سالم در اصفهان داشته ایم.«  مزار
هوا AQI روز گذشته هوای اصفهان تا ساعت 1۲ ظهر 
AQI را،  1۲8 عنوان کرده و اضافه می کند: » شاخص

ک، از ۵0 تا 100 سالم، از 101  از صفر تا ۵0 مبین هوای پا
تا 1۵0 ناسالم برای افراد حساس، از 1۵1 تا ۲00 ناسالم 
یــا ناســالم بــرای عمــوم، از ۲01 تا 300بســیار ناســالم  
ک اســت.« بررســی های  و بیــش از 300 نیــز خطرنــا
ســازمان محیــط زیســت اســتان نشــان مــی دهــد، 
وضعیت کیفیت هوا در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته،در  ۲۷۲ روز نخست ســال افت کرده است. 
ع این افــت را در آبان و آذر در مقایســه بــا آبان و  مــزار
آذر ســال پیش محســوس ارزیابی و اظهــار می کند: 
»تا پایان بیست و ششم آذر سال پیش، ۷ روز هوای 
کی  ک داشــتیم؛  در حالــی که امســال هیــچ روز پا پــا
تا الان نداشــته ایم،  ۲۲0 روز نیز هوای ســالم تنفس 
کردیم.«   کارشــناس مســئول هوای اداره کل پیش 
بینی محیط زیست اصفهان، اضافه می کند: »سال 
گذشته ۴۲ روز هوای ناسالم برای گروه های حساس 

و 3 روز نیز ناسالم برای عموم داشتیم.«
ایــن کارشــناس محیــط زیســت از برگــزاری جلســه 
مدیریــت بــحـــران بـــرای بررســی دســتور العمــل 
ع  ویــژه آلودگــی هـــوا در اصفهــان خبــر داد. مــزار
گذشــته بزرگــراه شـهیـــد  کنــد: »روز  عنــوان مــی 
 AQI بــا شــاخص  احمدآبــاد  میــدان  و  خــرازی 
 130 آلــوده تریــن نقــاط شــهر اصفهــان بودنــد.«

    پایان هفته ای ناسالم
پایداری شرایط کنونی هوای اصفهان را از کارشناس 
پیــش بینــی اداره کل هواشناســی اســتان اصفهــان 
نیز جویا شــدیم. ســاناز جعفری به »اصفهــان زیبا«، 
می گویــد: »روز گذشــته هــوای اصفهــان در شــرایط 
ناســالم بــرای افــراد حســاس قــرار داشــت؛ البتــه 
پیش بینی می کنیم تا پایان هفته وضعیت به حالت 
ناســالم برای عموم نیز برســد. او بــا بیان اینکــه اداره 
کل هواشناســی استان ســه روز پیش اخطار انباشت 
آلاینده ها در روزهای پایانی را به شــهروندان گوشزد 
کــرده اســت، عنــوان می کنــد: »بــا توجــه به تشــدید 
پدیده وارونگی دما در کلان شــهر اصفهــان و مناطق 
صنعتــی اســتان در روزهــای پایانــی هفتــه،  تشــدید 
انباشت آلاینده ها را پیش بینی می کنیم.«  باید دید 
استمرار پایداری هوا و انباشت آلاینده ها در کلان شهر 
اصفهان به مانند دیگر کلان شهرهای آلوده،  مدارس 

و دیگر ادارات را به تعطیلی می کشاند یا خیر!  

»هـوا ناسـالم بـرای عمـوم، ناسـالم بـرای گروه هـای حسـاس، وضعیـت هشـدار و اضطـرار 

حسین 
اسدی

و....«؛ این موقع از سـال که می شـود اصفهانی ها با این عبارت ها بیشـتر مانوس می شـوند. 
ظاهـرا تقدیـر اهالـی نصـف جهان بر این شـده که روزهـای زیادی با ایـن پیام راهی دانشـگاه و 
سـرکار شـوند یـا در خانه روز را به شـب برسـانند. هـر چند اجـرای »طرح جامع کاهـش آلودگی 
هوا« از شـمار روزهای ناسـالم هوای اصفهان کاسـته و بر عدد روزهای پاک و سـالم افزوده؛ 
امـا ایـن روایـت روی کاغـذ اسـت. هـوای این روزهـای اصفهـان در حالـی ششـمین روز آلودگی 

خود را پشت سر می گذراند که  تنفس اهالی را به شماره انداخته و برخی را خانه نشین. 



 جایگاه دوچرخه سواری 
در گذشته دور و نزدیک

در یكی دو ســال اخیر موضــوع دوچرخه و 
دوچرخه سواری به صورت جدی در شهر 
كــه  كنــار تلاش هایــی  ح شــد و در  اصفهــان مطــر
شــهرداری اصفهان در زمینــه ســاماندهی ترافیک 
شــهر انجــام داد، برنامــه ریــزی دوچرخه ســواری و 
اجــرای آن یكــی از راه كارهــای حــل معضــل بــزرگ 

ترافیک شناخته شد.
نســل جوان در كشــور ما دوچرخه را تنها به صورت 
یک وسیله ورزشــی در مسابقات و وســیله تفریحی 
در گردشــگاه هــای خلــوت مــی شناســد. هجــوم 
ماشین چنان عرصه را بر وســایل غیر موتوری تنگ 
كرده كه مردم شهرنشین در شهر ما و سایرشهرهای  
بزرگ و شهرهای دیگر دوچرخه را وسیله رفت و آمد 
نمی شناسند و از دورانی كه پیش از هجوم ماشین، 
دوچرخه وسیله مرغوب ، مطلوب و مردم پسند در 
رفت و آمــد راه های كوتاه و متوســط درون شــهری 

بود ، بی اطلاع اند .
پیرمردهای امــروزی دوران رونق و رواج دوچرخه و 
دوچرخه سواری را خوب به خاطر دارند . در پنجاه  
شــصت ســال پیــش در  اصفهــان ، تقریبــا تمامــی 

كارگران كارخانه ها دارای دوچرخه بودند.
وقتــی ســوت كارخانه هــا بــرای تعویض شــیفت به 
صدا درمی آمد ، صدها دوچرخه از چهارباغ بالا كه 
محل استقرار كارخانجات صنعتی و نساجی بود به 
سوی سی و سه پل سرازیر می شدند و صدای زنگ 
دوچرخه ها در فضای چهارباغ عباسی می پیچید، 
شــهرداری در آن زمــان در كنــار پیــاده روی وســط 
چهارباغ عباسی مسیر ویژه دوچرخه احداث كرده 
بــود كــه از میــدان انقــلاب  تــا میــدان شــهدا ادامــه 
داشــت. در آن زمــان بســیاری از بازاریــان و كســبه 

اطراف بازار هم از دوچرخه استفاده می كردند . 
بعد ها هم كه حضور و حركت ماشین در جاده های 
اصلی آغاز شد به آن اندازه نبود كه مزاحم دوچرخه 
و دوچرخه سواری باشد .  تا همین ده بیست سال 
پیش در شهرهای اصفهان ، یزد ،كاشان، سمنان و 
شهرهای دیگر همه افراد فعال و مردان با سن و سال 
مختلف، رفت و آمد شان با دوچرخه بود و فراموش 
نكــرده ایــم كــه اصفهــان و یــزد بــه شــهر دوچرخــه 
ســواران شــهرت یافته بود . در شــهرهای كوچک و 
بــزرگ اروپــا مخصوصــا، كشــورهای اســكاندیناوی 
با آن همــه وســایل نقلیــه عمومــی و برقی ســبک و 
ســنگین از قطار زیررمینی ) مترو ( و اتوبوس و تراموا 
) قطار خیابانی ( مقامات عالی مملكت، پزشــكان، 
استادان دانشگاه، دانشــجویان ، كارگران و غیره  از 
زن و مــرد در رفــت و آمــد 
و  متوســط  فواصــل  در 
كوتاه با دوچرخه حركت 
می كنند و برای دوچرخه 
سواران خط ویژه و چراغ 
مخصــوص  راهنمــای 
برقرار كــرده انــد و چنین 
كــه مثــل ایــران  نیســت 
دوچرخه سواری  خاص 
طبقات غیر مرفه باشد و 
برای دیگران عیب و كسر 

شأن شمرده شود .
در كشــور بــزرگ چین در 
رفت و آمد درون شهری، 
دوچرخــه ســواری بیــن 
وســایل نقلیه مقــام اول 
 را دارد . در شــهر پكن در خیابان بــزرگ تیان آن من 
) آسمان آبی رنگ ( در ساعات فعال روز یک میلیون 

دوچرخه در حركت است .
در ایــران همیــن پنجاه شــصت ســال پیــش دوران 
پرشكوه و پر رونق دوچرخه سواری و در آن روزگاران 
بی غمی و شــادخواری بــرای دوچرخــه و دوچرخه 

سواران نظاماتی برقرار بود .  
ک شــهربانی داشــت  كه  هــر دوچرخه شــماره و پــلا
در پشــت آن نصب می شــد ، زنگ و چراغ از وسایل 
 حتمــی و ضـــــروری بــود و دوچرخــه بــی زنــــــگ و 
چراغ در خیابــان و كوچه ها اجازه حركت نداشــت، 
دوچرخه ســواران بایــد گواهینامــه یــا بــه اصطــلاح 

)تصدیق دوچرخه ( داشته باشند .
كــه در اصفهــان  خوشــبختانه چنــد ســالی اســت 
هم حركــت های موثــری در جهــت ترویــج فرهنگ 
دوچرخه سواری از سوی شهرداری اصفهان انجام 
شده ، به طوری كه در حال حاضر 50 دوچرخه سرا 
در مناطق 15 گانه شهر اصفهان وجود دارد و حدود 
یک هــزار و 200 دســتگاه دوچرخــه ، به شــهروندان 

خدمت رسانی می كنند.
برگزاری ســه شــنبه های بدون خودرو و اختصاص 
چهارباغ عباســی به دوچرخه و دوچرخه ســواری و 
سوار شدن مقامات شهر بر دوچرخه، موجب شد تا 
دوچرخه به عنوان یک وسیله نقلیه سبک، راحت 
ح شــود ، به طوری كه  و بــدون آلودگــی دوبــاره مطــر
معاون حمــل و نقــل و ترافیک شــهرداری اصفهان 
اعلام كرد با اقدامات صورت گرفته، سهم استفاده 
از دوچرخــه در حمــل و نقــل شــهری در ســال 1400 
به میــزان 10درصد بالغ خواهد شــد كه ســهم قابل 

توجهی است .
دوچرخه سواری یكی از محبوب ترین ، كم خرج ترین 
و بی و سر و صدا ترین ورزش هایی است كه فواید آن 
برای سیستم قلبی عروقی، ســلامت ذهن ، تقویت 
خلاقیــت، خــواب خــوب ، جــوان شــدن ، افزایــش 
اجابــت مــزاج ، عمــر طولانــی ، باهوشــی ، شــادی و 

كاهش وزن تاثیر بسزایی دارد .
با دوچرخه ســواری مــی توانیــد از زندگی ســالم تر و 
شاداب تری برخوردار باشــید؛ ضمن آنكه مقاومت 
بدنتــان در مقابــل تنــش هــای روانــی و بســیاری از 
بیماری ها بیشتر است؛ گام به گام با دوچرخه برای 
داشــتن روزگاری ســالم تر و پر نشــاط تر . پس ركاب 

بزنید كه تحرک رمز سلامتی است .
 فرحناز مقدس خو؛ كارشناس و

 گوینده ترافیک رادیو صدای شهر

سال سیزدهم، شماره 3097 04
 سه شنبه

28 آذر 1396
شهر

يادداشت                    مهمان

با هدف كاهش آلاینده های فسیلی در هوا صورت گرفت؛

تردد اتوبوس های گازسوز در شهر
برای تحقق شهر فرهنگی صورت می گیرد:

ارتقای فرهنگ شهروندی در فرهنگسراها
مدیرعامل شركت واحد اتوبوسرانی اصفهان و 
حومه گفت: به منظــور ارتقای نســبی كیفیت 
خدمت رســانی در شــرایط ناســالم جوی تمامی ناوگان 
اتوبوس های گاز ســوز آماده به كار در شبكه حمل و نقل 
 شــهری فعالیت می كنند. قــدرت افتخاری اظهــار كرد: 
بــا توجــه بــه وضعیــت آلودگــی هــوا و بــه منظــور كاهش 
آلاینده هــای ناشــی از ســوخت دیــزل در اتوبــوس هــای 
گازوئیلی كــه البته میزان آلایندگی آنها نســبت به ســرانه 
آلودگی خودروهای شــخصی به مراتب پایین تر اســت و 
به منظور ارتقای نسبی كیفیت خدمت رسانی در شرایط 
ناســالم جوی دیروز، همه ناوگان اتوبوس های گاز ســوز 
آماده به كار در شبكه حمل و نقل شهری فعالیت كردند. 

وی ادامه داد: هزار و ۳0 دستگاه اتوبوس واحد در سطح 
شهر در دوهزار كیلومتر خط و سه شیفت كاری مشغول 
به فعالیت هستند كه روزانه 550 هزار نفر مسافر را جابه جا 
می كنند. وی با بیان اینكه كلانشهر اصفهان را نیازمند 
مدهای مختلف حمل ونقلی است، عنوان كرد: تراموا، 
مترو و اتوبوس گونه های مختلف حمل و نقلی هستند كه 
باید در شهر به ارائه خدمت بپردازند؛ اما در شرایط فعلی 
اساسی ترین گونه حمل و نقلی اتوبوس است. وی گفت: 
با توجه به اینكه تنها یک سوم هزینه های جابه جایی از 
مردم دریافت می شود خواهشمندیم نسبت به پرداخت 
كثری را با راهبران شركت واحد  كرایه خود مشــاركت حدا

اتوبوسرانی اصفهان داشته باشند.

مدیــر هماهنگــی امــور معاونــت هــای فرهنگی 
شــهرداری اصفهان یكــی از محورهــای فعالیت 
فرهنگسراها را آموزش خواند و گفت: هدف اصلی فعالیت 
فرهنگسراها ارتقای فرهنگ شهروندی است تا بتوانیم به 
شهر فرهنگی دست پیدا كنیم. مهدی ســلطان آقایی با 
بیــان اینكــه در شــهر اصفهــان بیــش از 50 فرهنگســرا بــه 
شــهروندان خدمات رســانی می كنند، افــزود: تعدادی از 
ایــن فرهنگســراها تخصصــی و زیــر مجموعــه ســازمان 

فرهنگی، تفریحی شهرداری اصفهان فعالیت می كنند.
تعــداد 40 فرهنگســرا نیــز در قالــب فعالیت هــای عمومی 
در اختیــار معاونــت هــای فرهنگــی، اجتماعــی مناطــق 
شهرداری هستند و به شهروندان ارائه خدمت می كنند.

 وی یكــی از محورهــای فعالیــت فرهنگســراها را آمــوزش 
خوانــد و خاطرنشــان كــرد: در حــال حاضــر كلاس هــای 
مختلفــی در ایــن فرهنگســراها برگزار می شــود كــه هدف 
اصلی ایــن كلاس هــا ارتقای فرهنگ شــهروندی اســت تا 

بتوانیم به شهر فرهنگی دست پیدا كنیم.
 مدیر هماهنگــی امور معاونــت های فرهنگی شــهرداری 
اصفهــان بــا اشــاره بــه اینكــه اهــم آموزش هــای منــزل 
ویژه بانــوان و انــواع مهــارت هایی كــه در انســجام پیوند 
خانــواده و كیفیــت زندگــی موثــر باشــد، ارائــه مــی شــود، 
گفــت: فرهنگســراها برحســب نیازهــای منطقــه برگــزاری 
همایش هایــی را در قالــب آموزش مهــارت هــای زندگی و 

فرزند پروری در دستور كار خود قرار می دهند.

ابتدای دی ماه سال جاری محقق می شود؛

راه اندازی نخستین كلینیک شهرک سلامت 
 مدیر بهــره برداری شــهرک ســلامت اصفهان از 
راه اندازی نخستین كلینیک شهرک سلامت از 
ابتدای دی ماه ۹۶ خبر داد و گفت: بــرای احداث پروژه 
شهرک سلامت بیش از یک هزار میلیارد تومان اعتبار در 
نظر گرفته شده است. رضا هیبتی شهرک سلامت را یكی 
از ابــر پــروژه هــای شــهر خوانــد و اظهاركــرد: این پــروژه با 
همكاری بخش خصوصی در دستور كار قرار گرفته است.

 وی با اشــاره بــه اینكــه شــهرک ســلامت در پنج فــاز اجرا 
می شــود، ادامــه داد: بــرای عملیــات اجرایی ایــن پروژه 
بیــش از یــک هــزار میلیــارد تومــان در نظــر گرفتــه شــده 
اســت و در حــال حاضــر تفاهم نامــه هایی با كشــورهای 
اسلامی امضا و قراردادهایی با كشورهای اروپایی منعقد 
كرده ایــم تــا اصفهــان بتوانــد در توریســم درمانــی محــور 

و پیشــرو باشــد. مدیــر بهــره بــرداری 
شــهرک ســلامت اصفهان با اشــاره به 
احداث فاز دوم این شهرک اظهاركرد: 
فاز دوم این پروژه مجهز به مركز جامع 
پرتو پزشــكی ماننــد رادیولــوژی تمام 
دیجیتال، رادیوتراپی، شیمی درمانی 
و آزمایشــگاه هایی بــا فناوری هــای 
مــدرن تشــخیص طبــی بــر اســاس 

استانداردهای ملی و بین المللی، داروخانه و ... است.
 وی بــا اعــلام اینكــه فاز ســوم ایــن شــهرک به طــور كامل 
اجرایــی شــده اســت، افــزود: عملیــات اجرایــی فازهای 
چهــار و پنج هم بــه زودی آغــاز و در بــازه زمانــی 42 ماهه 
آمــاده بهره بــرداری می شــود.هیبتی خاطرنشــان كــرد: 

قصد داریم بیمارستانی مدرن و مطابق 
بــا تازه تریــن اســتانداردهای جهانــی 
در شــهرک ســلامت احــداث كنیــم تــا 
بتواند الگویی برای دیگر سرمایه گذاران 
ایــن بخــش باشــد. وی بــا بیــان اینكه 
ســاخت »هتــل شــهرک ســلامت« هم 
برای تقویت بخش گردشگری سلامت 
در اصفهــان ســاخته می شــود، گفــت: 
این نمونه از خدمات و كســب و كار در قالب یک شهرک 
ح اســت و می تــوان آن را  بــه عنــوان علــم در دنیــا مطــر
بومی ســازی كــرد .هیبتــی افــزود: مدیریت نرم افــزاری و 
كز بسیار مهم تر از بخش سخت افزاری  فكری اداره این مرا
آن است كه می تواند افتخاری برای جامعه و نتیجه آن، 

ارتقــای ســطح بهداشــت و خدمــات فــردی و اجتماعی 
كید كرد: مجریان شهرک سلامت اصفهان بر  باشد. وی تا
آن هستند تا مركزی مجهز در شهر اصفهان احداث كنند 

كه الگویی برای دیگر شهرهای ایران نیز باشد. 
شــهرک ســلامت یكی از بزرگ تریــن پروژه هایی به شــمار 
مــی رود كــه بــا مشــاركت شــهرداری و بخــش خصوصــی 
و به منظــور دسترســی آســان شــهروندان بــه امكانــات 
بهداشتی و درمانی در ضلع شرقی بزرگراه شهید آقابابایی 
و در مجــاورت حلقــه ســوم ترافیكــی شــهر در دســتور كار 
قــرار گرفــت. ایــن شهرک شــامل كلینیک هــای درمانی 
است و عنوان نخستین شــهرک سلامت كشور را به خود 
اختصاص داده اســت و می تواند به عنوان الگویی برای 

ح شود. كل كشور مطر

ح شد؛ در نشست تخصصی ایستگاه ترافیک مطر

تحرک اقتصاد شهر با طرح بفرمایید دوچرخه 
در راستای توسعه گردشگری صورت می گیرد؛

تدوین طرح جامع برای مرمت شاه دژ

معــاون حمــل و نقــل و ترافیک شــهرداری اصفهــان با 
ح بفرماییــد دوچرخــه در  اشــاره بــه اینكــه اجــرای طــر
ح بعد از  راستای اقتصاد شــهری اســت، گفت: این طر
ارزیابی چند ماهه بــا همكاری پویــش مردمی ترافیک 
و اتحادیــه فروشــندگان دوچرخــه بــا تبلیغــات خوبــی 
انجام شــد، 15 هزار دوچرخه با مبلغ 12 میلیارد تومان 
ح  ح فروخته شــد. به گفته وی، طر در راستای این طر
بفرمایید دوچرخه گام بســیار مثبتــی در جهت ترویج 

فرهنگ دوچرخه سواری بود.
همچنین اســتاد اقتصاد شهری دانشــگاه اصفهان در 
این نشســت با اشــاره به مبانی تصمیم ســازی اقتصاد 
كامــل منابــع،  اظهــار داشــت: تشــخیص درســت و 
تشــخیص كامل و درســت هزینه ها و مقایســه منابع و 

هزینه ها در این راستا باید مدنظر قرار گیرند.
 دكتــر بابــک صفــاری افــزود: قیمــت در فراینــد عرضه و 
تقاضا بــه صورت اتوماتیک تعیین می شــود، سیســتم 
تعادلی قیمت گذاری مــی تواند در حــوزه اقتصاد موثر 

باشد كه نهادهای تصمیم گیر باید به آن توجه كنند.
اســتاد اقتصــاد شــهری دانشــگاه اصفهــان بــا اشــاره 
بــه اثــرات بیرونــی حمــل و نقل شــخصی گفــت: هزینه 

ک از جمــــــله ایــن  ســوخت، زمــان ســـــفر و استهــــــلا
هزینه هاســت كه اثــرات بیرونی همچــون هزینه زمانی 

سایر رانندگان و آلایندگی كل جامعه را دارد.
 وی با اشــاره به روش رســیدن بــه تعــادل اجتماعی در 
زمینه حمــل و نقــل شــخصی گفــت: ســهمیه بندی و 
اخذ مالیات از راهكارهــای لازم در این زمینه به شــمار 
می روند. در این راستا مالیات به منظور كاهش مقدار 

استفاده اخذ می شود.
صفاری بــا بیان اینكــه در بحث حمل و نقل شــخصی، 
ساعات اوج و غیر اوج نیز مهم شمرده می شود، گفت: 
تعیین سیستم اجازه عبور ناحیه ای بر اساس مكانیزم 
عوارض از جمله روش هایی است كه از حدود 40 سال 

پیش در كشور سنگاپور پیاده سازی شد.
كم بیــان كرد: در   وی با اشــاره به موضوع مالیــات بر ترا
این زمینه برخی كارشناســان جایگزیــن هایی مدنظر 
دارند؛ از جمله مالیات بر بنزین. این نگاه خوبی است 
اما برخی مشــكلات را به دنبال دارد كــه عوارض بعدی 
آن باید مــورد توجه باشــد. در همیــن راســتا مالیات بر 
پارک خــودرو و  یارانه بــرای حمــل و نقل عمومــی نیز از 

دیگر راهكارهاست./ گروه شهر    

از 1500 ســال پیش در محدوده ای حدودا 50 هكتاری 
در كوه صفه یكــی از بزرگ ترین قلعه های كشــور به نام 

»شاه دژ« جای گرفته است.
 قلعه ای كه روزگاری اســتوار و محكم، حافظ اصفهان 

بود، با گذشت زمان حفاظت  از آن ضروری شد.
 10 سال از آغاز مرمت و احیای این قلعه تاریخی می گذرد 
ودر حالی كه بخش هایی از این قلعه مرمت شده، برای 
تداوم مســیر احیــای این قلعــه تاریخی و ایجاد ســایت 

ح جامعی تدوین شده است.  گردشگری، طر
مدیرعامــل ســازمان نوســازی وبهســازی شــهرداری 
اصفهان با اشاره به اینكه قدمت قلعه تاریخی شاه دژ به 
دوره ساسانیان باز می گردد، از كار برد نظامی این قلعه 

به دلیل دسترسی سخت به آن می گوید.
  حســین جعفــری محــدوده قلعــه تاریخــی شــاه دژ را 
محدوده تاریخی می داند كه همه اقدامات انجام شده 
در آن بــا توجه به حساســیت های بافت هــای تاریخی 

انجام شده است.
كاوش هــای  بــا بیــان اینــــــكه پــس از انجــام   وی  
باستان شناســی در محــدوده قلعــه تاریخــی شــاه دژ 
اقداماتی مرمتــی در آن انجام شــد، از مرمــت و احیای 

این قلعه می گوید. جعفری به جاذبه های گردشگری 
كید بر ضرورت  قلعه تاریخی شاه دژ  اشاره می كند و با تا
ح جامعی برای مجموعه گردشگری شاه دژ  تدوین طر
ج و بــارو ها ، دروازه ها و  كه علاوه بر قلعه ، دیواره ها ، بر
چشمه ها را نیز در بر می گیرد، از تدوین این طرح جامع 

خبر می دهد.
ح جامــع مجموعه شــاه دژ   وی بــا اشــاره بــه اینكــه طــر
بــا در نظــر گرفتــن شــرایط تاریخــی و كوهســتانی ایــن 
ح در  مجموعه تهیه شده اســت، از قرار داشتن این طر

مرحله تصویب نهایی خبر می دهد. 
مدیرعامــل ســازمان نوســازی و بهســازی شــهرداری 
كید مــی كند كه ادامه مرمت قلعه شــاه دژ،  اصفهان تا
ح جامــع این مجموعه  بارو ها و دروازه ها بر اســاس طر
انجام می شــود. جعفــری با اشــاره به اینكه دسترســی 
به قلعه تاریخی شاه دژ از دو مســیر كوهنوردی و مسیر 
ساده تر امكان پذیر است، با بیان اینكه كسانی كه توان 
كوهپیمایی داشته باشــند، می توانند از مسیر ساده تر 
بــه قلعــه دسترســی پیــدا كننــد، مــی گویــد: تله كابین 
هــم دسترســی بــه ایــن مجموعــه گردشــگری را فراهم 

می كند.     

معـاون حمـل و نقـل و ترافیک شـهرداری اصفهـان گفت: اقتصاد شـهر طـرح  بفرمايید دوچرخه 
به تحرک درآمد و اين يک برد برای همه ما از مديريت شهری تا مردم بود. 

علیرضـا صلواتـی در  نشسـت تخصصـی ايسـتگاه ترافیـک بـا موضـوع ارزيابـی اقتصـادی و نقـش آن در 
پروژه هـای حمـل و نقـل شـهری كـه همزمـان بـا روز حمـل و نقـل، برگـزار شـد، تصريـح كـرد:  بـر ايـن 
اسـاس،  اهمیـت اقتصـاد حمـل و نقـل و مطالعه دقیـق و همه جانبه پروژه ها براسـاس اقتصاد شـهری 

نمايـان می شـود.

 بـر فـراز صفـه كـه قامـت افراشـته اش سـالیان درازی اسـت بـر اصفهـان سـايه افكنـده، 

لیلا 
یزدانی

ويرانه های »شـاه دژ« مشـاهده می شـود . قلعه ای عظیم با سـنگ های تیشـه خورده اش  
كـه قطعـا   روزگاری  دور،  بسـیار  كـه سـالیان   ای  ويرانـه   . دارد  1500 سـاله  قدمتـی  كـه 
شـهروندان بـه خاطـر نمـی آورنـد  گنج خانـه ، سـاح خانـه يا شـايد رصـد خانـه ای بوده و 
امـروز بخـش هايـی از آن مرمـت شـده اسـت. بـرای تـداوم مرمـت ايـن قلعـه تاريخـی بـا 

جاذبه های گردشگری اش، طرح جامع تدوين شده  است.

كارد بدون رعایت  نصب پلا
قوانین ممنوع است

مدیــركل پیشــگیری و رفــع تخلفــات شــهری 
شــهرداری اصفهان بر ضرورت رعایت قوانین 
كید  كارد و داربســت در معابر شــهر اصفهــان تا نصب پلا
كرد.حسن محمد حسینی اظهاركرد: شهرداری اصفهان 
با توجه به اهمیت مباحث تبلیغاتی شهری، فضایی از 
طریق تک پایه ها یا تابلوهای اطلاع رســانی آماده كرده 
كه شهروندان می توانند برای نصب تبلیغات خود بر روی 
این تابلوها به شهرداری مراجعه و مجوز لازم را اخذ كنند.
وی افزود: چنانچه متقاضیان به این نتیجه رسیدند كه 
در این تابلوها كمبود فضا برای تبلیغات دارند، می توانند 
به شهرداری منطقه مربوطه مراجعه و درخواست كتبی 
خــود را ارائه دهند. مدیــركل پیشــگیری و رفع تخلفات 
شــهری شــهرداری اصفهــان بــا اشــاره بــه اینكــه نصــب 
كاردها نیز باید تابع برخی قوانین باشد، گفت: نصب  پلا
كاردهــا نباید بــه گونه ای باشــد كــه مزاحمتــی برای  پلا
شهروندان ایجاد كند و مانع تردد آسان آنها شود.وی در 
ارتباط با نصب داربست ها نیز اظهاركرد: متقاضیان برای 
نصب داربست ها جهت دریافت مجوز لازم باید به اداره 
خدمات شهری مناطق مراجعه كنند. محمدحسینی 
با اشاره به اینكه نصب داربست شرایط و خطرات ویژه ای 
كیدكرد:  دارد و البتــه الزامات آن نیز باید رعایت شــود، تا
نصب داربست باید از نظر موقعیت قرارگیری و ایمنی به 
گونه ای باشد كه خطری برای شــهروندان ایجاد نكند.
كاردها و داربست ها در معابر  وی رعایت قوانین نصب پلا
شــهر اصفهــان را ضــروری دانســت و گفــت: مدیریــت 
پیشگیری و رفع تخلفات شهری شــهرداری اصفهان بر 
روند رعایت قوانین مربوطه نظارت كامل دارد و چنانچه 
كارد یا داربست نصب كند، اعمال  فردی بدون مجوز پلا
قانون خواهد شــد.مدیركل پیشــگیری و رفع تخلفات 
شهری شهرداری اصفهان تصریح كرد: شهروندان باید 
بداننــد اولویــت اول مــا زیبایــی شــهر و رعایــت حقــوق 

شهروندان است.

ساماندهی خیابان میرزا نصیر 
مدیــر منطقــه 10 شــهرداری اصفهــان گفــت: 
ســاماندهی خیابان میرزا نصیر با اعتبار شش 
میلیارد ریال تكمیل شد. عبدالرسول امامی اظهاركرد: 
ساماندهی خیابان میرزا نصیر در خیابان پروین با اعتبار 
شــش میلیارد ریــال بــه منظــور تســهیل در عبــور و مرور 
شهروندان انجام شــد.وی با اشــاره به دیگر پروژه های 
منطقه ادامــه داد: بــه دنبــال ترافیک ســنگین و توقف 
دوبل خودروها در خیابان عســكریه، احــداث پاركینگ 

مشاركتی  در این خیابان در دست اجراست.
مدیر منطقه 10 شهرداری اصفهان اضافه كرد: همزمان 
ح های ترافیكی در این خیابان  با احداث پاركینگ، طر
اجرا می شود.امامی در ادامه احداث پارک شهید سردار 
خزایی با اعتبار ســه میلیارد ریال، احداث فرهنگسرای 
 حصــه بــا اعتبــار 2۸ میلیــارد ریال بــه صورت مشــاركتی 
با ســرمایه گذار بخش خصوصی، احــداث خانه كودک 
اســتاد همایــی در مجــاورت مجموعه اســتاد همایی با 
بودجــه ای افزون بــر هفــت میلیارد ریــال، ســاماندهی 
خیابان میــرزا نصیر بــا  پنج میلیــارد و ۶00 میلیــون ریال 
اعتبار، احداث خیابان 1۷ متری حدفاصل خیابان میثم 
و خیابان گركان با سه میلیارد و 500 میلیون ریال اعتبار 
و احداث ایستگاه آتش نشانی مجموعه شهرک میلاد با 
20 میلیارد ریال اعتبار را  از دیگر پروژه های در حال اجرای 

این منطقه برشمرد.

 افزایش سرانه پاركینگ
 در منطقه یک

مدیر منطقه یک شهرداری اصفهان گفت: 
عملیــات احــداث پاركینــگ زیــر ســطحی 
كنون 4۹ درصد پیشرفت داشته است. اردیبهشت تا
مهین شكرانی اظهاركرد: احداث پاركینگ زیرسطحی 
اردیبهشــت در راســتای كاهش بــار ترافیكــی خیابان 
طالقانــی و تســهیل در عبــور و مــرور ایــن خیابــان در 
دســتور كار شــهرداری قــرار گرفــت.وی افــزود: پــروژه 
پاركینگ زیرســطحی اردیبهشت در خیابان طالقانی 
در فضایــی بــه مســاحت ۳۳ هــزار مترمربع در دســت 
كنون 4۹ درصد پیشرفت فیزیكی داشته  اجراست و تا
است.مدیر منطقه یک شهرداری اصفهان ادامه داد: 
برای عملیــات اجرایی ایــن پاركینگ شــش میلیارد و 
500 میلیــون تومان اعتبار در نظر گرفته شــده اســت. 
شــكرانی اضافه كرد: بــا احداث پاركینگ زیر ســطحی 
اردیبهشــت ســرانه پاركینــگ منطقه یک شــهرداری 

اصفهان افزایش می یابد.

در                        شهر 

هجوم ماشین 
چنان عرصه را 
بر وسایل غیر 
موتوری تنگ 
كرده كه مردم 
دیگر دوچرخه 

را وسیله 
رفت و آمد 
نمی شناسند

گر دست به قلم هستید و دوست دارید  ا
نوشته هایتان منتشر شــود، می توانید 

»همكار ما باشید«.
ســرویس شــهر روزنامه اصفهان زیبا، از دریافت و 
انتشار مطالب علاقه مندان، كارشناسان، صاحب 
نظران و پژوهشگران حوزه های مختلف »مدیریت 

شهری« استقبال می كند.
 بــرای كســب اطلاعــات بیشــتر   همــه روزه بــه جــز

ایام تعطیل در ساعت اداری با شماره ۳221۸1۸2 
داخلــی 20۷ )ســرویس شــهر - منتشــلو( تمــاس 

بگیرید.
ارسال مطالب می تواند در قالب مقاله، یادداشت 
و گزارش باشــد. مطالب دریافتی در صورت تایید 

محتوا با درج نام نویسنده منتشر می شود.  

دعوت به همكاری

علاقه مندان بــه همكاری 
مــی تواننــد از طریــق کانال 
@isf_citynewsتلگرامی 

با ما در  ارتباط باشند.



صادرات کلید حل بحران  
تقاضای داخلی است

نشســت تخصصــی چالــش و فرصــت هــای 
صادراتی در تولید در قالب نشســت مشترک 
کمیسیون تجارت و صنایع در ســالن اجتماعات اتاق 
بازرگانی اصفهان برگزار شــد. در این نشست مسائل و 
مشــکلات صادرکنندگان بخش صنایع و شرکت های 
دانش بنیان شامل پرداخت نشدن جوایز صادراتی، 
اعمال نشــدن معافیت مالیاتی بــرای صادرکنندگان، 
 حمایــت  نکــردن از sme هــا در فراینــد بازاریابــی، 
نبــود آمــوزش تخصصــی بــرای صــادرات محصــولات 
دانش بنیان، کارایــی پایین رایزنان بازرگانــی ایران در 
ج از کشور،ارســال محصــولات  نمایندگــی هــای خــار

بی کیفیت به بازارهای هدف صادراتی  عنوان شد.
مســعود گلشــیرازی، رئیس کمیســیون تجــارت اتاق 
بازرگانــی اصفهــان در ایــن نشســت گفــت: زمانــی که 
70درصد واحدهای تولیدی کمتر از 50 درصد ظرفیت 
اسمی فعالیت می کنند، نشــان از کمبود تقاضا برای 

کالا و خدمات در جامعه است.
وی صدور خدمات فنی و مهندسی را یکی از مزیت های 
اســتان اصفهــان برشــمرد و گفــت:در قراردادهــای 
پیمانــکاری جوایز صادراتــی و معافیت هــای مالیاتی 

برای صادرکنندگان این بخش لحاظ نمی شود.
وی با اشــاره به آمار صادرات استان اصفهان و کاهش 
50 درصــدی طــی دو ســال گذشــته گفــت: حمایت از 
شرکت های کوچک و متوسط اقتصادی برای حضور 
در بازارهــای بین المللی و نمایشــگاه هــای تخصصی 
بایــد مــورد توجه قــرار گیــرد. گلشــیرازی خاطر نشــان 
کرد:بخــش خصوصــی خــودش بایــد بــه داد خــودش 
برســد و تلاش کند با اتکا به منابع و توانایی خود فراید 
صادرات و تولید را تســهیل کند. وی از راه اندازی مرکز 
رشــد بین المللی صادرات اتاق بازرگانی اصفهان خبر 
داد و گفت: در این مرکز شرکت های مدیریت صادرات 
می توانند با اســتفاده از امکانــات این مرکز به توســعه 

صادرات محصولات استان کمک کنند.
 وی از شناسایی دانش آموختگان رشته های بازرگانی، 
زبان های خارجــی و اقتصادی با هدف هــم افزایی در 

تشکیل شرکت های مدیریت صادرات خبر داد .

 صادرات یک انتخاب نیست یک الزام است
مجتبی ملااحمدی، نایب رئیس کمیســیون صنایع 
اتاق بازرگانی اصفهان، در این نشست گفت: صادرات 
موضوعی انتخابی برای تولید کنندگان نیســت؛ بلکه 
الزام برای بقا در فعالیت اقتصادی است.  وی مسائل 

بانکــی ،حمــل و نقــل و 
گمرکی را  از جمله  مسائل 
پیش روی صادرکنندگان 
استان اصفهان برشمرد و 
گفت:نرخ ارز به عنوان یک 
مولفه  اثرگذار در صادرات 

و واردات نقش دارد.
 قیمــت واقعــی ارز باعــث 
تقویت صــادرات و قیمت 
پاییــن ارز  باعــث افزایــش 

واردات می شود.
قیمــت  و  کیفیــت  وی 
از  یکــی  را  کالا  مناســب 
عوامــل موثــر در افزایــش 
صادرات استان برشمرد و 
گفت:بازاریابی محصولات 

تولیــدی در بازارهــای بین المللــی یکــی از حلقه های 
مفقوده صادرات استان است .

خ ارز با ثبات و متعادل خواسته صادرکنندگان    نر
مهدی مسایلی، مسئول کمیته پیمانکاری کمیسیون 
صنایع اتاق بازرگانی اصفهان، در این نشســت  گفت: 
دولت بیش  از اندازه بزرگ شده است و برای اینکه این 
دولت بتواند هزینه اش را تامین کند، بخش خصوصی 
را بــه  تلاش بیشــتری تشــویق می کنــد و ایــن در حالی 

است که دولت باید بار اضافی خود را پایین بگذارد . 
خ ارز را یکــی از پارامترهــای موثــر در صــادرات  وی نــر
و واردات ایــران برشــمرد و گفــت:  مســائل اقتصــاد را 
با قرص مســکن  نمی تــوان درمــان کــرد، نــرخ ارز باید 
متعادل و با ثبات باشد نه اینکه یک روز چندصد تومان 
بالا بــرود  یــک روز  پاییــن بیایــد. مطلبــی صادرکننده 
خدمــات فنــی و مهندســی اســتان اصفهــان  در ایــن 
جلســه گفت:معافیت هــای بــرای صــادرات خدمات 

فنی و مهندسی در رده دوم شرکت ها اجرا نمی شود .
 وی پیشــنهاد کــرد: ســازمان توســعه تجــارت و اتــاق 
بازرگانی به شــرکت هــای کوچــک و متوســطی کمک 
کــه  نمی تواننــد هزینــه بازاریابــی و حضــور در  کننــد 

نمایشگاه های تخصصی را پرداخت کنند .
محســن کریمیــان، صادرکننــده جــوان اصفهانــی، 
نیازســنجی بــازار را یکــی از مســائل مهــم پیــش روی 
صــادرات اســتان اصفهــان  برشــمرد و گفت:حضــور 
و  تولیدکننــدگان  کنــار  در  تجربــه  بــا  مشــاوران 
صادرکنندگان  می تواند به توسعه صادرات کمک کند.
 آتــش انتظامــی، مســئول کمیتــه فــولاد کمیســیون 
صنایع، در این نشســت کیفیت و صداقت در ارســال 
کالاهــای بســته بنــدی  را  موضــوع مهــم در فراینــد 
صادرات برشمرد.  موسوی، مدیر شرکت دانش بنیان  
در اصفهــان، در ایــن نشســت خواســتار شناســایی 
فرصت های صادراتی به جای بیان مسائل و مشکلات 
از سوی فعالان اقتصادی شــد و گفت:اتاق بازرگانی و 
تشــکل های اقتصادی نقش مهمی در توسعه کسب 

و کار و صادرات دارند.
ابراهیم حبیب الهی، مسئول کمیته فلزات گرانبهای 
کمیسیون صنایع در این نشست گفت:صادرات طلا 
و جواهــرات اســتان اصفهــان از 750 میلیــون دلار در 
ســال 90 به 20 میلیون دلار در ســال 95 رسیده است و 
این کاهش صادرات باعث تعطیلی بیش از 70 درصد 

واحدهای تولیدی طلا در استان شده است .
وی مالیات بر ارزش افزوده و محاسبه 9 درصد بر قیمت 
اصلی طلا،نبود مواد اولیه بــا کیفیت و افزایش قیمت 
تمام شــده محصولات  را از مسائل پیش روی صنعت 

طلای استان برشمرد .  

رئیس اتحادیه عمده فروشان میوه و تره بار 
اصفهان گفت: قیمــت محصولات در بازار 
کنتــرل قیمــت  میــوه ثابــت نگــه  داشــته شــده و 
همچنــان ادامــه دارد، کمبــودی در بخــش عرضه 
ج در گفت وگو  میوه مشاهده نشده است.ناصر اطر
بــا فــارس ، در رابطه بــا بــازار میوه شــب یلــدا اظهار 
داشــت: قیمــت محصــولات در بــازار میــوه ثابــت 
نگه داشــته شــده و کنترل قیمــت همچنــان ادامه 
کــه عرضــه آن  دارد و بــه  جــز چنــد قلــم محصــول 
انحصــاری بوده و بــا تغییــرات جزئی قیمــت همراه 
شده است، قیمت دیگر اقلام ثابت مانده است.وی 
افــزود: در دیگــر بخش های بــازار میــوه و تره بــار که 
مربوط بــه محصــولات داخلی می شــود، هیچ گونه 
افزایش قیمتی در نظر گرفته نشــده و نظارت کامل 
بر نحوه عرضه محصولات توسط فعالان این صنف 
صورت می گیرد.رئیس اتحادیه عمده فروشان میوه 
و تره بار در اصفهان با اشاره به قیمت انار و هندوانه 
به  عنوان دو میوه پرطرفدار شــب یلدا تصریح کرد: 
در حال حاضر قیمت هر کیلو انــار در میادین میوه و 
تره بــار اصفهان از ســه هــزار تومان تــا پنج هــزار و 500 
تومان است و هر کیلو هندوانه درجه یک نیز کیلویی 
هزار تــا هــزار و 500 تومــان عرضه می شــود. اطــرج در 
 رابطه با کاهش تولید انار در ســال جــاری بیان کرد: 
به دلیل مشکلات بخش تولید، عرضه انار نسبت به 
سال گذشته کاهش یافته است و این افت عرضه در 
کنار کاهــش کیفیــت ایــن محصول بــوده اســت که 
همین امر منجر به افزایش قیمت انار در سال جاری 

نسبت به دوره مشابه سال گذشته شده است.
وی اضافه کرد: علی رغم اینکه قیمت این محصول 
نسبت به سال گذشته روند افزایشی داشته است، 
اما با نظارت هایی که صورت گرفته از 20 روز گذشته 
هیچ گونــه افزایــش قیمتــی در ایــن بخــش صــورت 

نگرفته و قیمت ها ثابت نگه داشته شده است.
رئیــس اتحادیــه عمده فروشــان میــوه و تره بــار در 
اصفهان خاطرنشان کرد: در حال حاضر موجودی 
انار در بازار میوه و تره بار مناســب اســت و کمبودی 
از بابــت عرضه ایــن محصول مشــاهده نمی شــود.
ج همچنیــن به نظــارت ویــژه بازرســان در ایام  اطر
منتهی به شــب یلدا اشــاره کــرد و اذعان داشــت: از 
اول هفته جاری گروه نظارتی بازرسان اتاق اصناف 
و بازرســان ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت بــر 
فعالیــت تمــام واحدهای صنفــی نظــارت می کنند 
و در صــورت مشــاهده هرگونــه تخلف بــا متخلفان 
برخورد خواهد شــد.رئیس اتحادیه عمده فروشان 
میوه و تره بار در اصفهان در پایــان در رابطه با نحوه 
رسیدگی بازرسان به فعالیت واحدهای صنفی این 
اتحادیه اظهار کرد: از ابتدای هفته هر روز از ساعت 
پنج صبح تا 12 ظهر، ســه نیــرو از بازرســی اصناف و 
دونیرو از بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
در کنار بازرسین اتحادیه بر نحوه فعالیت واحدهای 
صنفی نظارت می کنند. بنابر اعلام اتحادیه میوه و 
تره بار اصفهان، قیمت های ذکر شده مربوط به بازار 
عمده فروشی است و سود ثابت و مشخص 15 تا 25 
درصد برای عرضه خرده فروشــی اقلام میوه در نظر 

گرفته شده است. 

 بالاخره سکه تقلبی 
داریم یا نداریم؟

شاید چندین سال است که بحث خرید و 
ح  فــروش ســکه های تقلبــی در بــازار مطــر
می شــود. بــا وجوداین، همچنــان به نظر می رســد 
عزمی جدی برای جمع آوری این سکه ها و برخورد 
بــا این مشــکل وجــود نــدارد. به گــزارش ایســنا، در 
مــوارد متعــدد شــهروندان بــا ایــن مشــکل مواجــه 
شده اند که حتی گاه به هنگام خرید از واحدهایی 
که دارای پروانه صنفی هستند سکه هایی تقلبی به 
آنها فروختــه می شــود. در این میــان اتحادیه های 
کید دارنــد که مردم  صنفی نیــز دائما بر ایــن نکته تا
باید خرید خــود را از واحدهــای دارای پروانه انجام 

دهند تا کمترین مشکل برای آنها ایجاد شود.
کنون حتی برخی از صرافی های میدان فردوســی   ا
نمونه هایی از سکه های تقلبی را روی شیشه های 
خوب نصب کرده اند تا مردم دقت بیشتری به این 
موضــوع داشــته باشــند، امــا همچنــان مســئولان 
کید دارند  اتحادیه های طلا و جواهر بر ایــن نکته تا

که» سکه  تقلبی نداریم.«
رئیــس اتحادیــه فروشــندگان طــلا و جواهــر  درباره 
فروش سکه های تقلبی اظهار کرد: چیزی به عنوان 
سکه تقلبی وجود ندارد و ما چنین سکه ای نداریم. 
حــال ممکــن اســت از دیــدگاه غیرکارشناســی گاه 
ح شــود؛ اما از دید حرفه ای  چنین بحث هایی مطر
برخــی اصطلاحات داریــم که ممکن اســت افرادی 
که اهــل فــن نیســتند متوجــه آنهــا نشــوند.محمد 
محمدولــی   افــزود: ممکــن اســت گاه ســکه هایی 
کــه به فــروش می رســد، از نظــر وزن یــا عیار مشــکل 
داشــته باشــند. اما تقلب یعنــی اینکه ســکه ای که 
می خریــد طــلا نباشــد و از مــس یا بــدل تهیه شــده 
باشد و براساس ظاهر قادر به تشخیص آن نباشید.

محمد ولــی ادامــه داد: نکته  دیگری کــه باید به آن 
توجــه کــرد ایــن اســت کــه ضــرب و توزیع ســکه در 

اختیار اتحادیه ما قرار ندارد.
 حــال ممکــن اســت در صنــف مــا هــم ماننــد تمام 
اصنــاف دیگــر تعــداد بســیار اندکــی کــه شــاید عدد 
آنهــا بــه انگشــتان یــک دســت هــم نمی رســد، 
شیطنت هایی کنند. اما نمی توان اینگونه گفت که 
در واحدهای مجــاز صنفی ســکه غیراصل فروخته 
کید کرد: ما بارها و بارها به مردم تذکر  می شود.وی تا
داده و از آنها خواســته ایم که حتما بــرای خرید طلا 
به واحدهای صنفــی مراجعه کنند و توجه داشــته 
باشــند کــه واحدهــای مربوطــه دارای پروانه های 

کسب باشند. 

05 سال سیزدهم، شماره 3097 اقتصاد
 سه شنبه

28 آذر 1396 

 رئیس سازمان توسعه تجارت اعلام کرد:

آیین نامه واردات خودرو به زودی ابلاغ می شود
مثبت شدن تراز تجاری ایران در برابر چین

ایران روی کالاهای چینی را کم کرد!
کید بــر اینکه  رئیس ســازمان توســعه تجــارت بــا تا
کنتــرل تقاضــا، حرکــت بــه ســمت تولیــد داخلی و 
کید برای تدوین آیین نامه جدید  صادرات، سه موضوع مورد تا
ثبت سفارش واردات خودرو است، گفت: معلوم نیست حتما 
این سه مورد در آیین نامه جدید لحاظ شود.به گزارش فارس، 
مجتبی خســروتاج در جمــع خبرنــگاران در رابطه بــا آخرین 
تصمیمــات در رابطه با ثبت ســفارش واردات خــودرو گفت: 
وضعیت ثبت سفارش واردات خودرو طی روزهای آینده اعلام 
می شــود.رئیس ســازمان توســعه تجــارت افــزود: ثبــت 
سفارش های قبلی خودرو تا اواخر دی ماه 96 اعتبار دارد.وی 
در پاسخ به سوالی مبنی اینکه آیا تعرفه  واردات خودرو افزایش 
می یابد، گفت: جزئیات را نمی توانم تا قبــل از مصوبه دولت 

اعلام کنم.خسروتاج بیان داشت: هدف از دستورالعمل تعرفه 
واردات، حمایت از تولید خودرو یا قطعات خــودرو در داخل 
کشور توسط صاحبان برند است، تا بخشی از تولیدات داخل 
کشور را به سمت صادرات سوق دهیم. رئیس سازمان توسعه 
تجارت بیان داشــت: هــدف از توقــف ثبت ســفارش واردات 
خودرو علاوه بر توجه به تولید داخلی، کنترل تقاضای ارز است 
و نباید ورودی خودرو به کشور به اندازه ای باشد که تقاضای 

ارز زیاد باشد، بلکه باید تقاضا برای ارز را کنترل کرد. 
رئیــس ســازمان توســعه تجــارت بیــان داشــت: پیــام کلــی 
آیین نامه واردات خودرو که قرار است ابلاغ شود، این است که 
 واحدهای تولید خودرو خارجی بدانند که برای خودرو باید

 به سمت کار و تولید مشترک با ایرانی ها گام بردارند. 

مبــادلات تجــاری ایــران و چیــن بــا رونــد 
صعودی، از مرز ۴۳ میلیارد دلار گذشت که در 
 ایــن میــان، تــراز تجــاری ایــران نســبت چیــن مثبــت 

است.
به گزارش ایســنا، براســاس سیاســت های اعلام شده، 
تجارت ایــران و چین تــا پایان برنامه پنج ســاله ششــم 

توسعه در هر سال باید 15 تا 20 درصد افزایش یابد.
ســال گذشــته مبادلات دو کشــور ۳5 میلیارد دلار بود 
که این مبادلات در ســال جاری متاثــر از بازاریابی های 

مناسب از مرز ۴۳ میلیارد دلار عبور کرده است. 
ایــن مــراودات معمــولا بــه ایــن گونــه بــوده اســت کــه 
55درصد به نفع ایــران و ۴5 درصد به نفــع چین بوده 

است؛ یعنی تراز تجاری به نفع ایران بوده است.
کی از این است که مبادلات تجاری و  پیش بینی ها حا
اقتصادی تهران - پکن در پایان سال 2017 میلادی به 

رقم ۴5 میلیارد دلار برسد.
در حــال حاضــر نیــز نفــت، گاز و پتروشــیمی در صــدر 
اولویت های صادراتی تهران به پکن قرار دارد و بر اساس 
توافقات صورت گرفته، چشــم انداز 60 میلیارد دلاری 
بــرای ســطح مبــادلات تجــاری دو کشــور طی 10 ســال 

آینده ترسیم شده است.
تلاش بر این اســت کــه در کنار رابطــه خرید و فــروش با 
چین، موضوع ســرمایه گذاری مشــترک و تولید کالا در 

ایران از سوی چینی ها افزایش یابد.

سايش دانش در معدن
دانش بنیان های صنعتی گوی سبقت را از دانش بنیان های معدنی ربوده اند

وجــود 68 نوع مــاده معدنــی در کشــور و قــرار گرفتن 
ایران جزو 10 کشــور برتــر ماده معدنی در حالی اســت 
که ســهم ایــن بخــش از تولید ناخالــص داخلــی تنها 
کمک دانش بنیان ها،  یک درصد برآورد شده است. با
بازدهی بخــش معدن به عنــوان یکــی از بخش های 
مهم در حوزه صادرات غیرنفتی افزایش پیداخواهد 
کــرد. جاذبه های بــالای بخش معدن در کشــور این 
امــکان را فراهــم مــی کنــد تــا اســتفاده از پروژه هــای 
دانش بنیان زمینه جذب سرمایه گذاران معدنی را در 
ح های دانش بنیان  کشور فراهم کند.  حمایت از طر
معدنی موضوعی است که این روزها مسئولان دولتی 
کید می کنند؛ تاجایی که رئیس هیئت عامل  بر آن تا
ایمیدرو یکی از اولویت های این ســازمان را حمایت 
از طرح های دانش بنیان معدنی اعلام کرده و اینطور 
گفته است که حمایت از مجموعه های دانش بنیان 
در حــوزه معــدن و صنایــع معدنــی و بــه دنبــال آن، 
ســرمایه گذاری در بخش آموزش و پژوهش از جمله 

سیاست های مهم این سازمان به شمار می رود.
ح هــای دانــش بنیــان در   اهمیــت به کارگیــری طر
حوزه هــای مختلــف معدنــی از جملــه شناســایی، 
کتشــاف و فــرآوری نکتــه ای اســت که فعــالان بخش  ا
کید مــی کننــد؛ اما به  خصوصــی اصفهان نیــز بــر آن تا
گفته آنها در اصفهان حضور دانش بنیان های صنعتی 
درمقایسه با دانش بنیان های معدنی پررنگ تر است. 

   دانــش بنیان هــای معدنــی بازدهــی را افزایش 
می دهند

» شــرکت هــای دانش بنیــان معدنــی آنطور کــه باید 
و شــاید فعــال نیســتند.« اینطــور کــه  رئیــس کمیته 
معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی صنایع، معادن 
و کشــاورزی اصفهــان در گفــت و گــو با اصفهــان زیبا 
توضیح می دهد، شرکت های دانش بنیان به دلیل 
ارتباط نزدیک با دانشگاه می توانند در رفع مشکلات 
بنیــادی بخــش معــدن و صنایــع معدنــی تاثیرگــذار 
باشــند. ازهمین رو اخیرا از سوی کمیسیون معادن 
و صنایــع معدنــی اتــاق بازرگانی اصفهــان کمیته ای 
تشــکیل شــده تــا بتــوان شــرکت های دانش بنیــان 
معدنــی را فعــال کــرد تــا بــه ایــن ترتیــب کارایــی این 

شرکت ها در مسائل معدنی بیشتر شود.
ح های   احمدخوروش معتقد اســت با حمایت از طر
دانش بنیان در بخش معدن می توان در شناسایی 
کتشاف و تمامی حوزه های معدنی  معادن، بخش ا
که می توانند در بازدهی معدن نقش موثری داشــته 
باشــند، کمک کرد. خوروش اظهار می کند: ارتباط 

مناســبی بیــن ســازمان نوســازی و توســعه معــادن 
)ایمیــدرو( و شــرکت هــای دانــش بنیــان ایجــاد شــده و 
ح های دانش بنیان در بخش معدن  این سازمان از طر
حمایت مــی کند ؛ امیــدوار هســتیم در آینــده نزدیک با 
فعالیت شرکت های دانش بنیان در بخش معدن نتایج 
مناسبی به دســت آید. به گفته خوروش، اتاق بازرگانی 
اصفهان می تواند هر گونه اقدام یا حمایتی از طرح های 
دانــش بنیــان معدنــی داشــته باشــد، فقــط بــه منظور 
حمایت مالی از این طرح ها مصوبات هیئت رئیسه اتاق 
باید در این خصوص مدنظرقرار گیرد. اهمیت استفاده 
ح های دانش بنیان در حوزه های مختلف بخش  از طر
کتشاف و فرآوری موضوعی  معدن از جمله شناسایی، ا
اســت که فعــالان بخــش خصوصــی اصفهــان نیــز برآن 
کید مــی کنند؛ اما جایــگاه ضعیف دانــش بنیان های  تا
معدنــی در بین شــرکت های دانــش بنیــان در اصفهان 

گلایه مندی فعالان این حوزه است.  

   سبقت دانش بنیان های صنعتی از دانش بنیان های 
معدنی 

باوجــود ایــن تفاســیر و در حالــی کــه بــر اهمیــت نقــش 
کید  ح هــای دانش بنیان بر توســعه بخش معــدن تا طر
می شــود،  درمیان شــرکت های دانش بنیان اصفهان، 

دانش بنیان های معدنی به ندرت دیده می شود.
 تاجایی کــه دبیر کمیســیون معــادن و صنایــع معدنی 
اتــاق بازرگانــی اصفهــان در گفــت و گــو بــا اصفهــان زیبا 
معتقد است شــرکت های دانش بنیان بیشــتر در حوزه 
صنعــت فعالیــت مــی کننــد و در اصفهــان نیــز در بیــن 
شــرکت هــای دانــش بنیــان هیــچ گونــه شــرکت دانش 
ح و  بنیان معدنی دیده نمی شــود، بلکه صرفــا چند طر
شــرکت دانش بنیــان در دانشــگاه صنعتی بــرای بخش 
معدن ثبت شــده و هنوز هیچ طرحی در زمینه فعالیت 
معدنی اجرایی نشده است. این طورکه شهریار شعبانی 
می گویــد، متاســفانه نــه تنهــا در اصفهــان بلکــه در کل 

ح هــای دانش بنیان اســتفاده  ایــران از بســیاری طر
ح هــای مربوط به  نمی شــود؛ بلکه  بــه ندرت در طــر
شرکت های دولتی)ایدرو- ایمیدور( به طور مقطعی و 
خاص استفاده می شود ؛ آمار سازمان صنعت، معدن 
و تجارت نیز نشان دهنده این ادعاست که متاسفانه 
هیچ گونه طرح های دانش بنیان در معادن دولتی و 

معادن خصوصی انجام نشده است. 

کتشاف و فرآوری      کاربرد دانش در بخش ا
ح هــای دانش بنیــان در حــوزه هــای مختلف  از طــر
بخش معدن می توان به منظور کسب بازدهی بیشتر 

استفاده کرد.
 به گفتــه دبیر کمیســیون معــادن و صنایــع معدنی 
ح های دانــش بنیان در  اتــاق بازرگانی اصفهــان ،طر
کتشــاف و در در زمینــه فرآوری مــواد معدنی  بخش ا
ح ها و ایــده های جدیــد نمود پیدا  با اســتفاده از طر
ح هــای  کتشــافات بــا ارائــه طر می کنــد؛ در زمینــه ا
کتشــاف مانند روش های ژئوشــیمی،  جدید در امر ا
جــی اس آی و کاربــرد آزمایش های هوشــمند در امر 
کتشــاف عناصــر کمیاب  آنالیــز و روش هــای جدیــد ا
و بــا فراوانــی کمتــر و در نهایت منجر شــدن بــه روش 
استخراج این عناصر نمود پیدا کرده و در فراوانی نیز 
با استفاده از علوم جدید و فناوری های جدید مانند 
بیولیچینگ ها یا جداسازی های تخصصی تر کانی ها 

از مواد استخراجی خود را نشان می دهد.
 شعبانی معتقد اســت تنها راه نجات معادن، کسب 
ح های  اســتانداردهای جهانــی اســت؛ از این رو طــر
دانش بنیان به توسعه بخش معدن کمک می کنند؛ 
درصورتــی کــه نتــوان بــا دنیــا همــراه شــد باوجــود 
برخــورداری از تنــوع زیــاد در زمینــه مــواد معدنــی در 
میدان رقابت، بازار را از دست خواهیم داد؛ بنابراین با 
توجه به اساتید بنام در بخش معدن استان اصفهان 
امیدوار هســتیم که به زودی شــاهد پیاده ســازی و 

اجرای این طرح ها باشیم.
 به گفته شــعبانی، در بیــن کمیته هــا و کارگروه های 
کمیســیون معــادن و صنایــع معدنــی اتــاق بازرگانی 
اصفهان کارگروهی بــا عنوان دانــش پژوهان معادن 
و صنایع معدنی تشکیل شده که تمامی اعضای آن 
را اساتید دانشگاه ها و به طور خاص هفت دانشگاه 
اســتان کــه از رشــته هــای زمیــن شناســی و معــدن 

برخوردار هستند، تشکیل می دهند. 
به گفتــه وی، ایــن کارگــروه  در تلاش اســت تــا حلقه 
مفقوده ارتباط دانشــگاه و صنعــت در بخش معدن 

باشد. 

» شـركت هـای دانـش بنیـان معدنـی آنطـور كـه بایـد و شـاید در اسـتان فعـال نیسـتند.« فعالان 

مینا 
ایزدی  

بخـش معـدن اصفهان نسـبت به فعالیـت تعداد محدود شـركت های دانش بنیـان معدنی در این 
اسـتان گلایـه منـد هسـتند. طـرح هـای دانش بنیـان در مراحـل مختلـف، بازدهی بخش معـدن را 
افزایـش مـی دهنـد. ایـن در حالی اسـت كه با وجـود تاكید بر دانـش و فعالیت هـای دانش محور 
بـه عنـوان مزیـت رقابتـی بخـش هـای مختلـف اقتصـادی، فعـالان ایـن حـوزه تعداد شـركت های 
دانـش بنیـان معدنـی را انگشـت شـمار معرفـی مـی كننـد و بـه اذعـان آنهـا، سـهم شـركت های 
دانش بنیـان در بخـش صنعـت چشـمگیرتر اسـت. بـا ایـن حال ایـن روزهـا اسـتفاده از طرح هـای دانـش بنیان به 
یكـی از دغدغـه هـای فعـالان بخـش معـدن تبدیـل شـده و سـرمایه گـذاری بـرای حمایـت از ایـن طرح هـا یكی از 

سیاست های مسئولین دولتی عنوان می شود. 

گزارش                         روز

رئیس کمیسیون اقتصاد مجلس خبر داد:

پای بیت کوین به مجلس باز شد
رئیس اتاق اصناف خبر داد؛

80 درصد گوشی های موبایل در انتظار طرح رجیستری
رئیس کمیســیون اقتصادی  

مجلس از بررســی بیت کوین 
)ارز الکترونیکــی( در مجلــس بــا حضور 
مسئولان بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و 
سازمان بورس خبر داد.به گزارش خانه 
ملت، محمدرضا پورابراهیمی به طرح 
بیت کوین )ارز الکترونیکی( اشــاره کرد 

و اظهارداشــت: بیت کوین یک نوع ارز مجازی است و از 
طریق رمزگذاری، ابزاری برای مبادله است.

 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در ادامه نسبت به 
گسترش استفاده از ارز الکترونیکی )بیت کوین( در آینده 
هشدار داد و افزود: قراردادهایی که از طریق بیت کوین 
منعقد می شود، به هیچ وجه مطابق با اصول اسلامی و 

اقتصادی نیست که باید نظارت های 
لازم از ســوی دســتگاه های مربوطــه، 
به  خصــوص بانــک مرکزی بــر روی این 
قراردادها صورت گیرد.وی تصریح کرد: 
بیت کوین نه تنها منطبق با هیچ کدام 
از اصول اقتصادی نیست، بلکه فضای 
ناامنی را نیز برای مبادله کنندگان ایجاد 
می کند که لازم اســت تجار نســبت به این مسئله توجه 
کافی داشته باشند.پورابراهیمی یکی از معضلات موجود 
در بیت کوین را نبود ساز و کارها و ضوابط مشخص برای 
راهبردی کردن آن دانست و اظهارداشت: درخواست ما 
از مردم این است که مراقبت های بیشتری داشته باشند 

تا در آینده با مشکل مواجه نشوند.

رئیــس اتــاق اصنــاف ایــران با 
ح رجیســتری  اشــاره بــه طــر
گوشــی گفت: هنــوز برندهــای پرفروش 
گوشــی تلفن همراه با سهم 80 درصدی 
ح رجیســتری قــرار نگرفته  از بــازار در طر

است.
به گــزارش خبرگزاری  صداوســیما، علی 

ح رجیســتری از برندهای  فاضلــی با اشــاره بــه اینکــه طــر
دارای ســهم محــدود در بازار شــروع شــده اســت، افزود: 
بقیــه برندهــای موجــود در بــازار که بخــش اعظمــی را به 
خود اختصاص داده اســت، باید هر چه ســریع تــر در این 

ح قرار بگیرند. طر
وی با اشاره به نوسانات ارز و حذف ارز مبادله ای از گوشی 

تلفــن همــراه گفت: ایــن رویه بــر قیمت 
ارائه گوشــی تلفن همــراه بر مشــتری اثر 

گذاشته است.
رئیــس اتــاق اصنــاف ایــران بــا بیــان 
گله منــدی صنــف گوشــی تلفــن همراه 
از مورد توجه قــرار نگرفتن بــرای اجرای 
ح رجیســتری ادامــه داد: ۴00 هــزار  طــر
بنــگاه صنفی عرضــه کننده گوشــی تلفن همــراه ظرفیت 
ح بایــد مورد  بزرگی اســت کــه در اجــرای درســت این طــر
توجه قرار گیرد.فاضلی گفت: شکایات صنف گوشی تلفن 
همــراه به بخش هــای مختلف مجلس ارائه شــده اســت 
که برای بررسی و رفع آن ، جلســه ای با رئیس کمیسیون 

اصل 90 برگزار شد.

اقتصاد                      روز

کنترل بازار شب یلدا توسط 
بازرسان اصناف و سازمان صنعت

در قراردادهای 
پیمانکاری 

جوایز 
صادراتی و 

معافیت های 
مالیاتی برای 
صادرکنندگان 

این بخش 
لحاظ نمی شود
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کدامن و عابدینی در  صعود پا
رنکینگ جهانی شمشیربازی

کدامن در  عملکرد مجتبــی عابدینی و علــی پا
مسابقات جام جهانی مکزیک منجر به صعود 
آنها در رنکینگ جهانی شمشیربازی اسلحه سابر شد.به 
گزارش مهر، در چارچوب مســابقات شمشــیربازی جام 
جهانی مکزیک در اســلحه ســابر، مجتبــی عابدینی که 
بدون انجام بازی به جدول اصلی و ۶۴ نفره صعود کرد، 
کدامن دیگر  موفق به کسب جایگاه دوازدهم شد.علی پا
نماینده کشورمان نیز با کسب جایگاه بیستم به کار خود 
در ایــن رقابــت هــا پایــان داد.عملکــرد ایــن دو نماینده 
کشــورمان منجر به صعود آنها در رنکینگ جهانی شده 
است. بر این اساس عابدینی که در رنکینگ ماه گذشته 
صاحب جایگاه شــانزدهم بود بــه رده چهاردهم صعود 
کدامــن نیــز از رده پانزدهــم بــه رده  کــرده اســت. علــی پا

سیزدهم ارتقا یافته است.  

فانمل قهرمان جام جهانی 
اسکی پرش شد

اسکی باز نروژی با کسب ۲۵۳,۶ امتیاز قهرمان 
جام جهانی اســکی پرش در ســوئیس شد.به  
گزارش  ایسنا، جام جهانی اسکی در کشورهای مختلف 
اروپا در بخش های مختلف برگزار شد. در پست انگلبرگ 
سوئیس جام جهانی اسکی پرش انفرادی مردان برگزار 
شد که آندراس فانمل از نروژ با ۲۵۳,۶ امتیاز قهرمان شد 
گ از آلمان و کهیل استوک از لهستان دوم  و ریچارد فریتا
و ســوم شــدند. در اســکی پرش تیمی زنان و در پیســت  
هاینترزارتن آلمان، تیم ژاپن به مدال طلا دست یافت و 
تیم های روسیه و فرانسه به ترتیب در جایگاه های دوم و 
ســوم ایســتادند. در پیســت زیبــای مونتافــون اتریــش 
رقابت های اسنوبورد مردان با قهرمانی جرید هوگس از 
اســترالیا پایــان یافت. الســاندرو هامــرل از اتریــش نایب 

قهرمان شد.

 آغاز اردوی تیم ملی هندبال 
با حضور مربی خارجی

اردوی تیم ملی هندبال کشورمان از روز جمعه 
یکم دی ماه با حضور ماچک آغاز می شود.به 
گزارش فدراسیون هندبال، ســرمربی خارجی تیم ملی 
هندبال کشورمان پنجشــنبه شــب وارد تهران خواهد 
شد. نخستین اردوی تیم ملی هندبال کشورمان جهت 
شرکت در بازی های قهرمانی آسیایی و انتخابی قهرمانی 
جهــان از روز جمعــه یکــم دی ماه بــا حضور ســر مربی و 
بازیکنــان داخلــی و تعــدادی از  لژیونرهــا  آغــاز خواهــد 

شد.

فروش مدال خدیجه آزادپور 
برای کمک به زلزله زدگان

قهرمان ســابق ووشــوی ایران از درآمد فروش 
مــدال خــود، بــرای زلزلــه زدگان بیمارســتان 
تاســیس مــی کند.بــه گــزارش »ورزش ســه«، قهرمــان 
ووشوی جهان و آســیا، مدال طلای خود در بازی های 
آســیایی ۲010 گوانگژو را بــه قیمت دو میلیــارد تومان به 
فروش رســاند تا صرف احداث بیمارســتان در روستای 
»قره بلاغ« ســرپل ذهاب شــود.خدیجه آزادپــور در این 
خصوص به سایت فدراسیون ووشو گفت: مدال طلایی 
کــه در بــازی هــای آســیایی ۲010 گوانگــژو کســب کردم، 
نخستین طلای بانوان ورزش ایران در بازی های آسیایی 
کنون  بــود و ارزش زیادی داشــت؛  ولی خوشــحالم کــه ا
صرف هزینه خیر شــد.وی افــزود: این مــدال را به حراج 
گذاشــتم که خدا را شــکر به مبلغ دو میلیــارد تومان و به 
همت افراد خیر به فروش رفت.آزادپور در مورد مبلغ به 
دســت آمده از فروش این مدال گفت: بــه همراه عوامل 
یــک برنامــه تلویزیونــی اقدمــات لازم را انجــام داده و با 
حضــور در روســتای »قره بــلاغ« ســرپل ذهــاب، کلنگ 
احداث بیمارستان زده شد تا این دو میلیاد تومان برای 

احداث بیمارستان هزینه شود.

کید بر برگزاری به موقع  تا
انتخابات کمیته ملی المپیک

کمیتــه ملــی المپیــک مجــددا اعلام مــی دارد 
مجمع عمومی و انتخاباتی این کمیته جهت 
انتخابــات اعضای جدید هیئــت رئیســه و اجرایی راس 
ســاعت 1۴ روز دوشــنبه ۲۵ دیمــاه ســال  جــاری برگــزار 
می شود.به گزارش »ورزش سه«،  در پی برخی شایعات 
ح شــده دربــاره انتخابــات پیــش روی کمیته ملی  مطر
المپیک و تناقض هایی که ممکن است باعث به تعویق 
افتادن مجمع شود؛ روابط عمومی کمیته ملی المپیک 
اطلاعیه ای صادر کرد:با هماهنگی های صورت گرفته و 
استعلامات اخذ شده داخلی و خارجی، چهل و پنجمین 
دوره مجمــع عمومــی و انتخاباتی کمیتــه ملی المپیک 
راس  ســاعت 1۴ روز دوشــنبه ۲۵ دی ماه ســال جاری و 
بدون هیچ گونه مشکلی برگزار خواهد شد.در این زمینه 
استعلام اخذ شــده از آقای امیدوار رضایی، معاون امور 
قوانین مجلس شــورای اســلامی به صراحــت اعلام می 
 دارد کــه برگــزاری انتخابــات کمیته بــا اساســنامه قبلی
) اساســنامه مصوب و جاری( بلامانع بوده و مشکلی در 
ایــن زمینــه وجــود نــدارد.در همیــن خصــوص کمیتــه 
بین المللی المپیک IOC نیز با هماهنگی های به عمل 
آمده از ســوی کمیته ملی المپیک و اشــراف بر وضعیت 
اساســنامه جدید کــه هنوز بــه تصویــب هیئــت وزیران 
نرسیده است، بر برپایی انتخابات پیش رو با اساسنامه 
کیــد داشــته و در این زمینــه هم هیچ  جاری، تاییــد و تا

مشکلی بر سر راه برگزاری انتخابات نیست.  

 امروزرئیس جدید فدراسیون معرفی می شود

انتخابات کشتی با چاشنی اعتراض های جدیدی
با کسب 21 راى و برای 4 سال؛

محمدعلی صبور،  رئیس فدراسیون سه گانه شد
به گزارش »ورزش سه« مجمع 
انتخاباتــی فدراســیون کشــتی 
کادمــی ملــی المپیک با  صبــح امــروز در آ
وجود حرف و حدیث هایی که در روزهای 

اخیر به وجود آمده، برگزار خواهد شد. 
عبــاس جدیــدی، یکــی از کاندیداهــای 
فدراسیون کشــتی، چند روز اخیر عنوان 
کرده که برخی روسای هیئت های استانی 

بازنشسته و دوشــغله هســتند و به همین خاطر انتخابات 
باید به تعویق بیفتد. 

کید کرده که انتخابات به صورت  با این حال وزارت ورزش تا
قانونی سر موعد مقرر برگزار می شود. به نظر می رسد رسول 
خادم از اقبــال بالایــی میان روســای هیئت های اســتانی 
برخوردار است. تعدادی از آنها چندی پیش در نامه ای به 

وزیر ورزش از خادم حمایت کردند. حالا 
عبــاس جدیدی را مــی توان اصلــی ترین 
رقیــب خادم دانســت کــه با ســروصدای 
زیــادی وارد انتخابــات شــده اســت. این 
کشــتی آزاد جهــان و  قهرمــان ســابق 
المپیک که به دوره ۴ ســاله حضورش در 
شورای شهر پایان داده، قصد دارد جای 
خادم را در کشــتی بگیرد.مصاحبه های 
اخیر عباس جدیدی باعث ایجاد حاشیه هایی شده است. 
به یاد داریم ۴ سال قبل هم جدیدی وقتی به خاطر دوشغله 
بودن به مجمع انتخاباتی راه داده نشد، سروصدای زیادی 
به پا کرد.حالا به نظر می رســد امروز  با وجود اینکه 8 نامزد 
در انتخابــات حضــور دارنــد، جنجالــی ترین چهــره عباس 

جدیدی باشد. 

محمدعلی صبور برای چهار 
ســال دیگر بــه عنــوان رئیس 
فدراســیون ســه گانــه انتخــاب شــد. 
گــزارش »ورزش ســه«، مجمــع  بــه 
انتخاباتــی فدراسیــــون ســه گانــه بــه 
ریاســت محمدرضا داورزنی و با حضور 
کمیتــه  خ شــهنازی، دبیــرکل  شــاهر
کادمی ملی المپیک  ملی المپیک در آ

آغــاز شــد. پیــش از شــروع انتخابــات،  1۲ نفر بــه عنوان 
کاندیداهای تایید صلاحیت شده جهت رقابت در این 
مجمع معرفی شــده بودند. با این حال ۵ نفر در جریان 
مجمــع انتخاباتی انصــراف خــود را اعلام کردنــد. امین 
احمدی، مهران تیشــه گران، مهرانگیز حسین جمال، 
گــودرزی و عبدالمهــدی نصیــرزاده ۵ نفــری  مهــدی 

بودند که انصراف خود را قبل از شــروع 
رای گیری اعلام کردند. 

در نهایت و بعد از انتخاب بازرس های 
رای گیری، رقابت اصلی بین 7 نفر دیگر 
بود.  بعد از رای گیــری در دور اول از ۳9 
عضــو مجمــع انتخاباتــی،  محمدعلــی 
کبر حســن پور  صبور بــا 18 رای و علــی ا
با 11 رای توانســتند به دور دوم راه پیدا 
کننــد.در دور دوم کــه رقابــت بیــن صبــور و حســن پــور 
بود، بعد از رای گیری مشــخص شــد محمد علی صبور 
با ۲1 رای توانســت بــرای ۴ ســال دیگر به عنــوان رئیس 
فدراســیون ســه گانــه انتخــاب شــود.  همچنیــن علــی 
کبر حسن پور 17 رای کســب کرد، یک راى هم ممتنع  ا

بود. 

ورزش                       روز اخبار                       کوتاه

سربلندی اصفهان از میزبانی جام باشگاه های جهان
ح شد: در نشست خبری مطر

در  اصفهـان  میزبانـی  از  پـس 

مهری 
مصور

جــام  فرنــگی  کشتــی  مسابــقات 
باشگـاه هــای جهــان، حـالا هـدف 
بزرگتـری پیـش روی متولیـان کشـتی 
اسـتان و مدیـران شـهری و اسـتانی 
قرار گرفته اسـت: هدفی به وسـعت 

رقابت های جام جهانی کشتی.

بــه فاصلــه چنــد روز پــس از پایــان مســابقات جــام 
باشگاه های جهان در نصف جهان، ســرای ورزشکاران 
اصفهــان،  میزبــان نشســت خبــری مســئولان هیئــت 
کشتی و مدیرکل ارتباطات و روابط بین الملل شهرداری 
اصفهان و رسانه های فعال در پوشش خبری این رویداد 

بین المللی بود.
محمد مجیری، رئیس هیئت کشتی استان اصفهان با 
اشاره به اینکه دو هفته برای میزبانی این پیکارها  فرصت 
در اختیار داشــتیم، گفت: برای برگزاری این مســابقات 
نیاز به همراهی همه دستگاه ها بود که خوشبختانه همه 
هم به میدان آمدند و پس از مســابقات قهرمانی کشور، 

تجربه میزبانی موفقی را رقم زدیم.
وی ابــراز امیــدواری کــرد،  بــا همــت و همیــاری همــه 
ســازمان ها، اصفهــان میزبانــی جــام جهانی کشــتی در 
سال آینده را برعهده بگیرد و در پاسخ به سوال خبرنگار 
اصفهان زیبا در خصــوص تاثیرات میزبانی بررشــد فنی 

    توســعه بازاریابــی گردشــگری در اصفهــان بــا 
برگزاری رویدادهای بین المللی

ایمان حجتــی، مدیرکل ارتباطــات و روابــط بین الملل 
شــهرداری اصفهان نیــز در این نشســت، با بیــان اینکه 
اصفهــان پایتخــت ورزش و فرهنگ پهلوانی اســت و در 
راســتای اشــاعه فرهنگ پهلوانی، شــهرداری اصفهان 
از ایــن رقابت هــا حمایت کــرد، گفــت: ایــن رقابت ها در 
راستای توسعه بازاریابی گردشگری می تواند موثر باشد 
و شــهرهایی که به دنبال توســعه گردشــگری هستند، 
کید بر  بایــد از ایــن فرصت هــا اســتفاده کننــد.وی بــا تا
اینکه در اصفهان نیازمند بازاریابی شــبکه ای هستیم، 
خاطرنشــان کرد: هزینه این رقابت ها بــه دوش یک نفر 
نبود؛  زیرا چنین فشاری را یک نهاد نمی تواند به تنهایی 
تحمل کند. شــهرداری حامی این مســابقات بــود؛  اما 
اسپانسر نبود و اعدادی که در شبکه های اجتماعی اعلام 
شده، کذب محض است و شــهرداری در بخش تامین 
زیرساخت ها همکاری داشت و این همکاری به واسطه 
درخواســت هیئــت کشــتی بود.حجتی بــا بیــان اینکه 
اصفهان یک »فرصت جهانی و جهانی از فرصت«  است 
که باید به فکــر رویدادهای بیــن المللی  باشــیم، متذکر 
شــد: ورزش کشــتی در اصفهان نیازمند یــک بازآفرینی 
اســت تا بتوانیم دوره طلایی کشــتی را احیا کنیم؛ همه 

باید کمک کنند تا کشتی بازآفرینی شود. 

ح دنیا  کشتی اظهار داشــت: تعاملات با کشــتی گیران مطر
می تواند به رشد کشــتی ما کمک کند و انگیزه بیشتری در 

بین کشتی گیران جوان ایجاد می شود.
وی درخصــوص تیم های شــرکت کننده نیز گفــت: 1۲ تیم 
برای حضــور در این مســابقات اعــلام آمادگی کردنــد که در 
نهایت دو تیم انصراف دادند، برای تیم آمریکا هم مشکلی 
گــر ایــن تیــم حضــور پیــدا می کــرد، جذابیت  پیــش آمــد و ا

مسابقات را بالاتر می برد. 
البته نماینده هــای ایران از قدرت بالایی برخــوردار بودند.
مجیری در پاســخ به ســوالی در خصــوص میــزان رضایت از 

گران از این رقابت ها یادآور شد: در گذشته  استقبال تماشا
اصفهــان قطــب کشــتی بــوده و اســتقبال بســیار خوبــی از 
مسابقات آن می شده است؛  ولی در دو دهه اخیر کشتی ما 
گر این  سیر نزولی داشته است که باید به آن دوران بازگردیم؛ ا
اتفاق رخ دهد مردم با کشتی آشتی می کنند و برای تماشای 

مسابقات می آیند. 
بــه دلیــل اینکــه ســالن پیــروزی اســتاندارهای لازم را 
نداشــت، مســابقات در ســالن ۲۵ آبــان برگزار شــد کــه بعد 
گران  مسافـــت، یکــی از دلایــل حضــور کــم تعــداد تماشــا

 بــود.
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گهی تحدید حدود اختصاصی  آ
ک ثبتی 60/20 مفروز و  نظر به اینکه  تحدید حدود ششدانگ یکباب خانه تحت پلا
ک 60 اصلی واقع در فریدونشهر روستای پشندگان بخش 13 ثبت   مجزی شده از پلا
اصفهان که طبق ســوابق وپرونده ثبتی به نام خانم نرگس خواجــه علی وند فرزند 
روزه در جریان ثبت است و عملیات تحدید حدود قانونی آن به عمل نیامده است. 
اینک بنا به دستور قسمت اخیر ماده 15 قانون ثبت و طبق تقاضای نامبرده تحدید 
خ 96/10/20 ســاعت 10 صبــح در محل  ک مرقــوم در روز چهارشــنبه مور حدود پلا
گهی به کلیــه مجاورین اخطار می  شــروع و به عمل خواهد آمد لذا به موجب این آ
گهی در محل حضور یابند و اعتراضات مالکین  گردد که در روز و ساعت مقرر در این آ
یا مجاورین مطابق ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدیدی تا 

30 روز پذیرفته خواهد شد.م الف/ 96/200
تاریخ انتشار:96/9/28

ک فریدونشهر  اداره ثبت اسناد و املا

گهی مزایده اموال غیر منقول  آ
این اجرای احکام در نظر دارد در خصوص پرونده 950327 اجرای احکام حقوقی 
شــعبه اموال آقای خداداد بهرامی دیزیچه را که در راســتای تبصره 1 ذیل ماده 34 
قانون اجرای احکام مدنی در قبال بدهی آقای داود بهرامی معرفی و توقیف شــده 
خ 96/5/26 شعبه بیستم اجرای احکام  است حسب نیابت شــماره 960409 مور
مدنی اصفهان در قبال مبلغ 7/530/473/776 ریــال در حق بانک مهر اقتصاد 
و مبلغ 376/523/688 ریال در حق صندوق دولت را به مشخصات زیر از طریق 
مزایده به تاریخ روز چهارشنبه 96/10/20 ساعت 10 صبح به فروش برساند شرکت 
کنندگان موظف به پرداخت ده درصد قیمت پایه بصورت فی المجلس به حساب 
سپرده شماره 2171290299008 نزد بانک ملی مرکزی مبارکه می باشند و چنانچه 
برنده مزایده ظرف مهلت 30 روز ما بقی قیمت مورد مزایده را به حساب مذکور واریز 
و قبوض آنرا تقدیم این اجرا ننماید و یا از مزایده انصراف دهد ده درصد تودیع شده 
وی پس از کســر هزینه های مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شــد بــرای بازدید از 
اموال شــرکت کنندگان تــا پنج روز قبــل از مزایــده می تواننــد به این اجــرای احکام 
مراجعه نمایند. محل انجام مزایده: اجرای احکام حقوقی شــعبه اول دادگستری 
مبارکه ساختمان شماره دو طبقه اول /مال مورد مزایده عبارت است از یک قطعه 
ملک واقع در دیزیچه بلوار شــهید باهنر به مســاحت عرصه اولیه 596/5 مترمربع 
ک ثبتی به شــماره 434 فرعــی از 126 اصلــی بخش 9  دارای ســند رســمی تحت پلا
ثبت اصفهان به شــماره ثبت 506 در صفحه 583 دفتر 4 بــا مالکیت آقای خداداد 
ح تعریض بلوار  بهرامی دیزیچه بوده که با توجه به قرارگیری بخشــی از ملــک در طر
شهید باهنر مســاحت ملک به 415 مترمربع تقلیل یافته اســت. اعیان ساختمان 
در دو طبقــه و یک و نیــم طبقه شــامل طبقه همکف بــه مســاحت 187 مترمربع با 
مشخصات: اسکلت ساختمان از نوع بتنی سقف ها از نوع تیرچه و بلوک، پوشش 
ک، لوله کشــی گاز، فاضــلاب، آب و لوله گذاری برق انجام شــده  بدنه ها از گچ و خا
طبقه اول: به مســاحت 187 مترمربع با مشــخصات: اســکلت از تیر و ستون بتنی، 
ک و قرنیز ســقف بدون  ســقف از نوع تیرچه و بلوک، بدنه ســنگ آنتیک و گــچ و خا
ک، کف با پوشــش ســرامیک، آشــپزخانه دارای کاشــی و سرامیک،  اندود گچ و خا
نصب چهارچوب، درب و پنجره از نوع پروفیل آلومنیوم، بدون شیشه لوله کشی آب 
و فاضلاب گاز و سیم کشی برق و نیز کانال کشی کولر انجام شده است. نیم طبقه: به 
مساحت 87 مترمربع با مشخصات اسکلت، تیر و ستون بتنی سقف: تیرچه و بلوک 
بدنه: سنگ لوله کشــی گاز، آب و فاضلاب و سیم کشــی برق درب و پنجره: پروفیل 
آلومنیوم نصب چهارچوب، نماســازی با پلاســتر ســیمان و کتیبه ها از نوع ســنگ 
ک کف و حیات های دو طــرف نیم طبقه با پوشــش ســرامیک و راه پله از طبقه  پلا
همکف تا نیم طبقه دارای سنگ پله و بدنه با پوشش سرامیکی است نبشی کشی 
ستون های کناری و جان پناه انجام شده است با توجه به نوع کاربری، موقعیت و 
ابعاد و نوع اعیان و زمان ساخت و قیمت معمول و معروف روز محل ارزش عرصه و 
کات و دیوارهای پیرامونی توسط هیات ســه نفر کارشناسان رسمی  اعیان و اشــترا
دادگســتری بــه مبلــغ 8/014/500/000 ریال ارزیابــی و بــه بالاترین قیمت 

پیشنهادی فروخته خواهد شد. م الف/ 547

اجرای احکام حقوقی شعبه اول دادگستری مبارکه 

گهی فقدان سند مالکیت آ
نظر به اینکه خانم شــیوا بدری زاده فرزند رضا به وکالــت از طرف مراد جانمی نجف 
آبادی )وکالت نامه شماره 11812-96/7/10 دفتر 244 اصفهان(  با استناد دو برگ 
استشهادیه محلی که هویت و امضاء شهود رسما گواهی شده مدعی مفقود شدن 
ک 1268  سند مالکیت به شماره سریال 96271 مربوط  به ششدانگ یکبابخانه پلا
فرعــی از 693 اصلــی واقــع در صفائیــه مبارکه بخــش 9 ثبــت اصفهان  به مســاحت 
ک ذیل ثبت شماره 6215  ششدانگ 356 مترمربع که در صفحه 316 دفتر 32 املا
با واسطه به نام مراد جانمی نجف آبادی ثبت و صادر و تسلیم گردیده بعلت جابه 
جایی مفقود گردیده اســت و درخواســت صــدور  ســند مالکیت المثنــی نموده لذا 
گهی می شــود که هــر کس مدعی انجام  برابرماده 120 اصلاحی قانون ثبت مراتب آ
گهی ذکر شــده نسبت به آن یا وجود سند مالکیت مزبور  معامله غیر از آنچه در این ا
گهی تا 10 روز به این اداره مراجعه و اعتراض خود  نزد خود باشد از تاریخ انتشار این ا
را کتبا ضمن ارائه سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید تا مراتب صورت مجلس 
گر ظــرف مهلت مقرر اعتراضی نرســد یا در  و اصل آن بــه ارائه کننده مســترد گردد. ا
صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود سند مالکیت مزبور صادر و به متقاضی تسلیم 

خواهد شد. م الف/ 558
ک مبارکه اداره ثبت اسناد و املا

گهی حصر وراثت  آ
ح  آقای محسن رضایی شهرکی فرزند آیت اله دارای شماره شناسنامه 1033 به شر
دادخواست به کلاسه 898/96 از این شورا در خواست گواهی حصر وراثت نموده 
و چنیــن توضیح  داده که شــادروان آیــت اله رضایی شــهرکی بشناســنامه 3811 در 
تاریخ 96/09/8 در  اقامتــگاه دائمی خود بدرود زندگی گفتــه ورثه حین الفوت آن 

مرحوم منحصر است به
1- محسن رضائی شهرکی نام پدر: آیت اله ش.ش 1033 نسبت با متوفی فرزند 

2- حجت اله رضائی شهرکی نام پدر: آیت اله ش.ش 1248 نسبت با متوفی فرزند
3- معصومه رضائی شهرکی نام پدر: آیت اله ش.ش 174 نسبت با متوفی فرزند

4- لیلا رضائی شهرکی نام پدر: آیت اله ش.ش 268 نسبت با متوفی فرزند
5- منیژه رضائی شهرکی نام پدر: آیت اله ش.ش 27 نسبت با متوفی فرزند

6- سکینه رضائی شهرکی نام پدر: آیت اله ش.ش 346 نسبت با متوفی فرزند
7- سرور اسکندری شهرکی نام پدر: نصراله ش.ش 24 نسبت با متوفی همسر 

گهی می نماید  اینک با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور را در یک نوبت آ
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
گهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم داردوالا گواهی صادر خواهد شد. /م الف/554 آ
شعبه اول شورای حل اختلاف  مبارکه 

گهی حصر وراثت  آ
ح  کبــر دارای شــماره شناســنامه 67 به شــر خانــم ســهیلا یزدانــی دیزیچــه فرزنــد ا
دادخواست به کلاسه 804/96 از این شــورا در خواست گواهی حصر وراثت نموده 
و چنیــن توضیــح  داده که شــادروان ابراهیــم موحــدی بشناســنامه 929 در تاریخ 
96/07/19 در  اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 

منحصر است به
1- امیرحســین موحدی نام پدر: ابراهیم ش.ش 5410244389 نســبت با متوفی 

فرزند 
2- آمنه موحدی نام پدر: ابراهیم ش.ش 5410121821 نسبت با متوفی فرزند

کبر ش.ش 67 نسبت با متوفی همسر  3- سهیلا یزدانی دیزیچه نام پدر:  ا
4- صغری نوری دیزیچه نام پدر: حسین ش.ش 103 نسبت با متوفی مادر 

گهی می نماید  اینک با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور را در یک نوبت آ
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
گهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم داردوالا گواهی صادر خواهد شد. /م الف/528 آ
شعبه اول شورای حل اختلاف  مبارکه 

غــزال ایرانــی نوعــی آهــوی بومــی آســیای میانــه و جنــوب غربی آسیاســت. گونه ای اســت از 
کــه بــه ســمت شــکم تیره تــر  گاویــان و راســته جفت سم ســانان بــا بــدن قهــوه ای روشــن  تیــره 

می شــود و نواحــی زیریــن بــدن آن ســفید و دم آن ســیاه اســت.
زیــر گــردن جنــس نــر ایــن حیــوان در فصــل جفتگیــری بــاد کــرده و برآمدگــی مشــخصی پیــدا 
گواتــردار نیــز معــروف شده اســت. غــزال ایرانــی مثــل  می کنــد و بــه همیــن دلیــل بــه آهــوی 
دیگــر آهوهــا ســرعت بالایــی دارد، امــا برخــاف غزال هــای دیگــر بــدون جهش مــی دود. به 
کنــون فقــط  کــه ا طــور تاریخــی مهمتریــن دشــمن طبیعــی ایــن جانــور یوزپلنــگ بوده اســت 

ــران باقی مانده اســت. در بخش هایــی از ای
# حفاظت_  و  _حمایت_ از _گونه های _ زیستی _ اصفهان

نام گونه: آهو )Gazella subgutturosa( / رده: پستانداران

)VU(  زیست بوم محلی: در تمامی زیستگاه های استان            وضعیت بقا: آسیب پذیر

کندگی:بومی ترکیه، آذربایجان، سوریه، شمال و شرق عراق، ایران و... پرا صحرا نبوده ای 
کݡه بفهمـــیݡ شکݡار چیست...

d i d e b a n z e n d e g i . c o m / . i r
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ارگونومی کار با کامپیوتر
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شناخت عوامل موثر هنگام کار با کامپیوتر به علت کاربرد زیاد این وسیله در زندگی روزمره ، اهمیت فراوانی 
پیدا کرده اســت. توجه نکردن به موارد ارگونومیکی و وجود شــرایط نامناســب هنگام کار با کامپیوتر ، در 
بلند مدت سبب بروز اختلالات و ناراحتی های گوناگون می شود .برای پیشگیری از این بیماری ها باید به 

نکات ساده؛ اما مهمی توجه شود . 

بخش اول

بخش دوم

بخش سوم

بخش چهارم

بــه تنــاوب از پشــت میــز 
کـــمی  بـرخاسـتـــه ،  کار 
بــا  و  کـنیـــد  اســتراحت 
نرمش هــای زیر ، گــردن ، 
بازو ، مــچ و دســت و پا را 

حرکت دهید.

10 تا 20 ثانیه )دو بار(

تکان دادن دست ها10 تا 15 ثانیه8 تا 10 ثانیه8 تا 10 ثانیه10 ثانیه10 ثانیه

10 تا 12 ثانیه )هر بازو(3 تا 5 ثانیه )سه بار(15 تا 20 ثانیه8 تا 10 ثانیه )هر طرف(10 تا 15 ثانیه 1

789101112

23456

   زاویه پشتی صندلی باید قابل تغییر باشد تا در وضعیت دلخواه قرار گیرد .
   سطح نشیمنگاه باید 40 تا 50 سانتی متر عرض داشته باشد.

   طول سطح نشیمنگاه از جلو تا عقب 38 تا 42 سانتی متر باشد.
درجه ( از لیز خوردن جلوگیری می کند.   تورفتگی جزئــی در کــف صندلی به همــراه لبه رو بــه بالا ) زاویــه 4 الی 6 

   کفی صندلی دارای حداقل 2 سانتی متر ضخامت و نرم باشد.
    حتما از زیرپایی با شیب 10 تا 25 درجه استفاده کنید .

    پاها را طوری روی زیرپایی قرار دهید که بــا بدنتان زاویه 90 درجه ایجاد 
کند.

کاغذ ) هولدر ( هم سطح با صفحه مانیتور باشد .   در زمانــی کــه بــرای تایــپ از کامپیوتــر اســتفاده می کنیــد، نگهدارنــده 
    هنگام تایپ با کامپیوتر ، مچ دست خود را نباید در حالت خم قرار دهید .

    مانیتور خود را طوری قرار دهید که نور پنجره یا روشنایی اتاق به صفحه 
آن نتابد .

استفاده از پرده کاهش دهید .    هنگام کار با کامپیوتر ، نور و روشنایی که از پنجره اتاق وارد می شود را  با 
   صفحه مانیتــور را به گونــه ای تنظیم کنید تا ســتون فقرات شــما در حالت 
مستقیم باشد و چشمان شما با صفحه نمایش در یک خط مستقیم قرار گیرد .

    ارتفاع مناســب پشــتی صندلــی بیــن 48 تا 52 ســانتی متر از کــف صندلی 
باشد.

    قسمت بالای پشتی صندلی باید کمی فرو فته باشد.
    عرض پشــتی صندلی 32 تا 36 سانتی متر باشــد و برای افزایش بازدهی ، 

شعاع فرورفتگی پشتی صندلی 40 تا 50 سانتی متر باشد .
20 سانتی متری بالای نشیمنگاه باشد.    برآمدگی پشتی یا بالشتک مناســب صندلی در ناحیه کمر ، در ارتفاع 10 تا 

اندازه های زیر را هنگام کار در پشت میز کار رعایت کنید.
    شیب صفحه کلید 5 تا 15 درجه.

    ارتفاع دسته صندلی از کف صندلی 28 سانتی متر.
    ارتفاع صفحه کلید نسبت به کف اتاق 62 تا 88 سانتی متر.

    ارتفاع مانیتور نسبت به کف اتاق 90 تا 128 سانتی متر.
    فاصله چشم از مانیتور 50 تا 60 سانتی متر.

میزان روشنایی مانیتور  باید با 

روشنایی اتاق هماهنگ باشد .

 یک روش تنظیم روشنایی مانیتور این است 

که : به یک صفحه وب سفید نگاه کنید ؛ اگر 

سفیدی صفحه برای شما مانند یک منبع نور 

است، روشنایی مانیتور زیاد است و باید آن را کم 

کنید.اگر سفیدی صفحه ، به رنگ خاکستری 

دیده شود ، روشنایی مانیتور کم است ، باید 

آن را تنظیم کنید تا افزایش یابد .  

کار با کامپیوتر به طور ارادی   در هنگام 

پلک بزنید . این کار سبب می شود 

سطح چشم با اشک آغشته و 

خشک نشود .
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استقبال شهرداری نجف آباد از 
بهار در اوایل زمستان 

شهردار نجف آباد گفت: با توجه به استقبال 
بســیار خــوب شــهروندان از المــان هــا و 
فضاســازی نــوروزی ســال هــای اخیر، امســال نیــز از 
چندین ماه قبل با اعلام فراخوان عمومی و تخصصی 
از تمامی هنرمندان، شرکت های فعال در این عرصه 
و اقشار مختلف شهروندان خواســته شد طرح های 
پیشــنهادی خود را ارائه کنند که این امر با استقبال 

چشمگیری مواجه شده است.
مسعود منتظری تعداد آثار ارسالی به سازمان رفاهی 
تفریحی شــهرداری را بالغ بــر847 اثــر از 102 هنرمند، 
دانشجو و موسسه و نهاد دانست و اضافه کرد: »علاوه 
کــزی همچــون انجمــن  بــر فراخــوان عمومــی، بــا مرا
هنرهــای تجســمی نجــف آبــاد ، دانشــکده ســمیه، 
دانشــگاه پیام نور، دانشــگاه آموزش عالی، دانشگاه 
جامع علمی کاربردی، دانشگاه آزاد اسلامی، آموزش و 
پرورش، آموزش فنی و حرفه ای و اداره فرهنگ و ارشاد 
کز تخصصی طراحی المان نیز جهت ارائه  به عنوان مرا
طرح های پیشــنهادی مکاتبه شــد که بــه دنبال آن 
حتی شــاهد ارســال آثاری از شــرکت هــای خصوصی 
ج از شهرســتان )اصفهــان، شــیراز، بندرعباس،  خــار

سبزوار، مشهد، تربت حیدریه ، تبریز( نیز بودیم.«
وی ادامه داد: »آثار ارســالی را می توان در ســه دسته 
 اصلــی دیوارنــگاره، نورپــردازی در کنــار المــان هــا و 
نماد ها بــا موضوعاتی همچــون آثار تاریخی، ســبک 
زندگــی، مفاهیــم طنــز، شــخصیت هــای عروســکی 
شــناخته شــده، نمادهایــی از صنایــع دســتی و 

گردشگری، نوستالژی و .... تقسیم بندی کرد.«
منتظــری در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره 
به شــروع مراحل ســاخت برخــی المان هــای تدارک 
دیده شده برای نوروز۹7 از یک سال پیش گفت: »در 
کنار فراخوان های داده شــده، نیروهای واحد امانی 
معاونــت عمرانی شــهرداری نیز همچون چهار ســال 
اخیــر از اولین روزهای ســال کار ســاخت المــان های 
 نوروزی را با کمترین هزینه شروع کرده اند و در بخش 
 دیگــری از فعالیــت هــای خــود، نوســازی و تعمیــر
 المــان هــای رونمایــی شــده در ســال هــای اخیــر را 
در دســتور کار قــرار داده اند.«شــهردار نجــف آبــاد 
خاطر نشــان کرد: »به غیــر از المان هــای ثابت، دیگر 
نمونــه هــای ســاخته شــده در ســال هــای گذشــته 
پس از نوســازی در محلــی جدید جانمایــی خواهند 
شد.«منتظری در خصوص روند انتخاب المان های 
پیشنهادی بیان داشت: »کارشناسان سازمان رفاهی 
تفریحی شهرداری، دانشکده فنی و حرفه ای سمیه، 
ســازمان رفاهی تفریحی شــهرداری اصفهان و برخی 
فعالان بخش خصوصی طرح های ارسالی را مطابق 
با چارچوب های تعیین شــده در فراخوان ها بررسی 
کنون پنج مرحله داوری سپری شده و نمونه  کرده و تا
های برتر را جهــت تایید نهایی به کمیته زیباســازی 

شهرداری اعلام کرده اند.«

خبر                      روز

تجمیع معاونت خدمات شهری 
و عمران شهرداری زرین شهر

شــهردار زریــن شــهر بــا اشــاره بــه تجمیــع 
ســاختمان معاونــت عمرانــی و معاونــت 
 خدمــات شــهری گفــت: شــهرداری زرین شــهر طی 
کندگی محیط اداری  ســال های گذشــته از نوعی پرا
کندگــی مــکان هــای  در رنــج بــود از ایــن رو ایــن پرا
 معاونــت هــای شــهرداری بایــد مــورد بررســی قــرار 
گرفــت. میثــم محمــدی افــزود: هــر معاونــت  مــی 
شهرداری زرین شهر در گوشه ای از شهر قرار داشتند 
در حالی کــه ظرفیت آن وجود داشــت تا ســاختمان 
معاونت عمرانی و معاونت خدمات شهری را در یک 
مکان تجمیع کــرد از این رو پس از کارشناســی های 
انجام شــده و بررســی زوایای مختلف امروز با انتقال 
معاونــت عمرانــی بــه ســاختمان معاونــت خدمات 
شهری و استفاده بهینه این ساختمان، تجمیع این 
دو معاونت  مهم شهرداری رقم خورد.وی با اشاره به 
اینکه اولویت مدنظر مدیریت شــهری زرین شــهر در 
دورپنجــم، احترام بــه شــهروندان و تکریــم آنها بوده 
کــرد: تجمیــع ســاختمان ایــن دو  اســت، تصریــح 
معاونت زمینه را بــرای کاهش هزینه هــا و همچنین 
دسترســی مناسب و مطلوب شــهروندان و مدیریت 
امور توســط مدیران را فراهــم خواهد کرد و از ســوی 
دیگر در کاهش هزینه ها تاثیرگذار است و این مهم را 
می توان نمادی از تحقق اقتصاد مقاومتی و کاهش 
هزینه هــا مدیریت شــهری دانســت. وی ادامه داد: 
ســرعت بخشــیدن در پاســخگویی بــه مراجعــات 
شــهروندان، احتــرام و تکریــم اربــاب رجــوع، کاهش 
حجــم مراجعات شــهروندان در طــول ایــام هفته به 
شــهرداری، صرفه جویــی در وقــت و زمــان و کاهش 
تــردد از مهم تریــن اهــداف تجمیــع  هزینه هــای 
ســاختمان معاونت های عمرانی و خدمات شهری 

شهرداری زرین شهر بوده است.

خبر                          كوتاه

روزنامــه اصفهــان زیبــا در نظــر دارد 
 از بیــن علاقــه منــدان بــه خبرنــگاری 
در شهرســتان هــای کاشــان، خمینــی شــهر، 
شهرضا، نجف آباد، شاهین شــهر، فولادشهر، 
مبارکه، لنجان، زرین شهر و گلپایگان، خبرنگار 
آزاد جذب کند. از جمله شرط های همکاری،  
 دارا بــودن ســابقه کار مطبوعاتــی یــا آشــنایی 
بــا حرفــه خبرنــگاری و ســـــکونت در منطقــــه 
 موردنظــر اســت. علاقــه منــدان مــی تواننـــــد 
 برای کسب اطلاعات بیشــتر و نحوه همکاری،  
 همــه روزه به جز ایــام تعطیل در ســاعت اداری 
با شماره 03132218182 داخلی 207 )منتشلو( 

تماس بگیرند.

فراخوان جذب خبرنگار
قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور:

شهرستان فلاورجان در بحث پیشگیری از  اعتیاد به عنوان الگو شناخته می شود
قائم مقــام دبیر کل ســتاد مبارزه با مــواد مخدر 
کشــور گفــت: پــس از بررســی های مختلــف در 
ح کرامت در شهرســتان فلاورجان در بحث  مجموع طــر
پیشگیری رو به  پیشرفت اســت و اتفاق خوبی به  عنوان 

خ دادن است. الگو برای کشور در حال ر
به گزارش فارس، علی مؤیدی در جمع خبرنگاران اظهار 
ح فرهنگی و پیشــگیری  ح کرامــت یــک طــر داشــت: طر
است که در آن کار فرهنگی و پیشگیری کاری نیست که 
در کوتاه مدت انجام  شــود و با یک  زمان انــدک بتوان به 

نتیجه رسید؛ بلکه به  وقت زیادی احتیاج دارد.
وی افــزود: در حــوزه پیشــگیری بذری کاشــته می شــود 
کــه ســال های بعــد در عرصــه اجتماعــی از آن اســتفاده 
می شــود، در ایــن موضوعات لازم اســت با تامــل، صبر و 
ســرمایه گذاری مناســب در بســترهای اجتماعــی زمینه 

فرهنگ ســازی در بین هنجارشکنان 
را ایجاد کنیم.

قائم مقــام دبیــرکل ســتاد مبــارزه بــا 
مــواد مخــدر کشــور ادامــه داد: پس از 
بررســی های مختلــف، در مجمــوع 
ح کرامت در شهرستان فلاورجان  طر
در بحــث پیشــگیری رو بــه  پیشــرفت 
اســت و اتفــاق خوبــی بــه  عنــوان الگو  

خ دادن است. برای کشور در حال ر
وی در ادامه بیان داشت: اعتیاد به مواد مخدر محصول 
ده هــا عاملی اســت کــه باید تــلاش کــرد افــراد جامعــه را 
نسبت به مضر بودن این بلای خانمان سوز توجیه کنیم 
تا مردم متناسب با روحیات و شرایط خود به این نتیجه 

برسند که اعتیاد عملی قبیح است.

حــوزه  در  داشــت:  اذعــان  مؤیــدی 
پیشــگیری در شهرســتان فلاورجــان 
دسترسی به مواد کم و مواد مخدر گران 
شده اســت، همچنین مردم احساس 
خوبی نسبت به استعمال آن ندارند که 
این خود جزو بزرگ ترین دستاوردهای 

ح است. این طر
قائم مقــام دبیــر کل ســتاد مبــارزه بــا 
مــواد مخدر کشــور بــه حــوزه مقابلــه با 
هنجارهای اجتماعی اعتیاد اشاره کرد و گفت: نیروهای 
انتظامی و نظامــی، دســتگاه قضایــی و وزارت اطلاعات 
به این عرصه ورود پیدا کرده و جایگاه توزیع مواد از بین 
رفته است، معتقد هستم که اقدامات در این شهرستان 

هوشمندانه تر شده است.

مؤیــدی همچنین تصریــح کرد: روســتاهایی کــه زمانی 
جایــی بــرای حضــور عرضه کننــدگان مــواد مخــدر بــود 
از ایــن افــراد خالــی  شــده و فضــای اجتماعــی و بســتر 
 زندگــی مطلوبــی بــرای مــردم ایــن مناطــق ایجاد شــده

 است.
وی در پایــان با بیــان اینکه باید ســعی کرد افــرادی را که 
کز  گرفتــار ایــن بــلای خانمان ســوز شــده اند از طریــق مرا
ترک اعتیاد به بســتر خانــواده و اجتمــاع بازگردانیم، ابراز 
کز   کرد: ســتاد مبارزه با مواد مخدر به  طور مستقیم بر مرا
ترک اعتیــاد نظــارت نــدارد و از ناحیه وزارت بهداشــت و 
کز  برخورد  پروتکل های مختلف در این زمینه بــا این مرا
می شــود؛ اما طبق آمار نظارت بر این مکان ها نسبت به 
چهار سال گذشته بهتر شده و اشتباهات آنها به حداقل 

رسیده است.

نگاه خوابگاهی به بهارستان باید تغییر کند
شهردار بهارستان:

شــهردار بهارســتان گفــت: در راســتای این تغییــر نگاه 
باید خانه هــای بــزرگ  و مجتمع هــای مســکونی برای 
اقشار مختلف ساخته شــود. ایجاد پارک های تفریحی 
و گردشــگری،  افزایــش ســرانه فضــای ســبز و احــداث 
مجموعه های ورزشی از دیگر اقداماتی بود که به گفته 

بیرانوند باید برای پویایی بهارستان انجام شود.
شــهردار بهارســتان جــوان بــودن جمعیت این شــهر  را 
یک فرصت و پتانسیل مهم دانست و گفت: بهارستان 
به عنوان یک شــهر جوان فرصت های زیــادی در آینده 
دارد و می تواند در افق کوتاه بر شــهر اصفهان هم ســایه 
بینــدازد. وی کاهــش هزینــه هــا و بــرون ســپاری امــور 
شهرداری را از اولویت های مدیریت شهری عنوان کرد و 
اظهارداشت: باید در این شهر زیرساخت های فرهنگی 
ایجاد شــود و از طرفی بنا داریم همایــش های مختلف 
در ایــن شــهر برگــزار شــود.به گفتــه وی دو شــهرداری 
ناحیه بــرای بهارســتان پیــش بینی شــده اســت که در 
صــورت تصویــب شــورا عملیاتــی مــی شــود.بیرانوند با 
کید بــر اینکــه هدف گــذاری افزایــش و توســعه حمل  تا
و نقل عمومــی را در دســتور کار داریم گفت: بــا توجه به 
اینکه این شــهر بزرگ خواهد شــد باید در حوزه حمل و 
نقل  مطالعــات جامعی صورت بگیــرد. وی با اشــاره به 
ســاماندهی ورودی های شــهر ادامه داد: ورودی های 
ج شــده و در  شــهر بهارســتان باید از وضعیت فعلی خار
شأن شهروندان بهارستانی باشــد و در این راستا قصد 

پروژه های بزرگ در شهر را فراهم کنیم.مجتبی محبی 
به وضعیت نیــروی انســانی در شــهرداری اشــاره کرد و 
افزود: در شــهرداری بهارســتان بــا تورم نیروی انســانی 
در بخش اداری مواجه هســتیم و امیدواریــم بتوانیم از 
طریق راه کارهــای قانونــی نیروهای مامــور به خدمت 
در شــهرداری بهارســتان را به محل خدمت قبلی خود 
کید بر اینکه معتقدیم بهارستان به  بازگردانیم.وی با تا
اصفهان خدمات می دهــد پس باید نگاه به این شــهر 
تغییر کند گفت: شــهرهای جدید و از جمله بهارستان 
مورد بی مهری قرار گرفته اند و بهارستان صرفا شهری 
کم  خوابگاهی شــده اســت و تــا زمانی کــه این نــگاه حا
باشد این شهرها به سمت شهر پایدار حرکت نخواهند 
کرد.محبی با اشــاره به اینکه از حدود 25 اســتان کشور 
کن هســتند، اظهار داشت: این  در شهر بهارستان ســا
گر درست برنامه ریزی شود می توان  یک فرصت است و ا
همایش های کشــوری با حضور قومیت های مختلف 
در ایــن شــهر برگــزار کرد.رئیــس شــورای اســلامی شــهر 
بهارســتان رویکرد این شــورا را تعامل با همه دســتگاه ها 
برای ارائــه خدمــات به شــهروندان بیــان کــرد و گفت: 
باید متناســب با رشد جمعیت در شــهر، دستگاه های 
خدمــات رســان مســتقر شــوند کــه متاســفانه در حال 
حاضر اینگونه نیست به گونه ای که این شهر حتی یک 
بیمارستان ندارد.وی افزود:شهروندان دیگر نمی توانند 

بین شرکت عمران و شهرداری سرگردان باشند.  

داریــم طراحــی و المان هــای خاص بــرای ورودی هــا اجرا 
شود.شهردار بهارستان از احداث پارک مناسب ویژه بانوان 
کید بر ضرورت پرداخت عوارض گفت:  شــهر خبر داد و با تا
بخش عمده تامین درآمد شهرداری ها از طریق پرداخت 
عوارض اســت  و به هر میزان مشــارکت مردم در این زمینه 
بیشــتر باشــد، اقدامات بیشــتری می توان انجام داد.وی 
کید بر ضرورت توسعه زیرساخت های کتابخوانی گفت:  با تا
قصد داریم کتابخانــه های بــاز در پــارک ها احــداث کنیم و 
شهرداری هرچه در زمینه افزایش سرانه کتابخوانی تلاش 
کند به خود کمک کرده است.بیرانوند به بودجه شهرداری 
بهارستان اشاره کرد و گفت: بودجه پیش بینی شده سال 
جاری شــهرداری 85 میلیارد تومان بوده است که تا امروز 
تنها 20 درصد آن محقق شــده اســت و با توجه به اینکه در 
حال حاضــر حوزه ســاخت و ســاز که بخــش عمــده درآمد 
شهرداری ها از این طریق است، دچار رکود است، با ادامه 

این وضعیــت بودجه امســال محقق نمی شــود. بــه گفته 
وی شــهرداری بهارســتان پنج میلیارد تومــان بدهی دارد 
و در بخش های مختلف هزینه های زیادی به آن تحمیل 
شــده اســت که با تغییر نــگاه و کاهــش هزینه ها مــی توان 
هزینه های شهرداری را مدیریت کرد. شــهردار بهارستان 
گر متــروی بهارســتان بــه بهره بــرداری  با اشــاره به اینکــه ا
برسد با هجوم جمعیت به این شــهر مواجه خواهیم شد، 
گفت: از این رو باید زیرساخت های لازم همزمان با تکمیل 
مترو در شــهر مهیا شــود تا در ارائه خدمات عقــب نمانیم.
رئیس شــورای اسلامی شهر بهارســتان نیز در این نشست 
با اشــاره به برنامه هــای شــورا در دوره پنجم گفــت: برنامه 
کم  کوتاه مــدت مــا ســامان دادن به فضــای عمومــی و حا
 کــردن آرامش بر شــهر اســت. در برنامــه میان مــدت اتمام 
پروژه های نیمه تمام را هدف گذاری کرده و در بلند مدت 
 قصد داریم زمینه سرمایه گذاری بخش خصوصی بر اجرای 

شـهردار بهارسـتان نیاز به سـرمایه گذاری در این شـهر را از جمله الزامات ایجاد اشـتغال و 

کبر  ا
منتشلو

رونـق اقتصـادی شـهر عنـوان كـرد و گفت: بایـد فرش قرمز بـرای سـرمایه گذاران پهـن کنیم 
و در ایـن راسـتا فراهم كردن بسـتر لازم برای جذب سـرمایه گـذار از مهم ترین اولویت های 
شـهرداری اسـت. یحیـی عیدی بیرانوند در نشسـت خبری خـود كه با حضور اصحاب رسـانه 
برگـزار شـد بـر لـزوم تغییـر نـگاه بـه بهارسـتان در دوره جدیـد تاكیـد كـرد و افـزود: نـگاه 
خوابگاهـی بـه بهارسـتان بایـد تغییـر کنـد و بهارسـتان بایـد بـه شـهری زنـده و پویـا تبدیـل 
شـود. رئیس شـورای اسـامی شـهر بهارسـتان نیز تاكید كرد: معتقدیم بهارسـتان به اصفهان خدمات می دهد 

پس باید نگاه به این شهر تغییر کند تا این شهر به سمت توسعه پایدار حركت کند.

شهرستان08 سال یازدهم، شماره 2668 
 پنجشنبه
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ــول  24 مــــحــــــــصــــــــــــــــــــ
ـــز  شــگݡــــفــــت انــگݡــــــــیــــــــ
از گݡــــــــروه رســـــــــــانــــه ای 
یــــبــــــــــــا اصــــــــــفـــــهـــان ز



عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور مجلس شورای اسلامی:

سازمان تامین اجتماعی در آستانه ورشکستگی قرار دارد
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور مجلس 
گفت: بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی از 

مرز یک صد هزار میلیارد تومان گذشته است.
حسین مقصودی در گفت وگو با خانه ملت، با بیان اینکه 
مشکلات سازمان تامین اجتماعی به کج سلیقگی، ضعف 
مدیریت وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، عدم تعامل و نبود 
چانه زنی قوی آن بر می گردد، گفت: ضعف وزارت عریض 
و طویل و ثروتمند کار، تعاون و رفاه اجتماعی باعث شده 
سازمان تامین اجتماعی که یک شاخه از این وزارتخانه است 

به سمت ورشکستگی برود.
نماینده مردم سبزوار، جوین، جغتای و خوشاب در مجلس 
شورای اسلامی، با انتقاد از عدم توجه شخص رئیس جمهور 
به سازمان تامین اجتماعی با ۱۶میلیون خانواده بیمه 
شونده، افزود: ادامه روند بی توجهی ها، این سازمان را در 

خطر ورشکستگی حتمی قرار می دهد؛ 
این در حالی است که بودجه سازمان 
تامین اجتماعی در ۴سال گذشته 200 

درصد رشد کرده است.
این نماینده مردم در مجلس دهم، 
ادامه داد: در سال ۹۵ از محل اعتبارات 
سازمان تامین اجتماعی برای پرداخت 
که  و پرسنل  کارمندان  به  تسهیلات 

حدود ۶۵هزار نفر هستند،  ۶00 میلیارد تومان پیش بینی 
شد؛  درحالی که در همین سال برای پرداخت تسهیلات به 
بیمه شدگان با جمعیتی حدود ۴0 میلیون نفر حدود 300 

میلیارد تومان پیش بینی شد.
۹۶برای پرسنل  افـزود: همین رقم در سال  مقــصودی 
۹00میلیارد تومان و بیمه شدگان حدود ۴00ملیارد تومان 

بود که این نهایت کج سلیقگی در دستبرد 
به اموال صاحبان واقعی بود که با سکوت 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همراه شد.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان 
اینکه بازپرداخت سود تسهیلات دریافتی 
از بانک ها حدود ۶هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده که از جیب مردم و بیمه 
 شوندگان و خانواده ۱۶میلیونی تامین 
می شود، گفت: این نوع اقدامات در سازمان تامین اجتماعی 
به بالا رفتن هزینه ها و مصارف و عدم تطابق با منابع و در 

نتیجه ورشکستگی این سازمان منجر شده است.
وی با بیان اینکه بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی تا 
پایان ســال ۹۱ در حدود 3۵ هزار میلیارد تومان بوده اســت، 
تصریح کرد: طبــق مصوبه دولت قبل مقرر شــد بابت بدهی 

دولت، معــادن گل گهر کــه مرغــوب و درآمد زا بــوده به مبلغ 
حدود 20 هزار میلیارد تومان به سازمان تامین اجتماعی که 
گذار  از میلیون ها کارگر و بیمه شــونده و بازنشســته اســت وا
گذاری لغو شد. شود؛  اما در اولین جلسات دولت فعلی این وا

کید بر اینکه لغو مصوبه مذکور جز عجز، ناتوانی  مقصودی با تا
و ضعف مدیریت مقام عالی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
نیســت، گفت: انتظار ما در برابر این میزان اهمال و سســتی 

استعفا بود که این موضوع انجام نشد.
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در مجلس شورای 
اسلامی، ادامه داد: دولت متعهد شده بود ظرف مدت ۵سال 
بدهی خود به سازمان تامین اجتماعی را پرداخت کند که در 
حال حاضر بدهی از مرز یک صد هزار میلیارد تومان گذشته و 
در بودجه پیش بینی شده رقمی برای ارائه این میزان بدهی 

دولت نیست. 

09 جامعه

شهروندخبرنگاران، چالش 
جدید روزنامه نگاری سنتی

در ســال 20۱۱، تیم پول که آن زمان 

ترجمه 
راضیه 

شاهوردی

2۵ ســال داشــت بــا بــرادرش در 
ویرجینیا زندگــی می کــرد و از طریق 
نواختــن گیتــار و ســاختن ویدئــو از 
ورزش اســکیت بورد زندگــی اش را 
می گذراند. او که گاهی برای توصیف 
خــودش از عبارت هــای ضداقتدارگــرا یــا طرفــدار 
شــفافیت اســتفاده می کــرد، خــودش را چنــدان 
سیاسی نمی دانست. وی پس از دیدن یک ویدئوی 
پربیننده از جنبش اشغال وال اســتریت، یک بلیت 
اتوبوس یک طرفه به مقصد نیویورک خرید. تیم هرگز 
آموزش خبرنگاری ندیده بود؛اما در حال مشــاهده  
چیزهایــی بود کــه بــه نظــرش ارزش خبــری بالایی 
داشتند؛ پس تلفن همراهش را از جیبش بیرون آورد 
و شروع به ضبط ویدئو کرد. یک روز که پلیس سعی 
داشت معترضان را به زور بیرون کند، او به مدت 2۱ 
ســاعت پیوســته فیلم برداری کرد و از تــرس توقیف 
موبایلش توســط پلیس، همزمان فیلمش را به طور 
زنــده در اینترنت پخش می کــرد. تیم یک برچســب 
روی موبایلــش چســبانده بــود و بــا ماژیــک پررنــگ 

رویش نوشته بود: »پخش زنده«.
مجلــه  تایمــز در ســال 20۱۱، معترضــان را بــه عنــوان 
شــخصیت ســال معرفــی کــرد و در مقالــه اش از تیم 
پول به عنوان یک شــهروندخبرنگار نــام برد. پس از 
این بود که پول، شــروع به آزمایــش تکنولوژی های 
جدیــد مثــل دِرون، گیمبــال و گــوگل گلس کــرد. با 
پایــان اعتصاب هــای نیویــورک، پــول به اســتخدام 
خبرگزاری وایس نیوز درآمد که هدف پوشش دادن 
شورش های تایلند، ترکیه، مصر و فرگوسن میسوری 
را دنبال می کرد. با وجود اینکه وی دیگر به تجهیزات 
گران قیمت دسترســی داشــت؛  اما همچنان سبک 
کــرده بــود.  هیجانــی، ســریع و زنــده اش را حفــظ 
در فرگوســن او و تیمــش در مــورد نحــوه  پوشــش 
اعتراضات دچار اختلاف شــدند. پول می گوید »زن 
فیلم بــردار می خواســت از تظاهــرات دور بمانــد و با 
جسی جکســون مصاحبه کند. من گفتم که جسی 
جکســون فردا هم همین حرف امــروزش را می زند. 
من می خواهم چیزی را که الان در حال اتفاق است 
پوشش بدهم. او دوربین ها را نگه داشت و من رفتم 
و در حــال راه رفتــن در خیابان هــای پرنارنجــک بــا 
گوشــی ام به شــکل زنده فیلم برداری کردم. حدس 
می زنید کدام ویدئو بیننده های بیشتری داشت؟«
سال گذشته پول از آنجا 
بیــرون آمــد و مــــشغول 
ویــدئوهــــای  انــتشـــــار 
اســــــم  بـــــه  خــــودش 
تایــم کــــست در توئیتــر، 
یـــوتیوب  و  پریسـکـــوپ 
شـد. حـالا او صد و چهل 
و پنــج هــزار فالوئــر دارد 
یــک  روزی  حــــداقل  و 
ویدئــو منتشــر می کنــد. 
طــریـــق  از  وی  درآمــــد 
کمک هــای  تبلیغــات و 
مالــی بیننــدگان تامیــن 

می شود. 
در ویدئویی به نام »فهم 
را  تیــم  جعلــی«  اخبــار 
می بینیــم که پشــت یک 
میــز پیک نیــک در نزدیکــی محوطــه  پارکینــگ یک 
متل نشسته اســت. او در حالی که یک کلاه بافتنی 
مارک دار ســرش گذاشــته و بــا خونســردی صحبت 
کــه »اخبــار نهادهــای  می کنــد، توضیــح می دهــد 
خبری« قابل اعتماد نیستند؛  زیرا بیشتر بخش های 
گاندا« و »حزب گرایانه« اســت. چه چیزی  آن »پروپا
باعث می شود که یک شرکت رسانه ای مخاطبینش 
را گمراه کنــد؟ »پول. چنــدان موضــوع پیچیده ای 
نیســت. در مقابل، محتوایی که مــن تولید می کنم 
بــر اســاس دســتور هیــچ شــرکت یــا دولتــی نیســت. 
هیچکس به من نمی گوید که از چه چیزی حق دارم 

یا حق ندارم گزارش تهیه کنم.
 هیچکس به من نمی گویــد چه بگویم.« در جایی او 
حتی به یک مسئله  زیبایی شناختی اشاره می کند: 
»دوست دارید چه کسی را باور کنید؟ من یا یک آدم 
کت شلواری کسالت آور؟« این فیلم اما یک حقیقت 
ساده را نادیده می گیرد: ممکن است تیم پول از یوغ 
بوروکراســی ســازمانی گریخته باشــد؛ امــا همچنان 
در معــرض انگیزه هــای بــازار اســت. ممکــن اســت 
قضاوت های خبری او با CNN متفاوت باشد؛ اما هر 
دوی آنها مطابق با نیاز مصرف کننده پیش می روند.
پول بــه عنــوان یک خبرنــگار مســتقل با بســیاری از 
چهره هــای منفــور راســت افراطــی مصاحبــه کــرده 
کســی را  اســت. وی می گویــد: »مــن طــرف هیــچ 
نمی گیرم و به همه اجازه می دهم حرفشان را بزنند. 
سعی می کنم مردم را قضاوت نکنم.« این موضوع به 
نظر اخلاقی و واضح می رســد. اما بایــد بدانیم که به 
همه  عقاید نباید به یک اندازه پرداخته شود. علاوه 
بر این، بــا اینکه تدویــن می تواند منجر به ســوگیری 
شــود؛ اما چیزهایی مثل زمینه  مشــخص، ســاختار 
روایی و تحلیــل و انتقاد را هم به همــراه دارد. اولین 
وظیفه  یک خبرنگار، جمع آوری اطلاعات بدون در 
نظر گرفتن ترس و منافع است. وظیفه  بعدی که به 
همان انــدازه اهمیت دارد؛ بررســی داده ها با هدف 

جداسازی واقعیت ها از مزخرفات زننده است.
هر خواننــده ای باید در برابر اســتدلال های سســت 
و حذفیــات عامدانــه هوشــیار باشــد. مــا می توانیم 
و بایــد انگیزه هــای روزنامه نــگاران را بررســی کنیم. 
کــه روزنامه نــگاران  گــر اصــرار داشــته باشــیم  امــا ا
فاقــد هرگونــه انگیزه باشــند، مجبوریــم کــه کار را به 
الگوریتم ها و درون ها بسپاریم که می دانیم حداقل 
 تــا امروز، نســبت بــه انســان ها هوشــمندی کمتری

 دارند.
نویسنده: اندرو مارانتز

منبع: نیویورکر

تدوین آیین نامه جدید 
ساماندهی کودکان کار

رئیس سازمان بهزیستی کشور گفت: آیین نامه 
ساماندهی کودکان کار در مراحل پایانی خود 
قرار دارد و به زودی با همکاری شــش وزارتخانه، تدوین 

می شود.
انوشــیروان محســنی بندپی در گفت وگــو بــا فــارس، 
کــودکان کار بــرای هــر یــک از  آیین نامــه ســاماندهی 
سازمان ها و دستگاه ها،  وظایف مشــخصی را قرار داده؛ 
به طوری که نیازمندی های این کودکان از نظر سلامت، 
تحصیل و... برعهده وزارتخانه های مربوطه قرار خواهد 
گرفت. وی ادامه داد: متاسفانه بســیاری از کودکان کار 
به دلیل فقر، مشغول به کار می شــوند، به همین دلیل 
کمیته امداد نیز خانواده های نیازمند را تحت پوشــش 
گر این کودکان مورد سوءاستفاده باندهای  می گیرند تا ا
مافیایــی قــرار گیرنــد، از ســوی نهادهــای مرتبــط مورد 

حمایت قرار گیرند.
رئیس ســازمان بهزیســتی کشــور، گفــت: جمــع آوری و 
تامین محل مناسب برای نگهداری از کودکان کار وظیفه 
که بســیاری از آنها اتبــاع بیگانه  بهزیســتی نیســت؛ چرا
هستند و باید از سوی وزارت کشور و امور خارجه تعیین 

تکلیف شوند.
محســنی گفت: ســازمان های مردم نهــاد می توانند در 
که  زمینه ســاماندهی این کودکان موثر عمل کنند؛ چرا
در ابتدا نسبت به نحوه جمع آوری این کودکان از سطح 
خیابان انتقاداتی از ســوی این سازمان های مردم نهاد 
وارد بود، به همین دلیل چنین روشی متوقف شد و قرار 

شد بازنگری شود.
کید کــرد: چنانچه به درســتی به جمــع آوری این  وی تا
کودکان اقدام نشود، این کودکان در آینده با آسیب های 
بیشتری مواجه خواهند بود. رئیس سازمان بهزیستی 
کشــور گفت: طبق آخرین آمار به دســت آمده در ابتدای 
امســال،  2300 کــودک کار جمع آوری شــده کــه بیش از 
۶2 درصد آنها اتباع خارجی بودند و اغلب از کشــورهای 

کستان، افغانستان و بنگلادش وارد کشور شده اند. پا

 سه راه دریافت دیپلم 
برای بزرگسالان

مدیرکل دفتر آموزش کاردانش وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه مرجع صدور دیپلم رسمی 
آمــوزش و پــرورش اســت، گفــت: برخــلاف تبلیغــات 
ج از  آموزشــگاه ها بــرای صــدور دیپلــم رســمی، در خــار
آمــوزش و پــرورش تنهــا »گواهینامــه مهــارت« صــادر 
می شــود.مصطفی آذرکیــش در گفت وگــو بــا ایســنا، به 
ســوالاتی پیرامــون صــدور دیپلــم رســمی از ســوی 
آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای پاسخ داد و اظهار کرد: 
گاهی کافی برخی مردم  این آموزشگاه ها به نوعی از عدم آ

سوءاستفاده می کنند.
مدیرکل دفتر آموزش کاردانــش وزارت آموزش و پرورش 
ج از آموزش و پرورش تنها »گواهینامه  با بیان اینکه خار
مهــارت«  صــادر می شــود و عمــده جعلــی کــه صــورت 
می پذیــرد مربــوط به همیــن بخش اســت، گفــت: این 
آموزشــگاه ها اعلام می کنند که ایــن گواهینامه، همان 
دیپلم اســت؛ در حالی کــه گواهینامه مهــارت با دیپلم 
تفاوت دارد و باید واحدهای طی شده با ترکیبی از نمرات 

دروس عمومی در مجموع تبدیل به دیپلم شود.
کنــون روش هــای مختلفــی برای  آذرکیــش ادامــه داد: ا
ارتقای ســطح تحصیــلات بزرگســالان داریم. یــک مورد 
این است که متقاضیان مستقیما وارد دوره های نظری 
مــدارس بزرگســالان شــوند و دوره آموزشــی مربوطــه را 
طی و دیپلــم نظری دریافــت کننــد. راه دوم این اســت 
که وارد مــدارس بزرگســالان غیردولتی شــوند و در نوبت 
بعدازظهــر آمــوزش حضــوری بگذراننــد. راه ســوم ایــن 
اســت کــه افــراد دروس عمومــی را در هنرســتان های 
بزرگسالان بگذارنند و  دروس مهارتی را در خارج از آموزش 
و پــرورش و عمدتــا در وزارت ارشــاد، جهــاد کشــاورزی و 
ســازمان آموزش فنی و حرفه ای بگذرانند و بعد معادل 
 سازی کنند که مجموعه آن تبدیل به دیپلم کاردانش 

شود.

افزایش ۳ برابری مستمری 
مددجویان توانمندشان نمی کند

رئیس انجمن مددکاری ایران، گفت: خدمات 
اجتماعی دولت محور با اشکالاتی روبه رو است 
و ما باید به ســمت خلاقیت برویم و پرداخت مستمری 
حتی 3 برابر رقم فعلی، افراد را به ســمت توانمندسازی 
نمی برد. به گزارش فارس، سیدحسن موسوی چلک،  
در اولین کنگره بین المللی شــصت ســال مــددکاری در 
کشــور، گفــت: در شصت ســالگی تاســیس مــددکاری 
هســتیم و باید رویکرد متفاوتی را نســبت به ســال های 

گذشته انتخاب کنیم.
 ما در این سال ها توانسته ایم پای خود را از مرز جغرافیایی 
کشور بیرون بگذاریم و اقدامات موثری در این حوزه اتفاق 
افتاده است.  وی ادامه داد: انجمن مددکاری اجتماعی 
به عنوان یک تشکل افتخار دارد که در زمینه مددکاری 
از ظرفیت دستگاه ها و سازمان ها استفاده کرده و با اینکه 
یک سازمان غیردولتی است؛  اما دستگاه ها حمایت لازم 
را از این مجموعه داشته اند.  وی با اشاره به همراهی 80 
سازمان در برگزاری این کنگره گفت: دو ماموریت اساسی 
در حوزه مددکاری ترسیم شده که ارتقای مستمر کیفیت 
 زندگی و ارتقای شــاخص های ســلامت اجتماعی است 
و ایــن در حالی اســت که در گذشــته فردمحــور بوده ایم 
کنون به ســمت خانــواده و جامعه حرکــت می کنیم.   و ا
کیــد بــر اینکــه باید بــه مــددکاری  موســوی چلــک بــا تا
تخصصــی تغییــر روش دهیم، گفــت: یکی از مشــکلات 
ج از این تشــکل   ما این اســت کــه برای مــددکاری، خــار
تصمیم گیری می شــود، ما باید بتوانیم به ســمت تغییر 
مسیر سیاست گذاری برویم. ارائه خدمات مستقیم باید 
تغییر کند و به سمت شناسایی حساسیت های لازم بین 

مسئولان و مردم برویم.

سال سیزدهم، شماره ۳097 
سه  شنبه

28 آذر 1۳96 

اخبار                         جامعه دور                            دنیا

عضو مجمع نمایندگان استان تهران خبر داد:

کاهش اعتبارات بیمه زنان خانه دار در لایحه بودجه 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

تخصیص اعتبار برای کاهش آسیب های اجتماعی
عضو مجمع نمایندگان استان تهران با بیان  اینکه 
تخصیص اعتبارات برای اجرای مصوبه مجلس 
در جهت بیمه کردن زنان خانه دار با کاهش چهل درصدی 
مواجه شده است،کمبود منابع مالی دولت را عامل اصلی 
این میزان کاهش دانست. فاطمه سعیدی در گفت  وگو با 
خانه ملت، در مــورد وجود برخی انتقــادات پیرامون روند 
اتخاذشــده در بودجه ســال ۹7 بــرای بیمه زنــان خانه دار 
گفت: طبق مصوبه مجلس، دولت مکلف شــده بود که با 
پرداخت بیش از 8۵ درصد حق بیمه زنان خانه دار، آنها را 
تحت پوشش بیمه اجتماعی قرار دهد؛  بنابراین قرار شد 
که ردیفی در بودجــه ۹7 برای تحقق ایــن مهم اختصاص 
داده شــود. نماینــده مــردم تهــران، ری، شــمیرانات، 

اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: 
کنون اعتبارات تخصیص یافته به این بخش با کاهش  هم ا
چهل درصدی نسبت به بودجه ۹۶ مواجه شده که رقمی 
بالغ بر چهارده میلیارد و ششــصد میلیون تومان را شامل 
شده است که مطابق با انتظارات در جهت تحقق این مهم 
نیست و این در حالی اســت که تصور می کردیم با دریافت 
اعتبارات لازم بتوانیم این مصوبه مجلس را عملیاتی کنیم. 
این نماینده مردم در مجلس دهم، تصریح کرد: ما در این 
شرایط به دنبال این هستیم که از طریق کمیسیون تلفیق 
بودجه،  تغییراتــی را در میزان اعتبارات تخصیص یافته به 
این بخش ایجاد کرده و با کمک سایر نمایندگان،  بودجه 

این بخش را افزایش دهیم.

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس،  تخصیص 
اعتبــار 3۶0 میلیاردتومــان در بودجــه ۹7 بــرای 
کاهــش آســیب های اجتماعــی و توجــه به بهبــود وضعیت 
زندگی اقشار آسیب  پذیر را از برکات برگزاری جلسات رهبری با 
سران قوای سه گانه دانست. عبدالرضا عزیزی در گفت وگو با 
خانه ملت، افزایش اعتبارات لازم برای مقابله با آسیب های 
اجتماعی را از برکات برگزاری جلسات مقام معظم رهبری با 
سران قوای سه گانه دانســت و گفت: پیش از این اعتبارات 
کمی را برای ستاد مبارزه با مواد مخدر تعیین می کردند؛  اما 
امسال اعتبارات بیشتری نسبت به سال های قبل برای این 
حوزه تعیین شده است. نماینده مردم شیروان در مجلس 
شورای اسلامی، با اشاره به تغییرات صورت گرفته در بودجه 

اختصاص یافته به ســتاد مبارزه با مواد مخدر ادامه داد: در 
ســال ۹۱ اعتبارات اختصاص داده شــده به این بخش تنها 
هفتاد میلیــارد تومان بود؛  ولــی در لایحه بودجــه ۹7 مبلغ 
دویســت و پنجاه و دو میلیارد تومان بودجه جــاری و صد و 
هشــتاد میلیــارد تومــان بودجــه عمرانــی و هفتاد و هشــت 
میلیارد تومان برای بیمه مبتلایان به اعتیاد تعیین شده که 
این امــر به کاهــش هزینه ها برای درمــان معتــادان به مواد 
مخدر کمــک می کنــد. وی خاطرنشــان کرد: بــرای کاهش 
آسیب های اجتماعی نیز پیرو دستور مقام معظم رهبری در 
ستادی که به این منظور تشکیل شده بود، مبلغ سیصد و 
شصت میلیارد تومان برای تحقق این مهم تخصیص یافته 

که افزایش بیشتری نسبت به گذشته داشته است.

سودهای کلان، اختلال در درمان
دریافت زیرمیزی از بیماران چه تاثیری بر روند درمان آنها دارد؟

مجله  تایمز  
معترضان 
را به عنوان 

شخصیت سال 
معرفی کرد 
و از تیم پول 
به عنوان یک 

شهروندخبرنگار 
نام برد

وی با بیان اینکه پزشکانی که در گذشته زیر میزی دریافت 
کرده بودند، بیشتر در رشته های تخصصی زنان و زایمان، 
ارتوپدی، جراحی اعصاب، جراحی پلاستیک و جراحی 
عمومی فعالیت داشتند، تصریح کرد: یکی از دلایلی که باعث 
شد تا پزشکان به سمت زیرمیزی گرفتن سوق داده شوند، 

ثابت ماندن تعرفه ها به مدت ۱0 سال بود. 

      آمار پزشکان اصفهانی که زیر میزی می گرفتند، به 

صفر رسیده است
ح تحول سلامت  این گونه که او مدعی است با اجرای طر
که اصلاح شدن تعرفه ها را در پی داشت، آمار پزشکان 
اصفهانی که زیر میزی می گرفتند، به حدود صفر درصد 
رسید. بنابراین با منطقی شدن تعرفه ها، انتظار نداریم هیچ 
پزشک اصفهانی اقدام به گرفتن زیر میزی از بیمار خود کند؛ 
این در حالی است که سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس، دو سال بعد از اجرای طرح تحول سلامت، مدعی 

شد که دریافت زیرمیزی در بازار سلامت کشور همچنان 
مردم را آزار می دهد و به صفر رسیدن زیرمیزیِ پزشکان 
واقعیت ندارد. در همین باره عباسعلی پوربافرانی، عضو 
کمیسیون بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این باره به 
اصفهان زیبا می گوید: طرح تحول سلامت  در ابتدا توانست 
زیرمیزی را به شدت کاهش دهد؛ متاسفانه درحال حاضر 
کز درمانی  به دلایل مختلف، ممکن است که در برخی از مرا
این پدیده همچنان مشاهده شود؛ ولی به ندرت. همچنین 
نمی توان آماری دقیق از زیرمیزی بیان کرد.  این گونه که او 
می گوید: زیرمیزی به هیچ عنوان نباید از مریض اخذ شود؛ 
چرا که هیچ قانون یا ضابطه ای اجازه دریافت زیرمیزی یا 
ج از ضوابطی را به پزشکان نمی دهد؛ چه  هرگونه هزینه خار
در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی و امری غیرقانونی 
به شمار می رود و با شدت باید با آن برخورد کرد.  پوربافرانی با 
کز درمانی خصوصی همچنان  بیان اینکه اخذ زیرمیزی در مرا
ح  وجود دارد، تصریح می کند: خوشبختانه با اجرای طر
تحول نظام سلامت، این مسئله در بخش های دولتی به 
طور چشمگیری کاهش پیدا کرد؛ البته اخیرا  از گوشه و کنار 
کز درمانی  نداهایی به گوش می رسد که مجددا در برخی از مرا
دولتی نیز، زیرمیزی دریافت می شود.  این عضو کمسیون 

بهداشت با بیان اینکه در این زمینه یک ساختار نظارتی 
تعریف شده است، تصریح می کند: از سوی دیگر مردم نیز 
باید هرگونه مورد در این باره را به دستگاه ناظر که وزارت 
بهداشت است، گزارش دهند و این دستگاه هم نظارت 
خود را به شدت افزایش دهد و اجازه ندهد چنین اتفاقی 
کز درمانی رخ دهد؛ اما متاسفانه هم نظارت ضعیف  در مرا
است و هم از سمت مردم به دلایل مختلف از جمله اینکه 
آنها نیاز دارند در دوره درمان، مرتب با پزشک در تماس 
گر زیرمیزی به پزشک  باشند؛ ولی بیم این را دارند که ا
ندهند، روند درمانشان با مشکلاتی روبه رو شود و پزشک 
کم کاری کند؛ بنابراین این گزارش ها را به دستگاه های 
مربوط ارائه نمی دهند. به این دلایل ممکن است که 
کز درمانی وجود داشته باشد.  مواردی از زیرمیزی در مرا

کز درمانی دولتی        زیرمیزی همچنان در برخی از مرا
دریافت می شود

این گونه که او در ادامه گفت وگو با اصفهان زیبا می گوید: 
اصل موضوع این است که اخذ زیرمیزی در برخی از 
کز درمانی، رویه خوبی نیست؛ بالاخره در چهره  مرا
سلامت، این موضوع، موضوع زشت و ناپسندی است؛ 
همچنین در چهره یک کشور فرار مالیاتی، آن هم از سوی 
افراد فرهیخـته و باسواد و متخصص، وجه خوبی ندارد. 
عضو کمیسیون بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با 
اشاره به تاثیرات سوء اخذ زیرمیزی از بیماران، تصریح 
گر متعهد نباشد و صرفا متخصص باشد،  می کند: پزشک ا
متاسفانه در روند درمانی بیمار اختلال به وجود می آورد؛ 
برای مثال ممکن است، پزشک در این زمینه کم کاری 

کند و وظیفه خود را به خوبی انجام ندهد. 

      تشدید نظارت ها، کاهش زیرمیزی
این نماینده مجلس در پاسخ به این سوال که آیا پدیده 
زیرمیزی در کشورهای دیگر نیز مشاهده می شود، بیان 
می کند: این موضوع با توجه به سیستم های درمانی 
مختلف، در کشورها متفاوت است؛ اما ممکن است در آن 
کشورهایی که سیستم  درمانیشان شبیه به ما باشد، این 
موضوع مشاهده شود. عضو کمیسیون بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی در ادامه بخش دیگری از سخنانش  
با اشاره به مشکلات موجود در سیستم درمانی کشور، 
گایدلایــن هـــا و  گر تمامی پزشکان مطابق با  افزود: ا
سیستم های ارجاعی و سطح بندی ها تجویز درست 
و منطقی داشته باشند، این اتفاق نمی افتد؛ پس در 
این باره باید نظارت ها بیشتر شود و پروتکل های لازم 
نیز تعریف شود. همچنین راهنماهای بالینی عملیاتی و 

اجرایی شود./ گروه جامعه 

مجلـه »اخـاق و تاریـخ پزشـکی« براسـاس مطالعـه تحقیقاتـی در تهران و  در سـال1392، بـه آماری 
در رابطـه بـا میـزان تمایـل پزشـکان بـه دریافـت زیرمیـزی پرداختـه اسـت؛ اینطور کـه داده هـای این 
پژوهـش نشـان مـی دهنـد، حـدود 64درصـد از پزشـکان اعـام کـرده انـد کـه مخالفتی بـا دریافـت زیرمیزی 
ندارنـد. از سـوی دیگـر بانیـان اجـرای طـرح تحـول نظـام سـامت نیز مدعی هسـتند که بـا اجـرای این طرح 
در کشـور، دریافـت زیرمیـزی از سـوی پزشـکان بـه میـزان چشـمگیری کاهـش یافـت؛ چـرا کـه در ایـن طـرح، 
تعرفـه هـای پزشـکی کـه یکـی از عوامل تشـدید کننده ایـن موضوع بود، سـاماندهی شـد. این گونـه که وزیر 
بهداشـت در ابتـدای اجـرای طـرح تحول سـامت، گفـت: در گذشـته 7 تا 10 میلیـارد تومان از جیـب مردم با 
عنـوان پرداخـت هـای غیرقانونـی هزینـه مـی شـد و دولـت سـرمایه گـذاری نمـی کـرد و نرخ هـا را ثابـت نگه 
داشـته بـود؛ متاسـفانه روش هایـی شـکل گرفـت کـه بـرای جامعـه پزشـکی و بیمـاران پسـندیده نیسـت. 
حیدرعلـی داوودی، قائـم مقـام دانشـگاه علـوم پزشـکی اصفهان نیـز در گفت وگو با ایسـنا، میـزان دریافت 

زیرمیزی را در برخی از رشته های پزشکی بیشتر می داند. 
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 »موتیف« به صحنه می رود
۲۹ آذرمــاه در  گــروه موســیقی »موتیــف« 
برنامــه  اجــرای  بــه  خورشــید  هنرســرای 
می پردازد.سرپرست این گروه موسیقی با اعلام این خبر 
گفت: قطعات آماده شده برای اجرای چهارشنبه شب 
در دو سبک موســیقایی پاپ و تلفیقی جای می گیرد. 
برای مثال در کنسرت قطعه ای به نام »زمزمه تنهایی« 
اجرا می شــود که تم اولیه آن برای گیتار بــود و من آن را 
برای اجرا در ارکستر بازتنظیم کردم. اصل تلفیق در کار 
ما، کنار هم قرار دادن قطعات موسیقی پاپ و فلامنکو 
 اســت و بــا آثــار موجــود در بــازار موســیقی ایــران کــه در 
ترکیب بندی از آواز ایرانی در کنار آهنگسازی و ساز غربی 
اســتفاده می کند  و تلقی مردم از کار تلفیقی آن دســت 
کارهاست،  متفاوت است.یاسر کوهی با اشاره به سابقه 
تدریس ســاز گیتــار و تجربــه دو اجرای پیشــین خود در 
سالن اجرای مجموعه استاد فرشچیان و موسسه بسته 
نگار در سال گذشته گفت: این مدل کارها علاوه بر اینکه 
در سلیقه موسیقایی نسل جوان ایران جای می گیرد، 
در زمینه شناسایی موسیقی درست و اصولی نیز به این 
نسل بسیار مفید است.این آهنگســاز یادآور شد: گروه 
نوازنــده  هشــت  از  متشــکل  »موتیــف«  موســیقی 
اســت. پدرام آقا محمدخان گرجی نوازنده ویلن،نوید 
یاریــان و بهنــام صابــری نوازنــده گیتار، بابــک صادقی 
نوازنــده پیانو، جــواد هاشــمی نوازنــده درامز، ســجاد 
گندمانی نوازنده پرکاشن، فرهاد موسوی نوازنده گیتار 
باس و فرزاد ترمه باف شیرازی نوازنده کاخن در این گروه 
هستند، همچنین فرشاد ترمه باف شیرازی اجرای آواز 

قطعات را بر عهده دارد.
کید بر اینکه این اجرای صحنه ای چهارشنبه  کوهی با تا
شب ساعت ۱۹ در هنرسرای خورشید برگزار می شود، از 
علاقه مندان به موســیقی خواست از هنرمندان جوان 
و آینــده دار ایــران حمایت کنند و در آســتانه شــب یلدا 
تجربه مشارکت در هم نوایی ارکستر شبانه »موتیف« را 

از دست ندهند.

 نمایشگاه »مکاشفه و تماشا: 
سه سفر به قلب جهان تشیع« 

نمایشگاه »مکاشفه و تماشا: سه سفر به قلب 
جهــان تشــیع« روز چهارشــنبه ۲۹ آذرمــاه در 

محل موزه هنرهای معاصر اصفهان افتتاح می شود.
یکصــد قطعه عکــس از مجموعــه عکس هــای مذهبی 
هانس گئورگ برگر به همراه آثاری از نخستین عکاسان 
ایرانی در قالب نمایشگاهی با عنوان »مکاشفه و تماشا: 
ســه ســفر به قلب جهــان تشــیع« بــا موضــوع مذهب و 
زندگــی طلبگــی، همــراه بــا رونمایــی از کتــابِ دو زبانــه 
»مکاشفه وتماشا«  روز چهارشنبه ۲۹ آذرماه ساعت۱6 
در محــل مــوزه هنرهــای معاصــر اصفهــان بــا حضــور 

علاقه مندان به این هنر گشایش خواهد یافت.
کــه بــه دوران  قســمتی از ایــن مجموعــه عکس هــا 
ناصرالدین شــاه بازمی گــردد، برای اولین بــار در معرض 
دید عموم قرار گرفته و مجموعه دیگر، در شهرهای قم، 
اصفهان و مشهد و طی ۱۵ سال تلاش و دیدار با طلبه ها 
و اســاتید مختلف شــکل گرفته اســت و ایــن ظرفیت را 
دارد که تا در سطح بین المللی و دیگر کشورها ارائه شود.
»گئورک برگــر« عــکاس آلمانی نیز در رشــته علــوم دینی 
تطبیقی و تئاتر در آلمان و آمریکا تحصیل کرده و »دین« 
را موضــوع اصلی برای عکــس های خــود انتخاب کرده 
اســت. برگر از ســال ۱۹۸۸ از ســوژه های مرتبط با ادیان 
مختلــف در جهــان عکاســی مــی کنــد، وی هشــتمین 

عکاس برتر دنیا از دیدِ انجمن جهانی عکاسان است.
نشســت تخصصی این نمایشــگاه نیز با عنوان عکاسی 
در میانه امر واقع و ممکن: نگاهی تاریخی به رســانه ها  
با رویکرد »مســتند ســازی« یا »ارائه تصویــری خیالی« 
روز چهارشنبه ۲۹ آذرماه از ساعت ۱7:30  با حضور دکتر 
»بوریــس براوخیــچ«، عــکاس و ویراســتار آلمانی کتاب 
مکاشفه و تماشا در محل موزه هنرهای معاصر سازمان 
فرهنگی اجتماعی و ورزشــی شــهرداری اصفهان برگزار 

می شود. 
گفتنی اســت، علاقه مندان تا ۱۲ دی ماه از ســاعت۹  تا 
۱3:30 و ۱۵ تــا ۱۸ می توانند با مراجعــه به موزه هنرهای 
معاصــر  اصفهــان از آثــار هانــس گئــورگ برگــر هنرمنــد 
 عکاس و پژوهشگر ادیان و  اولین عکاسان ایرانی دیدن 

کنند.

نشست نگارگری »عشقنامه« 
در گالری نقش خانه

سی و هفتمین نشســت تخصصی نگارگری و 
تذهیب با موضوع تحلیل و بررسی نمایشگاه 

»عشقنامه« در گالری نقش خانه برگزار می شود.
مسئول برگزاری سلسله نشست های تخصصی نگارگری 
و تذهیب با اعلام این خبر گفت: در این نشست با حضور 
امیرعبــاس محمــدی راد، عضــو هیئت علمی و اســتاد 
دانشــگاه هنر اصفهــان و مجید صــادق زاده از اســاتید 
پیشکســوت هنر نگارگری، آثار نگارگری و تذهیب »آرزو 

حسینی« تحلیل و بررسی می شود.
علی غلامی افزود: آثار آرزو حسینی تجربه هایی در عرصه 
تلفیــق فضاهــای نوگرایانه و مــدرن با فضاهای ســنتی 
است. این هنرمند که برگزاری نمایشگاه و کسب جوایز 
و عناوین مختلف در جشنواره های معتبر را در کارنامه 
هنــری خــود دارد، بــه ترتیب موفق به کســب ســه رتبه 
نخســت کشــور در ســال هــای ۱3۸0، ۱3۹3 و ۱3۹۵ در 
رشته های نقاشی، تشعیر نهمین دوسالانه نگارگری و 

تشعیر جشنواره رضوی شده است.
کنون سه جلد کتاب با محوریت هنر  وی یادآور شد: هم ا
نگارگری با اقتباس از مکتب اصفهان از این هنرمند در 
دست چاپ اســت.غلامی درباره زمان و مکان برگزاری 
این نشست گفت: علاقه مندان می توانند روز ۲7 آذرماه 
ساعت ۱7 در مجتمع فرهنگی هنری سوره، گالری نقش 
خانه مهمان سی و هفتمین نشست تخصصی نگارگری 

و تذهیب باشند.

نقدی بر رمان کشتن
رمان با پلات و پیرنگی قوی لا به لای 

 سید
 امید نقیبی

ویرگول ها و نقطه ها، یقه مخاطب را 
سفت می گیرد.

از کشــش هـای اصلی ربــط مهنــدسی 
بین فصل هاســت. فصــل آغازین در 
هوای گرگ و میش شب شروع شده 
و با مرگ کمیــل تمام می شــود و فصل آخــر در فضای 
تاریک و روشن شب شروع شــده و با رفتن به سرداب 
نمور تمام می شود. رفتن به ســرداب و خاطره هایی 
که دفــن شــده و این جملــه در فصــل آخر که » بیشــتر 
حالت ســردخانه ایی را دارد که مدت هاســت منتظر 
مانده تا کسی جنازه ایی را بیاورد تویش غسل بدهد«  

انگار کیوان خودش را آورده تا ...
فصل ها به همین صورت با هــم ارتباط روایی دارند و 
با وجود غیر خطی بودن روایت یک جا این خطوط به 

هم متصل شده و حلقه روایی را گره می زنند.
شکســت های زمانــی در روایــت کاملا بــا برنامــه بوده 

و مخاطب دراین رفت و برگشت ها گیج نمی ماند. 
 هشـــــت شخصیــــت اصلــی از جنـــــس انســـــان کـــــه از 
شاخصههای موفق اثر است و همـه شخصیــت ها کنـــار 
بحــث روانشــناختی، دارای شــاخصه هــای فیزیکی 
هســتند که در یاد مخاطب خواهند ماند. خالهای 
ششــگانه مینــو، ریــش همیشــه حنــا بســته میــرزا، 
 بریدگی لب شکری اردشیر، فروغ عصیانگر با چشمان 
بادامــی اش، کمیــل معمولــی بــا موهــای کم پشــت، 

میناسیان چاق و درشت اندام ؛ 
نســبت توصیــف بــه روایــت از چالــش هاســت. اثــر در 
تصویــر ســازی، توصیــف و فضاســازی بســیار موفــق 
است؛ اما نســبت آن به روایت زیاد بوده و در جاهایی 
باعث شده تا مخاطب از قصه اصلی جا بماند و مکث 
زیاد توصیفــی، در جاهایی بــه نوعی به روایت ســکته 

می دهد. 
ازشــاخصه هــای دیگــر، جغرافیاســت که کنــار روایت 
در طــول و عــرض، آن قــدر در خــورد اثر رفته اســت که 
می شود آن را شــخصیتی مســتقل دانســت و قدیم و 
کنــون اصفهان در اختیــار روایت و شــخصیت ها قرار  ا

گرفته است. 
استفاده درســت از اشــیا و کارکرد آن شــاخص است و 
اصلی ترین شــیء، چاقوی دســته گوزنی اســت که از 
ابتدا تا انتها حضور دارد و شخصیت بی جان اثر است.

کــه  همزیســتی حیوانــات یکــی دیگــر از ابزارهاســت 
گربه ای بــه نام پلنگــی را می تــوان شــخصیت حیوان 

اثر نامید.
زبان و نثریکدست و خوب، با جمله بندی های کوتاه 
و مقطــع و گاه بــدون فعل 
بــا اســتفاده از ویرگــول هــا 
و نقطــه هــا ضــرب آهنــگ 
یکنواخــت و خوبــی بــه اثر 

داده است.
نویسنـــده در اثـــری رئـــال 
بــا روایتـــی مــدرن بــا علـــم 
از ابــــزارهـــــای بیــــرونـــی 
استفـاده کرده تا مخاطب 
را بــه زیــرلایه ها بکشـانــد. 
 کشتن پر اســت از فضاها و 
صحنه های ماندگار ) قتل 
کمیل، جمع شدن کلاغ ها 
روی جنــازه کمیــل، رفتن 
فروغ بــا کیــوان بــه حجره 
اردشــیر، شــنا در آب ســرد 
زاینده رود، دویدن گربه به دنبال ماشین، مرگ میرزا 
و ... ( و البته نمی شــود این را نگفت که با وجود همه 
احتیــاط نویســنده بــرای زیــاده نگفتــن، در جاهایی 
دچار این نقصان شــده که می توان به بخش هایی از 

فصل شانزدهم و نوزدهم اشاره کرد.
اســتفاده از راوی هــای مختلــف از تکنیــک اصلــی 
نویســنده بوده و البته یکی از چالش هــای دیگر رمان 
راوی هایــش اســت. راوی ســوم شــخص دانــای کل 
در چهار فصل، راوی ســوم شــخص محــدود به ذهن 
کمیل یک فصل، راوی سوم شخص محدود به ذهن 
اردشیر یک فصل، راوی سوم شخص محدود به ذهن 
کیوان یک فصل، اول شــخص راوی نویسنده دوازده 
فصــل و تلفیــق راوی اول شــخص نویســنده و کیــوان 
در فصل آخر بــا همدیگر که البتــه قطعیت صد درصد 
ندارد؛ اما به نوعــی در آخر به مخاطب گفته می شــود 
که کیوان با راوی نویسنده اول شخص، یکسان است 
و با وجود اینکه در ســی و هفت بار و یک فصل کامل، 
مســتقیما کیوان توســط اول شخص نویســنده با نام 
روایت مــی شــود و خانــه اش روبــه روی خانــه کیوان 
است و مینو را خودش سراغ کیوان می فرستد، اما باز 

آخر کار می فهمیم این دو یکی هستند. 
با وجود اینکــه در یازده جــا به مخاطب کد مســتقیم 
داده مــی شــود ) مثل خــط دوازدهم در صفحــه ۱70( 
تا بفهمــد ایــن دو یکــی هســتند و لحن مشــترک بین 
کــه بســیار  کیــوان  راوی اول شــخص نویســنده بــا 
شــک برانگیز اســت  و فصــل نوزدهــم که بــه صراحت 
راوی اول شــخص نویســنده مــی گویــد نمــی دانــد با 
فصل پایانی چه کنــد، اما باز انــگار این بــازی روایی و 
 لاپوشــانی به مذاق مخاطبان حداقــل خاص خوش 

نیاید.
رمان بــا اینکــه محــور اصلــی اش کشــتن اســت، کنار 
اضمحــلال و تباهــی، زیــر لایــه هــای اصلــی روابــط و 
 قـــــــراردادها و روان شنـــــــاختی آداب هــای مـــرســـــوم 
قومیــت هــای ایــران اســت کــه فــروغ بــا وجــود اینکه 
فقط با اردشــیر نامزد کرده و بعدها با برگشتن اردشیر 
کم  به ایــران بــا کمیــل ازدواج مــی کنــد، امــا آداب حا
و اینکــه بــه نــام خــوردن آدم هــا بــه هــم چــه معنایی 
 دارد، اینجا دســت بردار روایت نیســت و میرزا با همه 
گاه است دستان  بزرگی اش وقتی از این رسم دیرین آ
 پســر را بــا لــرز می بوســد بــه بخشــیدن، بــه فراموشــی 

رسم ها. 
کشــتن رمــان انتقــام عاشــقانه نیســت و ریشــه هــای 
قومیتی آن بســیار تاثیــر گذارتر اســت در موقعیتی که 
در اثر ایجــاد شــده اســت و آن را تلفیقی کرده اســت از 

موقعیت و شخصیت.

معاون علمی رئیس جمهور در دیدار با وزیر ارشاد:تحلیل               کتاب  هنر                      اصفهان 

بهبود کسب و کار حوزه فرهنگ و هنر نیازمند کاهش مجوزهای ارشاد است
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در دیدار با وزیر 
کید کرد: برای بهبود فضای کسب و کار در  ارشــاد تا
حــوزه فرهنــگ و هنــر، ایــن وزارتخانــه بایــد فراینــد و تعــداد 
مجوزهــای صــادر شــده را کاهــش دهد.بــه گزارش مهــر، 
سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پیش از ظهر 
امروز در نشســتی با ســورنا ســتاری، معــاون علمــی و فناوری 
رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان با بیان این مطلب 
گذشــته تفاهــم نامه هــای  افــزود: میــان دو دســتگاه از 
همکاری های فرهنگی و هنری وجود داشــته و لازم اســت بر 
اساس این تفاهم نامه ها با نگاه معطوف به اقتصاد فرهنگ و 
هنر پیش برویم.وی ادامه داد: در این همکاری ها باید نقاط 
کثــری را پیــدا کنیم  و بــا توجه بــه فرصت های  ارتباطــی حدا
اقتصاد فرهنگ و هنر که این وزارتخانه در حوزه های مختلف 
از جملــه بنیــاد ملــی بازی هــای رایانــه ای و ... دارد، چگونــه 

می توان این همکاری ها را گسترش داد؟
وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی با اشــاره 
بــه مجموعــه فعالیت هــا و بخش هــای 
مختلف این وزارتخانه ادامه داد: در حوزه 
دیجیتــال 400 مرکــز دیجیتالــی و حــدود 
هــزار موسســه دیجیتالی در کشــور فعال 
هســتند. فضــای ارتباطــی در ایــن حوزه 
فرصــت بزرگــی در حــوزه اشــتغالزایی در 

بخش های فرهنگی و هنری ایجاد می کند که باید بر چگونگی 
بهره برداری از این بستر در جهت توسعه فضاهای کسب و کار 

فرهنگی و هنری توجه داشت.
صالحی با اشــاره به مرکز علمی آموزشــی فرهنگ و هنر وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: این مجموعه نیز با توجه به 
غ التحصیلانی که دارد، به عنوان یکی  تعداد دانشجویان و فار

دیگــر از فضاهــای مــورد توجــه در موضوع 
کسب و کار فرهنگی است.

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره 
به دیگر ظرفیت های وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در بخش های مختلف سینمایی، 
موســیقی، هنرهای نمایشــی و تجســمی 
و ... افــزود: در ایــن بخش ها نیــز انبوهی از 
فضاهای اشــتغالزایی وجــود دارد که باید 
برای بهبود فضای کسب و کار آنها و چگونگی همکاری های 
معاونت علمــی و فناوری ریاســت جمهوری و بهره بــرداری از 

آنها تدابیری اندیشید.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی گفت: معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری اغلب اقداماتش در حوزه های علمی بوده و 
همکاری های آن با این وزاتخانه فرصت مناسبی را در راستای 

اشــتغالزایی در بخش هــای فرهنــگ و هنــر ایجــاد می کنــد.
وی افزود: حــوزه فرهنگ و هنر می تواند حوزه تجاری ســازی 
در راســتای اهــداف اقتصاد فرهنــگ باشــد و در این میــان از 

ظرفیت های کارآفرینان مولد نیز باید بهره برد.
در بخشی از این نشست سورنا ستاری، معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان گفت: باید در بخش 
اقتصاد فرهنگ و هنــر از ایده های جدید بهره بــرد در غیر این 

صورت در این حوزه منفعل می شویم.
وی بــا اشــاره بــه موضوعــات علــوم انســانی ادامــه داد: بیش 
از نیمــی از دانشــجویان کشــور در رشــته های علــوم انســانی 
تحصیل می کنند به همین خاطر در معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری بر تجاری ســازی این رشته کار کرده ایم که 
باعث تحول در دانشگاه های علوم انسانی و علوم مهندسی 

شده است.

کشتن رمان 
انتقام عاشقانه 

 نیست و 
ریشه های 

قومیتی آن تاثیر 
گذارتر است در 
موقعیتی که در 
اثر ایجاد شده 

است

با ترجمه  شهناز صاعلی؛

»اسرار خانه ی  کبوتران« کتاب شد
توسط انتشارات نگاه؛

کتاب حرفهای گفتنی یداللهی به چاپ چهارم رسید
رمان »اسرار خانه ی کبوتران« نوشته  سوب  هادرا 
ســین گوپتا بــا ترجمه  شــهناز صاعلی از ســوی 
کانون پرورش فکــری کودکان و نوجوانان منتشــر شــد.
کســمن ســه کــودک هنــدی و فقیرند،  پرویز، امینه و لا
داستان زندگی این سه کودک دســتمایه  خلق رمانی از 
سوی سوب هادرا سین گوپتا شده است.صاعلی مترجم 
این اثر می گوید: »این کتاب به طور کامل به فضای بومی 
یــک  نقــش  می توانــد  بنابرایــن  می پــردازد؛  هنــد 
دایره المعارف را برای مخاطبان ایفا کند.«سه بچه فقیر 
که پدرانشــان فروشــنده دوره گرد هســتند قهرمان های 
این کتاب اند یک خواهر برادر به نام پرویز و امینه، همراه 
کســمن به دلیل فقر از مدرسه باز  پســر همسایه شــان لا

مانده اند. آنها زندگی ساده ای دارند. در جریان داستان 
آنهــا به پــدر و مادر خــود کمــک می کننــد و غذاهایی که 
می خورند و محیط زندگی شــان در قســمت فقیرنشین 
شــهر دهلی بیان گر بخشــی از زندگی مردم هندوســتان 
است.صاعلی شرح بازار محلی دهلی، تفریح های مردم، 
عروســی محلی، اشــاره به نمایش یــا تئاتر ســنتی هند و 
مهم تــر از آن اشــاره هایی تاریخــی مربــوط بــه اســتعمار 
انگلستان را نقاط قوت قلم نویسنده می داند و خواندن 
ایــن کتــاب را متــرادف با ســفر به ایــن کشــور پر رمــز و راز 
قلمداد می کند. این کتاب بــا رعایت قوانین بین المللی 
نشر و اجازه رســمی نویســنده و تصویرگر از کشور هند به 

چاپ رسیده است.

مجموعه شعر »حرف هایی که من باید می گفتم 
و تو بایــد می شــنیدی« ســروده زنده یاد افشــین 
یداللهی بــه تازگی توســط انتشــارات نــگاه به چــاپ چهارم 
رسیده است.این کتاب که تعدادی از اشعار سپید یداللهی 
را در بر می گیرد، اردیبهشت امسال و همزمان با سی امین 
کتــاب تهــران بــه چــاپ ســوم رســید و حــالا   نمایشــگاه 

نسخه های چاپ چهارمش راهی بازار نشر شده اند.
یداللهی که به عنــوان دکتر روان شــناس فعالیــت می کرد، 
ترانه ســرایی حرفه ای خود را از سال 76 در ســازمان صدا و 
سیما آغاز کرد و نخستین ترانه هایش با آهنگ های ساخته 
شده توســط فواد حجازی و دیگر آهنگســازان جوان کشور 
اجرا شدند. وی چند سال مدیریت خانه ترانه را نیز به عهده 

داشت.این شــاعر و ترانه ســرا، هم در زمینه ســرایش غزل و 
هم در حوزه شعر ســپید و ترانه فعالیت داشــت و بسیاری از 
ترانه هایش توســط خوانندگانی چون علیرضــا قربانی و ... 
خوانده شدند.»حرف هایی که من باید می گفتم و تو باید 
می شنیدی« یکی از کتاب های چاپ شده در مجموعه آثار 

این شاعر است که نشر نگاه منتشر کرده است.
یکی از شعرهای این کتاب را می خوانیم:

تردید کن/در هرچه می خواهی/تا هر وقت که می دانی
تقدیر تو تغییر نخواهد کرد/من/به کاری که با قلبت کرده ام

یقین دارم! ... .
چاپ چهــارم این کتــاب با ۸7 صفحــه و قیمت هفــت هزار 

تومان منتشر شده است. 

 به لطف 
کانون داستان 
نویسی بهانه 
روایت، جلسه 
نقد و بررسی 
این مجموعه 
داستانی با 

حضور سلمان 
باهنر،  برگزار شد

همه چیز با  کلمه معنا میشود
به بهانه انتشار مجموعه داستان »عروسک هایی که دهان ندارند« نوشته مهناز طباطبایی

    عروسک هایی که دهان ندارند
مجموعه داستان  عروسک هایی که دهان ندارند، 
 مجموعــه ای اســت کــه بــا داستان»امشــب تمــام 
مــی شــود« و روایت دختــری کــه مجبور اســت تا در 
خانه خواهرش بماند آغاز شــده و با داستان»آیلین 
دختر خوبی نیســت« که روایتی کودکانه از داستان 
کــودک بــرای  فروپاشــی یــک زندگــی از زبــان یــک 
بزرگسالان است و فضایی مانند داستان»عروسک 
چینی من« هوشــنگ گلشــیری دارد ادامــه یافته و 
می رسد به داستانی از »پشت پرده«و روایت ارتباط 
دانشــجویی کــه نزدیــک مجتمعــی مســکونی دکــه 
روزنامــه فروشــی دارد و ما را بــا آنچه»مانــده در غبار 
خ« و زندگی دختــری ســرطانی که مــادرش را از  ســر
دست داده آشنا می کند. در ادامه داستان»جواهر« 
که زنی اســت بــا معلولیت ذهنی جســمی و سرشــار از 
عقده های نگشوده و با زبانی لمپن روایت می شود را 
می شــنویم و پــس از آن»حفــره«را تجربه مــی کنیم 
و با دنیــای راوی آن کــه لکه ای بر صورت دارد آشــنا 
شــده و می رســیم به داســتان جنگــی »شــاید رفته 
باشــد خانــه مادربزرگــش«و همــراه راوی کــه هنــوز 
منتظــر اســت تــا فرزندکشــته شــده در بمبارانش به 
گهــان ســر از  خانــه بازگــردد انتظــار مــی کشــیم و نا
آلونک صحرایی داســتان»رقص گربه« درمی آوریم 
و چشــم که باز می کنیم، خودمان را بر لب داستان 
 »ســاحل« مــی یابیــم و بــه دنبــال مــادرِ گمشــده 
می رسیم به داستان »شــکاف« و شخصیت اصلی اش 
که کوهنوردی قطع نخاع شــده اســت و همــراه او بر 
داستان»طبل خالی« میکوبیم تا راوی دچار آلزایمر 
شــده با دیدن داستان»عروســک هایی کــه دهان 
ندارند«، داستان»فیل« را در رستورانِ روایت تجربه 
می کنیم و می رسیم به وقتی»گربه ها چله زمستان 
مست می کنند« و » ســبزه هایی که گره خورده اند« را 
تحویل »آرایشگاه ستاره خانم« می دهیم تا»همیشه 
ســبز میماند« را درکنــار پیرمرد و پیــرزن تنها مانده 

داستان درک کنیم.

    حاصل سال های تجارب کارگاهی
مجموعه داستان  عروسک هایی که دهان ندارند، 
مجموعه داستانی است که علیرغم اصفهانی بودن 
نویســنده اش، رنگ و بویی بومی ندارد و بیشــتر در 
لامکانــی جغرافیای تخیــل نویســنده با  تــه رنگی از 
روســتا در ذهن ما نقــش میبندد. ایــن مجموعه از 
تنوع ژانــر برخوردار نیســت؛ امــا مخاطــب را به طور 
معمول بــا راویانی آشــنا می کنــد که به گفتــه مهناز 

طباطبایی» تنهایی و فردیت را تجربه می کنند« و این 
تجربه، در موقعیت خاصی که راوی در آن گرفتار آمده بر 
او عارض می شود. طباطبایی این مجموعه داستانی 
را» حاصــل ســال هــای تجــارب کارگاهی«مــی دانــد و 
حالا به این باور رسیده است که»داستان نویسی را به 
معنای اخص کلمه«با پشت سر گذاشتن این مجموعه 
کنون»آنچه را که می خواهم و می دانم به  درک کرده و ا

خوبی می توانم بنویسم«.
کنون دومین   او نویسنده ای »پُر نویس« است که هم ا
مجموعه داستانش را برای چاپ آماده کرده و چندان 
هم»اهل مصاحبه و رونمایی از کتاب و برگزاری جلسه 
نقد و بررسی« نبوده؛ اما به لطف کانون داستان نویسی 
بهانه روایت با همکاری موسسه فرهنگی روایت کلک 
خورشــید در خانه خورشــید، جلســه نقد و بررسی این 

مجموعه داســتانی با حضور ســلمان باهنر،  
منتقد ادبی برگزار شده است.

    من با قصه زندگی می کنم 
ایــن  هــای  داســتان  در  کــه  طباطبایــی 
مجموعه، با نگاهی به اجتماع، آسیب های 
اجتماعی و نزدیکی بــه زندگی مردم، راویانی 
مانــده در درماندگی و نیازمنــد کمک را به ما 
نشــان می دهد، معتقد اســت که این شیوه 
نــگاه» شــیوه ای درونــی و نزدیــک بــه طــرز 
 نگاه و تفکر  او اســت« زیــرا » مــردم اجتماع و 
دغدغــه هایشــان را مــی بینــم، در زندگــی 
آنهــا کنــکاش مــی کنــم؛ اما بــا حفــظ فاصله 

معقول«.

اولیــن داســتان مجموعــه او داســتان»گربه هــا چلــه 
زمستان مست می کنند« با نام اولیه»قرمز«دست او 
را در حنای نویسندگی می گذارد و پس از آن است که 
پایش به کارگاه ها و نشست و برخواست های داستانی 
باز می شــود و لذت روایت او را درگیر پروسه»نوشتن« 
کنون علیرغم تمامی مسائل  می کند تا جایی که هم ا
روزمره یک خانــواده چهار نفــره، او روزی بی خواندن 
کنــون پشــت ســر نگذاشــته  و همیشــه  و نوشــتن را تا
که» نوشتن رویا و تخیل من  بانوشــتن پیش رفته چرا
است و قصه پردازی جزو جدایی ناپذیر زندگی ام. من 
با قصه زندگی می کنم و ســعی می کنم بــرای هرچیز، 
یــک روایت بســازم، ایــن روایــت مــی تواند از خــودم و 
فرزندانم و شوهرم شروع شود و به طرز ناباورانه ای به 
اسباب و اثاثیه خانه ام و تک تک افرادی که با آنها در 

ارتباطم برسد. 
راســتش را بخواهیــد مــن بیــش از انــدازه داســتانی 
زندگی مــی کنــم و به واقــع چنــان در داســتان غرق 
شــده ام که بیشــتر مواقع ارتباطم با پیرامونم قطع 

می شود« .
ایــن شــوق و پشــت کار مثــال زدنــی درحالــی مهناز 
طباطبایی را در سیطره دنیای داستان فروبرده که 
هنــوز برخی بــه او می گویند »نویســندگی که شــغل 
نیست«یا اینکه» هنوز هم نمی دانیم تو به چه کاری 
مشــغولی« اما هیچ کــدام از این موارد باعث نشــده 
اســت تا علیرغم مشــکلاتی که با آنها دســت و پنجه 

نرم کرده »بین کلمه ها و کتاب ها غوطه نخورم.«
 چون از نظر یک نویسنده»کلمه تصویر است و همه 

چیز اول بار از آن شروع می شود«.
 بــرای او واژه »کلمــه« مقــدس اســت و هرآنچــه را 
کــه دوســت مــی دارد بــه گاه نخســت»به 
کلمــه در مــی آورم«و بــا ایــن  قامــوس 
کار»جهانــم را قابــل تحمــل تــر مــی کنــم،  
همانگونــه کــه مــرگ مــادرم را بــا نوشــتن 
فرامــوش کــردم« از ایــن نویســنده جــوان 
کنــون مقالــه مفصلــی در زمینــه اســطوره  تا
در  ســاعدی  غلامحســین  آثــار  شناســی 
فصلنامه زنده رود به چاپ رسیده و دومقاله 
دیگر او نیز باالهام از نظریــه ادبی رولان بارت 
بر رمان»همسایه ها«نوشته احمد محمود 
و »مــن منچســتر یونایتــد را دوســت دارم« 
نوشــته مهدی یزدانی خــرم متمرکز شــده و 
درحال نگارش اســت. وی همچنیــن کار بر 
آثار علــی خدایی با محوریت چهاربــاغ را آغاز 

کرده است.   

مهنـاز طباطبایـی، متولـد 1358، دانـش آموخته کارشناسـی زبان و ادبیات فارسـی، از جمله 

عادل 
امیری

داسـتان نویسـان جوانـی اسـت کـه بـه تازگـی مجموعـه داسـتان »عروسـک هایی کـه دهان 
ندارنـد« را بـه وسـیله نشـر قلمرو راهی بازار کرده اسـت. او داسـتان نویسـی را از سـالهای 
آغازیـن دهـه 80 بـا حضـور در کارگاه هـای نویسـندگانی چـون حسـین مرتضائیـان آبکنـار، 
مجیـد قیصـری، جمشـید خانیـان و محمـد جـواد جزینـی و نقـد و نظریـه ادبی را زیـر  نظر 
اسـاتیدی چـون بهمـن نامـور مطلق و عباسـی تجربه کرده و چندسـالی اسـت که در آسـمان 
داسـتان اصفهـان نفـس مـی کشـد. ایـن مجموعـه کـه اولیـن مجموعـه داسـتان او و حاصل کار یـک دهه 
فعالیتـش اسـت، دارای 17 داسـتان کوتـاه بـا درون مایه هایی اجتماعی اسـت که از آن میان داسـتان های 
جواهـر، پشـت پـرده، حفـره و همیشـه سـبز مـی مانـد از داسـتان هـای قابـل تامـل ایـن مجموعه اسـت. 
نویسـنده در ایـن مجموعـه بیـش از هر چیز بر تنهایی، فردگرایی و ایسـتایی انسـان امروزی انگشـت نهاده 

که به همین بهانه، با او در گفت وگویی کوتاه به گپ نشسته ایم. 

تازه های                      نشر
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معدن نخلک!

 محله ای
 بدون زباله 

14سبک

13گردشگری

18محیط زیست

ژئوتوریسم ایران با وجود پتانسیل قوی 
کــه در خود نهــان کــرده، هنوز تــا جایگاه 
 واقعی خود فاصله بســیاری دارد. بخشــی از این تقصیر 
به دلیل عدم علاقه گردشــگران به ژئوتوریسم و تورهای 

علمی و تحقیقاتی است...

یکی از هنر های بسیار زیبا و مدرن نقاشی 
بــر روی پارچه اســت. ایــن هنر کــه اخیرا 
بســیار باب شــده اســت لِم خاصی دارد که توجــه به آن 
ضروری است. از طرف دیگر آشنایی با طبیعت رنگ های 

مورد استفاده برای پارچه ها بسیار جالب است...

مدیریت مواد زائد جامد امروزه به عنوان 
یکــی از مهم تریــن دغدغه هــای جوامع 
بشــری مطرح اســت. افزایش حجم زباله ها از یک سو و 
گونی آنهــا از ســوی دیگر بــر پیچیدگی نحوه  تنــوع و گونا
جمع آوری و دفع آنها می افزاید. گسترش علوم و فن آوری 
در زمینــه هــای مختلف شــیمی، فیزیک، پزشــکی و... 

ک... موجب ورود انواع زباله های خطرنا

طبیعت رنگ های 
نقاشی برپارچه

 سه شنبه  28 آذر 1396

30  ربیع الاول  1439

زدهم |  ضمیمه شماره 3097
سال س�ی

اژترین روزنامه استان اصفهان پرت�ی

شماره  456  |  8 صفحه

تهدید خروج جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان  از اصفهان همچنان ادامه دارد

سینمای کودک اصفهان، تشنه یک درایت مسئولانه
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 تلگرام را ۲۰ میلیارد دلار 
هم نمی فروشم

موسس تلگرام با افتتاح دفتر جدید خود در 
دبی اعلام کرد این پیام رسان محبوب موبایلی 
گر 20 میلیارد دلار هم پیشنهاد  را نمی فروشد، حتی ا
دهند.خبرنگار بلومبرگ از دوروف درباره پیشنهاد 
واتس اپ و اسکایپ برای خرید تلگرام به طور غیر 
کرد تلگرام  که وی با صراحت اعلام  مستقیم پرسید 
فروشی نیست.  وی ارزش فعلی تلگرام را بین سه تا پنج 
گر 20 میلیارد  کید کرد حتی ا میلیارد دلار اعلام کرد اما تا

دلار هم پیشنهاد دهند، آن را نمی فروشم.
وی دلیل نقل مکان کردن به دبی را آزاد بودن کمپانی از 
پرداخت مالیات اعلام کرد، هرچند وی تلاش کرده است 

تا شهروند کارائیب نیز شود.
که می بیند  دوروف افزود برایش بسیار جالب است 

ایرانی ها چقدرعلاقه مند به این پیام رسان هستند.
به گفته بلومبرگ بیش از 40 میلیون کاربر از 180 میلیون 
کاربر تلگرام، ایرانی هستند و بیش از نیمی از ترافیک 
اینترنت در ایران به دلیل بسته بودن فیس بوک و توئیتر، 

در اختیار این شبکه پیام رسان موبایلی است.

گرام هشتگ ها   در اینستا
را هم دنبال کنید

گرام در حال حاضر به  شبکه اجتماعی اینستا
کاربران اجازه می دهد هشتگ ها را هم دنبال 
کنند. طبق آنچه این شبکه اعلام کرده، دنبال کردن یک 
کردن دوستانتان نخواهد  هشتگ تفاوتی با دنبال 

داشت. 
برای پیدا کردن یک هشتگ باید آن را جست وجو کنید 

یا در یک پست با دیدن آن هشتگ، آن را لمس کنید.
 با باز کردن صفحه مربوط به یک هشتگ گزینه ای را 
خواهید دید که به شما امکان می دهد هشتگ مربوطه را 
دنبال کنید.وقتی یک هشتگ را دنبال کنید جدیدترین 
مطالب آن هشتگ در فید شما نمایش داده می شود؛ 
همچنین جدیدترین استوری های مربوط به آن هشتگ 
را در بخش استوری های خود می بینید.باید این نکته را 
هم در نظر داشته باشید که دنبال نکردن یا آنفالو کردن 
یک هشتگ مشخص هم به همان سادگی فرآیند دنبال 

کردن با یک بار لمس اتفاق خواهد افتاد. 

شبکه های                             اجتماعی 

 پپسی مشتری کامیون  
برقی تسلا شد  

شرکت تسلا چند وقت پیش کامیون برقی 
Semi Truck( خــودش را هــم معرفــی  ( 

کرد.
  محصولی هیجان انگیز و جذاب که به نظر می رسد 
نظر شرکت های بزرگ را هم به سمت خودش جلب 

کرده است. 
 براساس اطلاعات منتشر شده، شرکت پپسی قصد 
دارد 100 عدد از ایــن کامیون  های برقــی را خریداری 

کند. 
ایــن شــرکت قصــد دارد 
کامیون هــای  بــا خریــد 
تســلا در مصرف سوخت 

سرفه جویی کند.
بــرای  پپســـــی  شــرکت 
ایـــــن  از  دستــــــگاه  هــر 
برقـــــــی  کامـــــــیون های 
مبلــغ 20 هــزار دلار پیش 
پرداخت به شــرکت تسلا 
جمــع  کــه  اســت  داده 
ایــن مبلــغ دو میلیــون 
دلار می شــود. براســاس 
اطلاعــات منتشــر شــده 
قیمــت هر کامیــون برقی 
تسلا 1۵0 هزار دلار خواهد 

بود و شــرکت پپســی برای خریــد 100 دســتگاه از این 
کامیون  باید 1۵ میلیون دلار پرداخت کند.

شرکت پپسی قصد دارد با انجام این کار میزان تولید 
گازهای گلخانه اش را کاهش دهد. 

گفتــه شــده ایــن شــرکت می خواهــد تــا ســال 2020 
را خــودش  گلخانــه ای  گازهــای  تولیــد   میــزان 

 20 درصد کاهش دهد.
ایــن احتمــال وجــود دارد کــه در ســال های آینــده 
شــرکت های دیگری هم بــه فکر خریــد کامیون های 

تسلا بی افتند.
 از آنجایــی کــه کاهــش گازهــای گلخانــه ای در چند 
سال گذشته بسیار مورد توجه کشــورها قرار گرفته، 
قطعا در طــول ســال های آینده اتومبیل هــای برقی 

مورد توجه افراد بیشتری قرار می گیرند.
theverge :منبع

همه شما به »نون و پنیر و بازی « دعوتید  تازه های                              فناوری 

جنگ ربات ها در شهر 
 یکـی از پربحث ترین مباحث امـروزی در 

سعید 
امامی 
ابرقویی

آمـوزش خلاقیـت بوده و ایجـاد تحولات 
بنیادی و توسـعه پایـدار و هدفمند یکی 

از دستاوردهای جامعه خلاق است.
 لـزوم آنکـه بتـوان خلاقیـت را به صورت 
نهادینـه در جامعـه گسـترش داد، توجه 
بـه آن و آمـوزش آن از سـنین پایـه اسـت. بازی هـا در 
آمـوزش خلاقیت نقش به سـزایی را ایفـا می کنند و برخی 
آن را نه تنهـا بهترین بلکه تنها راه شـکوفایی اسـتعدادها 
در سـنین کودکـی می داننـد. خانـه خلاقیـت و بازی هـای 
فکـری سـازمان فرهنگـی، اجتماعی و ورزشـی شـهرداری 
راسـتای  در  برنامه هایـی  پیشـگامان  از  یکـی  اصفهـان 

افزایـش خلاقیـت بـرای کودکان در شـهر اسـت.

حال جشــنواره »نــون و پنیر و بازی« ســومین مرحلــه خود را 
تجربه می کند، این جشنواره که چهارشنبه هر هفته در خانه 
خلاقیت و بازی های فکری انجام می شــود، این بار به بازی 
ربات ها اختصــاص داشــت. این بــازی کــه ربات مدافــع نام 
داشت، بســیار مورد اســتقبال قرار گرفت.یکی از نکات مهم 
در »نــون و پنیر و بــازی« همراهــی خانواده ها بوده. امــروزه با 
توجه به درگیــری خانواده هــا این امکان کمتــر پیش می آید 
تا خانواده ها به همراه کودکان به بــازی بپردازند. این امکان 
در محیطی به دوراز خانه ســبب می شــود تا امنیتی از حضور 
خانواده ها در دل کــودکان نقش ببیند.همراهی خانواده ها 
بسیار موجب شادی کودکان شده بود، آن گونه که حتی بازی 
جذاب رباتیک هم نمی توانســت شــادی آنها را مخفی کند، 
حتی در مراحلی می شد شادی آنها را در به مشارکت کشیدن 
والدیــن دیــد. اولین مرحله با ســاخت ربــات با قطعاتــی آغاز 
شد که در هنگام ورود به کودکان تحویل شده بود، کودکان 
براساس خلاقیت و ابتکار خود قطعات ربات را به هم متصل 
کردند، خانواده ها نیز سعی می کردند تا آنها را راهنمایی کنند.
کم کم ربات ها شکل گرفتند، با آنکه مواد اولیه ربات ها شبیه 
هم بود و همگی از چهار چرخ و یک بدنه کوتاه تشکیل شده 
بود، اما هر یک شکلی منحصر به فرد داشت، می شد نتیجه 

خلاقیــت را دید و با تمام وجــود حس کرد.زمان کــه به پایان 
رســید کودکان برای آزمایــش ربات های خــود و نصب موتور 
پیــش کارشناســانی رفتند کــه در طول ســاخت ربــات آنها را 
همراهی کرده بودند و برای نبرد آماده شدند. قرعه کشی که 

آغاز شد، کودکان ربات های خود را پای میز مبارزه بردند.
هر کس موفق می شــد ربــات حریف را برای ســه مرتبــه از میز 
خارج کند، برنده مسابقه می شد. کودکان دسته های بازی 
را در دست می گرفتند و به  سوی حریف حمله می کردند، شور 
و هیجان به اوج خود رسید. کودکان آن چنان مسالمت آمیز 
با هم به رقابت می پرداختند که می شــد از آنها درس گرفت.
با آنکه ســاخت ربات هــا در کمتــر از یک ســاعت انجام شــد، 

مسابقات در حدود چهار ساعت به طول انجامید. کودکانی 
که در مراحل اول حذف شده بودند تا آخر برنامه باقی ماندند 
و دوستان خود را تشویق کردند. مســابقات در دو رده سنی 
انجام شد و از هر گروه سه نفر به عنوان برنده انتخاب شدند.

برای کودکان برخلاف رقابت های بزرگسالان جایزه اهمیت 
نداشــت، آنها ایســتادند و دوســتان خــود را تشــویق کردند. 
دوســتی ها شــکل گرفت و انگیزه هــا اوج پیــدا کــرد. عده ای 
که بــرای اولین بار بــا مرکــز خلاقیــت و بازی های فکری آشــنا 
شده بودند مکانی برای تفریح پیدا کرده بودند.محمد رضا 
شیرانی، مدرس رباتیک این برنامه و ایده پرداز  این مسابقه 
رباتیک، اظهار داشت: این بازی خلاقیت کودکان را به شدت 

بالا می برد، رباتیک علمی است که به واسطه آن افراد با علوم 
دیگری آشــنا می شــوند و این امــر به آنهــا کمک می کنــد تا با 
علوم آشنایی پیدا کنند.وی در ادامه با بیان اینکه یادگیری 
رباتیک محدود به سن نیست، گفت: افراد از کودکی تا حدود 
40 ســالگی به این رشــته علاقه مند هســتند و این امر سبب 
می شود تا روحیه ابتکار در افراد رشد پیدا کند. مکانیک، برق و 
کامپیوتر در این رشته حضور دارد و اطلاعات فرد را بالا می برد.

در انتهای این برنامه از »دارا« ایده پرداز این بازی تجلیل شد، 
آنچه به یاد ماند، دوستی هایی بود که برای کودکان به وجود 
آمد، حتی فرصتی پیش آمد تا خانواده ها نیز با هم آشنا شوند 

و این مواجهه در دنیای امروزی بسیار ارزشمند بود.  

پیش فروش کلاه مجهز به اســپیکرِ آتاری به قیمــت 99 دلار آغاز 
شد.به گزارش خبرآنلاین، برند معروف آتاری و سازنده کنسول 
خاطره انگیزی با همین نام که پس از سال ها دوباره به بیزینس بازگشته، 
کلاه اسپیکرداری را عرضه کرده است که اسپیکربلوتوثی را در خود جای 

داده است و از دوم ژانویه به دست مصرف کنندگان می رسد.
کولایــزر 5 بانده، توزیع پیشــرفته  فناوری صوتــی کوالکوم به نــام cVc، ا
صــوت A۲DP، پروفایــل هدســت HSP v1.۲ ؛ از مشــخصات فنــی ایــن 

اسپیکرجاسازی شده زیر لبه کلاه است که در عکس های زیر مشاهده 
می کنید.برای اســتفاده از این کلاه محدودیتی تعریف نشــده اما قطعا در 
مکان های عمومی بسته مانند داخل مترو و اتوبوس ممکن است استفاده 
از آن دچار محدودیت شود. همچنین مراسم خاصی برای کنسول جدید 
کس  خانگی آتاری/ Ataribox به قیمت ۲5۰ تا 3۰۰ دلار برگزار شد.  آتاری با
ماه ژوئن و در رخداد گیم E3 رونمایی و عرضــه عمومی آن از ژانویه ۲۰18 

آغاز خواهد شد.

 براساس 
اطلاعات 

منتشر شده 
قیمت هر 

کامیون برقی 
 تسلا 

۱۵۰ هزار دلار 
 خواهد

 بود

کلاه اسپیکردار آتاری چیست ؟ 



مظنه

بازارهای                      روز

 آخوندی کلید رونق مسکن را 
به دولت آینده می دهد؟

راهکارهای دولت از طریق ۹ ابزار مالی که عمدتا 
توسط وزارت راه و شهرسازی و سیستم بانکی 
برای تقویت عرضه و تقاضای مسکن ارائه شده به دلیل 
حباب قیمت مسکن با کندی پیش می رود؛ اما می تواند 
در دولت های بعد به نتیجه برســد.به گزارش ایســنا، از 
زمانی که عباس آخوندی سکان وزارت راه و شهرسازی 
را ســال ۱۳۹۲ و در ابتدای دولت تدبیر و امید در دســت 
گرفت، بخش مســکن بــه دلیل حبــاب قیمت ناشــی از 
تصمیمــات کلان اقتصــادی دولت های نهــم و دهم در 
رکود قرار داشــت. دولت تدبیر و امید بــرای غلبه بر رکود 
بخش ساختمان به تدریج۹ ابزار مالی در جهت تقویت 
عرضه و تقاضا ارائه کرد که با توجه به دیرپذیر بودن بازار 
مسکن، ثمردهی این ابزارها احتمالا به دولت سیزدهم 
می رســد.از جمله ابزارهــای بانکی، صنــدوق پس انداز 
مسکن یکم بود که از ابتدای سال ۱۳۹۴ تا کنون بیش از 
۳۰۰ هــزار نفر بــرای دریافت این نوع تســهیلات ثبت نام 
کرده اند که خود منبع مالی مناســبی بــرای تقویت بازار 
مســکن در ســال های آینــده خواهد بــود. راهــکار دیگر 
صندوق ســرمایه گذاری زمین و ساختمان است که روز 
شنبه اولین پروژه تحت پوشــش این صندوق با عنوان 
»نســیم« توســط عباس آخوندی مورد بهره برداری قرار 
ک   گرفــت. صـــــنــــــدوق هـــــــای ســــرمـــــایه گــذاری املا
و مستغلات نیز راهکار دیگر دولت است. این صندوق ها 
نوعی ســرمایه گذاری اســت که به منظور کســب سود، 
ک و مســتغلات را  ســبدی از دارایی های مبتنــی بر املا
خریــد، ایجــاد و در بــازار اجــاره اداره می کنــد. دولــت 
برنامه ریــزی دیگــری را از طریــق حســاب های امانی در 
دســتور کار قرار داده اســت. توســعه تامین مالی بخش 
مســکن، نظام مند کــردن بــازار پیش فروش مســکن و 
کاهش تخلفات احتمالی در بخش پیش فروش مسکن 
و در نهایت جلوگیری از ضــرر و زیان به پیش خریداران و 
پیش فروشندگان، کارکردهای این حساب ها محسوب 
می شــود. دیگر امکانی که دولت یازدهم برای اولین بار 
در اقتصاد کشــور از آن اســتفاده کــرد انتشــار اوراق رهن 
ثانویه بود که بانک مســکن سال گذشــته در اولین گام 
۳۰۰ میلیارد تومــان از طریق آن به دســت آورد. لیزینگ 
مسکن نیز به منظور تامین مالی اقشار با درآمد متوسط 
به بــالا راه انــدازی شــده اســت. دســتورالعمل اجرایی 
تاسیس شرکت های لیزینگ در تاریخ ۱۳۹5/۱۰/۱۴ به 
تصویب شورای پول و اعتبار رسیده است. همچنین در 
دولت یازدهم توسعه ای شدن بانک مسکن در دستور 
 کار این بانک قــرار گرفت. این تصمیم بــه منظور کمک 
به اجــرای سیاســت هــای توســعه ای دولــت در بخش 
کید بر تامین مسکن اقشــار کم درآمد اتخاذ  مسکن با تا
شد. پیش نویس مصوبه توسعه ای شدن بانک مسکن 
به هیئت دولت ارسال شــده و دستورالعمل توسعه ای 
شدن بانک مسکن نیز در شورای پول و اعتبار در دست 
بررسی است.موسسات پس انداز و تسهیلات مسکن، 
اقدام دیگری بود که دولت برای افزایش قدرت وام دهی 
به کار گرفت. طرح های تجاری ارائه شده در سه استان 
اصفهان، فــارس، بوشــهر و همچنیــن ســواحل مکران 
جهت راه اندازی این موسســات توسط شــرکت تامین 
سرمایه بانک مسکن در دست بررسی است.همچنین 
صندوق پــس انداز یکــم بــه عنــوان یکــی از برنامه های 
اثربخش با رویکرد خودکفایی این صندوق در دستور کار 
بانک مسکن قرار  گرفت. تامین منابع مالی با استفاده از 
سیستم مبتنی بر پس انداز و ارائه تسهیلات ارزان قیمت 
به خانوارهای با درآمد متوسط، کارکردی است که برای 
این صندوق پیش بینی شده است. برنامه ریزی دیگری 
که دولــت روی آن حســاب کــرد افزایــش ســرمایه بانک 
 مســکن از طریــق بازگشــت تســهیلات مســـکـــــن مهــر 

است. 
این برنامه بــا هدف افزایش قــدرت وام دهــی در بخش 
مســکن توســط تنها بانک تخصصی حوزه مسکن ارائه 

شده  است.
در این شرایط عمده ابزارهای ارائه شــده توسط  وزارت 
راه و شهرســازی برای تقویت بازار مسکن روند کندی را 
طی می کنند که ممکن اســت اثــرات آن در دولت فعلی 
ملموس نشود؛ اما می تواند شالوده را برای ایجاد نظام 
سرمایه ای خوداتکا، به دور از التهاب و هیجانات سیاسی 

و اقتصادی در  دولت آینده فراهم کند.

بازار                             مسكن

 افزايش قيمت برنح خارجی 
در بازار

 قيمت هندوانه 
در آستانه شب يلدا

 قيمت هر شانه تخم مرغ 
در بازار

 افزايش واردات گوشت 
در هشت ماه نخست سال

 میــزان:  رئیــس اتحادیــه بنکـــــداران بــا اشـــــاره بــه 
 افزایــش ۱5 درصــدی برنــج خارجــی در بــازار گفــت: 
 در ســــــال جــــــاری رقمــی بالــــغ بــر یــک میلیـــــون 
 و 66 هزار تــن برنج به کشــور وارد شــده کــه این رقم 
 از نیــاز یــک ســاله کشــور بــه برنــج وارداتــی بیشــتر 

است.

اصفهان زيبا: با نزدیک شــدن به شــب یلدا، تقاضا 
 بــرای بعضــی میــوه هــا هماننــد هندوانــه افزایــش 
می یابد. در حالــی که میدان میوه و تــره بار اصفهان 
خ هندوانــه را زیر نظــر اتحادیــه و بر اســاس عرضه   نــر
و تقاضا عنوان کرده است، در تهران هر کیلو هندوانه 

به قیمت ۱۰۰۰ تومان عرضه می شود. 

غ همچنان  میــزان: رونــد صعــودی قیمت تخــم مــر
غ بــه ۱5 هزار  ادامــه دارد و قیمــت هــر شــانه تخم مــر
و 6۰۰ تومــان رســیده اســت. ایــن در حالـــــی اســت 
غ بــا قیمــت تنظیم بــازار   که مقرر شــده بــود تخــم مر
در میادیــن بــا قیمت هــر شــانه دو هــزار و 5۰۰ تومان 

عرضه شود.

ایســنا:  بر اســاس آمار رســمی منتشــر شــده از سوی 
وزارت جهاد کشاورزی در هشت ماهه نخست امسال 
بیش از ۸۷ هزار و ۷۸۰ تن گوشــت قرمز از کشــورهای 
مختلف وارد شده است که از نظر وزنی ۴6,5۲ درصد 
و از نظر ارزشــی 55,۳6 درصد رشــد را نسبت به سال 

گذشته نشان می دهد.

درصدتومان درصد

1515.60046
تومان

1000

تغییر)درصد(قیمتارز

 )۰.۱۲%( 5۰-۴۱.۷۸۰دلار

 )۰.۰۲%( 5۰.۰6۰۱۰يورو

)۰.۱۲%( ۷۰-5۷.۱۹۰پوند

 )۰.۰%( ۱۱.6۱۰۰درهم

 )۰.۲۳%( ۱۰۰-۴۳.۳۰۰فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

 )۰.۰%( ۱۳.6۱۰.۰۰۰۰بهار آزادی

ح امام)ره( )۰.۳5%( ۱۳.۸۸۷.۰۰۰۴۸.۰۰۰طر

)۰.۰%( 6.۸۷۰.۰۰۰۰نیم سکه

)۰.۲5%( ۳.۹۸۷.۰۰۰۱۰.۰۰۰ربع سکه

 )۰.۰۷%( ۱.۲۸۰.6۱۰۹۳۰گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)۰.۱۳%( ۱۲۳-۹5.۴۷۷شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی- ارزشی(

۳۰.6۰۱-۳۹ )%۰.۱۳(

)۰.۲۴%( ۱6۴-6۸.۰۴۱شاخص بازار اول

)۰.۰۷%( ۲۰۲.۱5۰۱۴۸شاخص بازار دوم

)۰.5۲%( ۱۰6۹5.۲فرابورس
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بازار

   قیمت آپارتمان 
و خانه های فروشی

قیمت)تومان(متراژ )مترمربع(محله

6۰۰ میلیون۱65بزرگمهر

۳۴۰ میلیون۱۲۰قائمیه

۳۰۰ میلیون۱۰۰آل محمد

۲۷۰ میلیون۱5۰کشوری

۲۱۰ میلیون5۰شیخ صدوق

۲۰5 میلیون۹۰جی

۱۹۰ میلیون۱۰۰زینبیه

۱۸5 میلیون۷5رزمندگان

۱5۰ میلیون۷5گلزار

۱۴۰ میلیون۷۰هاتف

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-6۹۳۷نزدک آمریکا

-۲۴65۲داوجونز

-۲6۷6اس اند پی500

-۲۲55۳نیکی ژاپن

-۳۲66شانگهای چین

ترین های                    هفته

     گران تريــن آپارتمــــــان: یــک آپارتمــان ۱۹5 
متری در محله ناژوان با سن ساختی کمتر از ۱۰ 
سال و قیمت یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان

  ارزان تریـــن آپارتمان:یــک آپارتمــان 65 
 متــری در محله آتشــگاه با ســن ســاختی بیش 

از پنج سال و قیمت ۱۳۰ میلیون تومان

     گران تريــن خانــه:   یــک خانــه  ۲۳۰ متــری 
 در محله کاوه با ســن ســاختی بیش از دو سال 

و قیمت ۷5۰ میلیون تومان

     ارزان تريــن خانــه: یــک خانــه  ۱5۰ متــری 
در محله سه راه ملک شهر با سن ساختی کمتر 

از هشت سال و قیمت ۳۸۰ میلیون تومان

     بیشـــــــترين قیمــت رهــن:  یــک آپارتمان 
۱۳5 متری در محله نــاژوان با قیمت رهن ۱۳5 

میلیون تومان

     بیشــترين اجاره: یک آپارتمان ۱۳۰ متری 
در محلــه  نظر بــا اجــاره  ماهیانه چهــار میلیون 

تومان

وشـــــــی:       بــــــزرگ ترين آپارتمــــــــان فر
یک آپارتمان ۳۰۰ متر مربعی در خیابان باهنر

     بزرگ ترين خانه   فروشــی:  یک خانه  ۴۱۰ 
متر مربعی در مدرس

     قدیمی تريــن آپارتمان:یــک آپارتمــان بــا 
عمری ۱۹ ساله در محله زینبیه

     قدیمی تريــن خانه:یــک خانــه  بــا عمــری 
بیش از ۲۷ سال در محله جی

ترین های      آپارتمان

ترین های      خانه

ترین های      بازار  اجاره بها

ترین های      متراژ

ترین های      عمر بنا

بازارهای                      روز

هر سه شنبه در
 اصفهان زيبا

             گزارش بازار مسکن 

آپارتمان در آستانه گرانی
بازار مسکن اصفهان از 18 تا 24 آذر چه وضعیتی داشت؟

     بازار خرید و فروش
 متوســط قیمــت آپارتمان هــای فروشــی شــهر اصفهــان 
در ادامه  روند نزولی ســه هفته   گذشــته ، در هفته  چهارم 
آذر نیــز کاهش پیدا کــرد و از 5۲۴ میلیون تومــان به ۳۰۳ 
میلیون  تومان رسید. جالب است بدانید که در سال ۹6 
میانگیــن قیمــت آپارتمان در شــهر اصفهان هیــچ  زمانی 
به کمتر از ۳۰۰ میلیــون تومان نرسیده اســت و عدد ۳۰۳ 
 میلیــون  تومان نیــز کمتریــن میانگیــن قیمــت آپارتمان 
در یک سال گذشته است. بنابراین هفته  چهارم آذر رکورد  
پایین ترین متوســط قیمت آپارتمان های فروشــی شــهر 
اصفهان را به دســت می آورد و بهترین هفته  در ســال ۹6 
برای خرید آپارتمان بود. اما کارشناسان براین باور ند این 
روند ادامه پیدا نمی کند و احتمالا هفته  آینده قیمت ها 

افزایش  می یابد.
ازطرفــی میانگیــن قیمــت خانــه از 5۳5 میلیــون تومان 

بــه 6۲۰ میلیون تومان رســید، بــا این حال 
هفتــه  چهــارم آذر تنهــا هفتــه   در چنــد ماه 
کــه تقریبــا هیــچ  خانــه ای   گذشته اســت 
بــا قیمــت بالاتــر از یــک میلیــارد تومــان در 
اصفهــان بــرای فــروش قــرار نگرفته اســت. 
بیشتر خانه های فروشی در این هفته  بین 
5۰۰ تــا ۷۰۰ میلیــون تومــان قیمت گــذاری 
شــده بودند کــه از اطلاعات جدول شــماره 

یک مشخص است:
تنها ۱۷ درصد از آپارتمان های فروشی  شهر 
در هفته  گذشته بیش از ۴۰۰ میلیون تومان 
قیمت گــذاری شــده اند، بنابرایــن از ۱۸ تــا 
۲۴ آذر از هــر ۱۰۰ آپارتمان فروشــی ۸۳ مورد 
قیمتی کمتر از ۴۰۰ میلیون تومان داشتند 
که شرایط ایده آلی برای متقاضیان به وجود 

می آورد، البته بعید است این شرایط ادامه داشته باشد، 
گر قصد خرید آپارتمان ارزا ن قیمت دارید، بهتر  بنابراین ا

است زودتر اقدام کنید.
در مورد خانه های فروشی نیز همان طور که در بخش اول 
ادعا شد حجم بالایی از خانه ها در بازه  ۴۰۰ تا ۷۰۰ میلیون 
تومــان قــرار گرفته انــد، بــه همیــن دلیــل میانگیــن 6۲۰ 
میلیون تومــان قیمت  خانه نیز دقیقا در همیــن بازار قرار 
کنون شرایط خوبی برای خرید خانه  در بازار  می گیرد؛ اما ا
محیا نیست؛ زیرا نه در محله های لوکس و نه محله های 
پایین شهر خانه های زیادی برای فروش عرضه نمی شود 
و قیمت ها کمی به صورت کاذب بالاســت. کارشناسان 
گر قصد خرید خانه دارید، بهتر است  توصیه می کنند که ا

چند هفته  منتظر بمانید تا بازار متعادل شود.

     بازار رهن  و اجاره
بــازار رهــن  و اجــاره  شــهر اصفهــان در هفتــه  
چهــارم آذر تحــت تاثیــر آپارتمان هایــی قــرار 
گرفت کــه در مناطــق لوکــس اصفهــان برای 
اجاره  قرار گرفته اند. به همین دلیل میانگین 
قیمت  رهن و اجاره در این هفته به ترتیب به 
بالاتــر از ۴۰ میلیون و یک میلیــون و 5۰۰ هزار 
تومــان رســید. در حالی کــه طی چنــد هفته  
گذشته همیشــه میانگین قیمت  رهن کمتر 
از ۳۰ میلیون و اجاره  نیز از یک میلیون تومان 
کمتــر بــود. ولــی در مناطــق لوکــس اصفهان 
برای اجاره  یک آپارتمان معمولی دســت کم 
بــه 5۰ میلیــون تومــان پول رهــن  نیــاز دارید 
درحالی که باید اجاره ای بالاتر از دو میلیون 

تومان بپردازید.
معمــولا صاحب خانه ها در مناطق بالاشــهر 

حاضر نمی شــوند ملــک خــود را با رهــن کامل به دســت 
مستاجر بسپارند ولی  برای رهن  کامل آنها باید بودجه ای 
بالاتــر از ۱5۰ میلیون تومــان بپردازید، درحالــی که با این 
پول در خیلــی از مناطــق اصفهان می تــوان صاحب یک 
آپارتمان نوساز شد. بنابراین  رهن کامل در مناطق لوکس 

اصفهان  تقریبا انجام نمی شود.

     بازار مسکن در مناطق مختلف شهر
قائمیــه  شــلوغ ترین محلــه در بــازار مســکن اصفهــان 
طــی هفتــه  گذشــته بــود. تعــداد آپارتمان های فروشــی 
ایــن منطقــه در طــول یــک هفتــه  بــه انــدازه  تعــداد کل 
آپارتمان هــای بعضــی از مناطــق اصفهــان طــی ســه ماه 

گذشته  است و همگی تقریبا شرایط یکسانی دارند. 
به عنوان مثال درصد بالایی از آپارتمان های فروشی این 
منطقه نوساز هستند و برروی آنها وام فروش قرار داده اند. 
محله  قائمیه از جمله  مناطقی  اســت که ســرمایه گذاران 
توجه ویژه ای به آن داشــته اند و ســاختمان های نوســاز 
زیادی در آنجا ســاخته شــده  کــه می توانند هــزاران نفر را 
کنون  اسکان دهند. ولی به دلیل ســاخت بدون برنامه ا
همگی بــه اتفاق خالــی هســتند و ســرمایه گذاران در این 
روز ها متحد شــده اند تا با هر ترفندی آپارتمان های خود 

را به فروش برسانند.
مشــکل اصلی این اســت که قیمت گذاری آپارتمان های 
نوساز در محله  قائمیه برخلاف انتظارات است. مثلا همه 
انتظار دارند که در این محله آپارتمان ارزان قیمت عرضه 
شــود ولی بعضی از این آپارتمان  ها تــا ۴۰۰ میلیون تومان 

قیمت گــذاری شــده اند و بیشــتر متقاضیــان حاضــر 
نیســتند برای خرید یــک آپارتمــان در محلــه  قائمیه 
۴۰۰ میلیــون تومــان پــول بدهنــد. بــه هر حــال طــی 
هفته گذشته تعداد آپارتمان های فروشی قائمیه در 
مقایسه با مناطق دیگر اصفهان در صدر قرار داشت.

     نــام هفتــه  چهــارم آذر: آپارتمــان ارزان تــر از 
همیشه

اتفــاق خاص بازار مســکن اصفهــان در هفتــه  چهارم 
 آذر قیمــت پاییــن آپارتمان هــای فروشــی بــود. از ۱۸ 
 تــا ۲۴ آذر آنقــدر آپارتمان هــای ارزان  قیمــت زیــادی 

در بازار اصفهان عرضه شد که بی سابقه است. 
کــه کمتــــــر از ۲۰۰  حتــی تـــعــــــداد آپارتمان هــــــایی 
میلیون تومان قیمت دارند نیز در این هفته  زیاد بود؛ 
اما بیشتر آپارتمان ها در رده  قیمتی ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون 

تومان قرار می گرفتند. 
درحالی  کــه میانگین قیمــت آپارتمان های فروشــی 
شهر طی آذر  بالاتر از حد انتظار بود. البته کارشناسان 
پیش بینــی می کردنــد کــه متوســط قیمــت آپارتمان  

کاهش پیدا کند ولی نه تا این حد!
میانگیــن قیمــت آپارتمان هــای فروشــی اصفهــان 
این هفتــه برابــر بــود بــا ۳۰۳ میلیــون تومــان که یک 
رکورد  اســت و بعید به نظر می رســد از این کمتر شود. 
طی ســال های گذشــته بــه نــدرت میانگیــن قیمت 
آپارتمان های فروشی یک هفته  به عددی کمتر از ۳۰۰ 

میلیون تومان رسیده است. 
 بــا توجــه بــه ایــــن مســئله بــدون شــک آپارتمــان 
 در هفته هــای آینــده بیــش از ایــن ارزان  نخواهــد 
 شــد و در مقابــل احتمــــــال افزایــش قیمــت وجــود 

دارد.
ک توصیــه می کننــد افرادی کــه قصد  مشــاوران املا
خریــد ملــک ارزان قیمــت بــه خصــوص آپارتمــان را 
 دارند بهتر است زودتر دســت  به کار شوند، زیرا شاید

 تــا چنــد مــاه دیگــر آپارتمان هــای ارزان  قیمت شــهر 
چنین تنوعی بالایی نداشته باشند، ضمن  اینکه تمام  
پیش بینی هــا بر افزایــش قیمت ملــک تا پایان ســال 
لت دارد. بررســی ها نشــان می دهد که نوسانات  دلا
ارزی، قیمــت کالا هایــی مانند ســیمان، شــن، آجر، 
 آهــن  و در واقــع تمــام اجــزای تشــکیل دهنــده  بنــا را 
تــا ۱5 درصد در بــازار آزاد تغییر داده اســت و بــه دنبال 
 آن انتظار مــی رود کــه قیمت ملــک نیز افزایــش  پیدا 

کند.
 پیــش از ایــن کارشناســان پیش بینــی می کردنــد که  
در نیمه  دوم امسال مســکن ۱۰ درصد گران شود ولی 
پس از نوسانات ارزی گمانه زنی ها نشان می دهد که 

ممکن است مسکن تا ۲۰ درصد گران شود. 
بــا توجــه بــه ایــــــن مســـــئله میانگیــن قیمــت ۳۰۳ 
میلیون تومانــی هفته  چهــارم آذر نشــان می دهد که 
کنــون یکــی از بهتریــن  زمان ها در ســال بــرای خرید  ا
به خصوص بــرای آپارتمان های ارزان قیمت اســت. 
افزایــش  قیمــت ملک خــواه یا نا خــواه اتفــاق خواهد  

افتاد. 

هفتـه  چهـارم آذر یعنی از 18 تا 24 آذر بازار مسـكن اصفهـان در انحصار آپارتمان های ارزان قیمت 

سعید 
غفاری

بـود. تعـداد آپارتمان هـای ارزانـی کـه در ایـن هفتـه  بـرای فـروش بـه مشـاورین امـاک شـهر 
سپرده شـدند از تمـام آپارتمان هـای ارزان  پاییـز بیشـتر اسـت بـه همیـن دلیـل میانگیـن قیمـت 
آپارتمان هـای فروشـی در ایـن هفتـه  نسـبت بـه هفته های گذشـته پایین تر بـود. در بـازار خانه نیز 
فعـا حجـم عرضـه پاییـن اسـت و صاحب خانه هـای زیـادی اصـا راضـی بـه فـروش ملـک خـود 
نمی شـوند. بـا ایـن وجـود تعـداد آپارتمان های فروشـی ارزان  قیمت طـی هفته  گذشـته آنقدر زیاد 

بود که خانه های فروشی بازار مسكن در حاشیه قرار داشتند.

خانهآپارتمانبازه قیمتی)تومان(

-۲۴%کمتر از ۲۰۰ میلیون

۳%5۹%۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون

65%۱۲%۴۰۰ تا ۷۰۰ میلیون

۳۲%5%بیشتر از ۷۰۰ میلیون

جدول شماره  یک

مشکل اصلی 
این است که 
قیمت گذاری 
آپارتمان های 

نوساز در 
محله  قائمیه 

برخلاف 
انتظارات 

است



آیا تصمیم ادغام دو معاونت به تهران می رسد

انحلال معاونت گردشگری سازمان میراث؟!
ح ادغــام معاونــت گردشــگری بــا معاونــت  طــر
ســرمایه گذاری و بــه تعبیــری انحــال معاونــت 
گرچه در برخی از اســتان ها اجرایی شده؛  اما  گردشــگری ا

هنوز در سازمان کل به نتیجه قطعی نرسیده است.
به گــزارش مهــر، زمزمه هــای ترکیــب معاونت گردشــگری 
و معاونت ســرمایه گذاری ســازمان میــراث فرهنگی قوت 
ح تبدیل این  بیشــتری به خود گرفته اســت. از طرفی طر
ســازمان به وزارتخانه گردشــگری کــه توســط نمایندگان 
مجلس تهیه شده، قرار اســت در صحن علنی مجلس به 
بحث و بررسی گذاشته شود و از سوی دیگر با آمدن سعید 
اوحدی به بخش معاونت سرمایه گذاری سازمان میراث 
فرهنگی،  نظرات به سوی او جلب شــده و احتمال اینکه 
وی به عنوان وزیر پس از طرح وزارت خانه شــدن مجلس 

معرفی شود، قوت گرفته است.

از ســوی دیگــر بررســی این موضــوع که 
ح های ســرمایه گذاری در  تـهـیـــه طـــر
ح هــا، ارائــه  گردشــگری، تکمیــل طر
مجوزهـــایی نـــظیر موافـــقت اصولــی 
گـــردشگری  کــز  ســاخت هتـــل ها و مرا
مـعــاونـــت  بــرعـهـــده  هـــمه   دیـگــــر 
ســرمایه گــذاری اســت و ایــن معاونــت 
اســت که بودجه بیشــتری را نسبت به 

معاونت گردشگری می گیرد، باعث شده تا طرح ادغام این 
دو معاونت مطرح شود.  

در این بــاره ســازمان میــراث فرهنگی جلســات محدود و 
مقدماتی برای بررسی آن داشته است. معاون گردشگری 
سازمان میراث فرهنگی به خبرنگار مهر،  توضیح داد: این 
ح بوده که باید تعداد معاونان ســازمان  بحث از قبل مطر

کاهش پیدا کند. این بحث ها به بخش 
توســعه ســازمان مربــوط می شــود و 
معاونت توسعه براساس کار کارشناسی 
کــه چــه ترکیبــی  جمع بنــدی می کنــد 
در معاونت هــا ایجــاد شــود.  محمــد 
محب خدایــی گفت: ســرمایه گذاری و 
زیرســاخت، حــوزه بزرگی اســت و تعدد 
حوزه های گردشــگری هم زیاد اســت، 
محوریت گردشگری تنها یک حوزه نیست،  این معاونت 
گــر درباره  چتری بر ســایر حوزه هاســت؛  بــه عنــوان مثال ا
گردشــگری ســامت صحبــت می کنیــم زیرســاخت های 
آن مربــوط بــه وزارت بهداشــت اســت. زیرســاخت های 
گردشــگری تفریحــی نیــز در حــوزه شهرداری هاســت پس 
توســعه زیرساخت ها کار بســیار بزرگی اســت. دوستان در 

معاونــت ســرمایه گــذاری در همــه ایــن حوزه هــا فعالیت 
می کنند و مــا در معاونت گردشــگری بایــد تمرکزمان روی 

بحث توسعه حوزه بازار و جذب گردشگر باشد. 
گرچه محب خدایی توضیحاتی درباره این طرح ارائه کرد؛   ا
اما احمد دانیالی معاون توســعه سازمان میراث فرهنگی 
در گفت وگــو با مهــر اظهار کرد: مــا بنایی بر کوچک شــدن 
سازمان نداریم. بخش نامه ای قبا داده شده بود به همه 
ســازمان ها و وزارتخانه هــا که توجیــه شــوند معاونت ها را 

کمتر کنند.
 هــر کــدام از ســازمان ها نیــز بــا توجــه بــه قوانیــن و امــور 
اســتخدامی توجیهات خــود را بیــان می کننــد. توجیه ما 
هم این اســت که باید هر سه معاونت در ســازمان میراث 
فرهنگی صنایع دستی و گردشگری باقی بماند. چون هر 

سه معاونت مورد نیاز است. 

13 گردشگری

ایجاد  شهرک ها و دهکده های 
صنایع دستی

مشــاور معاونــت صنایع دســـــتی ســــازمان 
 میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
از برنامه ریزی برای ایجاد شهرک صنایع دستی در شهرها 
 و دهکده های جهانی صنایع دســتی در ایران خبر داد.
به گزارش  ایرنا  ویدا توحدی اظهار کرد: با توجه به اینکه 
کنــون رتبــه اول شــهر ها و دهکده هــای جهانــی  ایــران ا
صنایع دســتی در دنیــا را دارد به منظــور حمایت هرچه 
بیشتر از هنرمندان فعال در این شــهر ها و دهکده های 
جهانی و تقویت زیرساخت های تولید، فروش و صادرات 
در این مناطق، شهرک های صنایع دستی برای اولین بار 
ایجاد می شود.وی افزود: بر اساس مصوبه شورای عالی 
 میراث فرهنگی، دستگاه های مختلف اجرایی موظف 
 به همکاری با ســازمان میراث فرهنگی، صنایع دســتی 
 و گردشــگری بــرای تقویــت زیرســاخت های شــهر ها 
و دهکده های جهانی صنایع دســتی هستند.توحدی 
گفت: بر اساس بند ب ماده 98 برنامه ششم توسعه نیز 
ســازمان میراث فرهنگــی، صنایع دســتی و گردشــگری 
موظف است به منظور حفظ و صیانت از میراث فرهنگی 
اقدامــات لازم را بــا همــــــکاری و هماهنگــــــی ســایر 
دستگاه های اجرایی ذی ربط شناسایی، مستند سازی، 
حفاظت و مرمت و معرفی میراث فرهنگی اعم از ملموس 
و ناملمــوس، میراث طبیعــی، ایجاد شــهرهای جهانی 
 صنایع دســتی و احیــای هنرهای ســنتی در حــال زوال 
در حوزه فرهنگ و تمدن ایرانی و ثبت در فهرست میراث 
جهانــی را طبــق بودجــه ســنواتی به عمــل آورد.مشــاور 
معاونــت صنایع دســـــتی ســـــازمان میراث فرهنگــی، 
صنایع دستی و گردشگری عنوان کرد: ایجاد شهرک های 
صنایــع دســتی در شــهر هـــــا و دهکده هــــای جهانــی 
صنایع دســتی برای اولین بار در ایران انجام می شــود و 
 این مهــم می توانــد بــه تامین زیرســاخت های شــهر ها 
و دهکده های جهانی صنایع دستی در ایران که روندی 
روبه رشــد دارد، کمک کند.به گزارش ایرنا اخیرا با ثبت 
 اسامی دو شهر مریوان )کردســتان( و سیرجان )کرمان( 
و روستای کلپورگان )سیستان و بلوچستان( در شورای 
جهانی صنایع دستی، ایران با شش شهر و یک دهکده 
جهانی در رتبه اول دنیا در این صنعت ایســتاد.پیش از 
این مشهد به عنوان شهر جهانی گوهرسنگ ها، لالجین 
به  عنوان شــهر جهانی ســفال، اصفهان به  عنوان شــهر 
جهانی صنایع دستی و تبریز به  عنوان شهر جهانی فرش 
دســتباف ثبت جهانــی شــده بود.کلپورگان، نخســتین 

دهکده است که به ثبت جهانی رسیده است.

گذاری خانه فاطمی  وا
اصفهان 

سرپرســت صندوق احیاء بناهای تاریخی 
در جریــان بازدیــد از خانــه فاطمــی نائیــن 
اصفهــان بــر لــزوم قــرار گرفتــن ایــن بنــا در لیســت 

کید کرد.  گذاری های آینده این صندوق تا وا
کن تاریخی  پرهام جانفشــان در جریان بازدید از اما
صنــدوق احیاء در اســتان اصفهــان از خانه شــیران 
و خانــه فاطمــی دو بنای ایــن صنــدوق در اصفهان 

بازدید کرد.
 بنــای تاریخــی و زیبــای خانــه محمــد قلی شــیران، 
کنی است که توسط صندوق احیاء برای  از جمله اما
گذار  مرمت و نجات بخشــی بــه بخش خصوصــی وا
کنون ســرمایه گــذار این بنــای در حال  شــده و هم ا

ح مرمت آن است. تهیه طر
خانــه فاطمــی یکــی دیگربناهــای دارای مجــوز 
کیــد پرهام  گــذاری ایــن صنــدوق اســت کــه  بــا تا وا
 جانفشــان در جریــان بازدیــد یــاد شــده، قرار اســت 
بــه  عنــوان یــک فرصــت ســرمایه گــذاری بــه منظور 
مرمت، احیــاء و بهره برداری مدت معیــن در فرآیند 

گذاری های آتی این صندوق  قرار گیرد. وا

 مطالعه و نقشه برداری
 ۱۳ بنای تاریخی

۱۳ بنــا و یک گــذر تاریخی در شــهر بشــرویه 
خراســان جنوبی ومطالعه ونقشــه برداری 
شد.بشــرویه یکــی از شــهرهای تاریخــی اســتان 
خراسان جنوبی است که بافت تاریخی و فرهنگی آن 
 که در مرکز شــهر واقع شــده مربــوط بــه دوره صفوی 
تا دوره قاجار است.»کاظم شبنم زاده« مدیر پایگاه 
بافت تاریخی بشرویه با اعام این خبر گفت: بشرویه 
یکی از شهرهای فرهنگی و تاریخی کشور است که به 
منظــور ســاماندهی و مستندســازی بناهــای بافت 
تاریخی آن ۱۳ خانه و یک گذر تاریخی نقشه برداری 

و مطالعه شد.
وی افزود:این بناها مربوط به دوره صفویه و قاجاریه 
بوده که در محدوده بافت با ارزش تاریخی بشــرویه 
واقــع شــده انــد . بافــت تاریخــی بشــرویه به شــماره 
۷8۳۶  بــه  تاریــخ 8۱/۱۲/۱۷ در فهرســت آثــار ملی 

ثبت شده است.

سال سیزدهم، شماره ۳097 
 سه شنبه
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گردشگری                        میراث خبر                     میراث

خاله عصمت؛ جاذبه گردشگری معدن نخلک!
پتانسیل های ژئوتوریستی اصفهان  

ژئوتوریسـم ایـران بـا وجـود پتانسـیل 

احسان 
ناجی

قـوی کـه در خـود نهان کـرده هنـوز تا 

جایـگاه واقعـی خـود فاصلـه بسـیاری 

دارد. بخشـی از ایـن تقصیـر بـه دلیـل 

عدم علاقه گردشـگران به ژئوتوریسـم 

و تورهـای علمـی و تحقیقاتـی اسـت. 

ایـن قضیـه در اصفهان هم که پدیده های ژئوتوریسـم 

بـه چشـم  دارد  نزدیکـی خـود  بسـیاری در   و معـادن 

مـی خـورد. در میـان همـه ایـن پدیده ها معـدن نخلک 

ژئوتوریسـتی همچنـان  و  تاریخـی  وجـود جذابیـت  بـا 

مهجـور مانـده اسـت؛ امـا مـی توانـد بـا تغییراتـی گام 

مهمی در صنعت گردشگری اصفهان بردارد. 

رونق شاخه ژئوتوریسم به شرطی رخ خواهد داد که لزوم 
این سبک گردشــگری برای مردم روشن شود تا جامعه 
گردشگران به دنبال کاوشگری و درک جدیدی از دنیای 

اطراف باشند و برای چنین سفرهایی اقدام کنند.

   معدن نخلک از کجا تا کجا
معدن نخلک در نزدیکی شــهر انارک واقع شــده اســت. 
جالب است بدانید انارک را در نزدیکی نخلک ساخته اند؛ 
چرا که این معدن از دوره ساســانیان به اســتخراج نقره 
مشغول بوده است و در طول تاریخ پر فراز و نشیب خود 

جدای از تمامی مواردی که از جذابیت های معدن نام 
بردم مهم ترین عامل شهرت این معدن خاله عصمت 
است. پیرزنی که نزدیک به نود سال عمر دارد و از کودکی 
کنون  کن بوده است. ا در این معدن مشغول به کار و سا
نیز مدیــر و کارکنان معدن بــرای او احتــرام خاصی قائل 
هستند و هم صحبتی با او که شهرت خود را در برنامه ماه 
عسل کسب کرده برای همگان افتخاری بزرگ به شمار 
می رود. خاله عصمت با گردشــگران مهربان است و به 
آنها اسپند چیده شده خود را می فروشد و هم صحبتی 
با او بخشــی از جذابیت های منحصر به فرد این معدن 
است. خاله عصمت خود روایت کننده گوشه ای از تاریخ 
 پر فراز و نشیب این معدن اســت و از زمانی می گوید که 
با کوه بری سنگ های معدن را به پایین می آورده است. 
هر سه فرزند او مهندس معدن شده و از کنار او رفته اند 
ولی خاله عصمت که جزیــی از معدن به شــمار می رود 
همچنــان اینجا بــه دنبــال عمر گرانقــدری اســت که در 
اینجا گذرانده اســت. داســتان او را از زبان خودش باید 
شنید. امیدوارم تورهای ژئوتوریستی در ایران خواهان 
و طرفدارهای زیادی پیدا کند و کاوش و کسب علم را با 
رفتار خود به کودکان بیاموزیم. دراین صورت سرمایه ای 
که در بخش معادن وجود دارد می تواند برای گردشگری 
هم اختصاص یابد که البته گردشگران خارجی به دنبال 

آن به کشور سرازیر می شوند.

کنان بسیاری داشته است. این ســیر تاریخی را در خود  سا
معدن می توان مشاهده کرد. بخشــی را توسط چهار تاقی 
قدیمی و بخش دیگــری را از خانه هــای قدیمی موجود که 
کثــر آنهــا  متروکه شــده اســت. همین بــاغ ها و خانــه های  ا
قدیمــی از جذابیت هــای این معدن اســت. ضمــن اینکه 
هفــت نــوع خرمــا در این معــدن یافــت می شــود کــه البته 
نگهداری از نخل ها کمی مورد کم لطفی قرار گرفته اســت. 
آب های زیر زمینی که از معدن بالا می آید و بعد از استفاده 
در کارخانــه در دریاچــه ای کوچــک جــا خوش مــی کند به 
زیستگاه پرندگان در فصل زمســتان بدل شده است. موزه 

 ســنگ کوچکی نیز در خود معــدن وجود دارد که از ســنگ 
تا لوازم معدن تاریخی در آن یافت می شود. خود معدن هم 
 از دو بخش تشــکیل شده اســت. بخش قدیمی معدن که 
تا عمق پنجاه متری ادامه دارد و بخش جدید و در حال کار 
که تا عمق بالای دویست متر را با آسانسور طی می کند. برای 
هر کدام جذابیت های مختلفی وجود دارد مخصوصا وقتی 
که مدیریت مجموعه شما را به خوردن چای در چایخانه ای 

در عمق دویست متری دعوت می کند. 

   خاله عصمت رکن اصلی گردشگری معدن

13 سال اول، شماره 1 گردشگری
 چهار شنبه

18 اردیبهشت 1۳۹۲ 

گهی مزایده اموال غیر منقول آ
اجرای احــکام حقوقی شــعبه دوم اصفهان در نظر دارد جلســه مزایــده ای در خصوص 
پرونده اجرایی کلاسه 961736 ج / 2 له آقای سید حمید متحملیان و علیه آقای سعید 
سلیمی فرزند هوشنگ مبنی بر مطالبه مبلغ 7/205/242/500 ریال بابت محکوم به و 
هزینه های اجرایی و حق الاجرای دولتی در تاریخ 96/10/26 ساعت 11 صبح در محل 
اجرای احکام دادگستری اصفهان طبقه زیرزمین اتاق 15 جهت فروش سرقفلی یک باب 
مغازه استیجاری با مشخصات مندرج در نظریه کارشناسی که ذیلا درج شده است موجر 
کنون در تصرف اســتیجاری محکوم علیه می باشد.  محل فوق اداره اوقاف اصفهان و ا
توسط کارشناس رســمی  دادگستری به شــرح ذیل ارزیابی شــده و نظریه وی مصون از 
تعرض طرفین واقع گردیده برگزار نماید. طالبین خرید می توانند ظرف 5 روز قبل از جلسه 
مزایده به نشانی فوق مراجعه و از ملک بازدید و با همراه داشتن 10 درصد بها به صورت 
نقد یا چک تضمین شــده بانک ملــی در وجه اجرای احــکام حقوقی در جلســه مزایده 
شرکت نمایند پیشــنهاد دهنده بالاترین قیمت برنده مزایده خواهد بود تسلیم ملک 
مورد مزایده پس از پرداخــت تمام بهای آن صورت خواهد گرفــت و هزینه های اجرایی 
بر عهده محکوم علیه می باشــد. اوصاف ســرقفلی مورد مزایده: یک بــاب واحد تجاری 
طلافروشــی واقع در گوشــه جنوب غربی محوطه سرای ســنگتراش ها )طبقه همکف( 
جنب نمازخانه با مســاحت حدود 15 مترمربــع و فضای مربوط به یک دســتگاه راه پله 
فلزی گرد و به مساحت حدودی 1/34 مترمربع در طبقه همکف و طبقه فوقانی با سقف 
قوسی که از طریق پله مذکور دسترسی داشته و به مساحت حدودی 13/1 مترمربع می 
کثر ارتفاع مفید طبقه فوقانی 1/80 متــر و حداقل 1/20 متر پوشــش بدنه و  باشــد. حدا
سقف در همکف mdf، پوشش کف همکف سنگ، پوشش بدنه و سقف طبقه فوقانی 
گچ و کف سرامیک 30×30 می باشــد. واحد تجاری دارای انشعاب برق تک فاز، ویترین 
و یک عدد اسپیلیت می باشد. محل موصوف به صورت وقف بوده و طی قرارداد اجاره 
رسمی در ید خواهان آقای سعید سلیمی قرار گرفته است.  با توجه به مشخصات فوق 
الذکر مساحت،موقعیت و مشخصات ذکر شده و همچنین با در نظر گرفتن جمیع عوامل 
دخیل در موضوع کارشناسی بالاخص اوقافی بودن محل میزان سرقفلی این واحد )با در 
نظر گرفتن کلیه حقوق مکتسبه و تجاری( به مبلغ 7/800/000/000 ریال معادل هفتصد 
و هشتاد میلیون تومان ارزیابی و اعلام می گردد. ضمنا مطابق نامه اداره اوقاف انتقال 
سرقفلی مذکور منوط به پرداخت اجرای معوقه و جاری رقبه و همچنین ده درصد تفاوت 

سرقفلی بابت انتقال به نفع موقوفه خواهد بود. م الف/ 29106 
شعبه دوم اجرای احکام حقوقی اصفهان 

گهی مزایده اموال منقول آ
اجــرای احکام حقوقی شــعبه اول اصفهــان در نظر دارد جلســه مزایــده ای در خصوص 
پرونده اجرایی کلاسه 963145 ج / اول له آقای حجت اله نبی زاده و علیه آقای محمد 
علی پور مبنی بر مطالبه مبلغ 356547659 ریال بابت محکوم به و هزینه های اجرایی 
و حــق الاجــرای دولتــی در تاریــخ 96/10/27 ســاعت 9 صبح در محــل اجرای 
احکام دادگستری اصفهان طبقه زیرزمین اتاق 15 جهت فروش اموال توقیفی 

که توسط کارشناس رسمی دادگستری به شرح ذیل ارزیابی شده و نظریه وی مصون از 
تعرض طرفین واقع گردیده برگزار نماید. طالبین خرید می توانند ظرف 5 روز قبل از جلسه 
مزایده به نشانی اصفهان پارکینگ فرزانگان واقعدر بلوار فرزانگان بنیاد متعلق به نیروی 
انتظامی مراجعه و از اموال بازدید و با همراه داشــتن 10 درصد بها به صورت نقد یا چک 
تضمین شده بانک ملی در وجه اجرای احکام حقوقی در جلسه مزایده شرکت نمایند 
پیشنهاد دهنده بالاترین قیمت برنده مزایده خواهد بود تسلیم ملک مورد مزایده پس 
از پرداخت تمام بهای آن صورت خواهد گرفت و هزینه های اجرایی بر عهده محکوم علیه 
می باشد. لیست اموال مورد مزایده: از خودروی سواری تویوتا ب شماره انتظامی 555 د 
28 ایران 13 بازدید و به شرح ذیل اعلام نظر می گردد؛ 1-بازدید از وضعیت ظاهری وقتی 
سواری به شماره انتظامی 555 د 28 ایران 13 نوع سواری سیستم تویوتا تیپ کرولا 1800 
شماره موتور 2684978 فابریک شماره شاسی 73188529 فابریک اطاق اصلی اصالت 
مورد تایید است. 2-نقاط آسیب دیده و خسارت دیده سپرجلو، سپر عقب، چراغ جلو، 
چراغ عقب سمت چپ، گلگیر جلو و گلگیر جلو از سمت چپ، رکاب سمت چپ،  دو درب 
سمت راست، داشبرد قسمتی سطحی، عاج لاستیک ها به میزان 50 درصد فاقدزاپاس 
و رینگ زاپاس باطری فرسوده و غیر قابل استفاده فاقد بیمه شخص ثالث و بیمه بدنه. 
3-ارزیابی و قیمت گذاری: با توجه به وضعیت فعلی و ظاهری بدنه وقتی نقاط آسیب 
دیده مدل تیپ و شرایط روز بازار خرید و فروش به مبلغ چهل و یک میلیون تومان معادل 

چهارصد و ده میلیون ریال تمام کارشناسی و ارزیابی می گردد. م الف/ 29148
شعبه اول اجرای احکام حقوقی اصفهان 

گهی مزایده  آ
اجــرای احکام حقوقی شــعبه اول اصفهــان در نظر دارد جلســه مزایــده ای در خصوص 
پرونده اجرایی کلاسه 962540 ج / اول له زهرا فهیم و علیه محمدرضا شیخی مبنی بر 
مطالبه مبلغ 882487946 ریال بابت محکوم به و هزینه های اجرایی و حق الاجرای 
دولتــی در روز چهارشــنبه تاریــخ 96/10/27 ســاعت 10 صبــح در محــل اجــرای احکام 
دادگســتری اصفهان طبقــه زیرزمین اتــاق 15 جهــت فروش امــوال توقیفی که توســط 
کارشناس رسمی  دادگســتری به شــرح ذیل ارزیابی شــده و نظریه وی مصون از تعرض 
طرفین واقــع گردیده برگــزار نماید. طالبیــن خرید می تواننــد ظرف 5 روز قبل از جلســه 
مزایده به نشانی پارکینگ جاده قلعه شور مراجعه و از اموال بازدید و با سپردن 10 درصد 
قیمت پایه به حساب سپرده  دادگستری به شــماره 2171290210008 در جلسه مزایده 
شرکت نمایند. پیشنهاد دهنده بالاترین قیمت برنده مزایده خواهد بود تسلیم ملک 
مورد مزایده پس از پرداخت تمام بهای آن صورت خواهد گرفت و هزینه های اجرایی بر 

عهده محکوم علیه می باشد. 
اوصاف ملک مورد مزایده: 

یک دســتگاه پراید 132 مدل 1391 آبی رنگ فیروزه ای که دو درب چپ زدگی دارد ســپر 
ک خودرو متناسب مدل می باشد  عقب فرسوده و لاستیکها حدود 30 درصد و استهلا

به ارزش 105/000/000 ریال برآورد شده است. م الف/ 29149
شعبه اول اجرای احکام حقوقی اصفهان 

آگهی مزایده اجاره غرفه میدان امام علی )ع( شرکت تعاونی مصرف کارگران شهرداری اصفهان

هیات مدیره  شرکت تعاونی  مصرف کارگران شهرداری

شــرکت تعاونی کارگران شــهرداری اصفهان در نظر دارد نســبت به اجاره یک باب مغازه خود واقع در 
میدا ن امام علی )ع( محل ســابق شــرکت تعاونی به متراژ 200 متر و با قیمت پایه حق الاجاره ماهیانه 

130/000/000 ریال اقدام نماید.
لذا از علاقه منــدان دعوت بعمل می آید جهت دریافت اســناد مزایده در ســاعات اداری به 
شرکت تعاونی کارگران شهرداری واقع در خیابان سروش خیابان مصلی مادی مرغاب 

مراجعه نمایند. 

آگهی مزایده فروش 

سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان

ک خود را به شرح ذیل از  سازمان خدمات موتوری شــهرداری اصفهان در نظر دارد تعدادی از املا
طریق مزایده عمومی به فروش برساند

گهی به مدت  ج آ  لذا از متقاضیان دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد مزایده پس از در
ده روز به واحد دبیرخانه این سازمان واقع در خیابان سروش، خیابان مصلی، کوچه شاهزاده 
ابراهیم مراجعه و یا با شــماره تلفن های 44456060 و 09134098133  تماس حاصل نموده 
 www.isfahan.ir/khadamatmotori و از وب سایت این سازمان به نشانی اینترنتی 

بازدید بعمل آورند. 

ک ردیف ح املا قیمت پایه )ریال(متراژ )مترمربع(آدرسشر

81/271/787/940/000خیابان صمدیه غربی آپارتمان شماره 1آپارتمان 1

103/501/966/500/000خیابان صمدیه غربی آپارتمان شماره 4آپارتمان2

50/031/926/155/000خیابان جی خیابان همدانیان دفترکار 3

188/801/095/040/000خیابان امام خمینی خیابان فرگاز زمین مسکونی 4

194/71/187/731/000خیابان امام خمینی خیابان فرگاز زمین مسکونی 5

206/61/260/260/000خیابان امام خمینی خیابان فرگاز زمین مسکونی 6

50/493/089/988/000خیابان طالقانی - مجتمع الیاس دفترکار7

941/363/000/000خیابان آیت اله غفاری - مجتمع مسکونی کوثر - واحد a43آپارتمان مسکونی8

941/457/000/000خیابان آیت اله غفاری - مجتمع مسکونی کوثر - واحد a53آپارتمان مسکونی9

17/805/696/000/000چهارباغ بالا - مجتمع تجاری مبلمان شهری واحد تجاری 10

249/342/244/060/000خیابان ارغوانیه - کوی قضاوی - شماره موقت 6زمین مسکونی 11

291/6718/083/540/000محله ناژوان - بن بست بوستان - شماره قطعه 7زمین مسکونی 12

چاپ اول



سال سیزدهم، شماره 3097 
  سه شنبه

28 آذر  1396 
سبک زندگی

 مسابقه دانستنی های 
بازی درمانی

برای شرکت در این مسابقه جذاب که هر هفته 
سه شــنبه ها برگزار می شود، شــما می توانید با 
توجه به متن  زیر، به ســوال چهارگزینه ای مربوطه پاسخ 

دهید تا به قید قرعه هدایایی ارزنده تقدیم شود.

     بازی درمانی)8(
دکتر بنیامیــن صابریــان، روانــکاو و روان درمانگر: 
دراین شماره سعی داریم توضیحاتی ابتدایی و کلی 
راجع به هوش چهارم یعنی هوش فضایی  – دیداری 

را ارائه دهیم:
هوش فضایی  – دیداری بیشتر از قسمت پس سری 

و دستگاه لمبیک در مغز نشأت می گیرد. 
فــردی کــه در تصاویر باهــوش اســت، در درک دقیق 
دنیــای دیــداری –  فضایــی مثــل یــک شــکارچی، 
دیده بــان  و راهنما عمل می کنــد و در ایجاد تغییرات  
کات بــه مانند یــک دکوراسیون ســاز ،  مبتنــی بــر ادرا

ع توانایی بالایی دارد .  معمار، هنرمند ، مختر
این افــراد در زمــره انســان های بصری قــرار می گیرند 
و بــرای حــل مشکلاتشــان بــه صــورت ماهرانــه ای 
تصاویری را در ذهنشان خلق می کنند و به مانند یک 
 فیلم که خــود فرد نقــش قهرمان یا فرد آســیب دیده 
یا شخص سوم داستان، ســناریویی را در ذهن خود 
می ســازد و همچنین برای به دست آوردن اطلاعات 

نیاز دارند یک تصویر ذهنی روشن ایجاد کنند. 
 طــی تحقیقــات انجــام شـــــده هرچـــــه ایــن هــوش 
 در شـخـصـــی بالاتــر باشــد، ســــاعــــات بیشــــتری را 

به تماشای تلویزیون اختصاص می دهد.
   با به کارگیری این هوش فرد می تواند شــکل ها را 
در ذهــن حرکــت دهــد و بچرخانــد و به صــورت ســه 

بعدی آن را در ذهن ببیند!
اشــخاص فضایــی  –  دیــداری کــه بــه آنهــا اصطــلاح 
یادگیرنــدگان دیداری را نســبت می دهنــد، برخلاف 
 افــراد بدنــی  –  جنبشــی بــرای هــرنــــوع یادگیــری 

و یادسپاری به نگاه کردن وابسته هستند.

     چند مشخصه کودکانی با این سبک هوشی
    حساســیت زیــادی به رنــگ دارند. ایــن کودکان 
نسبت به تشــخیص کلی از توانایی بالایی برخوردار 

هستند و اصولا از رنگ ها زیاد استفاده می کنند.
   برای یادگرفتن نیاز دارند به چهره معلم، مستقیما 
نگاه کنند. در غیر این صورت تمرکز خود را از دســـت 
می دهنــد، هنــگام تماشــــای فیلــم مبهــوت شــده 
و توجــه آنهــا بــه اطــراف 

کاهش پیدا می کند
  برای به خاطرسپردن، 
یـــادداشـــــت بــــــــرداری 

می کنند.
  هرچه درجه بالاتری از 
این هوش را دارا باشــند، 
تصاویــر را بــه خوبــی در 
نگهـــــداری  ذهنشــــــان 
می کننــد. ایــن کــودکان 
متن درسی را به طور کامل 
حفــظ  خــود  ذهــــن  در 
می کنند )برای مثال یک 
کامــل از یــک  گــراف  پارا
صفحه درسی را در ذهن 

خود ضبط می کنند(.
   جزئیــات را به طور کامــل به یــاد می ســپارند. این 
افراد قادرند تمام جزئیاتی که ســایرین ممکن است 
متوجه نشوند، را دیده و به خاطر سپارند. تفاوت ها و 
شباهت ها را بسیار خوب متوجه می شوند، بنابراین 
درمقولــه شخصیت شناســی از روی چهــره توانایــی 

بالاتری دارند.
   ترتیب گــرا هســتند.)چیزها را بــه ترتیــب کنار هــم 

می گذارند یا با ترتیب خاصی از هم جدا می کنند.(
   بــه آنهــا اصطــلاح چــی پــی اس زنــده را نســبت 
 می دهنــد، بنابرایــن علاقــه زیــادی بــه جهت یابــی 

و نقشه داشته و در آن قابلیت بالایی دارند.
   دوربیــن برای آنهــا جذابیــت دارد و یکــی از گزینه 
هــای مهــم بــرای خریــد گوشــی همــراه بــرای آنهــا 

ویژگی های دوربین آن است.
  نجــوم و ستاره شناســی احســاس شــعف در آنهــا 

ایجاد کرده و خلق آنها را بالا می برد.
   مجسمه ســازی ، خمیر بــازی و کار با چــوب در هر 

سنی از علاقه مندی هایشان است.
  در دکوراتیوی و آرشیتکتی تعجب برانگیز هستند. 
   هنرمندان واقعی هستند)هنرهندان آثار دستی 

نه شبه هنرمند(.

     سوال مسابقه
 اشــخاص بــا درجــه هــوش فضایــی –  دیــداری بــالا 
 در کدامیک از گزینه های زیر قابلیت کمتری دارند؟
1.ساختن استعاره ها و تمثیل های تصویری از طریق 

هنرهای تجسمی 
 2 .دستکاری کردن تصاویر  

  3 .مجری گری وتهیه گزارش   
4 .تعمیر کردن

     نحوه پاسخگویی
 آخرین    مهلــت  برای  پاســخگویی   دوم دی  اســت  که 
شــرکت کنندگان می توانند پاســخ خــود را به شــماره 
09137106255 همراه با نام و نام  خانوادگی پیامک 

کنند.  ضمنا پاسخ شماره  پیش گزینه 1 بود.

     نام برنده
مسعود فرحنا ک

برگزیــدگان می تواننــد ضمــن تمــاس بــا شــــمــــــاره 
32218182 و همراه داشتن کارت شناسایی به دفتر 
روزنامه اصفهان زیبــا  )نهایت فرصت بــرای دریافت 
جایــزه 15 روز پس از چــاپ( مراجعه کننــد. در ضمن 
برای مشاوره تست هوش های 8 گانه کودکان )فقط 
تســت( بــا شــماره 09128866858 کــودکان ترنــج 
کودکان خودشکوفا - کلینیک امین تماس بگیرید. 

 با قهرکردن کودکان 
چگونه برخوردکنیم؟

برای انتخاب بهترین راهبرد در مواجه 

  مریم
 اوانی

با مشکلات رفتاری کودکان، پی بردن 
به دلایل آن رفتارها اهمیت دارد. یکی 
کــه بســــیاری  کــودکان   از رفتارهــای 
از والدیــن بــا آن مواجــه می شــوند، 
قهر کردن است. والدین باید این رفتار 
کودک را در صورت تکرار مداوم، جدی بگیرند و درصدد 
رفع آن بکوشــند؛ زیــرا ممکن اســت به صــورت رفتاری 
دائمی تثبیت شود. توجه داشته باشید در بیشتر مواقع 
رفتارهای کودکان آیینه رفتار بزرگسالان است. قهر کردن 
کودک نیز ممکن اســت آموخته شــده از رفتار اطرافیان 
باشد. گاهی والدین در زندگی زناشویی خود و در مواقع 
ایجاد کدورت به جای صحبت و حل مشکل، به دفعات 
مکرر با یکدیگر قهر می کنند که می تواند باعث یادگیری 
غیرمســتقیم ایــن رفتــار در کــودک شــود. همچنیــن 
ازآنجایی که یکی از شیوه های تنبیه کودکان، قهر والدین 
با آنهاست، در صورت اســتفاده نادرست والدین از این 
روش، عــلاوه بر مفیــد نبـــــودن آن می توانــد باعــث 
الگوبرداری کــودک شـــود.برای پیشــگیری از بــروز این 
مشکلات، والدین باید مواظب رفتارهای خود با یکدیگر 
در جلوی فرزندان باشــند. همچنین از روش قهر کردن 
 با کودک بــرای تنبیه و مقابله بــا رفتارهای نادرســت او، 
در زمان و شــیوه  مناســب اســتفاده کنند. ایــن روش را 
مکــررا بــه کار نگیرنــد؛ کــودک را متوجه دلیــل صحبت 
 نکردن با او بکنند؛ مدت ســکوت خــود را محدود کرده 
گر زمان قهر  و پس  از آن با  کودک ارتباط برقرار کنند؛ زیرا ا
طولانی باشد، این رفتار برای کودک عادی خواهد شد. 
دلیــل دیگــری بــرای قهرکردن هــای مــداوم کــودکان، 
می تواند بی توجهی والدین به کودک و نیازهای معقولی 
 مثل توجــه، محبت، همبــازی شــدن، نیاز بــه گردش 

گــر رفــع  و غیــره باشــد کــه ا
نـــشــــــود، ممکـــــن اســــت 
کــودکان قهر کــردن را بــرای 
جبــران ایــــن بی توجهــی 
انتخاب کنند و با قهر کردن، 
اعتـــــراض خــود را نشــان 
دهند. والدیــن باید زمانی 
در روز را صرف محبت های 
کلامــی و غیرکلامــی کودک 
کــردن بــه  کننــد. توجـــــه 
کــــــودک،  فعالیت هــــــای 
همبازی شدن و بردن او به 
گردش های متنوع، باعث 
می شــود کــــودک متوجــه 
شــود کــه بــرای والدینــش 
مهــم اســـــــت. همچنیــن 

 ســرگرم بــــــودن کــودکان بــه فعالیت هـــــای مــــفـــیــــــد 
و موردعلاقه اش از راه های کاهش بسیاری از رفتارهای 
ناســازگار کــودکان اســــــت کــه در خصـــــوص کاهــــش 
قهر کردن های کودک نیــز موثر اســت.دلیل دیگری که 
نقش پررنگی در ایجاد این رفتار در کودک دارد، پافشاری 
کودک برای دســت یابی به خواسته هاییست که از آنها 
منع شده است. در بعضی مواقع کودکان خواسته هایی 
دارنــد کــه ازنظــر والدیــن بــرآورده شــدن آنها بــه صلاح 
نیســت. در این مواقع کــودک ممکن اســت رفتارهایی 
مانند پرخاشــگری، فحاشــی، جیغ زدن، گریــه و قهر را 
گــر والدین، پس  برای رســیدن به هــدف انجام دهــد. ا
 ازاین گونــه رفتارهای کودک، مطیع خواســته  او شــوند 
و درخواســتش را بــرآورده کننــد، بــه کــودک خــود یــاد 
داده انــد که با ایــن راهکارها می تواند به خواســته های 
خــود برســد و قطعــا ایــن رفتارهــا در کــودک به صــورت 
شدیدتر ادامه دار خواهد شد.البته این را هم باید در نظر 
داشت که والدین باید فقط به درخواست های نامعقول 
کودک پاسخ منفی دهند و از نهی کردن بی جا بپرهیزند. 
گر پاسخ های منفی والدین بیش ازحد و نابه جا باشد،  ا
محیط پرفشاری برای کودک ایجاد می شود که کودک 
برای رهایی از این فشار ممکن است دست به انتخاب 
راه هــای مختلفــی بزنــــد. درصورتی کــه والدیــن بــه 
خواســته های نامعقــول کــودک پاســخ منفــی دادنــد، 
به هیچ وجه نباید از موضــع خود کوتاه بیاینــد. باید به 
کره  کودک یاد دهنــد بهتریــن راه، صحبت کــردن و مذا
گر پس ازآن، بازهم  درخصوص خواسته  خود است ولی ا
 جواب منفــی دریافت کرد، چــاره ای جز پذیــرش ندارد 
و بــا اســتفاده از قهر یــا گریــه راه به جایی نخواهنــد برد.
بهترین راهــکار مقابله بــا رفتار قهرکردن کــودک، توجه 
نکردن در آن لحظه اســت. والدین باید چهره ای کاملا 
آرام به خود بگیرنــد و بدون توجه به قهر کــودک به کار و 
ارتباط خــود ادامه دهنــد تا ایــن رفتار کــودک به تدریج 
کمتر شود، توجه به قهر کودک و به اصطلاح، کشیدن ناز 
او در ایــن زمان، باعــث تقویــت این رفتــار و تکــرار آن در 
دفعات بیشتری می شود. همچنین والدین باید کاملا 
همســوی با یکدیگر رفتار کنند. گاهی یکی از والدین به 
قهر کودک بی توجهی می کند ولی والد دیگر رفتار عکس 
را نشــان داده و درصــدد دلجویــی و توجــه بــه کــودک 

برمی آید که رفتاری بسیار اشتباه است.

مهارت                           زندگی

تست                             جایزه
آشپزی شیرین

کیک خرمالو ویژه مهمانی شب یلدا
شب یلدا نزدیک اســت و خیلی ها در حال تهیه 

و تدارک این شب زیبا هستند. 
یکی از پیشــنهادات اصفهان زیبا برای شــما پخت کیک 

خرمالو است. دستور تهیه آن را   بخوانید. 

     مواد لازم
آرد:   2/5 لیوان سرخالی

غ متوسط: دو عدد تخم مر
شکر:  یک لیوان سرخالی

کره حیوانی:   100 گرم
ماســت:  3/2 لیوان )ماســت هرچه کم آب تر و شــیرین تر 

باشد، بهتر است.(
بیکینگ پودر: دو قاشق مربا خوری

وانیل: 3/1 قاشق چایخوری 
پوره خرمالو: یک لیوان

نمک: یک پنس 

     طرز تهیه 
غ ها را از یکدیگر جدا می کنیم.  ابتدا سفیده و زرده تخم مر
آرد را دو بار به همراه بیکینگ پودر الــک می کنیم تا برای 
اســتفاده در کیــک آمــاده باشــد.  ســپس ســفیده ها را با 
 نیمی از مقدار شکر با همزن می زنیم تا کاملا سفت شود.

کــه  )بــه حــدی بایــد ســفیده ســفت شــود تــا ظــرف را 
غ از آن نریــزد( در این هنــگام یک  برمی گردانیــد تخم مــر

پنس نمک را نیز اضافه می کنیم.
سپس کره را که قبلا به دمای محیط رسیده است، با بقیه 

شــکر هم می زنیم تا زمانــی که کره کــرم رنگ شــود)البته 
لازم به ذکر اســت کــه شــکر کامل در کره حل نمی شــود.( 
غ را دانه دانه به کــره اضافه کرده   حال زرد ه هــای تخم مر
و هرکدام را به مدت یک تا دو دقیقه می زنیم تا مواد کاملا 

با یکدیگر مخلوط شوند. 
غ را به ترکیب  در این مرحله کمی از ســفیده های تخم مر
غ اضافــه کــرده و بــه آرامــی مخلــوط  کــره و زرده تخــم مــر

می کنیم. 
در این مرحله پوره خرمالو را با ماســت مخلوط می کنیم. 
 حال به صــورت متناوب آرد و مخلوط ماســت و خرمالو را 
غ اضافــه می کنیـــــم  کــــــره و زرده تخــم مــر  بــه مخلــوط 

و به صورت دورانی هم می زنیم.
ســپس مــواد را درون قالبی کــه از قبــل چرب و آردپاشــی 

کرده ایــم ریختــه و درون فــر180 درجــه ســانتی گراد 
بــه مــدت 45 دقیقــه در پنجــره وســط فرقرار 

 می دهیم. )لازم به ذکر اســت کــه فر باید 
از قبــل کامــلا گــرم شــده باشــد و بهتــر 

اســت از همــان ابتــدای شــروع بــه 
 انجام کار فر را روشــن کــرده تا گرم 

شود.(
کــر شــده  پــس از زمــان ذ

قالــب را از فــر درآورده و 
اجــازه دهیــد تــا کمی در 

قالب خنک شود.
کیــک را از قالــب  ســپس 

ج کنید. خار

  با به کارگیری 
این هوش 

فرد می تواند 
 شکل ها را 

در ذهن حرکت 
دهد و بچرخاند 

و به صورت 
سه بعدی آن را
 در ذهن ببیند!

در بعضی 
مواقع 

کودکان 
خواسته هایی 

دارند که 
ازنظر والدین 
برآورده شدن 
آنها به صلاح 

نیست
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هنر                                  نقاشی 

طبیعت رنگ های نقاشی بر پارچه
مهارت های هنری

یکـی از هنـر هـای بسـیار زیبـا و مـدرن نقاشـی بـر روی پارچـه اسـت. ایـن هنـر کـه اخیـرا بسـیار بـاب 
 شـده اسـت لـم خاصـی دارد کـه توجـه بـه آن ضـروری اسـت. از طـرف دیگـر آشـنایی بـا طبیعـت

 رنـگ هـای مـورد اسـتفاده بـرای پارچـه هـا بسـیار جالب اسـت. بـه همیـن منظور بـد ندیدیـم در این بـاره با 
دکتـر نسـرین کاردانـی اصفهانـی، مدیـر یکی از آموزشـگاه  هـای صنایع دسـتی و تدوین گـر اسـتاندارد های بین 
المللـی گفت وگویـی داشـته و نظرشـان را جویـا شـویم. آنچـه در زیر می خوانیـد حاصل این گفت و گو اسـت.

رنگ و قدمت آن

کرلیک تقریبا در کشــور ایران قدمت 40 ســاله  رنگ های ا
 دارد. قبــل از آن رنگ های پــودری و رنگ هــای جوهری 
بر روی اغلــب پارچه ها چهــره نمایی مــی کردند و بــا وارد 
کرلیک نیــز یکی از این  شــدن صنعت به ایران رنگ های ا
صنایع مطلوب بود که در دست هنرمندان زمانه رسید. 

 اولین جعبه های رنگی با تیوپ های پنج ســانتی از کشور 
کرلیک را در کشور ما باز کرد  ژاپن بود که چهره رنگ های ا
 و علاقه منــدان بــه هنــر آرام آرام بــه ایــن هنر تمایــل بهتر 
و بیشتر نشــان دادند و رشــد فزاینده ای در ســالیان اخیر 
کرلیک   پیدا کــرده اســت.بد نیســت بدانید رنــگ هــای ا
با حلال آب موجب زیبایی انواع پارچه ها از جمله ساتن، 
 تتــرون، تــرگال، چــرم مصنوعــی، مخمــل، جیــر، تریکــو 
و حوله ای و... می شود؛ اما بعضی از این پارچه ها نیاز به 
زیر ساخت، بعضی نیاز به اجرای تکنیک و بعضی دیگر به 
راحتی بر پارچه می نشیند. اصولا زیر ساخت ها با چسب 
پوشش دهی شده و سپس طرح پردازی ثانویه و در نهایت 
از رنــگ جهت زیباســازی اســتفاده مــی شــود. برندهای 
گر خواص و نکات کلیدی در نقاشی روی پارچه  متفاوت ا
و نــوع و طــرز اســتفاده از رنــگ هــا را یــک هنرمنــد بداند، 
رنگ ها تاثیر زیادی در کار او نباید داشته باشد. چرا که به 
راحتی می تواند تاثیر شگرفی بر ثبات آن پیاده سازی کند.

کرلیک انواع رنگ ا

کرلیک  تکنیــک هــای اســتفاده از برندهای رنــگ هــای ا
بســــیـــــار زیــاد اســت و از پاییــن تریــن کیفیــــــت رنـــــگ تا 
بالاترین کیفیت رنگ را می تـــوان با خیال راحت شست و 
 شــو داد و هیــچ گاه اثــر هنــر تحــت شســت و شــو از بیــن 

نرود.
نوع اتو زدن بر قبل از رنگ پردازی و بعد از آن از حساسیت 
بالایی برخوردار اســت. زیرا متد اتو زدن در ثبات رنگ ها 
کرلیک فعــلا از لحاظ  تاثیر چشــمگیری دارد. رنــگ های ا
ظاهــری در دو شــکل ســاده و متالیــک عرضــه می شــود. 
 نوع متالیک آن گاه پوشــش صدفی و گاه پوشــش براق را 

دارد.

انواع رنگ ها

همه می دانند که ســه رنگ اصلی در طبیعــت وجود دارد که 
به صورت خالص یافت می شود و این سه رنگ شامل: قرمز، 
زرد و آبی است.ولی سنتی کاران ما رنگ سبز را به این سه رنگ 
اضافه می کنند و مــی گویند چهــار رنگ اصلــی داریم که می 

تواند از ترکیب آن رنگ های بیشتری به دست آوریم.
 به رنگ های ســیاه و ســفید رنــگ خنثــی گفته می شــود که 
کستری به دست می آید که آن نیز خنثی  از ترکیب آن رنگ خا
است.از ترکیب رنگ های اصلی دو گروه رنگ به دست می آید 
که در دایره رنگ ها به صورت شش رنگ سرد و شش رنگ گرم 
نمایان می شود. رنگ های سرد در ســمت چپ و رنگ های 
گــرم در ســمت راســت ایــن دایــره قرار مــی گیرنــد. ســپس باز 

ترکیبات گسترده تر و تعدد رنگ ها بیشتر می شود.

کاربرد رنگ ها

روان شناسی رنگ ها تاثیر شگرف رنگ بر روح و روان انسان ها 
را به تفســیر مــی کشــاند.چه انســان بخواهــد و چــه نخواهد 
 دیــدن رنــگ ها جلــوه گــری مــی کنــد و ایــن جذابیــت میلی 
در ذائقه و انتخاب شخص به وجود می آورد.تا جایی که زندگی 
رنگ عوض می کند و روان شناسان به آن هنر درمانی گویند. 
هنر درمانی عموما به صورت مستقیم یا غیر مستقیم توسط 

رنگ نقش می گیرد و در روان آدمی موثر واقع می شود. 
 رنگ هــای قرمــز و نارنجــی را در رســتوران ها، رنگ های ســبز 
کز درمانی و رنگ های  و سفید و آبی را در بیمارســتان ها و مرا
کن و رهگذرهای متعدد برای  سفید، سبز و زرد و قرمز را در اما
علائم هشدار دهنده، رنگ سیاه را برای ماتم و رنگ های قرمز 
و زرد و نارنجی را برای شادی ها و رنگ سفید را به نشانه گستره 
کی ها و... بشر برای خود برگزیده و سالیان متمادی سینه به  پا

سینه انتقال یافته است.
به هر حال رنگ هــا زبان بین الملل شــده و همه جهانیانیان 

از آن به رسم ادب  و اطاعت از قوانین استفاده می کنند.

این تصاویر زیبا متعلق به زهرا استکی متولد خرداد 1374 است که در شهر 
اصفهان به دنیا آمده و از کودکی کار نقاشی را به صورت تفریحی انجام داده 

است. بعد از آن حدود هفت سال به صورت حرفه ای کار کرده است.
 @Galllery_modern   : لینک کانال تلگرام

زهرا استکی



15 تقویت قلبسلامت
قلــب یکــی از مهــم تریــن اعضــــــای بــدن 
 محســوب می شــود کــه حتــی در این طب 
از آن به عنوان یکی از اعضای رئیس در بدن یاد شده 

است.
 عملکرد قلب، رساندن زندگی به تمام اعضای بدن 
است. بنابراین سلامت و تقویت آن به سلامت دیگر 

اعضای بدن ارتباط دارد. 
کردافشــاری، متخصــص طــب ســنتی   غلامرضــا 
در این بــاره توصیــه هایــی دارد که بدین قرار اســت: 
کی ها برای تقویت قلب موثر هســتند؛  برخی از خورا
مثل: سیب، گلابی رسیده و شیرین، به، انار، لیمو، 
نارنج، بالنگ و آناناس که علاوه بر داشــتن ویتامین 
و مواد مغــذی، تقویت کننــده قلب بــوده و از تجمع 
مواد زائد و نامناسب در قلب و عروق جلوگیری 

می کنند.
بوئیدن میوه های خوشبو مثل سیب 
گر با گلاب مصرف شود، شادی  به ویژه ا

بخش و تقویت کننده قلب است. 
در واقــع ســیب یــا آب آن میــزان چربــی 
مضر بــدن را کاهــش می دهــد و بــه دنبال 
آن از گرفتگی عروق پیشــگیری کرده و ریسک 
بیمــاری هــای قلبــی را کاهــش مــی دهد.گلابــی 
شــیرین نیز تعدیل کننده خون، شادی آور و تقویت 
کنننده قلب است. حتی مصرف روزانه گلابی میزان 
کلسترول خون را در افراد سیگاری کاهش می دهد و 
از بروز بیماری های قلبی در افرادی که دو عامل خطر 
مصرف ســیگار و کلســترول بالا را دارند، پیشــگیری 
می کند.همچنین سبزی هایی مثل نعناع، ریحان 
و گشــنیز برای تقویت قلــب موثر هســتند و عــلاوه بر 
 داشتن بوی خوش، باعث تقویت قلب و عروق قلبی 

می شوند.

سال سیزدهم، شماره 3097 
  سه شنبه

28 آذر  1396 

خاصیت یکی از سبزیجات زمستانه

افزاش آهن بدن با لبوی داغ
چغنــدر قرمــز یا لبــو یــا ســلق از گیاهــان خانواده 
کثر کشــورها و در ایران  اســفناجیان اســت و در ا
کشت می شود و سرشار از مواد معدنی و ویتامین هاست.

 طبیعــت آن ســرد و تر اســت؛ اما بعضــی از مشــاوران طب 
ســنتی معتقدند که چغندر لبویی طبیعت معتدل دارد. 
ریشه چغندر که غده ای و قرمزرنگ است به صورت پخته 

مصرف می شود. 
زهرا نصیری، کارشــناس ارشــد گیاهان دارویــی در ادامه 
چنین می گوید: علاوه بر ریشــه آن، برگ های پهن چغندر 
هم خــواص غذایی و دارویی بســیار فراوانی دارند. ریشــه 
و بــرگ چغنــدر سرشــار از انــرژی، پروتئیــن، مــواد قندی، 
 کلســیم، آهن، فســفر، گوگرد، پتاســیم و منیزیم هســتند 
و انــواع ویتامین هــا از جملــه ABCدر آنهــا وجــود دارنــد. 

چغندر قرمــز دارای خواص زیــادی اســت. از جمله اینکه 
ج کننده ســموم بدن اســت و مصرف آب آن  ادرار آور و خار
همرا آب هویج برای دفع سنگ های کلیه و مثانه سودمند 
است. همچنین باعث دفع اسید اوریک خون می شود و 
باعث کاهش دردهای مفصلی و رماتیسمی می شود. برای 
کســازی معده مناســب اســت و برای رفع یبوست های  پا
شــدید و هموروئید اثر بخش اســت و باعث افزایش اشتها 
می شود و برای همین افرادی که تصمیم به افزایش وزن 
خود دارنــد می تواننــد مصــرف آن را در رژیــم غذایی خود 
داشته باشند. یکی از مهم ترین خواصی که چغندر لبویی 
دارد، تاثیر چشمگیر آن در افزایش گلبول های قرمز و آهن 
اســت که باعث رفــع کم خونی می شــود. در واقــع مصرف 
ریشــه و برگ آن برای افرادی که به خاطــر کم خونی مدام 

دچــار بی حالــی و ضعــف در اجــزای بدنشــان می شــوند، 
 توصیــه می شــود. هم ریشــه و هم بــرگ آن ضد کلســترول 
 و چربی خون هســتند و غلظــت خون را برطــرف می کنند 
کسازی و تصفیه خون بسیار  و از گیاهانی است که برای پا
موثــر اســت و مصــرف آن به طور قابــل ملاحظــه ای باعث 
کســیدان  کاهــش فشــارخون می شــود. ترکیبــات آنتــی ا
فوق العــاده بالایــی دارد و تقویت کننــده سیســتم ایمنــی 
بــدن اســت. بــرای همیــن در دوران ســرماخوردگی برای 
بهبود حال بیمار توصیه می شود. به خاطر دارا بودن انواع 
ویتامین ها از جمله Aبرای شــفافیت پوست بسیار مفید 
اســت و جوش ها و بثورات پوستی را برطرف می کند. جزو 
 ســبزیجاتی اســت که برای رفع ریزش مو توصیه می شود 
و شست و شوی موی ســر با آب برگ چغندر شوره، چربی 

و حتــی شــپش مــو را برطــرف می کنــد و باعث درخشــش 
موی ســر می شــود. در طب اســلامی نیــز مصــرف چغندر 
به خصــوص برگ آن بســیار توصیه شــده اســت و برگ آن 
را حیاتــی و درمان تمــام بیماری ها دانســته اند و برای آن 

خواص زیــادی از جمله اینکــه تقویت کننده 
استخوان ، چاق کننده ، آرام بخش 

و رفع کننــده ســـــرطان از 
جملـــــه ســرطان خــون 

قائــل هســتند . البتــه 
بــه خاطــر قنــدی کــه 
دارد مصــرف آن بــرای 
بیماران دیابتی همراه 
بــا محدودیت هایــی 

همراه است.
بــرای اطلاعــات بیشـــــتر در ایــن زمینــــــه مــی توانیــــد بــا 
 بــازار گیاهـــــان دارویــی و شــــماره 35604144 تمــاس 

بگیرید.

داروخانه                            هفته

نکته                       تندرستی

در همایش علمی تخصصی اختلالات عضلانی عنوان شد

پیشگیری از دیسک با ورزش
در راسـتای ارتقاء سـطح سـلامت اسـاتید، دانشـجویان و پرسـنل مرکز علمی کاربردی عتیق و 
در آسـتانه هفتـه پژوهـش همایش علمی تخصصی پیشـگیری و درمان دیسـک کمـر با ورزش 

در ایـن دانشـگاه برگزار شـد.در ایـن همایش دکتر ناصر رحیمـی، دکترای تخصصـی فیزیولوژی ورزش 
یکـی از سـخنرانان حاضـر بـود کـه دربـاره سـیاتیک صحبـت کـرد، به بخشـی از آن اشـاره می شـود: 

اصطـلاح سـیاتیک در حقیقـت مربـوط بـه دردی اسـت کـه در طـول عصبـی بـه همیـن نـام 
انتشـار  می یابـد. ایـن عصـب طولانی ترین عصـب داخل بدن شماسـت که از لگن تـا انتهای 

پـا ادامـه دارد و در طـول مسـیر خـود به شـاخه های متعددی تقسـیم می شـود. هرگونه 
فشار بر روی این عصب می تواند باعث ایجاد درد در تمام طول عصب شود. 

 جینکو
دارویی برای تقویت حافظه

یکی از داروهای گیاهی داروی جینکو است 
که مهم تریــن تاثیر آن بــرای تقویت حافظه 

است.

    کاربرد
ایــن دارو در درمــان اختـــــلالات و علائــم ناشــی از 
محدودیت گــردش خــون مغــزی )مانند کم شــدن 
کی، ســرگیجه، وزوز گوش،  حافظه یا اختــلالات ادرا
سر درد، اضطراب، افســردگی، خستگی(، اختلالات 

عروقی محیطی و زوال عقل )آلزایمر( کاربرد دارد.

  دستور مصرف
روزی ســه مرتبه هــر بار یــک تا دو قــرص بــا کمی آب 

میل شود.

  موارد منع مصرف و توصیه
ع مجاز    مصرف ایــن دارو در بیماران مبتلا بــه صر

نیست.
  بــه علــت تداخــل دارویــی بــا داروهــای آنتــی 
دپرســانت مثل فلوکســتین ســرترالین و پاروکستین 

مصرف همزمان با این داروها توصیه نمی شود.
  در بیمارانی که نیفدیپین مصرف می کنند، نباید 

مصرف شود.
در بیماران قلبی که مصرف آسپرین، کلوپیدگرول، 
دیپریدامول، هپارین، وافارین یا تیکلوپیدین دارند، 

نباید استفاده شود.
  همزمان بــا داروی nsaid به خصــوص ایبوپروفن 

مصرف نشود.

  عوارض جانبی
 در تجارب بالینی عصــاره اســتاندارد جینکگو همراه 

با عوارض مختصری بوده است.
خونریــزی خــود بــه خــودی و ســر درد نیــز بــه ندرت 

گزارش شده است.

  مصرف در دوران بارداری و شیردهی
در حیــن آبســتنی و شــیردهی عارضــه خاصــی دیده 
نشده است. با این وجود مادران باردار برای مصرف 

این دارو حتما با پزشک خود مشورت کنند.

     علائم
علائم ممکن است از یک درد خفیف تا ناتوانی و از کارافتادگی 
کامل متغیر باشــد و گاهی ممکن اســت با احســاس خارش، 

سوزش، بی حسی و ضعف عضلانی هم همراه باشد. 
این درد به طور تدریجی شروع شده و با گذشت زمان افزایش 
می یابد و در هنگام نشستن، برخاستن، عطسه یا سرفه کردن 

بدتر می شود. 

     علل و عوامل خطر
شــایع ترین علــت بیمــاری ســیاتیک، بیــرون زدن دیســک 
 بین  مهره ای و فشــار آن بــر روی ریشــه  های عصبی اســت که 
گفتــه می شــود.  نیــز  بــه آن فتــق دیســک  بین مهــر ه ای 
دیســک های بیــن مهــره ای صفحاتــی از جنــس غضــروف 
هستند که مهره ها را از هم جدا می کنند. دیسک های سالم، 
 ســتون مهره ها را انعطاف پذیر نگاه  داشــته و کمک می کنند 
تا مهره ها بتوانند به راحتی بر روی هم بلغزند. با افزایش سن، 
این دیســک ها شــروع بــه تحلیــل رفتگی کــرده، خشــک و تا 
حدی شــکننده می شــوند. این مســئله موجب بیرون رانده 
 شــدن دیســک از محل خود )فتــق( و فشــار آن بر روی ریشــه 
عصبــی و در نتیجــه بــروز علائــم بیماری ســیاتیک می شــود. 
البتــه بــه غیــر از فتــق دیســک بین  مهــره ای، عوامــل دیگری 
نیز باعــث ایجــاد درد ســیاتیک می شــوند. برای مثــال تنگی 
ســتون مهره ها در قســمت کمری، اسپاســم عضــلات ناحیه 
کمر، تومورهــای نخاعی کــه بر روی ریشــه های عصبی فشــار 
وارد می کننــد ســوانحی نظیــر تصادفــات اتومبیــل یــا ضــرب 
دیدگی ستون مهره ها که موجب آسیب به اعصاب می شوند 
همچنیــن ســن)معمولا در ســنین 30  تــا 50 ســال شــایع تر 
است(، شغل)افرادی که شغلشان نیاز به چرخش مکرر کمر 
دارد، آنهایی که بارهای ســنگین حمل می کنند و کسانی که 

به مدت طولانــی رانندگی می کنند، بیش از ســایر افــراد دچار 
بیماری ســیاتیک می شــوند( فعالیت هــای فیزیکی)افرادی 
کد   که بــرای مد ت های طولانــی می نشــینند یا یک زندگــی را
و کم فعالیت را دنبال می کنند نســبت به افراد فعال تر، بیشتر 
مســتعد ابتلا به بیماری ســیاتیک هســتند( نیــز در بــروز این 

عارضه نقش دارد. 

     راهکارهای پیشگیری و درمان
تحرک بدنــی و فعالیت هــای ورزشــی مناســب باعث حفظ 
سلامت ستون فقرات می شود و از وارد آمدن فشار بر عصب 

ســیاتیک جلوگیری می کند. فعالیت های ورزشی مختلف از 
جمله تمرینات قدرتی جهت تقویت عضلات ستون فقرات، 
شــکم و کمــر همچنیــن تمرینــات کششــی جهــت افزایــش 
انعطاف پذیری عضلات ستون فقرات و کمر به همراه تمرینات 
هوازی از مناســب ترین تمرینات جهت پیشــگیری، 
کاهش درد و بهبود درد ســیاتیک اســت. انجام 
 ورزش هایــی نظیــر یوگا،شــنا، پیــاده روی 
و تردمیــل   بــه قــوی نــگاه داشــتن ایــن 

عضلات کمک می کنند.

15 سال یازدهم، شماره2723 سلامت
 چهارشنبه

27 مرداد ۱3۹5 



فیلم                      ماندگار

سال سیزدهم، شماره 163097
سه شنبه

28 آذر  1396 
سینما و تلویزیون

جدیدتریــن قسمـــــت »جنــگ ســتارگان« 
محصــول لــوکاس فیلــم موفــق شــد بــا یــک 
رکوردشــکنی وســیع نام خود را در تاریــخ بازار 

فروش داخلی و جهانی فیلم ثبت کند.
 ایــن فیلــم بــا فروشــی ۲۳۰ میلیــون دلاری 
کران در اولیــن موج بین المللی خــود و نیز  از ا
فروش ۲۲۰ میلیون دلاری در آمریکای شمالی 
 موفــق شــد تــا در اولین آخــر هفته نمایشــش

 ۴۵۰ میلیون دلار درآمد کسب کند.
هشــتمین قســمت جنــگ ســتارگان بــا ایــن 
 فــروش در مــکان پنجمیــن فیلــم پرفــروش 
در سه روز افتتاحیه جای می گیرد و پشت سر 
»سرنوشت خشــمگین«، »جنگ ســتارگان: 
نیــرو بیــدار می شــود«، »دنیــای ژوراســیک« 
و »هــری پاتــر و قدیســان مرگبار-قســمت ۲« 

قرار می گیرد.
»آخریــن جــدای« موفــق بــه فروشــی ۳۶,۷ 
کرانش  میلیــون دلاری در اولیــن آخــر هفتــه ا
در بریتانیا شــد و نام خود را به عنوان سومین 
افتتاحیه پرفــروش فیلم در تاریخ این کشــور 
ثبت کــرد. در آلمان فــروش این فیلم در ســه 
 روز اول نمایشــش ۲۳,۶ میلیــون دلار بــود 

و در فرانسه ۱۸,۱ میلیون دلار. 
دیگر بازارهای پرفروش فیلم شــامل استرالیا 
 ۱۵,۹ میلیــون دلار، ژاپــن ۱۴,۴ میلیــون دلار 

و روسیه ۸,۵ میلیون دلار بود.
در اپرای فضایی لوکاس فیلم دیســی ریدلی، 
ک، جان  مارک همیل، آدام درایور، اسکار آیزا

بویگا و کری فیشر بازی کرده اند.
 ایــن فیلــم در اســپانیا ۸,۳ میلیــون دلار، 
در برزیل ۷,۲ میلیون دلار، در ایتالیا و مکزیک 
هفت میلیون دلار و در ســوئد شــش میلیون 

دلار فروخت.
فیلــم جدیــد »جنــگ ســتارگان« در آلمــان 
دومین فیلم پرفروش در روز اول افتتاحیه شد 
و در سوئد، فنلاند، ایسلند و هلند نیز همین 
رکورد را ثبت کرد و در همه این کشورها پشت 

سر »نیرو بیدار می شود« قرار گرفت.
ریان جانسون نویسنده و کارگردان این فیلم 
 اســت و با همکار طولانــی مدتــش رام برگمن 
و نیــز کاتلین کنــدی رئیس لــوکاس فیلم این 

فیلم را تهیه کرده است.
 ایــن فیلــم در اولیــن نمایشــــش در آمریــکا 

کران شده است. در ۴۲۳۲ سالن سینما ا
فیلـــــم دوم هفتــــــه در آمریــــــکا انیمیشــــــن 
کرانش  »فردیناند« بود که در نخستین هفته ا
در ۳۶۲۱ سالن ســینما فروشی ۱۳,۳ میلیون 

دلاری را ثبت کرد.
 »کوکــو« ایــن هفته بــه مکان ســوم رانده شــد 
و در چهارمین هفته نمایشش ۱۰ میلیون دلار 
 دیگر فروخت تا مجموع فروشــش را در آمریکا 

از مرز ۱۵۰ میلیون دلار عبور دهد.
 »شــگفت« فیلمــی بــا بــازی جولیــا رابرتــز نیــز 
در پنجمین هفته نمایشش ۵,۴ میلیون دلار 
 دیگر فروخــت تا مجموع فروشــش را به بیش 

از ۱۰۹ میلیون دلار برساند.
در مکان پنجم بازار آمریکای شمالی نیز »لیگ 
عدالــت« جــای دارد کــه در پنجمیــن هفتــه 
نمایش ۴,۱ میلیون دلار فروخت و فروشش را 

به ۲۱۹,۴ میلیون دلار رساند.
»خانــه بابــا۲«، »ثــور: رگنــاروک«، »هنرمنــد 
فاجعه«، »قتل در قطار ســریع الســیر شــرق« 
 و »لیــدی بــرد« دیگــر فیلم هایی هســتند که 
به ترتیب تا مکان دهم فهرست پرفروش های 

کس آفیس آمریکا را تشکیل داده اند. با

 »جنگ ستارگان« 
رکوردها را شکست

گران  فیلم برگزیده تماشا
جشنواره فجر ، سریال می شود

سریال فیلم سینمایی »خوب بد جلف« که 
 در جشــنواره ســال گذشــته بهتریــن فیلــم 

گران شد، تولید می شود. از نگاه تماشا
بــه گــزارش ایرنــا، بعــد از موفقیــت فیلــم ســینمایی 
»خوب بد جلف«، پیمان قاسم خانی که کارگردانی 
ایــن فیلــم را عهــده دار بــود، نــگارش ایــن ســریال را 
 آغــاز کرد.قــرار اســت بهــروز افخمــی ایــن مجموعه را 
به تهیه کنندگی سید محمد امامی و محسن چگینی 
 کارگردانی کند.پیــش تولید این مجموعه آغاز شــده 

و از بهمن کلید خواهد خورد.
»خوب بد جلف« در ســی و پنجمین جشــنواره فیلم 
گران انتخاب شد.  فجر به عنوان فیلم برگزیده تماشا
این ســریال پس از فصل ســوم سریال شــهرزاد عرضه 

می شود.

سینما                                 خبر

سینمای کودک اصفهان،   تشنه یک درایت مسئولانه
تهدید خروج جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان  از اصفهان همچنان ادامه دارد

خبر بــی نهایت متاثرکننــده ای که در کمــال تعجب، 
کمتریــن بازتــاب هــای رســانه ای را در مطبوعــات 
اصفهان به همراه داشــت؛ یا بــه دلیل اینکــه عزیزان 
قاعده این بازی را یک بازارگرمی رســانه ای می دانند 
که بــه پشــتگرمی همــان قــرارداد پنــج ســاله اهمیتی  
چندانی  بــه آن نمــی دهند یــا بــه درســتی در جریان 
بازتــاب رســـــانه ای اختتامیــه جشــنواره همــــدان 

نیستند.
اما هر چه که هست، آن استقبال خیره کننده مردمی 
در جشــنواره کــودک ایــن دوره، تضمیــن لازم بــرای 
جدیت مسئولان را فراهم نکرد تا طبق روال هر ساله، 
جشنواره کودک، دو، سه ماه پیش از برگزاری، حیات 

یافته و در روز اختتامیه نیز فراموش شود.

    چندان به قرارداد دلگرم بود
مســلما غافــل مانــدن مســئولان شــهری از مســئله 
جشــنواره فیلــم کــودک و نوجــوان، دســتمایه لازم را 
برای دیگرانی به وجود آورده که این گونه عرض اندام 
می کنند؛ به هر حال در برابر ناتوانی مسئولان  ارشاد 
در به دســت گیری امور و جذب اسپانســر، نهادهای 
شــهری دیگــری نظیــر شــهرداری، اســتانداری و . . . 
وارد عمل شــدند تــا متولــی این جریــان باشــند؛ این 
نهادها هم هیــچ گاه نمی توانند وظایــف اصلی خود 
 را رها کرده و در طول ســال اخبار مربوط به جشنواره 
یــا قــول هایــی کــه در زمــان برگــزاری جشــنواره داده 
کننــد. همیــن خـــــلاء ســبب شــده   شــده را عملــی 
تــا اغیــار، نهــــایــــــت ســوء اســتفاده را انجــام داده و 
چنیــن تقاضاهایــی داشــته باشــند؛ تنهــا راه نجــات 
از ایــن وضعیــت، بســیار ســاده اســت و آن تشــکیل 
دبیرخانه ای دائمی برای رصد اخبار و پیگیری وعده 
های مســئولان بــرای ارتقــای زمینه ها و زیر ســاخت 
های ســینمای کودک در اصفهان اســت. بــرای این 
هــم، نــه ســاز و کار مســتقلی نیــاز اســت و نه مــکان و 
پرســنل اضافه ای.ارشــاد مــی تواند با محــول کردن 
این مسئولیت به چند تن از کارشناسان خود، چنین 
دبیرخانه ای را تشکیل دهد؛ شاید هم این دبیرخانه 
در حال حاضر وجود خارجی داشته باشد؛ اما خروجی 
تاثیرگذاری از آن احساس نمی شود و نه حاشیه امنی 
برای اصفهان به وجود آمده تا این طور مدام از سوی 

دیگران، تهدید نشود.
گــر جنبــه  بــه احتمــال قریــب بــه یقیــن، مســئله ا
بی تفاوتــی نداشــته باشــد، مســلما بــه خاطرهمــان 
قرارداد پنج ســاله ســازمان ســینمایی اســت که این 
چنیــن صدایــی از کســی بلنــد نمــی شود.دوســتان 

ک،  مسئول باید به این مهم توجه داشته باشند که ملا
اقدام عملی برای بهبود شــرایط اســت وگرنه قرارداد )که 
احتمــالا بندهایــی در آن بــه عنــوان پیــش شــرط های 
کیفی لحاظ شــده(، تنهــا بر روی کاغذ ســندیت داشــته 
گــر تصمیــم بگیــرد که جشــنواره  و ســازمان ســینمایی ا
را از اصفهــان بــه هر شــهر دیگــری منتقل کنــد، مطمئنا 
مســئولان اصفهــان نمــی تواننــد مانــع از ایــن اقــدام 
شــوند. بنابراین نباید به چنین قراردادی، تا این اندازه 
دلگــرم بود و اقــدام رقبــا را بی نتیجــه و دم دســتی فرض 
کرد.ســازمان ســینمایی وقتــی می بینــد یک اســتان در 
برگزاری جشــنواره تئاتر، نظم و جدیتی مثــال زدنی دارد 
 و آن اســتان هم به لحاظ شــاخص های کیفی، هر ساله 
با ارتقای درجه مواجه می شــود، قطعا در برابر خواســت 
آنها نســبت بــه برگــزاری جشــنواره فیلم کــودک، نرمش 
نشــان داده و همــان طــور کــه دیدیم، امســال ســازمان 
ســینمایی اعلام کرد که پیگیر ایــن انتقــال خواهد بود.
همیــن پیگیــر بــودن ســازمان ســینمایی بــرای انتقــال 
جشنواره، نشــان می دهد که نمی شــود چندان به این 

قرارداد کاغذی اطمینان داشت.    

    زیرساخت هایی که هیچ گاه فراهم نیست
یکی از قــول هــای زیبایی که ســال هاســت 
کــودک اصفهــان  در اختتامیــه جشــنواره 
 شــنیده مــی شــود، اختصــاص یــک ســالن 
به جشـــنواره کودک برای نمایش آثار کودک 

و نوجوان در طول سال است.
کــــــه مــــی تــــــوان از آن بــه عنـــــوان  قولــــــی 
اصلی تریــن زیرســاخت هـــــای ســــینمای 
کــودک در اصفهــان نــــام برد.خیلــی هــا تــا 
اســم »زیرســاخت« می آیــد گمــان می برند 
کار، هزینــه و دگردیســی   کــــــه بــــــرای ایــن 
و تحــولات بســیاری نیــاز اســت حــال آنکــه 
تنهــا با اختصــاص یک ســالن به آثــار کودک 
در تمــام ســال، مــی توانــد تقریبــا زیربنــای 
ســینمای کودک را در اصفهان بنیان نهاده 
گــر معطــوف  کند.ایــن جریــان ا  و تقویــت 

به چند ســال گذشــته بود، چندان قابــل درک نبود؛ 
چرا که اصفهان با مشکل شدید کمبود سالن مواجه 
کران  بود که امــکان نمایــش نیمــی از ظرفیت هــای ا
روز ســینمای ایران را در خــود نمی دید؛ امــا امروز و با 
تعدد سالن های ســینمایی در شــهرمان، این اتفاق 
گر نخواهیم خیلی دســت   عملا شــدنی اســت. حتی ا
و دل بازانــه بــه ایــن موضــوع نــگاه کنیــم، مــی تــوان 
 ســالن کوچــک پردیــس خانــواده را در طــول ســال 
به این مهم اختصاص داد؛ اتفاقی که چندان جدی 
کنون ســه  گرفتــه نمــی شــود. بــه عنــوان مثال، هــم ا
فیلــم از ســینمای کــودک به روی پــرده ســینماهای 
کشــور اســت و در اصفهان، تنهــا فیلم »شــکلاتی« در 
کران اســت. با یک برنامه نــه چندان پیچیده،  حال ا
می توان برنامه ای مدون کرد که طبق آن، در همان 
ســالن کوچــک، بــه صــورت مســتمر در طــول ســال، 
آثار ســینمای کودک نمایــش داده شــود.اقدامی که 
کران هایی  می تواند با دعوت از عوامــل آن فیلم ها و ا
مردمــی، صــورت مســئله نیــز پررنــگ تــر شــده و لفظ 
»اصفهــان؛ پایتخــت ســینمای کــودک و نوجــوان«، 
بیشــتر برازنده شــهرمان باشــد.نباید منتظر شــرایط 
ماند؛ چرا که شــرایط، قطعــــا، اوضاعی آرمانی را برای 
کنون نباید دست روی دست  شهرمان رقم نمی زند.ا
گذاشت و تا سال آینده که نشست دبیر جشنواره برگزار 
کنون  می شود، همه چیز را به دست فراموشی سپرد؛ ا
وقــت در دســت گرفتــن ابتــکار عمــل اســت خصوصا 
آنکه کاملا مشخص شده، استان های دیگر با وجود 
ثبت قــرارداد پنج ســاله، همچنــان نــگاه طمعکارانه 
ای به ایــن رویداد بزرگ ســینمایی دارند.مســئولان 
ارشاد باید کمی در این مســئله به خود آمده و با یک 
برنامه ریــزی دقیق، کمی در این زمینه ســر و 
کران هــای مردمی  صدا کننــد همچنان کــه ا
گر در زمان جشــنواره و سانس های  پرتماشــا
متعــدد فــوق العــاده در آن زمــان، شــدیدا در 
کنون نیز نیازمند  تمام کشور رسانه ای شد؛ ا
یک جریان ســازی از همان جنس هستیم تا 
این اعــلام وجود، به نفع شــهر ما تمام شــود. 
بــرای ایــن کار، پاشــنه آشــیل ارشــاد و دیگــر 
نهادهای شــهری، ســهم چندانی نداشــته و 
می تــوان بدون صــرف بودجــه آن چنانی و بر 
مبنای یک برنامه ریزی درســت و متفکرانه، 
نگرانی های پیش آمده در این زمینه را از بین 
غ از جنبــه هــای اجرایــی کار، امروز   بــرد و فــار
و فردایی روشن تر را برای کودکان و نوجوانان 

شهرمان رقم بزنیم.

 سـال گذشـته و بـا نشسـت رسـانه ای دبیـر جشـنواره کـودک و نوجـوان، خبر قـرارداد پنج سـاله 

مجتبی 
اردشیری

سـازمان سـینمایی با شـهرداری اصفهان برای برگزاری جشـنواره در شـهرمان اعلام شـد. خبری که 
نویـد اسـتقلال جشـنواره در اصفهـان را مـی داد و خیالمان را از بابت سـنگ انـدازی های مداوم 
اسـتان هایـی کـه می خواسـتند جشـنواره را تصاحب کنند، راحت کـرد؛ اما در اختتامیه جشـنواره 
تئاتـر کـودک و نوجـوان کـه کمتـر از دو هفتـه پیـش در همـدان برگـزار شـد، بـاز هـم ادعاهایـی 
 مبنـی بـر بازپـس گیـری جشـنواره فیلـم کـودک و نوجـوان از اصفهـان و برگـزاری آن در همـدان 
از زبـان مسـئولان آن شـهر، رسـانه ای شـد و بدتـر از آن اینکـه، برخـی مسـئولان سـینمایی نیـز اعـلام کردنـد که 

بابت این انتقال، پیگیری های لازم را مبذول می دارند.

»پائولا، زنی که بر می گردد« در شبکه چهار»محکومین« روی آنتن شبکه یکاکران انیمیشن»کلیله و دمنه«در سینماها

اولین تیزر پویانمایی »کلیله و دمنه« به کارگردانی علیرضا توکلی 
کــران عمومی  بینــا به تهیــه کنندگــی زهــرا هاشــمی در آســتانه ا

رونمایی شد.
»کلیلــه و دمنــه« یکــی از ارزشــمندترین گنجینه هــای ادبیــات فارســی 
 است که با داســتان های پندآموز و شیرین از زبان حیوانات درس زندگی 

به نوجوانان و جوانان یاد می دهد.
داســتان این پویانمایی درباره دو شــغال به نام های کلیله و دمنه است 

که با حوادث تلخ و شیرینی در جنگل روبه رو می شوند. 
علاقه آنها وارد شدن به دربار شیر است. وقتی به آنجا می رسند، به ناچار 
نظاره گر عاقبت کارهای بد و خوب اطرافیان شیر مانند گرگ، کفتار و روباه 
می شــوند و از حوادثی که برای آنهــا اتفاق می افتــد کلیله و دمنــه و بقیه 

حیوانات جنگل درس عبرت می گیرند.
پویانمایی »کلیله و دمنه« از چهارشنبه ششم دی در سینماهای سراسر 

کران می شود. کشور ا

اولین قســمت از مجموعه تلویزیونی »محکومین« شــنبه دوم دی 
از شــبکه یــک روی آنتــن خواهــد رفت.تصویربــرداری مجموعــه 
تلویزیونی »محکومین« به تهیه کنندگی بهروز مفید و کارگردانی سیدجمال 
ســید حاتمی تا دو ســه روز آینده به اتمام خواهد رســید و قرار است نخستین 
قسمت از این سریال اپیزودیک از دوم دی ساعت ۲۲:۱۵ پخش شود.موضوع 
 این ســریال اپیزودیک، مجازات جایگزین اســت و در آن تلاش شــده اســت تا 
در قبال جرم و تخلفــات غیرعمد، بــه جای مجــازات زنــدان، در فضایی دیگر 
 محکومیــت مجــرم ســپری شــود. ایــن ســریال بــا دو کارگــردان تولیــد شــد 
و تصویربرداری تیم حســین قناعت ۱۳ آذر به اتمام رســید و گروه ســیدجمال 
حاتمی هم روزهای پایانی تصویربرداری را پشت سر می گذارد.قرار است این 
مجموعه هر شب به غیر از پنجشنبه ها بعد از بخش خبری ساعت ۲۱ از شبکه 
 یــک روی آنتن بــرود. ســالار عقیلی هــم تیتــراژ پایانی ســریال »محکومیــن« را 
کایی و موســیقی مســعود ســخاوت خوانده اســت.  با شــعری از عبدالجبار کا

ع و سپیده خداوردی بازیگران ثابت این مجموعه پر بازیگر هستند. لیلا زار

ســریال ایتالیایی »پائولا، زنی که بر می گردد« روی آنتن شبکه چهار 
سیما می رود.واحد تامین برنامه شبکه چهار با پایان یافتن سریال 
خارجی »دوســت مشــترک مــا«، ســریال هشــت قســمتی »پائــولا، زنــی که بر 
می گردد« بــه کارگردانی جیانــی لیپــر را روانه آنتــن پخش می کنــد.در خلاصه 
داستان این سریال که در سال ۲۰۱۱ در ژانر جنایی-پلیسی ساخته شده، آمده 
اســت: در یک شــب ســرد و زمســتانی شــهر رم، زنی مســن تنها در خیابــان ها 
سرگردان بود که پلیس او را پیدا می کند. او حتی نام خود را نیز به یاد نمی آورد. 
مرکو لیونی بازرس جوان مســئول نگهداری از اوست که در همان زمان جسد 
مانکن جوان روســی به نام کاتیا در ســاحل دیده می شــود. این زن پیر درباره 
جسد اطلاعاتی دارد؛ اما کسی حرف او را قبول نمی کند. پائولا حتی خانواده 
خود را نیز به یاد نمــی آورد...تهیه کننــدگان »پائولا، زنی کــه برمی گردد« برای 
نقش اصلی این سریال به ســراغ »ویرنا لیزی« بازیگر سینمای ایتالیا رفته اند. 
 »پائــولا، زنــی کــه برمی گــردد« ســاعت ۱۸:۱۵ از شــبکه چهــار ســیما پخــش 

می شود.

تازه های                             پخش

اینستا                                 سینما 

فیلم این روزهای هنر و تجربه اصفهان

شاید عشق نبود
فیلم»شاید عشق نبود«  نوشته و کارگردانی سعید 

ابراهیمی فر است.
در خلاصه داستان این فیلم آمده است:

 عروســک فروشــی در پارک، ماجراهایی را که بر ســر دوســت 
گرش آمده اســت بــرای دختر جوانــی بازگــو می کند.  ســینما
دختر جوان که از عوامل فیلمی اســت که در آن ســوی پارک 
مشــغول فیلم بــرداری آن هســتند، در انتهــا بــه هویــت مرد 

عروسک فروش پی می برد.
 ســعید ابراهیمــی فــر، پانتــه آ بهــرام، ســعید پــور صمیمــی، 
 نیکی کریمــی، مهتــاب کرامتــی، هنگامه قاضیانی، حســن 
له اســکندری و ... در این  پور شــیرازی، مهدی احمدی،لا

فیلم ایفای نقش می کنند..

 اصفهان با 
مشکل کمبود 
سالن مواجه 
بود که امکان 
نمایش نیمی 

از ظرفیت های 
اکران روز 

سینما را در خود 
نمی دید

برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(    آینه بغل، خالتور
  سپاهان)سالن ۲(  ثبت با سند برابر است

  پردیس چهارباغ      آینه بغل/ آذر/ 
وقتی برگشتم/ ثبت با سند برابر است/ 

 حریم شخصی/ شکلاتی/
  فهرست مقدس/ اشنوگل
  قدس)سالن ۱(    خالتور

  قدس )سالن ۲(    آینه بغل
  فلسطین      قاتل اهلی / خالتور / 

آینه بغل

 حمل مشعل المپیک 
توسط بهرام رادان

بهــرام رادان بازیگــر مشــهور ایرانــی بــا انتشــار 
ویدئویــی در صفحــه شــخصی اش در برنامه 
حمل مشعل المپیک زمستانی۲۰۱۸  حمل این مشعل 

را از به یادماندنی ترین لحظات زندگی اش دانست.
در دومین روز حضور تیم ایرانی حاضر در سئول، رادان 
به همراه دیگر چهره های اعزامی به کره که مثل عظیم 
قیچی ســاز کوهنــورد مشــهور، حســن میرزا حســینی، 
بهناز شفیعی موتورسوار و... در مسیر کوتاهی که برای 
مشعلداری برنامه ریزی شده بود در این برنامه عظیم 
۱۱۰ روزه که از سوی برگزار کنندگان و سامسونگ موبایل 
حامی مالی این برنامه در نظر گرفته شده، شرکت کرد. 
المپیــک زمســتانی ۲۰۱۸ در شــهر پیونگ چانــگ کــره 

جنوبی برگزار می شود.
 او در گفت وگویــی کوتاه از حضــور در ایــن تجربه جالب 
 و آشــنایی با ورزشــکاران فوق العاده ای که در این سفر 
با آنها آشنا شده ابراز رضایت کرد و گفت خوشحال است 

که مشعل المپیک را حمل می کند.
 بهرام رادان بعد از حمل مشعل المپیک زمستانی  ٢٠١٨ 
در کره جنوبی گفت: حس خیلی خوب و عجیبی بود که 
توانستم این مشعل را حمل کنم. امیدوارم نمایندگان 
ایران در این مســابقات بتوانند عملکرد موفقی داشته 
باشند و همین طور در المپیک زمستانی بعدی که فکر 
می کنم سال ۲۰۲۲ در پکن هست، این روند ادامه پیدا 
 کند. البته فرقی نمی کند که المپیک تابســتانی باشــد 
یا زمســتانی، وقتی از ایران تیمی حضور داشــته باشد، 
ما حمایت می کنیــم؛ همان طور که مــردم مرا حمایت 
کردند.وی افزود: لحظه تاریخی زیبایــی برای من بود. 
مطمئن بودم که اتفاق جهانی و بزرگی قرار است بیفتد. 
او با ســروصدا و انــرژی زیــاد حضور خــود در ایــن برنامه 

جالب توجه را جشن گرفت. 

هنرمند                      اجتماعی 

درخواست ابوالفضل پورعرب 
برای پایان کشتار پرندگان مهاجر

ابوالفضــل پورعــرب در یادداشــتی خطــاب 
به صیادان خواهان پایان نسل کشی پرندگان 

مهاجر در تالاب های کشور شد.
یادداشــت ایــن هنرمنــد ســینمای کشــور بــرای توقف 

کشتار پرندگان مهاجر به شرح زیر است: 
آنچه امروز در تالاب های شمالی و جنوبی کشور به ویژه 
فریدونکنار، ازباران و سرخرود شاهد هستیم، تنها ظلم 
در حق پرنــدگان مهاجر نیســت. این قتل عام و کشــتار 
بی رحمانــه، ظلم در حــق فرهنگ، تاریخ و شــان ملت 
ایران است. ملتی که آوازه مهمان نوازی اش جهانی بود 
و امروز تنها به دلیل سودجویی جمعی انگشت شمار از 
متخلفان، گوی سبقت را در نسل کشی پرندگان مهاجر 
از دیگر کشورها ربوده است. فریب و کشتار این مهمانان 
 خســته بال کــه بی خبــر از ذات پلیــد دام، به امیــد دانه 
ک کشورمان پناه می آورند اوج فرومایگی  از آسمان به خا
اســت و لکه ای ســیاه بر نام ایران و ایرانی.هــر چند این 
نسل کشــی بی رحمانه طی ســال های اخیــر به کاهش 
تعداد و جمعیت بسیاری از گونه ها انجامیده؛ اما امروز 
از هموطنان صیاد می خواهم قتل عام پرندگان مسافر 
را که نه سنت آبا و اجدادی شان بلکه حاصل استفاده از 
ابزاری جدید است و مرگ دسته جمعی میلیون ها پرنده 
 را رقــم می زند پایــان داده و بــا جمع آوری ایــن دام های 
در هــم تنیــده، تولــدی دوبــاره را بــرای مخلوقــات 
کــه  بی گنــاه خداونــد بــه ارمغــان آورنــد. مخلوقاتــی 
 جــان شیرینشــان هدیــه خداونــد اســت و روا نیســت 

به دست بندگان خدا به ناحق ستانده شود.
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 بخت بالای دمکرات ها 
برای تسلط بر کنگره آمریکا

شبکه خبری »ان بی سی نیوز« گزارش داد، 
بــالای  بخــت  از  نظرســنجی  یــک   نتایــج 
دمکرات ها برای در اختیار گرفتن کنگره آمریکا در سال 
آینده میلادی حکایت دارد. براساس این گزارش، این 
نظرسنجی که به همت شبکه ان بی سی نیوز و روزنامه 
وال اســتریت ژورنــال انجــام شــد، فضــای سیاســی 
کی را برای جمهوریخواهان در جهت موفقیت  خطرنا
در انتخابات میان دوره ای کنگره در سال 2018 ترسیم 
می کند. به موجب یافته های نظرسنجی انجام شده، 
50 درصــد از رای دهنــدگان، کنگــره ای تحــت کنترل 
دمکرات ها را به کنگره تحت ســلطه جمهوریخواهان 
ترجیح می دهند، در حالی که تنها  39 درصد خواهان 

تسلط جمهوریخواهان در این مجلس هستند.
آخرین باری که دمکرات هــا از جمهوریخواهان پیش 
افتادند و نظر مساعد 50 درصد از  رای دهندگان را جلب 
کردند، در جریان نظرسنجی ان بی سی و وال استریت 
ژورنال در سال 2008 به هنگام راهیابی نماینده حزب 
دمکرات به کاخ سفید و احراز تعداد بالایی از کرسی های 
مجلس نمایندگان و ســنا از ســوی این حزب بــود. در 
کتبــر )مهر/آبــان( انجام  نظرســنجی قبلی کــه در ماه ا
شــد، دمکرات ها برای پیروزی در کنگــره هفت امتیاز 
بیشــتر از جمهوریخواهان داشــتند، به طوری که 48 
درصــد از رای دهنــدگان در مقابــل 41 درصــد از آنهــا، 

دمکرات ها را برای این مجلس ترجیح دادند.
امــا در نظرســنجی اخیــر، دمکــرات هــا پیشــتازی 48 
امتیــازی در میــان رای دهنــدگان 18 تا 34 ســاله )69 
درصــد در برابــر 21 درصــد(، پیشــتازی 20 امتیــازی در 
میان رای دهندگان زن )54 درصد در برابر 34 درصد( 
و پیشتازی 12 درصدی در میان رای دهندگان مستقل 

)43 درصد در برابر 31 درصد( را به دست آوردند.
در مقایســه، جمهوریخواهــان از امتیــاز 2 درصــدی 
نســبت به دمکرات هــا در میان رای دهندگان ســفید 
پوســت )46 درصد در مقابــل 44 درصد( و پیشــتازی 
12 درصــدی در میــان سفیدپوســتان بــدون مــدرک 
دانشــگاهی )50 درصد در مقابل 38 درصد( برخوردار 

شدند.
به علاوه، دمکرات ها در مقایسه با جمهوریخواهان در 
میان رای دهندگان مرد به پیشتازی 2 درصدی )46 
درصد در برابر 44 درصد( و در میان سالمندان جامعه 
به پیشتازی 4 درصدی )46 درصد در برابر 42 درصد( 

دست یافتند.
در همین حال، 62 درصــد از افرادی کــه در انتخابات 
ریاســت جمهــوری 2016 آمریــکا به هیــلاری کلینتون 
نامزد دمکرات هــا رای دادنــد، از میــزان علاقه مندی 
بالایــی بــرای شــرکت در انتخابــات میــان دوره ای 
ســال آینده کنگره برخــوردار بودنــد، در حالــی که این 
رقــم در میــان رای دهنــدگان بــه دونالد ترامــپ نامزد 
جمهوریخواهــان، 50 درصد بود. این نظرســنجی که 
بلافاصله پــس از پیــروزی نامــزد دمکــرات هــا از ایالت 
آلابامــا بــرای راهیابــی بــه ســنا انجام شــد، نشــان می 
 دهد که میزان رضایت از عملکرد ترامپ در میان همه
 آمریکایی ها بــه 41 درصد رســیده، در حالی که میزان 

نارضایتی مردم از کارایی وی 56 درصد است.

 » کورتس« رسما 
صدر اعظم اتریش شد

مراســم ادای ســوگند دولــت ائتلافــی جدید 
اتریش  توسط رئیس جمهور این کشور برگزار 
و سباستین کورتس به عنوان جوان ترین رئیس دولت 
اروپا بــه صدر اعظمی جدیــد اتریش منصوب شــد. به 
گــزارش تســنیم، مراســم ادای ســوگند دولــت ائتلافی 
جدید آلمان متشکل از حزب مردم سباستین کورس و 
حزب افراطی آزادی اتریش به ریاست هانس کریستین 
اشــتراخه با حضور »فان در بلن«، رئیــس جمهور این 
کشور برگزار و سباستین کورس 31 ساله رسما به عنوان 
جوان ترین رئیس دولــت در اروپا و صــدر اعظم جدید 
اتریــش جانشــین کریســتین کــرن از حــزب سوســیال 

دموکرات شد. 
در مراســم تحلیف سباســتین کــورس از طــرف رئیس 
جمهور اتریش به عنوان صدر اعظم و هاینس کریستین 
اشتراخه، رئیس حزب آزادی اتریش به عنوان معاون 

وی انتخاب شد.
 دو حزب مردم و آزادی اتریش جمعه شب بعد از آخرین 
کرات طولانی مدت برای تشکیل دولت ائتلافی  دور مذا

آینده به توافق دست یافتند.

گون خبر دستگیری بغدادی  پنتا
را تکذیب کرد

وزارت دفــاع آمریکا خبرهای منتشــره درباره 
دســتگیری و بازداشــت ابوبکــر البغــدادی، 
سرکرده گروهک تکفیری صهیونیستی داعش توسط 
نیروهای این کشــور را تکذیــب کرد. به گــزارش مهر به 
گون« روز  نقل از اســپوتنیک، وزارت دفاع آمریکا »پنتا
دوشــنبه در بیانیــه ای خبرهــای منتشــره دربــاره 
دســتگیری و بازداشــت ابوبکــر البغــدادی ســرکرده 
گروهک تکفیــری وهابی داعش توســط نیروهای این 
کشور را تکذیب کرد. در بیانیه وزارت دفاع آمریکا در این 
خصوص آمده اســت: ایــن اطلاعات متاســفانه دروغ 
اســت. ائتلاف هنــوز محــل اســتقرار تروریســت ابوبکر 

البغدادی را نمی داند. 
گر محل وی مشخص  بیانیه مذکور در ادامه می افزاید: ا
می شد، او یا مرده بود یا زندانی می گردید تا زمانی که 
اتهامــات وی در جنایــات نظامــی ثابــت گــردد. در هر 
صورت ائتلاف این خبر را به طور عمومی اعلام می کرد. 
این در حالی اســت که پیشتر رســانه ترکیــه ای »ینی 
شفق« با استناد به منابع خود اعلام کرده بود که ابوبکر 
البغدادی در عراق دســتگیر شــده و در پایــگاه نظامی 

آمریکا در سوریه در بازداشت به سر می برد.

چهارگوشه                 جهان

 خط و نشان سعودی ها
 برای ترکیه

روزنامه استار ترکیه در خبری اعلام کرد که 
کنش بــه مواضع  عربســتان ســعودی در وا
ترکیــه در قبــال معرفــی قــدس بــه پایتختــی رژیــم 
صهیونیســتی از ســوی ترامپ، حمایت از نیروهای 
پ.ک.ک را آغاز کرده است. روزنامه استار در خبری 
نوشــت: ترکیه پس از معرفی قدس به پایتختی رژیم 
کنش تندی علیه  صهیونیســتی از ســوی ترامپ، وا
این اقدام آمریکا از خود نشان داد و به همین دلیل، 
عربستان سعودی که با اتخاذ سیاست های جدید 
در مسیر نزدیکی به رژیم صهیونیستی گام بر می دارد، 
به منظــور خوش خدمتی بیشــتر به ایــالات متحده 
آمریــکا و مقابله بــا اقدامات ترکیــه، حمایت مادی و 
معنوی از پ.ک.ک را آغاز کرده است. به نوشته این 
رسانه، نمایندگان رسانه های عربستان در مناطق 
تحت کنتــرل نیروهــای کرد ســوری حضــوری فعال 
دارند و مبارزات پ.ک.ک علیه ترکیه را توجیه کرده 
و موجه قلمداد می کنند و از سوی دیگر، پیرو دستور 
محرمانــه ولیعهــد عربســتان، رســانه هــای داخلــی 
ســعودی ها هیچ گونه اخبــار و گزارشــی منفی علیه 
پ.ک.ک و یــگان های مدافــع خلــق )ی.پ.گ( را 
کید کرد: پیرو دســتور  منعکس نمــی کنند. اســتار تا
ولیعهد عربستان، رسانه های این کشور نباید هیچ 
گونه خبری علیه تصمیــم معرفی قدس به پایتختی 
رژیم صهیونیستی از سوی ترامپ را منعکس کنند. 
به گزارش ایرنا، پس از اعلام قدس به پایتختی رژیم 
صهیونیستی، موجی از خشم و اعتراض کشورهای 
اســلامی را فرا گرفت و همچنین مقامات عالی ترکیه 
بــه شــدت و بــه صــورت مکــرر ایــن اقــدام ترامــپ را 
محکوم کردند. سران کشورهای اسلامی به دعوت 
اردوغان نشست فوق العاده ای را در استانبول برگزار 

و قدس شرقی را پایتخت فلسطین معرفی کردند. 

 2017؛ سال کره شمالی
پایگاه اینترنتی نشــنال اینترست آمریکا در 
تحلیلــی می نویســد: تحــولات یــک ســال 
کــره شــمالی چهــار  گذشــته در ارتبــاط بــا مناقشــه 
واقعیت را به جهانیان شــنان داد. به گزارش ایسنا، 
اینترســت می نویســد: یک ســال گذشــته بــرای کره 
شمالی ســالی فوق العاده بود. این کشــور سرانجام 
توانســت به هدف  خــود کــه چندین دهه بــرای آن 
تلاش کــرد یعنی بازدارندگی هســته ای مســتقیم در 
برابــر آمریــکا دســت پیــدا کند.شــاید بتــوان گفــت 
مناقشه کره شمالی در سال 201۷ چهار واقعیت را به 

جهانیان نشان داد:

   پیونــگ یانــگ مصمــم بــه دســتیابی بــه ســلاح 
هسته ای به هر قیمتی است.

 شــاید مهم ترین درســی که امســال فرا گرفتیم این 
کــره شــمالی مصمــم بــه داشــتن ســلاح  کــه  اســت 
هسته ای است و برایش مهم نیست که باقی جهان 
چه چیــزی گفتــه و  چــه کاری انجام می دهــد و چه 
تاوانــی را بایــد پرداخــت کنــد. کــره شــمالی از زمان 
کــرات شــش جانبــه هســته ای هرچــه  ســقوط مذا
بیشــتر تحریم و منزوی شــد. با این حال این کشــور 
ســرانجام به رغم چندین دهه انزوا به این ســلاح ها 

دست پیدا کرد. 

   لفاظی و تندگویی جلوی آنهــا را نخواهد گرفت. 
کنون این تجربه  زبان تند ترامپ علیه کره شــمالی ا
را نشان داده اســت. هیچ رئیس جمهوری در تاریخ 
آمریکا آنقدر تند با کره شــمالی صحبت نکرده است 
اما آیا این موجب وحشــت کره شــمالی شد؟ ترامپ 
همانطوری صحبت کرد که کره شمالی سال هاست 
با آمریکا صحبت کرده و به عنوان مثال پیونگ یانگ 
چندین سال است که تهدید کرده سئول تبدیل به 

دریای آتش می کند.
 ترامپ تنهــا تلاش کرد این لفاظی های آتشــین را به 
خود کره شمالی بازگرداند و تهدید کرد که با خشم و 

آتش کره شمالی را کاملا نابود می کند. 

     مسئله ایمنی هســته ای در کره شمالی اهمیت 
و توجــه بیشــتری می یابــد. با هســته ای شــدن کره 
ج از ســازمان های بین المللی نظیر  شــمالی در خــار
IAEA و MPT ســوال ها دربــاره ایمنی هســته ای در 
کره شــمالی اهمیت هرچه بیشــتری پیــدا می کند و 
کتورهــای کره  ما اطلاعــات کمــی درباره وضعیــت را
شــمالی و پروتکل هــای امنیــت آنهــا در تاسیســات 
مخصوص نگهداری و دفع پســماندها داریم. اخیرا 
تونلی در تاسیســات آزمایش هســته ای کره شمالی 
فــرو ریخت؛ امــا این کشــور هیــچ چیــزی بــروز نداد. 
کــرات با کره شــمالی از ســر گرفته  در صورتــی که مذا
 شــود ایــن مســئله می توانــد یک اهــرم جــدی برای 

کره شمالی باشد. 

    جنــگ طلب هــا بر مناقشــه کره شــمالی تســلط 
دارند. به نظر می رسد که در بحث درباره پاسخ دهی 
به کره شــمالی جنگ طلب ها در رأس امور هستند. 
کس نیوز و  کثر رسانه های غربی نظیر سی ان ان و فا ا
کونومیســت تحت تســلط کارشناسان  آتلانتیک و ا
جنگ طلب در حوزه کره شمالی قرار گرفته اند. حتی 
مون جائه  این، رئیس جمهور کره  جنوبی که حامی 
نزدیکی بــه کره شــمالی بــود و مخالف جنــگ با این 
کشــور اســت مجبور به پیروی از ترامپ بــرای اعمال 

فشار بر کره شمالی شده است.
 چیــن نیــز هرچــه بیشــتر وارد مســیر افزایــش فشــار 
بــر کــره شــمالی می شــود. انتظــار نمــی رود در ســال 
 میلادی آتی این چهار روند کلی تغییر چندانی پیدا 

کنند. 
بعید اســت که کــره شــمالی برنامه های تســلیحاتی 
خــود را مهــار کنــد و بــه ایــن ترتیــب هرچــه بیشــتر 
مخالفان جنگ و فشــار در این مناقشــه به حاشــیه 

رانده خواهد شد.

نگاه                          روز

فاروقالشـرعجانشیناسدمیشود؟
سناریوی تازه برای سوریه

جزئیات نشست سوچی منتشر نشــد؛ اما چند روز پس 
از آن نشســت مهــم و موفــق، ولادیمیــر پوتیــن در ســفر 
گهانی به ســوریه رفــت و در پایگاه روســیه در لاذقیه با  نا
بشــار اســد دیدار و گفت و گو کرد. پوتین در آنجا فرمان 
خروج نیروهای روسی از سوریه را صادر کرد، البته با این 
تبصره که پایــگاه های روســیه در ســوریه پابرجا خواهد 
ماند. بــا این حــال جزئیــات بیشــتری از این دیــدار هم 
اعلام نشــد. در همین حال قرار است به زودی نشستی 
مهم با حضور مخالفان سوری و به ابتکار روسیه، ایران 

و ترکیه برای حرکت سوریه به سمت صلح برگزار شود.
به گزارش فرارو، در کنارنقش آفرینی فعال ایران روســیه 
و ترکیــه در قبــال ســوریه تحــرکات کشــورهای غربــی و 
متحــدان عربــی آنهــا نیــز ادامــه دارد. آنهاتحــت لــوای 

کرات ژنو مقاصد سیاسی خود را پیگیری می کند. مذا

کرات مخالفان اســد روشــنتر اســت، آنها می دانند  مذا
که با پیروزهای اســد در میــدان جنگ ســوریه چاره ای 
جز پذیرفتن مســیر صلح ندارنــد، با این حــال به دنبال 
آن هســتند کــه تــا حــد ممکــن نقــش اســد را در آینــده 
ســوریه کمرنگ کنند. شــاید بــه همین خاطر اســت که 
ع، وزیر خارجه  در حاشــیه این تحرکات نام فاروق الشــر
 و معاون پیشین رئیس جمهور ســوریه به عنوان یکی از 
گزینه های مهم برای نقش آفرینی در رهبری ســوریه به 

ح شده است. سمت صلح مطر
 اخیرا رسانه های عربستانی به نقل از یک مقام مسئول 
آمریکایی اعلام کرده اند که روسیه برای انتصاب فاروق 
ع، معاون ســابق رئیس جمهوری سوریه به عنوان  الشر

رئیس جمهور موقت این کشور تلاش می کند.
از این مقام آمریکایی نقل شده است که »روسیه تلاش 

ع را که یــک ســنی اهل اســتان  می کنــد تــا فــاروق الشــر
درعاســت به عنــوان رئیــس کنفرانس ســوچی انتخاب 
کند تا بعد از پایان جنگ به عنوان رئیس جمهور موقت 

تعیین شود.«
با این حال الکساندر لاورنتیف، رئیس هیئت روسیه در 
کرات آستانه اخبار منتشــر شده درباره اینکه فاروق  مذا
ع ریاست نشست سوچی را برعهده خواهد داشت،  الشر

را تکذیب کرد.
او گفت: »تمامی معیارهای نشست سوچی همچنان در 
دست بررسی است و هنوز ریاست این نشست مشخص 

نشده است.«
ح شــدن نــام فاروق  در همین حال گفته می شــود مطر
ع بیشــتر از ســوی ترکیه بوده اســت. ترکیــه روابط  الشــر
ع دارد و  پیــش از ایــن در مقاطع  خوبی بــا فــاروق الشــر
ح کرده  مختلف نــام او را به عنوان جانشــین اســد مطــر

بود.
در ســال 91 احمــد داوود اوغلــو، وزیر امــور خارجه وقت 
ع، به عنوان »چهره ای معقول« یاد  ترکیه از فاروق الشــر
کرد کــه می تواند بــرای متوقف کــردن جنــگ داخلی در 
سوریه، رئیس دولت انتقالی و جانشین بشار اسد شود.

ع کیست؟      فاروق الشر
ع، سرشــناس ترین سیاســتمدار ســنی  فاروق الشــر
مذهــب در دولت هــای اســد پــدر و پســر به حســاب 

می آید.
ع قبل از آنکه در ســال 2006 به سمت معاونت   الشر
ریاســت جمهوری ســوریه برســد، به مدت 15 سال 

پست وزارت امور خارجه را در اختیار داشت.
او در سال 1938 در خانواده ای سنی از اهالی استان 
درعا متولد شد. درعا یکی از مناطق اصلی آغاز جنگ 
داخلی سوریه بود. پس از آغاز درگیری ها داخلی در 
ع به عنوان یکی از مخالفان  ســوریه نام فاروق الشــر

ح شد. اصلی سیاست های اسد مطر
 بــا ایــن حــال او ترجیــح داد دربــاره اتفاقات ســوریه 
ســکوت کنــد و بــا خانــه نشــینی در پســت معاونــت 
رئیس جمهور باقی بماند.  او جزو مخالفان میانه رو 

محسوب می شود.
ع پس مدتــی زاویــه خود را نســبت   امــا فــاروق الشــر
بــه عملکــرد اســد نشــان داد. او در اواخــر ســال 
ح کرد کــه باعث رنجش بشــار  2012مطالبــی را مطــر
ع گفته بود که برای حل بحران سوریه  اسد شد. الشر
نباید به گزینه نظامی رجوع کرد و کشــور نیاز به یک 
»کوتاه آمــدن تاریخی« بــرای پایان دادن بــه بحران 
دارد. این اظهارات از دید بشار اسد انتقاد از او تلقی 

شد و آن را دخالت در امورش قلمداد کرد.
ع   پس از آن اســد  در ابتدای ســال 2013 رســما الشــر
را کنــار گذاشــت. او از شــورای رهبــری حــزب بعــث 
سوریه نیز کنار گذاشته شد. پس از انتخابات 2014 و 
ع از دولت به طور کامل  و  پیروزی قاطع اسد نام الشر
رسمی حذف شد، تا نشان دهنده اختلافات جدی 

او با اسد باشد. 
ع بــه خاطــر 15 ســال حضــور در وزارت  فــاروق الشــر
خارجــه ســوریه روابــط بســیار خوبــی بــا مقامــات 
کشــورهای دیگــر از جملــه کشــورهای عربــی و ترکیه 
دارد. شــاید ایــن روابط مناســب برگ برنــده او برای 
نقش آفرینی بیشتر در دوران صلح در سوریه  باشد. 
از طرف دیگر او هیچگاه اختلافاتش را با اسد به نقطه 
بحران نکشــاند و به عنــوان منتقد میانــه رو، رئیس 
کنون در دولت سوریه  جمهور سوریه باقی ماند.  هم ا
ع چهره های اثرگذاری فعال  از نزدیکان فاروق الشــر
هســتند یکی از آنهــا فیصــل مقــداد قائم مقــام وزیر 
خارجه این کشور است که مدتی به عنوان جانشین 
ح شد.  احتمالی ولید معلم وزیر خارجه نامش مطر
ع اســت. گفتــه مــی شــود  او بــرادر زاده فــاروق الشــر

کنون در فرانسه است. ع ا فاروق الشر

سـی ام آبـان مـاه بشـار اسـد به سـوچی رفـت و با ولادیمیـر پوتین دیـدار و گـف و گو کـرد. رهبران 
سـوریه و روسـیه در آن دیدارتفاهـم نامه ای مشـترک امضـا کردند. رئیس جمهوری روسـیه گفت که 
او بـه همـراه بشـار اسـد بـه دنبـال »راه حل های ممکن برای عادی سـازی شـرایط در سـوریه« هسـتند. پس 
از آن دیـدار سـران سیاسـی و نظامـی ایـران، روسـیه و ترکیـه در سـوچی بـا یکدیگر دیـدار کردنـد، نتیجه آن 

دیدار توافقی برای صلح در سوریه بود.

رئیس جمهوری فرانسه:

چاره ای جز گفت وگو با اسد نداریم
الجبیر: 

ریاض نقشه راهی برای روابط با اسرائیل دارد
بــا  فرانســه،  رئیس جمهــور 
پیش بینــی پایان جنــگ علیه 
داعــش در ســوریه در فوریــه ســال آینده، 
اظهــار داشــت جامعــه جهانــی چــاره ای 
گفت وگــو بــا رئیس جمهــوری ایــن  جــز 
کشــور ندارد.بــه گــزارش ایلنــا بــه نقــل از 
کــرون«  خبرگــزاری فرانســه، »امانوئــل ما
رئیس جمهــوری فرانســه، یکشــنبه بــه 

شــبکه »فرانس 24« گفت: ما به اتفاق نیروهای ائتلاف در 
عراق به پیروزی رسیده ایم. رئیس جمهوری فرانسه افزود: و 
من گمان می کنم در اواسط یا اواخر فوریه ما در سوریه هم در 
کرون در حالی که مدعی  جنگ به پیروزی برسیم. امانوئل ما
شد »بشار اسد« رئیس جمهوری سوریه دشمن مردم سوریه 
اســت، گفت: جامعــه جهانی بایــد بــا اســد و نمایندگانش 

گفت وگــو کنــد. رئیس جمهــور فرانســه با 
کرات  وجــود شکســت دور دیگــری از مذا
گذشــته، ابــراز  صلــح در ژنــو در هفتــه 
امیدواری کرد که »فرآینــد )صلح( در آغاز 
سال آینده با نمایندگان اسد« و همچنین 
»نمایندگان معارضان« بــه جریان افتد. 
کیــد کــرد کــه اولویــت اصلــی  کــرون تا ما
فرانسه »ریشه کنی« گروه های تروریستی 
اســت تا کنار گذاشــتن بشــار اســد. موضعی که از ماه ژوئن 
پاریس به طور رسمی آن را اعلام کرده است. رئیس جمهور 
فرانسه گفت پس از شکست داعش بشار اسد در قدرت باقی 
کرون افزود: بشار اسد آنجا خواهد  خواهد ماند. امانوئل ما
که از ســوی آنهایی که جنگ را در  ماند. او خواهد ماند چرا

زمین برده اند، چه ایران چه روسیه حمایت می شود.

وزیــر خارجــه عربســتان اذعان 
کــه ریــاض یــک  کــرده اســت 
نقشــه راه بــرای برقــراری روابط عــادی با 
اســرائیل دارد. به گزارش تســنیم به نقل 
از اسپوتنیک، عادل الجبیر، وزیر خارجه 
عربستان ســعودی در مصاحبه با شبکه 
فرانــس24 گفــت: عربســتان ســعودی و 
اسرائیل هیچ گونه روابط رسمی ندارند. 

این اظهارات به خلاف ســخنان مقام های ارشد اسرائیلی 
است که بارها اعلام کرده اند تل آویو تماس های مخفیانه ای 
با کشورهای عربی دارد. وزیر خارجه عربستان افزود: ریاض 
یک نقشه راه موســوم به طرح ابتکاری عربی برای برقراری 
روابــط عــادی بــا تل آویــو دارد. وی در عیــن حــال داشــتن 
هرگونه رابطه رسمی با اسرائیل را رد کرده است. وزیر خارجه 

سعودی این مســئله را نیز رد کرده است 
که عربستان سعودی به محمود عباس، 
رئیــس تشــکیلات خودگردان فلســطین 
فشار وارد کرده است تا یا طرح واشنگتن 
بــرای حل وفصــل بحــران خاورمیانــه را 
بپذیــرد یــا اســتعفا دهــد. وزیــر خارجــه 
عربســتان دربــاره اوضــاع بیــت المقدس 
نیز گفت: موضع ما درباره بیت المقدس 
همواره بســیار شــفاف بوده اســت. ما به راهکار تشکیل دو 
دولت بر اساس قطعنامه های سازمان ملل و طرح ابتکاری 
صلح عربــی اعتقــاد داریم. مــا بر ایــن باوریــم کــه در پایان، 
یک دولت فلســطینی در مرزهــای 196۷ میلادی خواهیم 
داشــت... که پایتخت آن بیت المقدس خواهــد بود. این 

موضع ما بوده است، این موضع ما باقی خواهد ماند. 

در ریاض صورت گرفت؛

دیدار رئیس سازمان »سیا« با ملک سلمان
مدیرکل آمریکای وزارت امور خارجه خبر داد:

اعتراض رسمی ایران به اظهارات نیکی هیلی
شاه ســعودی میزبان مدیر سازمان اطلاعات 
مرکزی آمریکا )ســیا( در کاخ الیمامه در ریاض 
بود. به گــزارش فارس، »ســلمان بــن عبدالعزیز« شــاه 
ســعودی و »مایــک پومپئــو« مدیــر ســازمان اطلاعات 
مرکــزی آمریــکا )ســیا( روز دوشــنبه در کاخ الیمامــه در 

ریاض با یکدیگر دیدار کردند. 
براســاس گزارش خبرگزاری دولتی عربســتان »واس«، 
دو طرف ســعودی و آمریکایــی درباره روابــط دوجانبه 
دو کشــور و آخرین تحولات منطقه بحــث و تبادل نظر 
کردند. خالد بن ســلمان عبدالعزیز ســفیر ســعودی در 
آمریکا و خالد بن عبدالرحمن العیســی وزیر ســعودی و 
رئیس دفتر دربار سلطنتی عربستان و همچنین عادل 

الجبیر وزیر خارجه این کشــور در فــرودگاه ریاض از وی 
استقبال به عمل آوردند.

 »مایک پمپئو« بهمن ماه ســال گذشــته در اولین سفر 
خارجــی خــود پــس از انتصــاب وی بــه عنــوان رئیــس 
ســازمان اطلاعــات مرکــزی آمریــکا از ســوی »دونالــد 
ترامــپ« رئیس جمهور آمریکا، به عربســتان ســفر کرده 

بود.
 پمپئو از جمله دولتمردان آمریکایی است که به اتخاذ 
سیاست های سخت گیرانه علیه ایران و فعالیت های 
منطقــه ای تهــران معتقــد اســت. برخــی مــی گوینــد، 
موضــوع ایران نیــز یکــی از محورهــای گفت و گــو میان 

رئیس سیا و پادشاه عربستان بوده است. 

مدیــرکل آمریــکای وزارت امــور خارجــه ایــران در 
خصــوص اعــلام شــکایت ظریــف از نیکــی هیلــی 
به دلیل اظهاراتش علیــه ایران گفت: برخــی اقدامات را در 
حال انجام داریم کــه ظرف هفته جاری رســانه ای خواهد 
شــد.به گــزارش تســنیم، محمــد کشــاورززاده، مدیــرکل 
آمریــکای وزارت امــور خارجــه ایران در حاشــیه نخســتین 
کنفرانس تاریخ روابط خارجی ایران در جمع خبرنگاران در 
خصــوص حکــم دادگاه کانادایــی در بلوکــه کــردن امــوال 
کشورمان با اشاره به اعتراض ایران گفت: وکلای ما در حال 
پیگیــری موضــوع هســتند. در ســال 2012 دولــت کانــادا 
مصونیت کشــوری مــا را لغو کــرد و ما عمــل متقابــل انجام 
دادیــم. وی افزود: در حــال حاضر هم ما و هــم کانادایی ها 

مصونیــت دیپلماتیــک داریــم بــه همیــن دلیــل امــوال 
دیپلماتیک ما هست و مشکلی نداریم. برخی اموال وابسته 
کــه جــزو امــوال  بــه برخــی ســازمانهای دولتــی بــوده 
دیپلماتیــک نبودند و درباره آنها حکم صادر شــده اســت. 
مدیرکل آمریکای وزارت امور خارجه ابراز کرد: اعتراض خود 
را در دادگاه کانادایی اعلام و دنبال می کنیم. وی همچنین 
در خصــوص حکــم دادگاه آمریکایــی دربــاره یک شــهروند 
ایرانی ــ کانادایی به جرم دور زدن تحریم ها گفت: در مرحله 
اول ما تحریم ها را قبول نداشته و آنها را ظالمانه و غیرقانونی 
گــر اتبــاع مــا در ایــن زمینــه محکــوم شــوند و  می دانیــم و ا
علیه شــان حکمی صادر شــود مردود می دانیــم، بر همین 

اساس در حال پیگیری وضعیت اتباعمان هستیم .  
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پلنگ رودسر قلمرو خود را 
انتخاب کرده است

اطلاعات دریافتی از ماهواره نشــان می دهد 
پلنگ رودســر پس از طی مســافت  طولانی، 
قلمرو خود را انتخاب کرده است. کشف لاشه گراز شکار 
شــده در بازدیدهای کارشناسان از مســیرهای تردد و 
محل های توقف نسبتا طولانی حیوان، نشان دهنده 
پویایــی حیــوان و بازیابــی قــدرت بقــای آن اســت.به 
گزارش زیست آنلاین با گذشــت چهل روز از رهاسازی 
آرزو، پلنگ ماده رودسر که دی ماه سال گذشته دچار 
ضایعــه نخاعــی شــده بــود در منطقــه حفاظت شــده 
سرولات و جواهردشت، زیستگاه اولیه اش، اطلاعات 
کی از بازیابی  دریافتی از گردنبد ردیاب ماهواره ای حا

قدرت بقای حیوان است.
علی تیموری ، مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت شکار 
و صید ســازمان حفاظــت محیط زیســت در ایــن باره 
گفت: اطلاعات دریافتی از ماهواره نشــان می دهد که 
این پلنگ پس از طی مســافت های طولانی، احتمالا 
مســاحت زیادی را به عنوان قلمرو خود انتخاب کرده 
اســت.این مقام مســئول اظهار کرد: پلنگ رودسر که 
پیش از ایــن به دلیــل جراحــت، تحت عمــل جراحی 
و ســایر درمان ها قــرار گرفته بــود به دلیل برخــورداری 
از شــرایط جســمی مســاعد صبح روز 14 آبان ماه سال 
جاری پــس از نصــب ردیــاب ماهــواره ای در زیســتگاه 
طبیعــی خــود در مناطــق جنگلــی ســجیدان رودســر 

رهاسازی شد.
وی با یادآوری این موضوع که آرزو اواسط دی ماه سال 
گذشته در یکی از انبارهای روستایی از توابع شهرستان 
رودسر در حالی که قادر به استفاده از دو پای عقب خود 
نبود زنده گیری شد، اظهار کرد: این قلاده پلنگ پس 
از زنده گیری و انتقال به تهران و دانشکده دامپزشکی 
دانشــگاه تهــران تحــت ســی تــی اســکن قــرار گرفت و 
مشخص شد که ستون فقراتش به علت گیر افتادن در 
تله سیمی که عموما کشاورزان شمال کشور برای دفع 
ع خود مورد استفاده قرار می دهند، به  جانوران در مزار

شدت آسیب دیده است.
تیموری افــزود: در آن زمــان احتمال می رفــت که این 
حالت منجر بــه ضایعه نخاعی شــده و راه نجاتی برای 
پلنگ وجود نداشته باشد؛ در نتیجه یکی از راهکارهای 
پیشــنهادی، تزریق دوز بــالای داروی بیهوشــی برای 
ممانعت از درد کشــیدن حیــوان و خواب ابــدی برای 
آن بود.مدیــرکل حفاظــت و مدیریــت شــکار و صیــد 
سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: اما مجموعه 
خصوصی تحت عنوان بیمارســتان فتاحیان با انجام 
عمل رایگان جراحی ستون فقرات و نصب پروتز موفق 
شد برای نجات این گربه سان در معرض انقراض گامی 
بزرگ بردارد.وی اشــاره ای هم به سه مکان نگهداری 
کنــون داشــت و  متفــاوت آرزو از بــدو عمــل جراحــی تا
گفت: امکانات و وسعت این مکان ها به صورت پلکانی 
افزایش پیدا کــرده و با نصب دوربین مدار بســته روند 

بهبودی حیوان به طور دقیق ثبت و ضبط شد.

اولویت پژوهش های محیط 
زیست تحقیقات اجتماعی است

معــاون رئیــس جمهــور و رئیــس ســازمان 
حفاظــت محیــط زیســت بــا بیــان اینکــه 
مدیران، کارشناسان و محیط بانان باید آموزش های 
مســتمر زیســت محیطــی ببیننــد، گفــت: اولویــت 
پژوهش های محیط زیســت تحقیقــات اجتماعی و 
یکــی از بخش هایی که نیــاز به آموزش زیــادی داریم 

آموزش حرفه ای محیط بانان است.
به گــزارش زیســت آنلایــن، عیســی کلانتری بــا اعلام 
اینکه بایــد از ظرفیت دانشــگاه محیط زیســت برای 
آموزش محیط بانان اســتفاده شــود، اظهار داشت: 
محیط بانان مروجان محیط زیســت هستند و باید 
در حوزه آموزش تقویت شوند و در همین راستا برنامه 
این اســت که دانشکده محیط زیســت به دانشکده 

محیط بان تغییر پیدا کند.
کید بر  آموزش های مســتمر زیست محیطی  وی با تا
گــر برنامــه تحقیقاتــی قابل  در همه ســطوح گفــت: ا
قبولی ارائه شــود قطعا بودجه تحقیقاتــی آن تامین 
کار بخواهیــد و بعــد  مــی شــود. بایــد از محققــان 
دانشگاهیان را هدایت کنید در حوزه محیط زیست 

تحقیق کنند.
کلانتــری بــا اعــلام اینکــه ســازمان حفاظــت محیط 
گــر در  زیســت بایــد از حق خــود دفــاع کنــد، گفــت: ا
گذشته حق آبه های تالاب ها تامین می شد ارومیه و 
بختگان نیز خشک نمی شــد، هزینه درمان 100 برابر 

بیشتر از پیشگیری است.
وی در ادامه گفت: حــدود 60 تا 70 در صد از ظرفیت 
تحقیقات کشور در خدمت خارجی هاست در حالی 
که پتانســیل های خوبــی بــرای تحقیقات در کشــور 
وجود دارد؛ ولی از این پتانســیل به خوبی اســتفاده 
نمی شــود به خصوص از زمانی که اینترنت گسترده 

شد.
وی با اشاره به اینکه نیاز به تحقیقات گسترده نیست 
افــزود: بایــد تحقیقــات در حــوزه محیــط زیســت در 

راستای توسعه پایدار باشد. 
کلانتری مهم ترین مشکل کشور را مسئله آب عنوان 
کرد و گفت: یک تحقیق در مورد مسائل اجتماعی آب 

در کشور انجام نشده است .
رئیــس ســازمان حفاظــت محیــط زیســت خاطــر 
نشــان کرد: هنوز اولویت هــای تحقیقاتــی در زمینه 
 حفظ محیط زیســت مشخص نیســت و می بایست 
اولویــت هــای تحقیقاتــی محیــط زیســت کشــور از 
طریق برون سپاری و استفاده از ظرفیت های درون 

سازمانی مشخص شود.
کلانتری افزود: محقق باید بگویــد با چه روش هایی 
مردم را آموزش دهیم تا 80 میلیون ایرانی محیط بان 

داشته باشیم و به محیط زیست اهمیت بدهند.
کیــد کــرد: مســائل اجتماعــی نیــز بایســتی در  وی تا
تحقیقات زیســت محیطی مــورد توجه قــرار بگیرد و 

منجر به بهبود محیط زیست شود .

آموزش                         زیستی زیست                         جانوری

@esfahan_khabar@khabargera@Shanikacor@KavehMadani

ششــمین روز متوالی هــوای اصفهان برای 
گروه های حساس ناسالم است. میانگین 
شــاخص کیفی هــوا در ۲4 ســاعت منتهی بــه هفت 

صبح دیروز AQI 1۲7 است. 

گمــان نکنید کــه این نقاشــی، اغــراق آمیز 
است. عین واقعیت است. با این رویه، به 
زودی شاهد این ماجرا خواهیم بود. با کاشت نهال 

کسیژن هدیه دهیم. به فرزندان خود ا

تجمع اعتراضی صیادان فریدونکنار، درپی 
تسلیم ابلاغیه شورای تامین استان ازطرف 
فرمانــداری، مبنــی بررعایت مفــاد این ابلاغیــه پیرو 

آخرین مصوبه شورای تامین استان. 

کاهــش مصــرف آب در همــه بخش هــا و در 
سراسر کشور ضروری است. تمرکز بر افزایش 
کاهــش مصــرف، یــک اشــتباه  عرضــه بــه جــای 

استراتژیک است. 

11k3.1K 674367

محله ای بدون زباله 
ح محله تمیز به همت انجمن حافظان نبض حیات اجرا شد طر

وجود 70 درصد مــواد آلی قابل کمپوســت و بیــش از 40 
درصد رطوبــت در زباله های خانگی از یک ســو و تفاوت 
فاحــش آب و هــوا و شــرایط زیســت در مناطــق مختلف 
کشــور با ســبک و فرهنگ منحصر به خود از ســوی دیگر 
خود دلیلــی بر عدم اســتفاده بی رویــه از تکنولوژی های 
ج اســت. تجربــه ســال ها رکــود در عمل  وابســته به خــار
آوردن کمپوست و پرداخت هزینه های گزاف جمع آوری 
و دفع زباله که تنها برای شهرهای مختلف کشور روزانه 
حــدود  ۲0%  بودجــه شــهرداری ها را تشــکیل می دهــد 
نشانگر اهمیت این مسئله در برنامه های محیط زیست 

کشور است.
توجــه بــه امــر بهداشــت و ســلامت جامعــه و رعایــت 
جنبــه هــای پیشــگیری قبــل از درمــان بــدون توجه به 
سیســتم های جمــع آوری و دفع مــواد زاید که مســبب 
اصلی آلودگی در شهرها و روستاهای کشور است، امکان 
پذیر نیســت. اشــاعه بیمــاری کیســت هیداتیــک، بروز 
گهگاه وبا، انواع بیماری های پوستی همچون لیشمانیوز 
 و سلسله بیماری های سرطان زا و سکته های نابهنگام 
در جوامع کنونــی که معمولا بــه مواد فســاد پذیر و پس 
مانــده هــای شــیمیایی محیــط زیســت نســبت داده 
می شــود ماحصــل تداخــل صدهــا نــوع مــواد ســمی و 
ک  عفونت زا با زباله های شهری و انتشار آنها در آب، خا
و هوای زندگی روزمره ماســت. این بار انجمن حافظان 
نبض حیــات فلاورجــان ارائه دهنــده تجربــه ای جدید 

همچنین بنرهایی جهت توضیح طرح و موارد تشویق 
و تنبیه در محلــه نصب شــد. وی گفــت: در تاریخ های 
فرد و در ساعت مشخصی ماشین های جمع آوری زباله 
و بازیافت در محلــه حاضر می شــدند و زباله هــارا جمع 
می کردند. اعضــای انجمــن نیز در محلــه ناظــر بودند و 
گر اهالی محل مــوردی را رعایــت نکرده بودنــد به آنان  ا
 تذکــر و در صــورت تکــرار اخطــار مــی دادنــد؛ همچنیــن 
خانواده هایی که در طرح همکاری داشتند، بن جایزه 
دریافت کردند؛ البته قرار بر این بود که نیروی انتظامی در 
موارد رعایت نکردن، اهالی را جریمه کند؛ ولی متاسفانه 

در اجرای طرح همکاری نداشتند.
شمس نتایج طرح را اینگونه تشــریح می کند: جلسه ای 
دیگرجهت تجزیه و تحلیل طرح با حضور شهردار و مدیر 
کبان دلیران  عامل شــرکت بازیافت و اعضای شــرکت پا
و اعضای انجمن داشتیم. قرار شــد طرح چند روز دیگر 
ادامه پیــدا کند تــا نتایج بهتر مشــخص شــود. اعضای 
انجمن بــار دیگر به محله رفتــه و اهالی محلــه را آموزش 
مجدد داده و نایلون هایی جهت ادامه طرح بین اهالی 
توزیع شد. در پایان طرح اعضای انجمن جشن کوچکی 
کنان محل در قســمتی از  در محله ترتیــب دادنــد و ســا
محله تجمــع کــرده و مدیر عامــل انجمن ضمن تشــکر 
از اهالــی از آنان خواســت مثل قبــل این مــوارد را رعایت 
کرده تا محله ای بدون زباله داشته باشند. در این طرح 

شهروندانی نیز تشویق شدند. 

درزمینه جمع آوری زباله اســت. آنها با اجــرای طرح محله 
تمیز به نکات جالبی در این زمینه رسیدند. 

عضو هیئت مدیره انجمن حافظان نبض حیات فلاورجان 
در گفت وگو با اصفهان زیبا می گوید: با توجه به مشــکلات 
زبالــه در شهرســتان فلاورجــان همچــون شــهرهای دیگــر 
انجمــن حافظان نبــض حیات اقــدام به طــرح محله تمیز 
بــا هــدف تمیز نگــه داشــتن یــک محلــه کــرد. این طــرح با 
مشــارکت شــهرداری فلاورجان، ســازمان بازیافت، شرکت 
کبــان دلیــران، مــردم محلــه، نیــروی انتظامــی، شــبکه  پا
بهداشت، اتاق اصناف و اداره محیط زیســت اجرا شد. آن 
طور که فاطمه شــمس می گوید: محله انتخابی، خیابان 
کمربندی از کوی امام صادق تا بیمارستان را دربر می گرفت 
و علــت انتخــاب ایــن محلــه در معرض دیــد بــودن محله، 
وجود واحدهای تجاری و درمانــگاه تامین اجتماعی بود. 
انجمن جلســه توجیهــی با عوامــل دخیل در طــرح ترتیب 

داد، از اهمیــت طــرح ســخن گفــت و طــرح را توجیــه کرد؛ 
همچنین در این جلســه تفاهم نامــه ای بین اعضــا با قول 
همکاری در طرح منعقد شــد. او عنوان مــی کند: به مدت 
یک هفته فرهنگ سازی توســط اعضای انجمن در محله 
انجام شــد. به ایــن صورت کــه هر خانــه و واحد تجــاری به 
گانــه آموزش دیــده و بــا تفکیــک زبالــه از مبدا  صــورت جدا
آشنا شدند. همچنین ساعت دقیق گذاشتن زباله و موارد 
بازیافتی به آنان توضیح و انجمن بروشورهایی تهیه و بین 
کنان محله و کسبه توزیع کرد. شمس با بیان اینکه طرح  سا
برای اهالی محل توضیح داده شد و از شهروندان خواسته 
شد با اعضای انجمن همراه باشند، گفت: اعضای انجمن 
با مدیریت و قســمت پشــتیبانی درمانگاه صحبــت کرده و 
طرح را توجیه کردند. شب قبل از شروع طرح، کیسه های 
رنگی و مشــکی بین اعضای محله توزیع و از آنان خواســته 
شــد زباله ها را تفکیک شــده در ایــن نایلون ها قــرار دهند. 

مدیریـت مـواد زائـد جامـد امـروزه بـه عنـوان یکـی از مهم ترین دغدغـه های جوامع بشـری 

سمیه 
سهرابی

مطـرح اسـت. افزایـش حجـم زبالـه ها از یک سـو و تنـوع و گوناگونی آنها از سـوی دیگر بر 
پیچیدگـی نحـوه جمـع آوری و دفـع آنهـا مـی افزایـد. گسـترش علـوم و فـن آوری در زمینه های 
مختلـف شـیمی، فیزیـک، پزشـکی و... موجـب ورود انـواع زبالـه هـای خطرنـاک حتـی در 
داخـل زبالـه هـای خانگـی شـده اسـت. امـر جمـع آوری، دفـع، بازیافـت و اصـولا مدیریت 
مـواد زایـد جامـد در ایـران بـا توجـه بـه نـوع و کیفیـت زباله هـای ایـران تفـاوت فاحشـی با 
سـایر کشـورهای جهـان دارد؛ لـذا بـه کارگیـری هر گونـه تکنولوژی بدون شـناخت مـواد و سـازگاری عوامل 

محلی کار ارزنده ای نیست. 
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اطلاعیه منطقه دوازده شهرداری اصفهان)  آگهی نوبت اول(  

روابط عمومی منطقه 12 شهرداری اصفهان 

کبر  ک ثبتی قولنامه عادی متعلق به آقای ا نظر به اینکه ســاختمان مســکونی به پلا
ح عمرانی  ک 192 در طر شــاوران واقع در خیابان مفتح کوی طلــوع کوی مهدیه پــلا
ح از اولویت اجرایــی برخوردار   اتصال خیابــان مفتح بــه آزادگان قــرار دارد و ایــن طــر
ک و اراضی  می باشــد لذا برابر تبصره 4 ماده واحــده قانونی نحوه تقویم ابنیــه و املا
مــورد نیاز شــهرداری مصــوب 28 آبــان 1370 بــه مالــک و یا مالکیــن ابلاغ مــی گردد 
کثر ظرف مدت یکماه نســبت به معرفی یک نفر کارشــناس به عنــوان منتخب و  حدا
پنج نفر کارشــناس به عنوان مرضی الطرفین به شهرداری منطقه 12 واقع در خیابان 
امام خمینی )ره( خیابان بهارستان غربی بعد از ایستگاه مترو گلستان اقدام نماید.  
شایان ذکر است که کارشناسان می بایست متخصص در رشته راه و ساختمان و ظرف 

مهلت تعیین شده معرفی می گردند. 
بدیهی است در صورت عدم معرفی کارشناسان برابر مقررات اقدام خواهد شد.

آگهی مناقصه 

مسعود منتظری نجف آبادی -  شهردار نجف آباد 

چاپ دوم

موضوع و اعتبار مناقصه: عملیات مستمر جمع آوری و حمل و دفن زباله و نظافت و رفت و روب معابر محدوده 
شهرداری منطقه پنج نجف آباد با برآورد کل به مبلغ 12/001/362/960 ریال، بدون تعدیل و ما به التفاوت 
شرایط شرکت در مناقصه: شرکت کنندگان باید دارای صلاحیت انجام کار بوده و این صلاحیت به تایید اداره 
کار و امور اجتماعی رسیده باشد. همچنین داشتن توانایی و امکانات انجام کار بنا به تشخیص کارشناسان 

مربوطه شهرداری و ارایه حسن سوابق کاری الزامی می باشد. 
مهلت و محل دریافت اســنادمناقصه: از واجدین شــرایط دعوت می شــود جهت کســب اطلاعات بیشتر و 
خ  دریافت اســناد مناقصه، با همراه داشــتن مدارک و رزومه شــرکت، تا پایان وقت اداری روز ســه شــنبه مور

96/10/05 به امور قراردادهای شهرداری نجف آباد مراجعه نمایند. 
شرکت کنندگان باید مبلغ 610/000/000 ریال را طی فیش واریزی به حساب سپرده شماره 0104544150002 
شهرداری نجف آباد و یا معادل آنرا ضمنانتنامه معتبر بانکی بعنوان ضمانت شرکت در مناقصه ارایه نمایند. 

ج است و شهرداری نجف آباد در رد یا قبول یک یا  سایر  اطلاعات مربوط به مناقصه در اسناد مناقصه مندر
کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 

بارکد را اسکن کنید

کــنــار هــم زیباست اصفهانبا بـــودن مــا در 
isfahanziba_newspaper
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حمید رضــــا گرشــــاسبی، سرپرســـت باشـــــگاه 
پرســــپولیس در نشــــستی خبری پاســـــخگوی 
خبرنگاران بود و درباره مسائل مختلف توضیحاتی را ارائه 

کرد که در ادامه می خوانید:

   ممکن بود از لیگ قهرمانان حذف شویم
گر نمی توانستیم شرایط را مهیا کنیم از جام باشگاه های  ا

آسیا حذف می شدیم و مجوز حرفه ای نمی گرفتیم.
 همکاری های زیادی انجام شد. هم وزارت ورزش و 
شخص وزیر و هم فدراسیون و شخص آقای تاج کمک 

کردند. 
خوشبختانه جزو اولین هایی بودیم که مجوز حرفه ای 
را به دست آوردیم. البته این موضوع باعث شد تا ما 
بدهی های سنگینی که داشتیم را قول پرداخت بدهیم.

    ریز بدهی های پرسپولیس
که فوری باید  برخی مطالبات از باشگاه وجود داشت 
انجام می شد. مبلغ آن حدود یک میلیارد و 700 میلیون 

تومان بود که تقریبا 90 درصد آن پرداخت شده است.
 بدهی هایی در استیناف در جریان است که 3.5 میلیارد 
تومان است و برخی بدهی ها در بخش تجدید نظر خواهی 

قرار دارد و چهار میلیارد و 600 میلیون تومان است.

 اینها متعلق به عزیزانی است که در پرسپولیس زحمت 
کشیدند. بازیکنانی از 10، 15 و حتی 20 سال قبل حضور 
داشتند و مربیانی که بعد از انقلاب طلب داشتند و ما باید 
پرداخت کنیم. حدود هفت میلیارد تومان نیز بدهی های 
خارجی داریم که باید در زمان بندی مشخص پرداخت 
کنیم. خوشبختانه از این مرحله با موفقیت عبور کردیم و 

مشکل خاصی به وجود نیامد.

  موضوع اصلی ما ریزه اسپور بود
موضوع اصلی ما بحث ریزه اسپور ترکیه و شکایت هردو 
باشگاه بود. انصافا همه مستنداتی که وجود دارد، حق 
صد درصد باما بوده است. بازیکنی که در 26 فروردین با 
ما تفاهم نامه امضا کرده و بعد به ترکیه رفته و دو جلسه 
با ریزه اسپور تمرین کرده است، مجددا برگشته و قرارداد 
اصلی را با پرسپولیس امضا کرده و کارت آی تی سی اش 
به نام پرسپولیس صادر شده و در لیگ برتر کشور برای 
ما بازی کرده است. مجددا این کارت تایید شده که در 
لیگ قهرمانان آسیا برای ما بازی کند. بعد از همه این 
مستندات و مدارک ما محکوم شدیم. محکومیت ما 
بیشتر طبق گفته این عزیزان در ریزه اسپور، مصاحبه های 
بعضی افراد در رســـانه های داخلی عاملش بود. آنهــــا 

می گفتند با ارائه این مصاحبه ها برنده شده اند.

  سلطانی فر سر میز ناهار با  اردوغان صحبت کرد
به هر حال ما شکایت کردیم و اعتراض داشتیم. پیگیری های 
لازم را انجام دادیم که برنده ریزه اسپور اعلام شد. قرار شد 
جواب قطعی بدهند که ما دیدیم بهترین روش تعامل و ایجاد 
رفاقت است تا مشکلات را مرتفع کنیم. بر این اساس در سفری 
که اردوغان، رئیس جمهور محترم ترکیه، به ایران داشتند، در 
آن جلسه پیگیر شدیم. جا دارد از دکتر سلطانی فر تشکر کنیم 
که سر میز ناهار موضوع را مطرح کردند و آنجا تلفن را برداشتند 

و تماس گرفتند که با پرسپولیس همکاری کنیم.

   دو جلسه طولانی مدت با مسئولان ترکیه ای
کردیم به ترکیه برویم و جلسه ای با مسئولان  هماهنگ 
باشگاه ریزه اسپور داشته باشیم. ما به استانبول رفتیم و 
جلسه ای پنج ساعته داشتیم. در شروع مباحث گفتند شما 
اول 795 هزار و پانصد یورو را به حساب ما بریزید و فیش را 
بدهید تا ما بگوییم چقدر تخفیف می دهیم و چطور تعامل 

می کنیم. خوشبختانه در این فاصله رئیس جمهور به همراه 
هیئت همراه به استانبول سفر کردند. آنجا ملاقاتی با آقایان 
ح  واعظی، ظریف و حسین پور داشتیم که مشکلات را مطر
کردیم. آنها هم قول دادند در لابه لای جلسات موضوع را 
ح کنند تا مساعدت بیشتری انجام شود. خوشبختانه  مطر
در جلسه نهایی که شش ساعت به طول انجامید،  توانستیم 

به توافق برسیم.

   ریزه اسپور خواهان علیپور یا طارمی شد
در صحبت بعدی مسئولان ریزه اسپور خواهان این شدند 
که یا طارمی یا علیپور به این تیم بروند. ما گفتیم شما کاری 
با ما کردید که از نقل و انتقالات محروم هستیم و نمی توانیم 
گر قرار باشد بازیکن بدهیم که دیگر به اینجا  بازیکن بگیریم. ا
نمی آمدیم که توافق کنیم. به هر حال توانستیم با خیر و 

خوشی این توافق را انجام دهیم.

تی ما کمک     ریزه اســپور به لغو محرومیت نقل و انتقالا
می کند

ریزه اسپور در توافق نامه اعلام کرده علاوه بر اینکه از شکایتش 
صرف نظر کرده کمک کند تا پنجره های بسته شده ما باز شود. 
باشگاه ریزه اسپور اعلام می کند در خصوص پرونده های 
مفتوحه در فیفا و CAS برای مهدی طارمی رضایت بی قید و 

شرط خود را اعلام می کند.  در توافق نامه آمده که پرسپولیس 
می تواند این تفاهم نامه را به دادگاه حکمیت ورزش جهت 

رفع محرومیت ارائه کند و ریزه اسپور ادعایی ندارد.
 پرسپولیس هم تضمین می کند در آینده بابت هزینه های 
CAS و پرونده های مرتبط با ریزه اسپور ادعایی نداشته باشد. 
این توافق نامه با رضایت طرفین تنظیم شده است. زکریا دانگا 
وکیل ریزه اسپور که پرونده دست او بود و آقای علی زکی که 
کر، مسئول  قائم مقام باشگاه بودند امضا کردند. من و آقای ذا

حقوقی، امضا کردیم وتوافق نامه انجام شد.
رضایتی هم برای طارمی گرفتیم، در یکی از همین بندهای 
تفاهم نامه رضایت ایشان را جلب کردیم و ایشان عنوان کردند 
کریز بود که رفتیم جلو  که شکایتی از طارمی نداریم. این یک خا
کریز بعدی ما فیفاست. ما یک وکیل سوئیسی داریم و  اما خا
اصل کار ما آنجاست و در حال پیگیری هستیم تا پنجره های 
بسته باز شود و محرومیت لغو شود.ما اصل پیگیری هایمان 
که ما آنجا بودیم یعنی  آن سوی قضیه است اتفاقا روزی 
همان روزی که ما آن تفاهم را انجام دادیم آخرین مهلت بود. 
فرمی آمده بود که آنها آخرین دفاعیه شان را پر کنند و به فیفا 
بفرستند اما آنها به ما گفتند که این فرم را هم به فیفا ارسال 
نخواهند کرد که محکومیت ما به وجود نیاید. وقتی ما جواب 
ندهیم آنها هم گفتند نامه می زنیم که با باشگاه پرسپولیس 

به تفاهم رسیدیم و رفاقتی حل  کردیم و مشکلی نیست.

رایزنی وزیر ورزش با اردوغان جواب داد

پشت پرده توافق پرسپولیس با ریزه اسپور

روزگزارش
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 جلوی ضرر را هر وقت بگیری، 
منفعت است

مدرس AFC  از حال ناخوش فوتبال اصفهان می گوید؛

گ شــخصی شــما، عنــوان شــده  در وبــا
نماینده باشگاه آث میان در ایران. مصاحبه را 
با این سوال شروع می کنیم، نحوه همکاری شما 

با این باشگاه ایتالیایی چگونه است؟
مدتی با این باشگاه در خصوص بحث های تشکلاتی 
و مدارس فوتبال همکاری داشتم و به عنوان نماینده 
آث میلان معرفی شدم. از لحاظ کمی و کیفی وضعیت 
تیم ها را بررسی کرده و باشگاه هایی که برای همکاری 
تمایل داشته و امکانات مورد نیاز را در اختیار داشتند، 
معرفی می کردیم که از امکانات مربیگری آث میلان در 

ایتالیا یا کشور خودشان استفاده کنند.

در کشورمان از این حرکت استقبال شد؟
در ایران باشــگاه ها امکانات لازم را در اختیار نداشــته 
و تمایلی نیز برای هزینــه کردن در ایــن زمینه و فراهم 
کــردن زمینــه ارتقــا مربیانشــان در دوره هــای دانــش 
افزایی را نداشتند. زمانی که من در سپاهان همکاری 
داشــتم، امــکان همــکاری بــه واســطه بحــث ســخت 
افزاری را نداشــتیم. معمولا بیشــتر کشــورهای حوزه 

خلیج فارس علاقه مند به همکاری بودند.

 قبــول داریــد رتبه هــای 9 و 12 ذوب آهــن و 
ســپاهان در پایــان نیــم فصــل نخســت لیــگ 
هفدهم، به خوبی گویــای واقعیت این دو تیم در 

نتیجه گیری ضعیف است؟
پرداختن به تحلیل جدول رده بندی و جایگاه تیم ها 
امر مهمی اســت؛ اما قبل از آن باید به نکات مهم تری 
پرداخت. مثــلا  آیا وضعیت فوتبــال در اصفهــان ایده آل 

است.

خــب حــالا ایــن ســوال را می پرســیم، آیــا 
وضعیت فوتبال در اصفهان ایده آل است؟

گــر ویتریــن فوتبــال اصفهــان را هیئــت فوتبــال و دو  ا
باشــگاه ســپاهان و ذوب آهن بدانیم، به ایــن نتیجه 
می رســیم که حال فوتبالمان خوب نیست. در یکی از 
این سه پایگاه فوتبالی، مدل های مدیریتی متفاوتی 
کنده اســت و  وجود دارد که عملکــرد آنها منفعل و پرا
می توانیم نتایج حاصله را برآیندی از فعالیت مدیران 
بدانیم.اوایــل کــه مســعود هراتیــان ریاســت هیئــت 
فوتبال را برعهــده گرفته بــود، من در مصاحبــه ای به 
حضــور فیزیکــی مــداوم رئیــس در هیئت اشــاره کردم 
امــا هراتیــان انتظــار نداشــت مــن ایــن صحبت هــا را 

انجام بدهم.

از مدل هــای مدیریتــی متفــاوت  منظــور 
چیست؟

باشگاه ها در دنیا به سبک مختلفی اداره می شوند. در 
آلمان، امور فنی را در اختیار بازیکنان قدیمی که دوره 
مدیریتی را ســپری کرده باشــند، همانند رومینیکه و 
بکن بائــر می گذارند و سیاســت گــذاری بــا هماهنگی 

هیئت مدیره و مدیرعامل صورت می گیرد.
در ایتالیــا، باشــگاه ها در اختیار مالکان و شــرکت های 
خصوصی اســت کــه آنها تصمیــم گیرنده هســتند. در 
اســپانیا در رأس هرم، هیئت مدیــره و مدیرعامل قرار 
دارنــد که بــرای چهار ســال تصمیــم گیــری می کنند و 

مسائل فنی توسط مدیران فنی دنبال می شود.
در انگلیــس سیســتم تقریبــا مشــابه ایــران اســت و 
هیئــت مدیــره، مدیرعامــل را انتخاب می کنــد و برای 
مدیرعامــلان دو هــدف را متصــور هســتند: عملکــرد 

مدیرعامل ســوددهی داشــته و وی نگرش اقتصادی 
داشته باشد. سرمایه ای که توسط مدیرعامل جذب 
می شــود، در اختیــار ســرمربی اســت. در فوتبــال این 
کشور، مدیرعامل و ســرمربی دو عامل انسانی تعیین 
کننده هســتند و از این رو در انتخاب آنها حساســیت 

بالایی وجود دارد.

در فوتبــال اصفهــان، کــدام یــک از الگوهــا 
استفاده می شود؟

کم بر  در باشگاه های سپاهان و ذوب آهن، فلسفه حا
انتخابات عوامل انسانی مورد نیاز باشگاه با الگوهای 
دنیا متفاوت اســت. مــن ترجیــح می دهم اشــاره ای 
گی هــا نداشــته باشــم امــا در نظــر بگیریــد چــه  بــه ویژ
تفاوت هایــی وجــود دارد. مســلما وقتــی انتخــاب 
کــه چنیــن  مدیــران متمایــز اســت، طبیعــی اســت 
خروجی هایی داشته باشد. در فوتبال ایران و به طبع 
آن فوتبال اصفهان، راه های درآمدزایی را نمی دانیم. 
یکــی از پارامترهــای مهــم، پــرورش بازیکن اســت؛ اما 

سیستم پرورشی فوتبال ما فرسوده و قدیمی است.
مــن ســال ها در تیم هــای پایــه ســپاهان و ذوب آهــن 
کار کــردم و از نزدیــک از  نقــص عوامــل انســانی اطلاع 
دارم. فوتبال پایه در فوتبال کشــورمان مریض است، 
مکانیســم پخــش تلویزیونــی و فــروش بلیت درســت 
نیســت واصولا مبنــای انتخاب مدیــران ما نظــر فیفا 

نبوده است.

گی هایــی  مدیرعامــل از نظــر فیفــا چــه ویژ
دارد؟

بایــد توانایــی جــذب ایده هــای جدیــد را داشــته 
باشــد. در باشــگاه های ما، کمیته فنی وجود ندارد و 
تصمیم گیری برعهده یک فرد اســت که این موضوع 
دیکتاتــوری و خودرایــی را بــه دنبــال دارد. از نظــر 
فیفــا، مدیــران بایــد قــدرت تغییــر و تحول را داشــته 
باشــند؛ اما شــما در نظر بگیریــد در باشــگاه های ما، 
مدیرعامــل چــه انــدازه قــدرت تغییــر دارد؟ یــا اصــلا 
مدیرعامل ها در گزینش سرمربی، ذی صلاح هست؟ 

قاعدتا مدیرعاملی که از سوی هیئت مدیره انتخاب 
می شود، باید همسو و هماهنگ با آنها عمل کند؛ اما 

این وضعیــت در ذوب آهن دیده نمی شــود. 
وقتی می گوییــم حال فوتبــال ما خوب 

نیســت، یعنی فوتبــال ما بــا فوتبالی 
که آن را حرفه ای می دانیم، تفاوت 

زیادی دارد.

به وضعیت تیم های 
اصفهانــی در نیم فصل 
برســیم. ذوب آهــن را 
چطور ارزیابی می کنید؟

پــس از اختــلاف نظرهــای 
مدیریتــی ذوب آهــن بــرای 
تعیین مربی، پس از انتخاب 
و  هــواداران  نویــی  قلعــه 
آهــن،  گران ذوب  تماشــا
شـوقی را در خود احســاس 
کــه بــــه واسطــــه  کـردنــــد 
قهرمانی هــای ایــن مربــی 
بــود. انتظار می رفــت قلعه 
کــه  ای  رزومــه  بــا  نویــی 

دارد،نــگاه واقعــــی به مکتب 

ذوبآهن داشــته باشــد، به ویژه از لحاظ سبک بازی 
کتیکــی ذوب آهــن دســت بــه  و بــر اســاس فوتبــال تا
انتخــاب بازیکن بزنــد. بازیکنانــی همانند شــریفات و 
ربیع عطایا در ســبک های دیگر بازی، فرصت بهتری 
کتیکی   برای خودنمایی داشتند؛ اما در ساماندهی تا

ذوب آهن، کارایی لازم را نداشتند.

بیــع عطایــا جــز  ولــی بــه نظــر می رســد ر
بازیکنانی باشــد که در نیم فصل اول از هواداران 

نمره قبولی گرفت؟
گر پســند بــازی  ربیــع عطایــا فوتبــال خیابانــی تماشــا
می کنــد. عطایــا در ایجــاد فضــا، مشــکلاتی را ایجــاد 
کتیکی را که منتظر توپ هستند،  می کند و بازیکنان تا
عصبانی می کند که بار روانی بر روی تیم ایجاد می کند.

بــا توجــه بــه جدایــی ســه بازیکــن کلیــدی 
کتورسازی برای  ذوب آهن و حضور آنها در تیم ترا
خدمت سربازی، فکر می کنید این تیم بتواند برای 

این سه بازیکن جایگزین مناسبی پیدا کند؟
کتیکی وابســته بــه بازیکن نیســت، فوتبال  فوتبــال تا
کتیکــی بازیکــن فعــال می خواهــد کــه هــر لحظه در  تا
انتقال توپ حضور داشته باشد. در این سبک بازی، 
گر  بازیکن متوســط هم می تواند فوق ســتاره باشــد. ا
تیم خوب و هم ســطحی انتخاب شــده باشد، نیاز به 
بازیکن خاصی وجود ندارد. در تیم ذوب آهن علاوه بر 
اینکه در انتخاب بازیکن مشــکلاتی وجود داشت، در 
طول مسابقه هم سیستم، پاسخگوی استراتژی تیم 
کتیک  نبوده اســت؛ یعنــی بازیکنانی کــه برای ایــن تا
در  تی  اشــکالا شــده اند،  انتخــاب 

استراتژی ایجاد کرده است.

به هرحال از مربی بزرگی مثل امیر قلعه نویی 
انتظار زیادی وجود دارد؟

کید  قلعه نویــی در مصاحبه هایی هــم که داشــته، تا
کرده که می خواســته روش فوتبــال ذوب آهن را تغییر 
بدهد؛ اما این تغییر مدنظر او انجام نمی گیرد، بازیکنی 
که ســال ها تجربه بــازی دیگــری را داشــته، نمی توان 
گیــری ذوب آهــن،  تغییــر داد. در خصــوص نتیجــه 

مسائل دیگری هم وجود دارد. 
تیــم در طــول مســابقه خــوب مدیریــت نمی شــود و 
تعویض ها نیــز موثــر نیســت. کادر فنی این تیــم برای 
نتیجه نگرفتــن دلایلی را عنــوان می کنند کــه جوابگو 
نیســت، مثلا در فوتبال امــروزی، شــانس دیگر عامل 
تعییــن کننده نیســت و مربیــان دیگر نتیجــه نگرفتن 
تیم را به عوامل داوری نســبت نمی دهنــد، بلکه باید 
مشــکلات تیم در تمرینات حل شود. مشکلات ذوب 
آهن، دیدنی و شنیدنی نیست، بلکه فهمیدنی است. 
تا زمانی که ســبک فوتبال ذوب آهن مــورد توجه قرار 
نگیرد، تغییری ایجاد نمی شــود. در واقع راه موفقیت 

تیم ذوب آهن از باشگاه می گذرد.

نوبت به سپاهان رسید. مشــکل این تیم را 
باید در کجا جست وجو کرد؟

سپاهان برای بردن تشکیل شده است و این موضوع 
مربوط به سال های اخیر نبوده و از بدو تشکیل چنین 
گران این تیم  فلســفه ای وجود داشــته است. تماشــا
حوصلــه نتایــج منفــی را ندارنــد و بــر این اســاس باید 
بازیکنــان و مربیانــی بــرای این تیــم انتخاب شــود که 
بتوانند تیم را در مســیر روبه جلو حرکــت بدهند. این 
قضیه در خصوص تیم های دیگری مانند رئال مادرید 
و یوونتوس و در ایران پرسپولیس هم صدق می کند.

با این تفاســیری کــه گفتیــد، کرانچار را 
مربی مناسبی برای رســیدن به این هدف 

می دانید؟
کرانچار شــخصیت فردی قابل قبولی دارد 

اما نمی تواند مربی تاثیرگذاری باشد.

کرانچــار بــا ســپاهان ســابقه  امــا همیــن 
قهرمانی دارد؟

آن تیم ســپاهان بــود کــه قهرمان شــد. آن تیــم برای 
قهرمانــی بســته شــده بــود؛ امــا تیــم فعلــی بــا آن تیم 
تفاوت بســیاری دارد. فصل گذشــته زمانی که ویسی 
برای ســرمربیگری انتخاب شــد، فلســفه کاری وی با 
ســپاهان هماهنگ نبود. این تیم برای مدعی بودن 
نیــاز بــه بهتریــن بازیکنــان دارد و هــواداران ایــن تیم 
حوصله بازیکنان جوان و پرورش آنها را ندارند، بازیکن 
جوان هم بــرای نتیجــه گرفتــن زمــان می خواهد. در 
ســپاهان باید بلافاصلــه ترکیب اصلــی را پیــدا کنند و 
هماهنگی تیــم نیــز در زمان کوتاهــی انجام شــود، به 
همین دلیل ســپاهان نیاز دارد بهترین بازیکنان را در 

اختیار داشته باشد.

کرانچار مدعی شده که برخی بازیکنان این 
تیم، کیفیت بازی در سپاهان را ندارند و از این رو 
چنــد بازیکــن را کنــار گذاشــت. بــه مربــی حــق 
می دهیــد چنیــن دیدگاهــی در قبــال بازیکنــان 

تیمش داشته باشد؟
گــر کرانچــار یا هــر مربــی دیگــری چنیــن اظهارنظری  ا
بکند، در واقع خودش را زیر ســوال برده اســت. چون 
خــودش آنهــا را انتخاب کــرده اســت. بازیکنــی مانند 
رودریگز تنها اسم برزیلی دارد و بازیش برزیلی نیست. 
مروان حسین هم بازیکن خوبی نشــان نداده است. 
البته مروان حسین به همراه انصاری، محمدی، علی 
محمــدی و میرزایــی بازیکنــان خــط حمله ســپاهان 
 هســتند؛ امــا بــا ایــن تعــداد مهاجــم، تیــم ســپاهان 
برنامه ای برای رسیدن به گل ندارد. با این نفراتی که 
نام بردم، خط حمله سپاهان نباید 14 گل زده باشد. 
در خط دفاعی هم هنــوز جای خالی پورغاز پر نشــده 
اســت. برای تیمی مانند ســپاهان و کســب یک سوم 

امتیازات ممکن، دفاعی وجود ندارد.

بــا وجــود مخالفــت کرانچــار، کریــم قنبری و 
علی لسان فولادی به کادر فنی سپاهان اضافه 
شدند. فکر می کنید حضور این دو مربی در کادر 
فنی، تاثیری برای این تیم به همراه داشته باشد؟

اضافه شــدن ایــن مربیان با تفکــر تقویت تیــم صورت 
گرفتــه اســت؛ امــا مــن بــا مربیــان خارجــی زیــادی کار 
کرده ام و مــی دانم آنها مربیــان ایرانی را قبــول ندارند. 
کید  اینجــا خانــه از پای بســت ویران اســت. باز هــم تا
کرانچــار شــخصیت قابــل قبولــی دارد؛ امــا  می کنــم 
نمی توانــد بازیکنــان را در جریــان مســابقه و رختکــن 
برانگیخته کرده و این جو را تا پایــان بازی حفظ کند. 
معمولا در اواخر بازی هم که می شــود، انتظار می رود 
مربی با ایستادن در کنار زمین به تیم انرژی بدهد؛ اما 

کرانچار رفتار منفعلانه ای دارد.

پس با این حساب ادامه فعالیت کرانچار را 
به سود سپاهان نمی دانید؟

مــن حرفــی از تغییــر مربــی نمی زنم، حــرف من بر ســر 
انتخاب درســت اســت؛ امــا بالاخــره جلوی ضــرر را هر 

وقت که بگیری، منفعت است.

امــا مدیرعامــل ســپاهان از همــان ابتــدای 
کید داشته که از کرانچار حمایت می کند و  لیگ تا

موافق تغییر مدیرعامل نیست؟
طاهری ورزشــکار ملی بوده و افتخارات زیادی کسب 
کرده اســت؛ اما به هرحال نمی توانــد آن تصمیماتی را 
که مدیران فوتبالی می گیرند، اتخاذ کند، ضمن اینکه 

تجربه مدیریتی وی در فوتبال نیز زیاد نیست.

بــا توجــه بــه وضعیــت فعلــی، فکــر می کنیــد 
می توانیــم به ســپاهان و ذوب آهــن در نیم فصل 

دوم امیدوار باشیم؟
سپاهان و ذوب آهن افتخارات فوتبال استان هستند 
و دوست داریم به شرایط خوب خود برسند. وضعیت 
دو تیــم بــه گونــه ای اســت کــه در مجامــع فوتبالــی، 
نمی توانیــم دفاعــی از آنهــا داشــته باشــیم و امیدوارم 

هیئت مدیره هر دو ، تصمیمات اساسی بگیرند.

دربــاره قطــع همــکاری شــما بــا باشــگاه 
ذوب آهن تردیدهایی وجود دارد. فرصت خوبی 

است که در این باره صحبت کنید؟
من دینی نسبت به ذوب آهن و سپاهان داشتم. سال 
88 تا 89 به عنوان مدیر ســازمان فوتبال و مشاور تیم 
فوتبال با باشگاه سپاهان همکاری داشتم و خروجی 
کار مــن و همکارانــم در آن مقطع، به تیم بزرگســالان و 

تیم ملی رسیدند.
  با آن تجــــــربه و اطلاعـاتـــی که داشتـــــم، بـــــه باشــگاه 
ذوب آهن رفتم و اهداف و فلسفه نوینی را برای مسیر 
 پــرورش بازیکــن تعریــف کردیــم کــه مــورد قبــول واقع 

شد. 
زمانی که از ذوب آهن جدا شــدم، تمــام تیم های این 
باشــگاه در صــدر جــدول مســابقات مختلــف بودند و 
تعــدادی هم جذب تیم بزرگســالان شــده بودند.  گل 
محمــدی اعتقادی بــه اســتفاده از نیروهــای پرورش 

یافته باشگاه نداشت.

چرا؟
دلایل متعــددی وجود داشــت؛ اما مســئله مهم این 
بود که گل محمــدی در رده های پایــه کار نکرده بود. 
مسیر توسعه و پرورشی که یک بازیکن طی می کند، در 
انتها به تیم بزرگسالان می رسد؛ اما مشکل تیم فوتبال 
ذوب آهن این بــود که این بازیکنان بــه راحتی جذب 
آن نمی شــدند، حتی شــش، هفــت بازیکــن تیم های 
ملی جوانان و نوجوانان در بزرگســالان دیده نشدند. 
آذری، مدیرعامل باشــگاه ذوب آهن، اصرار به اضافه 
شــدن این نفرات بــه تیم داشــت؛ امــا کادر فنی قبول 

نمی کرد.
 در آن مقطع مــن در مصاحبــه ای از آذری، ذوب آهن 
و فوتبال اصفهــان دفاع کــردم. به نظر مــن در کار گل 
محمــدی، خلاقیتی دیــده نمی شــد و نســبت به این 
موضــوع انتقــاد کــردم امــا آذری از صحبت هــای مــن 
خوشش نیامد. بعد هم شــرایطی پیش آمد که از این 

باشگاه فاصله گرفتم.

واقعیـت رتبه هـای 9 و 12 تیم هـای اصفهانـی در نیـم فصـل نخسـت لیـگ برتـر فوتبـال، 
محوریـت گفت وگو با محمود یزدخواسـتی، مـدرس اصفهانی AFC بود؛ امـا وی موضوع را 
به سـمت مباحث کلان تری کشـاند. عضو تیم کارشناسـی »اصفهان زیبا« در این گفت وگو 
بـه تشـریح حـال بد فوتبـال اصفهان پرداختـه و با اشـاره به الگوهـای مدیریتـی در فوتبال 

دنیـا، بـه ویژگی هـای مدیر مـورد نظـر فیفا اشـاره می کند.

مهری مصور

سال  سیزدهم، شماره   3097،  سه شنبه، 28 آذر   1396 



مهدی رجب زاده، کاپیتان ذوب آهن و 
یکی از باسابقه ترین بازیکنان فعلی 
فوتبال ایران، درباره مســائل گوناگون فوتبال 
نظرات مختلفی دارد. او از گذشــته ها تا به 
امروز را مرور می کند و می گوید که نمی تواند 

روزی، خودش را از فوتبال جدا ببیند.

         اولین مربیانم گلچین زاده و فولادچنگ بودند
اولین مربیانم آقایان گلچین زاده و فولادچنگ بودند. 
بعد از آنها به فجرسپاسی آمدم و در سال ها حضور 
در این تیم زیر نظر آقایان پورحیدری، مظلومی و 
کار کردم که خیلی از آنها یاد گرفتم.  محمود یاوری 
در این بین اعتماد محمود یاوری خیلی به من در تیم 

فجرسپاسی کمک کرد.

        زندگی مشترک خیلی کمکم کرد
کردن به نظرم خیلی در ثبات فوتبالم  زود ازدواج 
بالایی  تمرکز  باعث شد  این مسئله  تاثیر داشت. 
در تمرینات داشته باشم. خانواده ام و همسرم یار 
همیشگی ام بودند. زندگی من هم از زمانی که یادم 
می آید، در تمرین کردن، بازی و کنار خانواده بودن 

خلاصه می شد.

        خواننده محبوبم چاووشی است
که خیلی معروف  دوستان غیرفوتبالی زیادی دارم 
نیستند؛ اما دوستان فوتبالی ام، وحید رضایی، فراز 
فاطمی، فرشید طالبی، غلامرضا رضایی، محمدرضا 

حسینی، احسان پهلوان و مهدی رحمتی هستند.
 در این بین دوست دارم به خواننده محبوبم هم 
بپردازم که از نظرم محسن چاووشی بهترین خواننده 
ایران است. در فضای مجازی با چاووشی خیلی 
صحبت داشتم؛ اما دوست دارم روزی قسمت شود 

که در استودیو از نزدیک او را ببینم.

        انتظار از خودمان بالاست
ذوب آهن در این فصل انتظارات را برآورده نکرده است. 
پیش از شروع فصل، اردوی خوبی در ترکیه داشتیم اما 
با شروع مسابقات،افزایش تعدادمصدومان و غایبان 
در هر بازی به ما لطمه زد. ما سال ها کنار هم بازی کرده 
بودیم؛ اما با آمدن امیرخان تفکرات ایشان برایمان ناآشنا 
کتیک تیم عوض شد و وقت لازم داشتیم تا با افکار  بود. تا

کتیک هایش هماهنگ شویم. در کنار تمام  این مربی و تا
این مسائل، ذوب آهن بدشانس هم بود که 80 درصد 

فرصت ها را هدر دادیم.

        من بودم پنالتی را گل می کردم!
کردن ممکن است برای هر بازیکنی  پنالتی خراب 
پیش بیاید. در بازی با پرسپولیس هم من بازی 
نکردم؛ چون تازه به مرز بهبودی رسیده و روی نیمکت 
گر من در بازی بودم  نشسته بودم. با وجوداین، ا
حتما پنالتی را گل می کردم. تیم ما قبل از گل های 
که از آنها  گلزنی داشت  پرسپولیس چند موقعیت 

استفاده نکردیم و در نهایت،  بازنده باشیم.

        قرار بوده سرمربی لیست بدهد
کتور رفتند.  سه بازیکن موثر ما جدا شدند و به تیم ترا
قرار بوده سرمربی لیست بازیکنان مورد نیازش را ارائه 
دهد و بازیکنانی را بگیریم که به آنها نیاز داریم. مطمئنا 

با تقویت تیم شرایط تیممان بهتر خواهد شد.

        باید برای عنایتی گل ببرم
رویارویی تیم عنایتی و من شاید جالب باشد. رضا 
عنایتی زحمات زیادی در فوتبال کشیده و گل های 
زیادی در لیگ برتر زده است. تماشاچیان فوتبال از 
عنایتی خاطره های زیادی دارند و من هم به رسم ادب 
و مهمان نوازی باید برای ایشان گل ببرم. برای عنایتی 

کری نمی خوانم. ما زمانی در تیم الامارات همسایه 
و هم تیمی یکدیگر بودیم. از رویارویی با رضا عنایتی 
خاطرات جالبی دارم. عنایتی موقع سر زدن گردنش 

لااقل سی سانتی متر به طرفین حرکت می کند!

        در 39 سالگی به این موضوع فکر می کنم
اصلا نمی توانم از فوتبال جدا شوم و بعد از دوران 
39 سالگی  بازی حتما مربی خواهم شد. من در 
دغدغه های خاصی دارم و به این نتیجه رسیدم که 
گر از فوتبال جدا شوم، می میرم. از زمانی که 31، 32  ا
سالم شد بهتر متوجه شدم که عشقم فوتبال است و 

نمی توانم بدون فوتبال زندگی کنم.

        فجرسپاســی زمانــی بیشــترین پرداختی هــا را 
داشت

فجرسپاسی زمان مرحوم منصورخان پورحیدری 
که محمود  بیشترین پرداختی ها را داشت؛ زمانی 
فکری، پرورشخواه، محبوب و چند بازیکن بزرگ 

دیگر داشتیم.

        پول های بدی نگرفتم
من هم در دوره خودم از لحاظ مالی شرایط خوبی 
داشتم و از سال 84 به بعد قراردادهای خوب بسته ام. 
یادم هست همان فصل 85-84 حدود 80 درصد 
پولم را یکجا اول فصل گرفتم! اما هیچ وقت فوتبالم 

تحت تاثیر پول قرار نگرفت. مثلا همان سال 85-84 
آقای گل هم شدم.

        چند حسرت بزرگ داشتم
بزرگ ترین حسرت فوتبالی ام این بود که برای جام 
جهانی 2006 مرا به ناحق خط زدند. حسرت دیگرم 
لیگ  و  برتر  لیگ  در  ذوب آهن  با  نشدن  قهرمان 
قهرمانان آسیاست. قسمت من این بود که دوران اوج 
فوتبالم با بهترین بازیکنان تاریخ ایران همزمان شد 
و در عرصه ملی جزو نسل سوخته محسوب می شوم. 

من حدود 20 بازی ملی در کارنامه ام دارم.

        الگوی فنی ام در جهان مارادونا بود
الگوی فنی ام در دنیای فوتبال مارادونا بود و الگوی 
کریم باقری. البته من هرگز  اخلاقی ام هم در ایران 
نخواستم شبیه بازیکن خاصی باشم و از یک نفر 

الگوبرداری کنم.

        به علی دایی در تیم ملی حق می دادم
علی دایی همیشه به دلیل انگیزه بالا الگویم بود. او تا 
36، 37 سالگی در تیم ملی بیشترین روحیه و انگیزه را 
داشت. بازیکن باید تا زمانی که اثرگذاری دارد فوتبال 
بازی کند. در همان مقطع که از علی دایی در تیم ملی 
انتقاد می کردند من حمایتش می کردم؛ چون دایی 
در بازی ها موثر بود. سن یک عدد است. نمونه آن 

خاویر زانتی که تا 40 سالگی در اینترمیلان بازی کرد.
 باید چهار بازیکن جوان پیدا شوند تا جای باتجربه ها 

را بگیرند که آنها بتوانند از فوتبال خداحافظی کنند.

        دابسمش جدید خودم را ارائه دادم
چون ماه محرم و صفر بود دابسمش جدیدی ارائه 
که یکی  ندادم اما یکی، دو دابسمش جدید دارم 
از آنها را به شما می دهم. مهدی رجب زاده تفریح 
خاصی ندارد. تفریح من همین دابسمش، فوتبال 

و خانواده است.

        هافبک ها مربیان خوبی می شوند
هم در زندگی شخصی برنامه دارم و هم در زندگی 
که بدنم توان تحمل فشار بازی و  ورزشی. تا زمانی 
تمرینات را داشته باشد، فوتبالم را ادامه می دهم و 

بعد هافبک ها همیشه مربیان خوبی می شوند! 
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داخلیفوتبال فوتبالمونقره ای های

پا به توپ با مسعود دهداری

مسعود دهداری. متولد سال 1329 در 

محمدعلی 
کش طلا

آبادان.  
دارای سه فرزند دو دختر و  یک پسر.

 بازنشسته شرکت ملی نفت ایران.
بازیکـن تیم هـای جـم آبـادان، صنعت 
نفـت آبـادان، سـپاهان اصفهـان، تـام 
اصفهان، دارایی اصفهان، شـهرداری اصفهان، دژبان.

بهترین همبازیان؟
همه خوب بودنـد و فقـط از نظر اخلاقی تفاوت داشـتند 
ولـی مـن مـی توانـم در بـازی خوانـی از آقایـان جمشـید 
گردی را نـام ببـرم و از دوسـتان  مجدمـی و جمشـید بشـا
نزدیک خودم هـم از آقـای فریدون لقمان و شـهید ناصر 

شـاملی را نـام ببـرم.

بهترین رئیس هیئت فوتبال اصفهان از نظر 
شما؟

شـناخت کاملی ندارم ولـی آقایانی که در هیئـت فوتبال 
اصفهان بودنـد و برای پیشـرفت فوتبال تلاش کـرده اند 

همه بهترین هسـتند.

از وضعیــت فعلــی هیئــت فوتبــال اصفهــان 
رضایت دارید؟

هیئـت فوتبـال از پیشکسـوتان خـود تقدیـر نمـی کنـد 
و حتـی یکبـار هـم پیشکسـوتان را دعـوت بـه همـکاری 
یـا حتـی یـک دور همـی نکـرده اسـت و از تجربیـات آنهـا 
اسـتفاده نمـی کنـد. ایـن باعـث شـده اسـت کـه بسـیار 

عملکـرد ضعیفـی داشـته باشـد.

تفاوت فوتبال گذشته و حال؟
فوتبال گذشـته بسـیار خـوب، جوانمردانـه و غیرتـی بود 
آنهـا بخاطـر شـهر و پیراهـن بازی مـی کردنـد و متاسـفانه 
تمـام آن ضوابـط و ارزش هـا از بین رفته اسـت.  بـا جرئت 

می تـوان گفـت کـه فوتبـال گذشـته بهتـر از حـال بود.

نظر شما در مورد قرارداد های میلیاردی؟
متاسفانه فوتبال فعلی به مادیات ختم می شود و تمام 

ارزش های اخلاقی و معنوی از بین رفته اند.

بهترین بازیکن فوتبال اصفهان؟
آقایان علیرضا رحیمی، علی شـجاعی، امیر شـاهزیدی، 
کش، عباس سـروری، مهدی معینی،علی  حسـین طلا
مسـتحفظیان، حسـن احمـد زاده، مسـعود تابـش، 
حمیـد  و  رشـیدی  جمشـید  زاده،  ابراهیـم  منصـور 

معماریـان.

جایگاه پیشکسوتان فوتبال اصفهان؟
کمـی مـی دهنـد و از  متاسـفانه بـه ایـن قشـر اهمیـت 
شـخصیت و منزلت آنها بهـره نمـی برنـد و از آنها نـام برده 

نمـی شـود،  آنهـا تقریبـا فرامـوش شـده انـد.

 از مرحوم پرویز دهداری بگویید؟
 وی نه تنها عموی من بود،  بلکه مربی و الگویم در تمام 
عرصه ها بود. او  بسـیار متیـن، بااخلاق، محترم نسـبت 
بـه مـردم و فروتـن بـود. وی همیشـه کار درسـت را انجـام 
مـی داد؛ وقتـی در تیـم هـم مربـی مـا بـود )چـون او چهـار 
سـال مربـی صنعـت نفـت آبـادان بـود(، نسـبت بـه مـن 
سـخت گیرتر از دیگـر بازیکنان رفتـار می کـرد و این بسـیار 
در پیشـرفت مـن در فوتبـال کمـک کـرد.  تفـاوت میـان 
دیگران قائل نمی شـد و حتـی چند بـار مـن را از تیم ملی 
خط زد یا به مربیـان تیم ملی می گفت که مـرا خط بزنند 
کـه خـدای نکـرده نگویـد مـن بخاطـر عمـو بـه تیـم ملـی 

دعـوت شـد باشـم.

گر دوباره فرصت انتخاب داشــتید فوتبال را  ا
انتخاب می کردید؟

صد بار دیگر هم حق انتخاب داشـتم فوتبـال را انتخاب 
می کـردم.

احساس خوشبختی می کنید؟
در جامعـه فعلـی بسـیار سـخت مـی تـوان احسـاس 
کنـار خانـواده بسـیار  کـرد؛ ولـی مـن در  خوشـبختی 

می کنـــــم.  خوشـبختی  احسـاس 

برانکو تمدید می کند

سرتن چوک در استودیو آنتن، صحبت از تمدید قرارداد 
دو ســاله برانکو به میان آورد.او که درخصوص مســائل 
بســیاری از جملــه دلایــل جدایــی اش از پرســپولیس 
صحبت کرد، درباره آینــده برانکــو ایوانکوویچ نیز گفت 
که او حداقل تا دو سال بعد در پرسپولیس خواهد ماند. 
وی همچنیــن در بخشــی از مصاحبه پرده از پیشــنهاد 
 جــدی تیــم ملــی کرواســی بــه برانکــو برداشــت و گفت:
»پس از شکست تیم ملی کرواسی، آنها به دنبال برانکو 
بودند؛ اما او گفت کــه آینده اش در ایران و پرســپولیس 
است«!در هفته های اخیر مدیران باشگاه پرسپولیس، 
تمدید قرارداد با برانکو ایوانکوویچ، سرمربی موفق این 
تیم را اعــلام کرده بودنــد؛ اما تعلل در نهایــی کردن آن، 

برخی از هواداران پرسپولیس را نگران کرده بود. 

کوس نزدیک شد حاج صفی به المپیا

حضــور مدیربرنامه های ســتاره های ایرانی در ورزشــگاه 
کوس باعث  کره او با مدیران باشگاه المپیا کی و مذا کارایسا
شد تا رسانه های یونانی از انتقال یکی دیگر از ستاره های 
ایران به قهرمان نیم فصل سوپرلیگ یونان خبر داده و از 

جدایی دومین ایرانی پانیونیوس خبر بدهند.
از  تصــــــویری  انتشــار  بــا  یونــان   gazzetta ســـــــایت   
محمودرضــا فاضلــی، مدیربرنامــه بازیکنـــــان ایرانــی 
شــاغل در یونــان، مــــــدعی شــد ایــن فــرد بــا حضــور در 
کــوس  کی جــدال المپیا جایــگاه ویــژه ورزشــگاه کارایســا
با پــاس جیانینــا را از نزدیک تماشــا کرد و در حاشــیه این 
کــرات مســتقیمی بــا کریســتین کارمبئــو  دیــدار هــم مذا
کــه نزدیــــــک بــه کوس داشــت   مدیرباشــــــگاه المپیـــــــا

 25 دقیقه طول کشید.

رئال مادرید؛  تنها تیم شش ستاره دنیا

رئال مادرید با قهرمانی در جام جهانی باشگاه ها، توانست 
برای ششمین بار بر بام دنیا بایستد.با این قهرمانی حالا 
رئال مادرید تنها تیمی اســت که توانسته شش قهرمانی 
جهان به دســت بیــاورد و از رکــورد پنج قهرمانــی تیم ملی 
برزیل پیشی گرفت. رئال سال 1960 با برتری 5بر یک برابر 
پنیارول اروگوئه برای اولین بار قهرمان دنیا شد. 38سال 
بعد رئال با پیروزی 2بر یک بر واسکودوگاما توانست دومین 
عنوان قهرمانی خود را کسب کند.رئال سال 2002 توانست 
گوئه را شکست داده و در قهرمانی های خود  الیمپیای پارا
هت تریک کند. در فرمت جدید رقابت ها که جام جهانی 
باشگاه ها نامیده می شود، نیز رئال سال های 2014، 2016 
 و 2017 توانســته عنوان قهرمانی را کســب کند تا تنها تیم

 شش ستاره دنیا  لقب بگیرد.

 نیم فصل رویایی
 لژیونرهای ایران 

کاوه رضایــی آقــای  کریــم انصــاری فــرد و 
گل های یونــان و بلژیک هســتند و علیرضا 
جهانبخش به عنوان لشــگر یک نفره باشگاه آلکمار 
نقش تعیین کننده ای در ایستادن این تیم در بین 

سه تیم برتر آردیویسه ایفا کرده است. 
بــه بهانــه درخشــش آنهــا، ورزش ســه، نگاهــی بــر 
عملکرد غیرقابل باور این بازیکنان در سه لیگ معتبر 

این روزهای فوتبال اروپا داشته است:

        انصاری فرد؛ کریم آقای گل 
یکــی از عجیــب تریــن اتفاقــات در دوران فوتبــال را 
ایــن فصــل تجربــه کــرد، چــون در روزهــای ابتدایی 
فصــل بنســیک هســی، ســرمربی آلبانیایــی وقــت 
کــوس، نــام کریــم انصــاری فــرد را در  باشــگاه المپیا
فهرست مازاد قرار داد تا این ستاره ایرانی با شایعات 

ح آتن روبه رو شود.  و تردیدهای زیادی در تیم مطر
ج شد و هر روز شایعات  نام او از فهرست اروپایی خار
زیــادی پیرامــون بازگشــتش بــه پانیونیــوس نقــل 
محافل خبری آتن شــد؛ اما اخراج هســی و بازگشت 
کیس لمونیس زمینه خوشــبختی دوباره انصاری  تا
فــرد را فراهــم کــرد تــا او بــه مهــره اصلــی خــط حمله 
تبدیــل شــده و بــا زدن 7 گل در 11 بــازی موفــق بــه 
کــوس به صدر  کســب آقای گلــی و بازگرداندن المپیا
جــدول و کســب عنــوان قهرمانــی نیــم فصــل شــد. 

ســتاره 27 ســاله ایرانــی 
به قــدری در ترکیــب تیم 
یونانــی درخشــید کــه در 
هفته های گذشته هم بر 
میــزان محبوبیــت او نزد 
طرفــداران ایــن باشــگاه 

افزوده شد. 

         کاوه رضایی؛ آقای 
گل جنگجو

گذشــته  فصــل  ســتاره 
اســتقلال بعــد از جدایی 
پر حرف و حدیث از جمع 
آبی های پایتخت خیلی 
زود جــای ویــژه ای در 
دل طرفــداران، مربیــان 
 و مالــکان باشــگاه پیــدا 

کرد. 
کاوه رضایی که به اذعان مهدی بیات مالک ایرانی 
شارلروا در ابتدا با تردیدهای زیادی جذب شد، زودتر 
از آنچــه پیش بینــی می شــد جــای ثابتــی در ترکیب 

اصلی مد نظر فلیس ماتزو پیدا کرد. 
جنگندگی و تعصب مثال زدنی ستاره 25 ساله ایرانی 
توام شد با روشن شدن موتور گلزنی و پاسوری او در 
پیشــانی خط حملــه گورخرهای شــهر شــارلروا تا هر 
 هفته شــهرت پدیــده جدیــد و ایرانــی بیشــتر از قبل

 شود.
 9 گل در کنــار چهار پــاس گل در 18 بــازی این فصل 
فوتبــال بلژیــک کاوه رضایــی را بــه آقــای گل جدیــد 
ژوپیرلیــگ و ســتاره شــارلروا تبدیــل کــرد تــا چشــم 
بسیاری از باشــگاه های بزرگ همچون اندرلخت به 

دنبال جذب این ستاره ایرانی باشد.

AZ علیرضا جهانبخش؛ لشگر یک نفره         
 در سومین فصل از حضور در باشگاه آلکمار به ستاره 
بی چون و چرای این تیم در فصل جاری آردیویسه 
تبدیــل شــد. علیرضــا جهانبخــش مــرد شــماره 7 
سرخپوشــان AZ بدون شــک یکــی از تاثیرگذارترین 
بازیکنان در راه قرار گرفتن آلکمار در کورس قهرمانی 

این فصل هلند بود. 
ستاره 24 ســاله ایرانی در 16بازی که برای آلکمار به 
میدان رفت با به ثمررساندن هفت گل و دادن شش 
پاس گل نه تنها در جمــع برترین گلزنان قرار گرفت، 
بلکــه در امــر گلســازی نیز دومیــن پاســور برتــر هلند 
شــناخته شــد تا با این عملکــرد از او به عنوان لشــگر 

یک نفره AZ نام برده شود.
 درخششــی که چنــد روز قبــل برابــر تیــم قدرتمند و 
کس هم ادامــه یافت؛ اما هم تیمی هایش  ح آژا مطر
نه قدر پنالتی که گرفت و گل کرد را دانســتند نه قدر 
پــاس گل هــای جالــب توجهــی کــه از دقیقــه اول تا 
آخرین دقیقه وقت های تلف شده به کابوسی برای 

کسی ها تبدیل شده بود.   آژا

دابسمش، خانواده و فوتبال
روایتی از تفریحات مهدی رجب زاده

رکوردهای دو فوق ستاره 

سال 2017 به کام رونالدو یا مسی؟
فعـلا رکوردهـای دنیـای فوتبـال در دسـت دو فـوق سـتاره بارسـلونا و رئـال مادریـد جـا بـه جـا 
کنند، در رویدادهای باشـگاه  که هر دو در پسـت مهاجم بازی می  می شـود. این دو سـتاره 
و ملـی، رقابـت نزدیکـی داشـته و هـر یـک رکـوردی را در دسـت دارنـد. در روزهـای پایانـی سـال 2017، 

بررسی کردیم که این سال به کام کدام ستاره بوده است.

کریم انصاری 
فرد و کاوه 

رضایی آقای 
گل های یونان 
و بلژیک شدند  

و علیرضا 
جهانبخش نقش 
تعیین کننده  ای 
در تیمش ایفاکرد

رونالدو و مسی پنج تایی شدند

ــال توانســـت پـــس از پشـــت  ــدو در نهایـــت امسـ رونالـ
ســـر گذاشـــتن یـــک ســـال فـــوق العـــاده بـــه رکـــورد هـــای 
مســـی برســـد. مهاجـــم مادریـــد بـــه همـــراه تیمـــش فاتـــح 

لیـــگ قهرمانـــان اروپـــا و لالیـــگا 2017 شـــد. او همچنیـــن 
کنـــون دو مهاجـــم  برنـــده تـــوپ طـــلا در ایـــن ســـال شـــد. ا
پرتغالـــی و آرژانتینـــی پنـــج قهرمانـــی لیـــگ قهرمانـــان 
را در کارنامـــه خـــود می بیننـــد و صاحـــب پنـــج تـــوپ 

طـــلا شـــدند. 

رقابت شانه به شانه

ـــرای گلزنـــی در یـــک ســـال در حـــال  کنـــون ب  ایـــن دو ســـتاره ا

ـــر  ت ـــه ثمـــر رســـاندن ۵3 گل بالا ـــا ب رقابـــت هســـتند. مســـی ب
از رونالـــدوی ۵2 گلـــه  قـــرار دارد. ال کلاســـیکوی دوم دی 
مـــاه، آخریـــن رویایی ایـــن دو بازیکـــن در ســـال 2017 اســـت. 

   رکوردهای به یادماندنی مسی و رونالدو  

بهترین گلزن لیگ قهرمانان

رونالدو 11۴ گل

بیشترین عناوین باشگاهی

مسی 30 جام

بهترین گلزن در یک سال

مسی 90

برترین گلزن به همراه تیم های ملی آرژانتین و پرتغال

مسی 61 گل-رونالدو 79

بهترین گلزن لالیگا

مسی 362

جام جهانی باشگاه ها

رونالدو 6 گل

بهترین گلزن لالیگا

مسی 362

برترین گلزن اروپایی

رونالدو 117



در روزهــای اســتراحت نیــم فصــل، 
 تقاضــای تعبیــر خــواب بازیکنـــــان 
و مربیان بی تیم افزایش پیدا کرده و به همین 
 خاطــر تصمیــم گرفتیــم تعبیر خــواب امــروز را 

به آنها اختصاص بدهیم.
    یــک مربــی: خــواب دیــدم در نیــم فصل، 
همه تیم هــای لیگ برتــری تصمیم بــه تغییر 
مربی  گرفته اند و حجم پیشــنهادات رســیده 

به من در حدی اســت که از خوشــحالی از خواب پریدم و نفهمیدم 
بالاخره با کدام تیم به توافق رسیدم؟

    توپ ســوراخ: امشــب ادامه همان خواب را می بینی؛ اما از نظر 
مالی به توافق نمی رسید و همچنان بی تیم خواهی ماند.

    یک بازیکن همیشه مصدوم: خواب دیدم بالاخره بعد از چند 
فصل، یک تیم به من پیشنهاد داده؛ اما در همان خواب با سرمربی 

تیم حرفمان شد و کار بهم خورد. تعبیرش چیست؟
    توپ ســوراخ: زیــاد بابت بهــم خوردن قــرارداد ناراحــت نباش؛ 

چون برای تدارکات تو را می خواستند نه بازیکن.
    یک بازیکن بدشــانس: خواب دیدم بالاخره بعد از چهار سال 
 تیمی به من پیشنهاد داده؛ اما از بدشانســی من، لیست تیمشان 
پر شده و باید منتظر باشم یکی از بازیکنان مصدوم شود و من جای 

او را بگیرم.
    توپ سوراخ: این فصل هم هیچ بازیکنی 
مصــدوم نمــی شــود و بــرای پنجمین ســال 
 هم بی تیم خواهی ماند. بهتر اســت کم کم 

به فکر خداحافظی از فوتبال بیفتی.
کــه      یــک مدیرعامــل: خــواب دیــدم 
در نیــم فصــل تصمیــم گرفتــه اند، بــه جای 
مربــی و بازیکــــــن، مدیرعامــــــل را عــوض 
کنند و به مــن پیشــنهاد کار داده انــد؛ اما نمــی دانم بــا بدهی های 
 قبلــی تیــم چــه کار کنــم و در خــواب مــردد بــودم قبــول کنــم یــا 

نه؟
    توپ ســوراخ: در خواب مــردد بودی؛ اما در بیــداری، خودت را 

ریز ریز میکنی تا مدیرعامل شوی.
   یک جادوگر: خواب دیدم تیمی که در نیم فصل با آنها همکاری 
 داشــتم، بــه درد نمــی خــورد و بایــد تیــم دیگــری را پیــدا کنــم؛ امــا 
 در خواب متوجه نشــدم از چه تیمی پیشــنهاد دارم. حــالا چی کار 

کنم؟
    توپ ســوراخ: تعبیرش این اســت که باید تیمت را حتما عوض 
کنی؛ چون تیم قبلی سقوط می کند و حیثیت کاری ات در جامعه 

جادوگران فوتبالی بر باد می رود.

سال  سیزدهم، شماره  ۳0۹7،  سه شنبه، 28 آذر   ۱۳۹6  22

ایستاده از راســت: مهدی اخوان، بهروز مردانی، محمود یزدخواستی، محمد برزمهری، 
حمید ولی وند و منوچهر کبیریان

نشسته از راست: حجازی، رضا دهقان، مسعود تابش، احمد جفاری، حمید ندیمیان 

تشخیص بدهید؛ جایزه بگیرید

SCAN

خوشحالی های به یادماندنی

کــه در ایــن ســتون چــاپ کنــار مطالبــی   در 
 مــی شــوند، علامــت بارکــد چاپ شــد و شــما 
مــی توانیــد گوشــی تلفن همــراه خــود را روی 
بارکد کنار آن مطلب قرار داده تا فیلم یا عکس 

مرتبط با مطلب را مشاهده کنید.
 فیلمــی کــه بــرای امــروز انتخــاب کــرده ایــم، 
خوشــحالی هــای بعــد از گل بــه یــاد ماندنــی 

دنیای فوتبال هستند.

مسابقه
گ

 هفت�

همزمان با انتشار ویژه نامه فوتبالی 
اصفهــان زیبا با مســابقه ای همراه 
شــما شــدیم کــه ایــن مســابقه به شــناخت 
چهره کودکی و نوجوانان بازیکنان شاخص 
 فوتبـــــال اختصــاص داشــــتـــــــه و در زمــــــان 
 برگــــــزاری رویدادهـــــای مـــــهــــــم فوتبالــی، 
 بـــــــه مسابــــقـــــــه نظــــرسنجی تغییــر محتوا 

می دهد.
مســابقه امروز بــه تـــشــــخــــیــــــص یکــــــی از دروازه بان های بزرگ 

دنیا اختصاص دارد. 
این دروازه بــان ایتالیایــی به همراه تیــم یوونتوس بــه افتخارات 
بســیار بزرگی دســت پیدا کرده و با تیم ایتالیا نیز درخشــش قابل 

توجهــی داشــته اســت و بــه یکــی از محبوب 
تریــن دروازه بــان های فوتبــال دنیــا، مبدل 

شده است.
تشخیص خود دربــــاره نام این بازیکن سابق 
دنیــای فوتبــال را بــه شــماره 3000483088 

پیامک بزنید.
مـــســـابــــقــــــه هفتــه گذشــته بــه تشــخیص 
ک اختصــاص داشــت  چهــره میشــائیل بــالا
که پس از قرعـــه کشـــی، دارنـــــده شماره همراه5527...0913 به 

عنوان برنــــده شناخته شد. 
گفتنی است جایزه مسابقه، پکی ورزشی است که از سوی سازمان 

ورزش شهرداری اصفهان اهدا می شود.

سیلوا یک حیوان است
پــپ گواردیــولا ســرمربی منچسترســیتی 
با تمجید از ستاره اسپانیایی تیمش، وی را 
به حیوان تشبیه کرد. وی به BBC Sport گفت: داوید 
سیلوا همه چیز دارد و اهل رقابت است. حتی یک فرد 
نابینا هم می تواند متوجه توانایی تکنیکی او شود؛ اما 
نمی توانید تصور کنید چقدر اهل رقابت اســت. فرد 
جنتلمنی بــه نظر می رســد؛ امــا از نظر اشــتیاق برای 
پیروزی مثل یک حیوان می ماند. ما همیشه به سیلوا 
گفتیم که باید بیشــتر گلزنی کند و حالا در چند بازی 
 اخیــر توانســته ایــن کار را بــه خوبــی انجــام دهــد. ما 

به گل های او نیاز داریم .

 با تاج به بهشت هم نمی روم
علی کریمــی، ملــی پوش ســابق تیــم ملی 
کــه بــا رئیــس  فوتبــال دربــاره جلســه ای 
فدراسیون برگزار کرد،  گفت: پیشنهادهای من خیلی 
ساده و معمولی است که انجام دادن آنها نه تنها اصلا 
سخت نیست بلکه خیلی آسان و ساده است، البته 
گــر حرفی   برای کســی که بخواهــد کار انجــام دهد. ا
در مورد فدراســیون می زنــم برای این اســت که دلم 
 برای فوتبال می ســوزد و بــه هیچ وجه دنبال پســت 
گر بودم اصلا سوال هایم را  و مقام نبوده و نیستم که ا
مطرح نمی کــردم؛ ضمن اینکه من با تاج به بهشــت 

هم نمی روم.

قلب های زرد به خاطر سپاهان بود
احسان حاج صفی، بازیکن تیم پانیونیوس 
مدعی شــد قلب های زرد را برای ســپاهان 
می گــذارد.  وی در این بــاره گفت: یکی دو تــا هم نه، 
همیشــه از پنج قلب زرد اســتفاده می کنم.  به خاطر 
پنج قهرمانی سپاهان در لیگ برتر. این قلب ها ربطی 
ک و مســعود شــجاعی نداشــت. تــازه تعجــب  بــه آا
می کنم که می گویند حاجی صفی پست گذاشته و آن 

را حذف کرده.  
در این ماه هــای اخیر همیشــه از دو قلب آبــی و قرمز 
اســتفاده کــرده ام؛ چــون رنــگ پیراهــن پانیونیوس 

تلفیقی از رنگ های آبی و قرمز است.

  

ســتون صــدای هــوادار محلــی اســت بــرای شــنیدن 
کــری خوانــی  نظریــات، پیشــنهادات و انتقــادات و 
اصفهانی های فوتبال دوست. شما مخاطبان همراه می توانید 
 بــا شــماره پیامــک 3000483088 بــا مــا در ارتبــاط باشــید 
 و با اســتفاده از ایــن تریبــون نظریــات خود را بــه اطــلاع دیگران 
 به ویژه اهالــی و تصمیم گیرنــدگان فوتبال برســانید. همچنین 
 مــی توانیــد نظریــات خــود را از طریــق تلگــرام یــا ایــن آیــدی 

esf_ziba @ ارسال کنید. 

کتور ســازی      امیــر قلعه نویــی فصل گذشــته که ســرمربی ترا
بود، مشکلی با بازیکنان سرباز نداشت؛ اما چطور شده که حالا 

مخالف این کار شده است؟
بیضایی از اصفهان

    دو هفتــه قبــل در ویــژه نامــه پنالتــی اعــلام کــرده بودیــد که 
لــی در ســپاهان مــی خواهید  اطلاعاتــی در خصــوص بحــث دلا

منتشر کنید اما خبری نشد. چرا؟
    اصفهــان زیبــا: یکــی از هــواداران تیــم ســپاهان در تمــاس 
لی در این تیم  با روزنامه مدعی شــده بود اطلاعاتی از جریان دلا

دارد و با ســند و مدرک آن را در اختیار روزنامه خواهد گذاشــت؛ 
با اینکــه از این حرکت اســتقبال کردیــم؛ اما وی دیگــر موضوع را 

دنبال نکرد. 

تعبیر خواب

توپ                         سوراخ

ویـــــــــژه نـــامـــــه فوتبالی روزنـــــامـــه اصـــفـــــهـان زیــبــــــا
شماره سی و ششم، ضمیمه شماره 3097
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هفتهاظهارنظر

هوادارصدای

تیم سپاهان
 سال ۱۳56

خاطره  بازی با فوتبال اصفهان

ایرانی ها؛ جوان ترین ها و بلندقامت های جام جهانی
مقایسه خصوصیات تیم های ملی حاضر در جام جهانی

روزنوستالژی

انگلیس)25.9( هستند.        

     قد بازیکنان
 قــد متوســط بازیکنان صعــود کننــده 181.7 ســانتی متر 
 اســت، کمی کوتــاه تــر از متوســط 31 لیــگ اروپــا)182.1(

ولــی تیــم ملــی ایــران بــا 183.4 هــم بالاتــر از متوســط 
 لیگ های اروپایی اســت و هم دوازدهمین تیــم قد بلند 
در روسیه. فقط یک کشور اروپایی و آن هم اسپانیا است 
که در بیــن هفت کشــور اروپایی حاضر، متوســط قد ملی 
پوشــانش زیر 180 ســانتیمتر است. اما شــش کشور دیگر 

اروپا، بلندقامت ترین ها هستند.
کید کند که هیــچ رابطه ای  این گزارش، مهم دانســته تا

بین قد بازیکنان و موفقیت یک تیم وجود ندارد. 
با این حال بعضا تفاوت های آشکاری بین تیم های ملی 
صعود کننده دیده می شود. صرب ها 185.6 سانتی متر 
قــد دارنــد در حالــی که متوســط قــد تیــم ملی عربســتان 

سعودی 176.2 سانتی متر است.   

     محل تولد بازیکنان
 گسترش مهاجرت در مقیاس کره زمین، موجب مخلوط 

شدن ملت ها در چهارگوشه جهان شده است. 
دسترســی همــه اقشــار جامعــه بــه فوتبــال، غالبــا زمینه 

مناسبی برای بیان مهاجران پدید می آورد. 
به درخواســت فدراســیون های قاره آفریقا که بیشــترین 
کـــــم بــه  کــــــم  تعــداد مهاجــر را در اروپــا داشــتند، فیفــا 
دوملیتی ها اجازه داد تا راحت تر کشــور دومی را در طول 

زندگی حرفه ای خود انتخاب کنند.
از 1032 بازیکنی که در مرحلــه مقدماتی رقابت ها حضور 
داشــتند و 40 بازیکنــی کــه از روســیه انتخــاب شــده اند، 
ج از کشورشــان به دنیا آمده اند)9.1 درصد(.  98 نفر خار
ج را دارد.  کش با 61.5 درصد، بیشترین متولدین خار مرا
در صورتی که تیم ملی ایران به همراه شــش کشــور دیگر 
ج متولد شــده باشــد، نداشــت.  هیچ بازیکنی که در خار
 )ســامان قــدوس فرصــت بــازی در ایــن مرحلــه را پیــدا 

نکرد.(

آخریـن گـزارش مرکز دیـده بان فوتبـال واقع 
در شــهــــر نوشـاتل سوییس به مقایسه 32 
تیـم صعودکـــرده به جام جهــانــــی روسـیه 2018 
اختصـاص داده شــــده اسـت. بـه گـزارش »ورزش 
سـه«، جامعـه آمـاری ایـن تحقیقـات از بازیکنـان 31 
تیـم صعود کننده در مرحله مقدماتی تشـکیل شـده 
اسـت. بـرای روسـیه میزبـان، بـازی های  این کشـور 
از مـاه ژوئیـه 2016 تـا نوامبـر 2017 مورد اسـتناد قرار 
گرفتـه اسـت. در مقدمـــه گـزارش ایـن مرکـز کـه بـه 
تحقیقـات علمـی و جـدی در مقولـه فوتبـال معروف 

است، می خوانیم:

»تفاوت های زیادی در ترکیب تیم ها نمایان اســت. این 
تنوع، یکی از مظاهر غنــای گردهمایی چون جام جهانی 
فوتبال است. در دنیایی که جهانی سازی اغلب همگون 
 ســازی نیز تعبیــر می شــود، ایــن رقابت هــا مجالی اســت 
 تا شــاهد اطلاعاتی بــه روز شــده از خصوصیت هــای ملی 

در سطوح مختلف باشیم.
کــی از حضــور پرتعــداد  همچنیــن ایــن تحقیقــات حا

ملی پوشان شاغل در معتبرترین لیگ هاست. 
گرچه همین موضوع موجب شــده که بهترین بازیکنان  ا
خیلی از لیگ ها جزو مدعوین نباشــند؛ ولی حجم بالای 
شــاغلین در رقابتی ترین لیگ ها، نقــش مثبتی در ایجاد 
کثریــت کشــورها   تعــادل رقابتــی داشــته اســت؛ چــون ا
از بازیکنان آب دیده شده در بالاترین سطح برخوردارند.«

     سن بازیکنان
 بازیکنــان تیــم هــای صعودکننــده، روز شــروع رقابــت ها 
به طور متوسط 27.4 سال سن خواهند داشت. تیم ملی 
ایران بــا متوســط 26.5 ســال، ششــمین تیم جــوان این 
لیست است. برای مقایسه می توان به متوسط 25 سال 

در 31 لیگ کشورهای اروپا اشاره کرد. 
این تفاوت نشــان دهنده علاقه سرمربیان تیم های ملی 
به استفاده از عناصر باتجربه ای است که قبلا توانایی های 

خود را در بالاترین سطح به اثبات رسانده اند.
کاســتاریکا)29( و ایســلند)29(  پانامــا)29.4( بالاتــر از 

پیرترین و بازیکنان نیجریه با 24.9 سال جوان تر 
از آلـــــمــــــان)25.7( و 

     لژیونرها
 فوتبــال بــه عنــوان یــک حرفــه بیــن المللــی، خودش 
محرک مهاجرت است. روز به روز به تعداد بازیکنانی که 
ج از مرزهایشان بازی می کنند افزوده می شود.  در خار
در زمان تهیــه این گــزارش 64.6 درصد ایــن بازیکنان 
ج از کشورشــان بــازی می کردنــد. در حالــی که باز  خار
 هــم تفــاوت هــای آشــکاری بیــن 100 درصد کــروات ها 
 و صفردرصد بازیکنان ســوئدی، ایســلندی، انگلیسی 

و سعودی دیده می شود.   
در این رده بنــدی تیم ملی ایــران بعد از ژاپــن با 42.4 
درصد لژیونر، رتبه بیست و پنجم را اشغال کرده است.

     لیگ هایی که ملی پوشان در آن شاغلند
 متمرکز شدن استعدادها و منابع فوتبال حرفه ای یک 
حالــت بیش-نمایندگــی در ثروتمندتریــن لیگ هــای 
دنیــا بــه وجــود آورده اســت. نوامبــر 2017 )مــاه پیش( 
کــه در مرحلــه مقدماتــی   تقریبــا نیمــی از بازیکنانــی 
با تیم های ملی خود حضور داشــتند، در شــش کشــور 
شــاغل بوده اند. انگلیس با 164 بازیکن و 15.3 درصد 
 بیشــترین ســهم را دارد.تیم ملــی ایران در هیــچ کدام 
از پنج کشور اول نماینده ای ندارد و در بین 21 نفری که 
لیگ ایــران را نمایندگی کرده انــد)2 درصد(، هیچ یک 
خارجــی نیســت. رتبه هشــتم لیــگ عربســتان در این 
لیســت با 42 نماینــده)3.9 درصــد( هم نشــان از عدم 
کوچ بازیکنان این کشور دارد و هم کیفیت خارجی های 
کشــورهای  کــه جــزو ملــی پوشــان  لیــگ عربســتان 

صعود کننده در این رقابت ها بوده اند.    
در نتیجه گیری پایانی این گزارش آماده است:

  »ایــن آنالیــز بــه فهــم جغرافیــای اقتصــادی فوتبــال 
در دنیــا کمک مــی کند. همچنیــن با رویکــرد تطبیقی 
 این تحقیق می توان درک بهتری از موقعیت هر کشور 
گــزارش   در مجموعــه بیــن المللــی داشــت. ارزیابــی 
در قیاس کنفدراسیون ها نیز مفید است. تفاوت های 
مشــاهده شــده نمایانگــر غنــای جــام جهانــی اســت. 
غنایی که با افزایش تعداد کشورها به 48 تیم با تقسیم 
صحیح سهمیه قاره ها، بیشتر از این هم خواهد شد.«   

تنظیم و ترجمه: شاهین اشکان



تاریخچه تحلیلی غرب مدرن 
در قــرن 17 و 18 مــــیلادی تـــجارت و 

محمدامین 
نوری

بازرگانی رشد چشمگیری یافت. علت 
این رشد چشمگیر، رشد دریانوردی و 
کشف قاره آمریکا و فروش برده از طرفی 
و از طــرف دیگــر تاثیــر تعالیــم جدیــد 
مســیحیت پروتســتان و مخصوصــا 
که پروتستانیســم و مخصوصا  گرایش کالونی بــود. چرا
کالونیســم، ثروت انــدوزی را نه تنهــا نهی نمی کــرد بلکه 
تشویق هم می نمود. به سبب این اتفاقات، تمایل برای 
کار بیشتر برای رسیدن به رفاه بیشتر و دوری از ریاضت 
وزندگــی ســاده، به یــک فرهنــگ عمومی تبدیل شــد. 
همچنین با پیشرفت علوم تجربی و پزشکی، مرگ ومیر 
در سنین کم کاهش یافت و جمعیت رشد کرد.در اثر این 
فرهنگ و خواست عمومی و با افزایش جمعیت، صنعت 
و کشــاورزی متحول شــد و به طــور مضاعف رشــد کرد؛  
که رشــد اقتصادی، به یگانه خواســته انســان عصر  چرا
تبدیل شده بود. در همین زمان با اختراع ماشین بخار 
توســط جیمــز وات در ســال 1769 میــلادی، صنعــت 
که با افــراد و هزینه  متحول و تولید چنــد برابر شــد. چرا
کمتر، محصول بیشتری تولید می شد. درواقع ماشین 
بخــار محــرک و پیــش برنــده انقــلاب صنعتــی شــد. 
به طوری کــه بســیاری شــروع دنیــای مــدرن را اختــراع 

ماشین بخار می دانند.
در همین زمــان رشــد روزافــزون محصــولات صنعتی و 
که تولید  کشــاورزی موجب بحران اقتصادی شــد. چرا
محصولات، بســیار بیشــتر از مصــرف و تقاضــای مردم 
شــده بود. در ایــن هنــگام ســرمایه داران بــه دو راه حل 

روی آوردند:
اول: ایجاد کردن تمایــل افراطی به مصــرف در مردم با 

استفاده از پدیده هایی مثل مد و ...
دوم: روی آوردن به ســرزمین های جدید، برای تامین 
مواد اولیه لازم برای صنعــت و مهم تر از آن ایجاد بازاری 
برای مصرف محصولات تولیدشده. از همین زمان بود 

که استعمار رونق فراوان گرفت.

     اروپا و استعمارگری
همان طــور کــه گفتیــم اروپاییــان بــرای تامیــن مــواد 
اولیه صنعــت و ایجاد بــازاری برای مصــرف محصولات 
تولیدشــده توســط همــان صنعت، بــه ســرزمین های 
جدید روی آوردند. این نگرش، مبنای اصلی سیاست 
خارجــی اروپا در ســال های پس از رنســانس بــود. روی 
کــه تــا قبــل از آن فرهنگــی  آوردن بــه ســرزمین هایی 
متفاوت از فرهنــگ اروپایی داشــتند. بــه همین دلیل 
چــنــــدان مـــصرف کننده 
اقــلام تولیدشــده در غرب 
هــم نبودنــد؛  پــس ایجــاد 
تغییــری فرهنگــی در ایــن 
ســرزمین ها نیــز لازم بــود؛ 
بنابرایــن می تــوان گفــت 
که ایــن اســتعمار ذاتا یک 

استعمار فرهنگی نیز بود.
کــنــنـــدگان،  اسـتــعـــمار 
کشورهایی مانند اسپانیا، 
پرتغال، فرانسه، انگلستان 
کــه بــرای  و هلنــد بودنــد 
تسخیر سرزمین های آسیا، 
آفریقــا و آمریــکای لاتین با 
یکدیـگــــر می جـنگیـــدند. 
به عنوان مثال انگلســتان 
پیشتاز این عرصه بود و بیشترین مستعمرات را داشت. 
ازجمله مســتعمرات انگلســتان می توان جزایر جنوب 
اقیانوس آرام، استرالیا، خاور دور )چین و هند(، سواحل 
آفریقا، ایرلند و کانادا )پس از استقلال آمریکا( را نام برد. 
یکی از کشورهایی که مورد دست اندازی بسیاری از این 
استعمار کنندگان مثل روسیه، انگلستان و فرانسه قرار 

گرفت، ایران بود.

     اندیشه و مبانی نظری غرب مدرن
بــا توجــه بــه تحولاتــی کــه در تجــارت، اقتصــاد، علــم و 
صنعــت، دیــن و فرهنــگ ذکــر کردیــم، می تــوان یگانه 
اندیشــه و محور همه تحــولات انســان جدیــد اروپایی 
را در یک باور خلاصه کرد: اومانیســم؛ اومانیســم یعنی 
تنها یک حقیقت و یک ارزش وجود دارد و آن بشر است 
)دقت شــود که بشــر و نــه انســان(. به عبارت دیگر بشــر 
سقف هستی است. تمام تلاش و هم وغم انسان جدید 
اروپایــی، اعتــلای این بشــر اســت و در پای این بشــر هر 
ارزش دیگری را قربانی می کند. البته این بشــر هم بشــر 
که همان طور که گفتیم  اروپایی است و نه هر بشری؛ چرا
اروپاییان، سیاهان را انسان هایی پست تر می دانستند 

و آنها را به بردگی می گرفتند. 
اروپا برای پیشــرفت همین انســان اروپایی به استعمار 
روی آورد و بســیاری از انســان ها را بــه بردگــی کشــید و 
بســیاری از فرهنگ هــای دیگــر را هــم بــرای ایجــاد بازار 
مصرف صنعت خــود از بین برد. البته محوریت بشــر در 
همه امور مادی و معنوی، موجب رشد چشم گیر علوم 
تجربــی و صنعت شــد کــه نتیجــه آن بالا آمدن ســطح 
ک و افزایش لذات مادی بود. پس چون  ک، پوشا خورا
این بشــر اصالت پیــدا کرد و تنهــا ارزش انســان اروپایی 
جدید شــد، برای اداره جامعــه و حکومت دیگــر نیازی 
به دین و مذهب نبود. پس به طور طبیعی، مذهب به  
امری شــخصی و وجدانی تبدیل شــد. همه این موارد 
موجب رشد چشم گیر بشر اروپایی در امور مادی و قدرت 
بی بدیل او در قرن 19 میلادی شد.ایران و دنیای مدرن 
ایرانیان نیز پــس از عصر طلایی صفویه به مــرور اعتلای 
فکری، فرهنگــی و تمدنی خــود را از دســت دادنــد و در 
دوران حکومت قاجاریه و در حوالی قرن 19 میلادی به 
مرحله ای رســیدند که نه فقط ازلحاظ تکنولوژی و ابزار 
که حتــی از منظــر فرهنگ  و تفکر، فرســنگ ها بــا دوران 
اعتلای فرهنگی و تمدنی عصر صفویه و تمدن اسلامی 
فاصله داشــتند. به همین سبب با شــروع جنگ های 
ایران و روســیه، وقتی بار دیگر با غربیان  مواجه شدند، 
حیرت کردند و حیرت نامه ها  نوشتند و به واسطه این از 
خودباختگی تحت سیطره غرب قرار گرفتند. این حیرت 
و خودباختگی ادامه یافت و به شکل های مختلف خود 

را نشان داد. 

سخن                               اول

علم حقوق و پیشگیری از 
جرایم جنسی علیه کودکان

نشست تخصصی جرایم جنسی علیه 

وحید
 عالم

کودکان و آســیب های ناشــی از آن به 
همت انجمن علمی حقوق دانشگاه 
اصفهان در روز یکشــنبه 19 آذرماه در 
تالار شــهید آوینی دانشــگاه اصفهان 

برگزار شد.
در این نشست که با حضور دکتر سعید صادقی، مدیر 
کل اداره بهزیســتی اســتان اصفهــان همراه بــود، دکتر 
ســید علی آزمایش،  اســتاد برجســته حقوق کیفری و 
جرم شناســی دانشــگاه تهران به ایراد نظرات خود در 

این حوزه پرداخت. 
آزمایش معتقد اســت کــه برای درک صحیــح ازحقوق 
باید به سراغ شاخه های علوم انسانی برویم. باید تاریخ 
را به خوبی بدانیم، از جامعه شناسی سررشته داشته 

باشیم و با فلسفه بیگانه نباشیم. 
مشروح سخنان سید علی آزمایش به این شرح است:

بزرگ ترین جرم شناســان عالم،  رشــته  تحصیلیشــان 
حقوق نبوده است. یا رشته  تحصیلیشان زندان بانی 
بوده یا روان پزشــکی بــوده یا پلیســی بوده یا پزشــکی 

اجتماعی بوده است!
 حقــوق خوانــده کــه نمی توانــد جــرم شــناس باشــد. 
حقــوق دان ایــن را می فهمد کــه در این حــوزه خاص 

نباید دخالت کند.
     چرا جرم اتفاق می افتد؟ 

 بــــررسی عــلـــل جــرم در رشتـه هــــای دیـگـــر اســت. 
مهم ترین رشــته در بررســی علل جرم روان شناســی و 
روان پزشــکی اســت. در واقــع جرم شناســی چهــار راه 
برخورد رشته های مختلف علمی است که هیچ کس 
به تنهایی نمی تواند بر آنها تسلط پیدا کند. همه  اینها 
گــر می خواهند علت جــرم را پیدا  باید با هم کار کنند ا
کنند و با آن مبارزه کنند. به جای سرشاخه چیدن به 

ریشه ها برسند.
     درزمینــه جرایــم، بــدون کمــک گرفتــن از ســایر 
رشــته ها به جایی نمی رســید. حقوق مدنــی در نظام 
حقوقی ایران معنی دارد. نظام حقوقی ایران با تاریخ 
گر می خواهید حقوق بخوانید  ایران پیوستگی دارد. ا
اول بایــد تاریــخ بخوانید. حقــوق هر جامعــه برآمده از 

تاریخ آن جامعه است.
گــر تاریــخ نخوانده باشــید از کــودک آزاری ســر در       ا
نمی آوریــد. باید تاریخ ایران را بدانید. ســوء اســتفاده 
کــودکان را در تاریــخ ایــران بشناســید. مــا ســابقه   از 
تاریخــی در کــودک آزاری داریــم. شــرم آور اســت؛  ولی 

مربــوط بــه زمــان خودش 
امــروز  کــه  آنچــه   اســت. 
شــرم آور اســت این اســت 
که ما بخواهیم سنت های 
تاریخی را همراه خودمان 
تا امروز بیاوریــم. تحولات 
نــادیــــده  اجتــمــاعــــی را 

بگیریم.
از  یــکـــــی  حــقـــــوق   
رشـته های علوم اجتماعی 
اســـت. جامعــه شنــــاسی 
بــاید بـدانـید. تا جامــعه را 
نشناســید کــه نمی توانید 
را  حـقــوقــــی  مــفــاهـیــــم 

بفهمید.
   حقوق برای انســان ها 

نوشــته شــده اســت. انســان ها برای حقوق نیستند. 
حقوق با دین فــرق دارد. حقــوق عبارت اســت  از یک 

مجموعه قواعد متحول در زمان و در مکان.
 چــون محــور حقــوق،  انســان اســت شــما بایــد روان 
شناسی بدانید. کسی که در کودکی آزار دیده، در بزرگ 
سالی کودک آزار می شود. پیچدگی های روانی انسان 
در روان شناسی آموزش داده می شود. در روان پزشکی 
مطالعه کنید. نه برای اینکه روان پزشک شوید. برای 

اینکه بفهمید انسان موجود پیچیده ای است.
   هــر کــدام از مســائل حقوقی فلســفه  ای پشــت آن 

است. دل بخواهی که نوشته نشده است. 
چرا باید مجرم تعقیب شود؟ برای اینکه مردم احساس 
گــر قانــون امنیــت را از مــردم بگیرد که  امنیت کننــد. ا
خلاف فلســفه  اش اســت. همه آنتــن ماهــواره داریم و 
همه قایــم می شــویم. چــرا؟ چــون قانون جــرم بودن 

ماهواره امنیتمان را گرفته است. 
گــر می خواهید حقــوق را بفهمیــد، باید  ازطرف دیگر ا

فلسفه خوانده باشید.
   حقوق بــه حکومت وابســتگی دارد. هــر حکومتی 
حقــوق خــودش را مــی آورد. انــواع حکومت هــا را باید 
بشناســید. در علــوم سیاســی انــواع حکومت هــا و 
گی های هر کدام را می گوید. ایــران پیمان جهانی  ویژ
حقــوق کــودکان را امضا کــرده. تعهــدات بیــن المللی 

دولت خودتان را باید بشناسید.
   تمام مسائل حقوقی اعتباریات است. اینها که علم 

نیست. مواد قانونی همه اعتباری هستند. 
وقتی می گوییم چیز ی از اعتباریات است؛  یعنی آنکه 
از روزی که مردم دور هم جمع شدند و جامعه را درست 
کردنــد، گفتنــد اداره  جامعــه قواعــدی می خواهــد. 
همیــن. مبنای حقــوق این اســت. قرار گذاشــتند که 
این قواعد اجرا شــود. بعد زمان عوض شد. قواعد هم 
گاهی  عوض شد. می بینید چقدر ساده است. حقوق آ

هست؛  اما علم نیست.
   در حقوق دو تعریف هست: 

گـفـتـــه  در مــورد تــعریـــف حــق در رشـــته  حـقـــوق 
کــه  مــی شــــود؛  حـــــق عــبـــارت اســـت از امتیــــازی 
بــه مــوجـــب قـــانــــون بــه شـخــــــص داده مــــی شود. 
کــــه ســــر انـــسان ها  کلاه بـــسیار بزرگــی اســت   ایــــن 

می گذارند.
کــه انســان بــا آن از مــادر بــه دنیــا   حــق آن اســت 
آمــده. مطلق هم هســت. محدودیتــی نــدارد. آزادی 
هــم مثــل حــق اســت. انســان چــون می خواهــد در 
جامعــه بــا دیگــران زندگــی کنــد، لازم می شــود ایــن 
حــق و آزادی محــدود شــود. قانــون حــق انســان را 
 محــدود می کنــد تــا بتــوان زندگــی اجتماعــی را اداره

 کرد.

گزارش                               هفته

19 سال یازدهم، شماره 2660 اندیشه
دو شنبه
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ح شد: در نشست دموکراسی چیست مطر

تحقق دموکراسی بدون وجود احزاب،  امکان پذیر نیست 
محمــد نصرالهی در دومین جلســه »آشــنایی با 
دموکراسی« گفت: چون عمدتا انتخابات مردم 
در قالــب احــزاب انجــام می شــود، قــوه  قضائیــه بایــد 
ساختارش و قاضی هایش مستقل باشند و در چهارچوب 
یک حزب عمل نکنند. چون می خواهد استقلال داشته 
باشــد. مردم رأیشــان را متشــکل کرده انــد در احــزاب. هر 
حزبی یک قاضی تعیین می کند و آن قاضی مجبور اســت 
منافع حزب را رعایت کند و این با فلسفه  سیستم قضایی 

که برای همه قضاوت می کند در تضاد است. 
گر  کمه کند ا      قوه  قضائیه باید رئیس جمهور را هم محا
شرایطش پیش آمد. باید یک نظارت حقوقی روی نخست 
وزیر، وزرا و همه  مسئولین داشــته باشد. باید ساز و کاری 
تعیین شود که قوه  قضائیه چه رئیسش و چه قاضی هایش 
مســتقل باشــند. حتی قاضی ها هــم نباید مطیــع رئیس 

باشــند. هر قاضی باید مستقل باشد. 
فقــط مطیــع قانــون باشــد و مطابــق 

قانون اظهار نظر کند.
   دمــــوکراسی اصــلا با اجبار مشــکل 
دارد. به خصوص که الان سیستم های 
اقـتـــصادی و حــکومــت هــــا بـسیــــار 
پیچیده و پیشــرفته شــده و هر کســی 
بــه راحتــی نمی توانــد تصمیــم بگیرد. 
در کشــورها اصلا احــزاب بــرای همین 

شــکل می گیرد. یک حــزب سیاســت ها را دقیــق مطالعه 
و مشــخص می کنــد و مــردم بــا اعتمــاد بــه آن حــزب رأی 
گر احزاب نباشند قطعا پوپولیسم جای آنها را  می دهند. ا
می گیرد. در یک سیستم دموکراتیک نقش احزاب بسیار 
مهم اســت و اعتنای مردم باید به احزاب باشد. در برخی 

کشورها مردم آن قدر به احزاب اطمینان 
دارند که بسیاری اصلا رأی نمی دهند. 
بــرای مــا میــزان رأی خیلی مهم اســت؛  
اما در این کشورها مهم نیست. علتش 
ایــن اســت کــه آن قــدر شــرایط دولت و 
حکومــت تثبیــت شــده و مشــخص و 
شــفاف اســت که این رأی گیــری نقش 

خاصی نمی تواند داشته باشد.
     شــما وقتی این کتاب دموکراســی را 
گر در یک  بخوانید، به وجوب و لزوم احزاب پی می برید. ا
کم شــوند راهی نیست غیر  سیســتمی مردم بخواهند حا

از وجود احزاب.
ح است. دیدگاه      دو دیدگاه نســبت به نمایندگان مطر
کارگــزاری و دیــدگاه عالــم صغیــر. مــا معمــولا در ایــران به 

نماینــده  مجلــس، وکیــل می گوییــم. آیــا نماینــده وکیــل 
ماست یا وکیل همه است؟ فردی که از اصفهان انتخاب 
شده و به مجلس رفته، مردم اصفهان به او رأی داده اند. 
تازه همه  مردم هم نه بلکه مثلا یک حزب خاص به او رأی 
داده. آیــا این نماینده وکیــل آن حزب اســت فقط؟ وکیل 
کســانی اســت که به او رأی داده اند؟ وکیل مردم اصفهان 
اســت؟ یا اینکه این نماینده قرار اســت به فکر منافع ملی 
کل کشــور باشــد؟ ایــن دو دیدگاهــی اســت که نســبت به 

نماینده مطرح است.
     در سیستم هـــای دموکراسی این انتظارات به صورت 
بینابینــی در تعامــل اســت. ایــن تعامــل مهــم اســت؛  اما 
نماینــدگان مجلــس در درجــه  اول قطعا بایــد منافع ملی 
کشــور را تأمین کـــنند و در کنارش البته رابطی هم باشــند 

برای آن منطقه  یــا حزبی که رأی آورده اند. 

کتابی برای شناخت جنبش های اسلامی   کتاب »با علی)ع( در صحرا« منتشر شدکتاب »معنویت قدسی از نگاه قرآن«
حجت الاســلام محمدعلــی مهــدوی راد، نویســنده و قرآن پژوه، 
دربــاره کتــاب »جنبش هــای فکــری و دینــی در جهــان اســلامی 
معاصر«، گفت: محمدجواد صاحبی، نویسنده این کتاب، بیش از 20 سال 
در این زمینه مطالعه و پژوهش انجام داده است. تا پیش از نگارش این اثر، 
درباره جنبش های فکری و دینی بیدارگرانه در سرزمین های اسلامی، اثری 
کامل و جامع تدوین و منتشر نشده بود و در عرصه پژوهش های بنیادی، 
راهبردی و کاربــردی این حــوزه خلأیی احســاس می شد. نویســنده این 
کتاب در اثرش به بررســی بُن مایه های اعتقادی، زمینه هــای اجتماعی و 
سیاسی و سیر تحولات جنبش های بیداری از آغاز شــکل گیری تا امروز در 
مناطقــی همچــون عثمانــی و ترکیــه جدیــد، شــبه قــاره هنــد، عربســتان 

کش پرداخته است. سعودی، مصر، سودان، لیبی، الجزایر، تونس و مرا
مهدوی راد گفــت: اثر حاضر بخشــی از مطالعــات نویســنده در این  زمینه 
اســت که با کاوش در تاریخ تقابل دو تمدن اخیر شــرق و غرب، به تحلیل 
چگونگی پیدایش طلایه داران این ماجرا و سیر تحول و تطور اندیشه های 
آنان پرداخته است. مطالعه این کتاب را به پژوهشگران حوزه تجدد دینی 

و جریان روشنفکری در جهان اسلام، پیشنهاد می کنم.

معنویت واژه ای است کانونی با دامنه ای گسترده که با سرشت 
انسان مرتبط و بر بینش ها، گرایشات و کنش های جوامع بشری 
اثرگذار است. این واژه با توجه به خاستگاه الهی و غیرالهی اش به دو قسم 
قدسی و غیرقدسی تقسیم می شــود. معنویت قدسی با رویکرد قرآنی، به 
نیازها و استعدادهای انسان نگاهی جامع دارد و با توجه به سه مقوله نیاز، 
 هــدف و اســتعداد انســان بــه تنظیــم داده هــای اندیشــه ای و رفتــاری 

می پردازد.
این کتــاب از ســه فصل تشــکیل شــده اســت: 1. معنویــت )معناشناســی 
معنویــت، رویکردهای معنویت و نســبت شناســی آن با مفاهیم همســو، 
آســیب شناســی معنویت غیرقدســی( 2. معنویت در سازمان )ســازمان و 
 نظریه هــای آن، معنویــت ســازمانی و رویکردهــای معنویت در ســازمان(
 3. معنویت قدســی در ســازمان با رویکرد قرآنی )مبانی، چیســتی، ارکان، 

ویژگی ها و آثار معنویت قدسی از نگاه قرآن(.
کتاب »معنویت قدسی از نگاه قرآن« نوشته علیرضا نوبری در 368 صفحه 
با قیمت 18000 تومان توســط نشــر معارف و بــا همکاری دانشــگاه معارف 

اسلامی منتشر شده است.

کتاب »با علی)ع( در صحرا: شرح دو حکمت از نهج البلاغه« به قلم 
آیــت الله حائــری شــیرازی و تدوین حجت الاســلام والمســلمین 
ح و بسط دو  محمدرضا رنجبر منتشر شد.کتاب »با علی)ع( در صحرا« شر
حکمت از حکمت های حکیمانه امیرالمومنین علی)ع( است که مشتمل 

بر لباب معرفت است. 
حکمــت نخســت، در بــاب بیــان ســخن های آن امــام همــام بــا جنــاب 
کمیل بن زیــاد نخعــی اســت و حکمــت ثانــی در بــاب بیــان علــل و رازهــا 

درخصوص پاره ای از احکام خداوند.
این کتاب توسط روحانی فاضل و خوش ذوق حجت الاسلام والمسلمین 
گردان خــاص آیــت الله  محمدرضــا رنجبــر تدویــن شــده اســت کــه از شــا
حائری شــیرازی محسوب می شــود و ســال هاســت که همگان به عنوان 
 کارشــناس مذهبی صداوســیما، با چهــره و صــدا و زبان تمثیلی وی آشــنا 

هستند.
ح دو حکمت از نهج البلاغه« به همت نشر  کتاب »با علی)ع( در صحرا: شر
معــارف در قطع رقعی و دورنــگ به قیمت 11هــزار تومان روانه بــازار فروش 

شد.

حوزه باید برای ادامه راه، به عقلانیت یک میدان جدی بدهد
ح شد: در نشست » هم فقه رسمی در گسست بین روحانیت و مردم« مطر

یکــی از مباحــث مهمی که در این جلســات مــورد توجه 
قرار گرفته است مقوله »گسست« است. گسست میان 
حوزه، طلاب و فقه با جامعه و مردم از جمله موضوعاتی 
اســت که جهت گیری عنوانی این جلســات را تشــکیل 
داده است.انقلاب اســلامی بوده که فقه عهده دار امور 
شده است و اقداماتی اجتماعی و همه جانبه تر را عهدا 
گر ما بپذیریم که فقه علم اداره انسان از  دار شده است. ا
گهواره تا گور است پس باید برای به تحقق رساندن این 
تعریف، برنامه ای از طرف فقه ارائه شود که ما در انقلاب 
اسلامی تا به امروز همچنین برنامه مشخصی نداشتیم. 
ایــن برنامــه را فقــط امــام )ره( و مقــام معظــم رهبــری 
ح کرده اند؛ ولی حوزه ها فقــط آن را تکرار می کنند  مطر
و برنامــه ای کــه بــا آن بشــود جامعــه را اداره کــرد، ارائــه 
نمی کنند. فقه بــرای اینکه بتواند برنامه داشــته باشــد 

باید این مبانی را در نظر بگیرد که:
 1 - دارای مبانی کلامی مشخصی باشد

 2- مبانــی جامعــه شناســی آن مشــخص باشــد؛  یعنی 
بداند که در چه بستری می خواهد شکوفا شود.

 3- تعریــف از فقــه ارائــه کنــد . تعریــف فقــه امــروز آنقدر 
کوچک است که یک اداره را هم با آن نمی شود مدیریت 

کرد؛  چه رسد به جامعه.
 حال آن که تعریف فقهی که امام )ره( ارائه می کند بسیار 
جامع اســت. امــام خمینی مــی فرماینــد: »فقــه همان 
حکومت اســت.« پس باید در همه زمینه ها ورود کند و 

ح بدهد. برنامه و طر
 4- توســعه منابــع فقهــی یــا همــان منبــع واره هــا مثل 
مصلحت، عرف ، بنای عقلا ... که این منابع باعث تاثیر 

خیلی زیادی در قضایای فقهی ما می شوند. 

متاســفانه ضعف در این عوامل باعث افزایش روزافزون 
این گسست بین مردم و روحانیت شده است. چنانچه 
در ایــن حیطــه پیشــرفتی صــورت نگیرد، این گسســت 

بیشتر نیز می شود. 
راه حــل هــم تغییــر رویــه حــوزه هــای علمیــه 
اســت. فقــه امــروز شــده یــک فقــه بایــد و 
لــت هــای  بــه دلا بــدون توجــه  نبایــدی، 
اجتماعی . احــکام فقه باید در هــر دوره ای با 
 دیگر احــکام رابطه پیــدا کنند و به روزرســانی

 شوند. 
حجــت الاســلام خــوش نویــس زاده دیگــر 
در  کــه  بــود  اشــتر  مالــک  حــوزه  مهمــان 
 نگاهــی دیگــر صــورت مســئله را  بــه بحــث

 نشست.
 خوشــنویس زاده، کارشــناس فقــه و حقــوق 
در ادامــه جلســه بیانــات خــود را ایــن گونــه 
اظهــار داشــت:  در ابتدا بایــد در مــورد عنوان 
بحــث »گسســت روحانیــت و مــردم «  بگویــم 
که نبایــد به این راحتی این مســئله گسســت 

بیــن روحانیــت و مــردم را به عنــوان مســئله بدیهی 
پذیرفت.

 بنــده معتقدم رابطه بیــن روحانیت و دیــن با مردم 
از جهات زیادی نســبت به گذشته پیشرفت داشته 
و وضــع فقهمان بــه اعتقاد من با ســرعت زیــاد رو به 
افزایش و نزدیک شــدن بــه قله اســت و امــروز پایان 
نامــه هــای طــلاب مــا از برخی کتــب فقهــی معروف 

عمیق تر و دقیق تر است.
 رابطه  روحانیت و مردم هم آنقدر زیاد است که برای 
مثال ، رهبــر معظم انقلاب از محبــوب ترین افرادی 
که در قید حیاتند،  هستند که اینها محصول همین 

دستگاه فقهی است. 
امروز ما باید تمام مســائلمان از طهارت و نماز تا آخر 
حدود دیــات را یک بار دیگــر اســتنباط کنیم و همه 
مقتضیات را دخیل کنیم. فقه ما ظرفیت حل تمام 
مســائل را دارد؛  امــا به همــه اقتضائات پاســخ داده 
نشــده و این به آن خاطر است که بیشــتر به فقه، به 

شکل فردی نگاه شده است. 
یک مشــکل اساســی ما در فقه،  عدم میــدان دادن 
به عقلانیت به معنای واقعی خودش بوده است. بر 
خلاف این که جزو ابزارهای اســتنباط حکم در فقه 
جواهری، عقل است؛  اما در میدان عمل بسیار مورد 
گر بخواهد نقش خودش  غفلت قرار می گیرد. حوزه ا
را با قــدرت ادامه بدهــد،  باید یک میــدان جدی به 

عقلانیت بدهد. 
نکته دیگــر در بهبــود وضعیت فقــه، اعمــال عدالت 
اجتماعی در فقه اســت. هر چقدر فقــه پیش برود و 
به عدالت اجتماعی میدان ندهد، کارآمدی خود را 

بیشتر از دست می دهد. 
 فقه امروزه دیگر نمی تواند به همان شکل 
کنده که فقط  مجموعه ای از گزاره های پرا
بایدها و نبایدهایی را برای ما بیان می کند 
بدون توجــه بــه اقتضائات زمــان و عدالت 

اجتماعی باشد. 
خوشــنویس زاده در صحبــت پایانــی خود 
به این مطلب اشاره کرد که با وجود چنین 
نقایصــی، همچنان باید در مورد گسســت  
مــردم و روحانیــت بحــث کــرد کــه آیــا ایــن 
گسســت اتفاق افتاده اســت یا خیر که نظر 
بنده این اســت کــه نســبت به گذشــته نه 
تنها گسستی نداشــته ایم بلکه این رابطه 
تقویت هم شده؛  اما بله نسبت به وضعیت 
مطلوب این گسســت و فاصله قابل رویت 

است.   

مدرسـه علمیـه مالـک اشـتر کـه در کنـار مسـجد تاریخـی رکـن الملـک قـرار دارد در سـالی تحصیلـی 
پیش رو در زمینه فضای بحث و گفت گو توانسـته اسـت اقدامات تحسـین برانگیزی داشـته باشـد. 
در ایـن حـوزه و بـا اسـتقبال خـوب طلاب، جلسـات بحـث و گفت وگو بـا عنـوان » گفتمان طلبـه عصر امام 

خمینی »قدس سره« برگزار شده است که تا به اکنون چهار جلسه از آن طی شده است. 

یک مشکل 
اساسی ما 

در فقه،  عدم 
میدان دادن 

به عقلانیت به 
معنای واقعی 

خودش
 بوده 
است



گروه رسانه ای اصفهان زیبا

ضمیمه پایداری

ضمیمه اجتماعی

راهنمای بازار

ضمیمه محلات شهر اصفهان

روزنامه دوم اصفهان زیبا

گروه رسانه ای اصفهان زیبا

ضمیمه انگلیسی IsfahanTimes

راهنمای گردشگری توریست

ضمیمه فرهنگ و هنر

ضمیمه اصناف

ضمیمه رویدادهای نمایشگاهی

ضمیمه انسان شناسی

پرونده خبری

گروه رسانه ای اصفهان زیبا

ضمیمه علم و فناوری

ضمیمه الکترونیکی تفکر   و   اندیشه

ضمیمه شبکه های اجتماعی

ضمیمه سرگرمی، طنز، تفریح

ضمیمه عکس

ضمیمه فوتبالی

ضمیمه اندیشه و علوم انسانی

ضمیمه مشاهیر

ضمیمه کودک

ضمیمه  کـــســب و کـــار

ضمیمه ادبیات کودکان و نوجوانان

ضمیمه  تاریخ اصفهان

ضمیمه روایت و داستان

ضمیمه دانستنی ها

گر رها شود، گاز مى گيرد. امام على )ع( مى فرمایند : زبان، درنده اى است كه ا

سه شنبه  28 آذر 1396

30  ربیع الاول  1439

سال سیزدهم |  شماره  3097

24 صفحه، قیمت:1000تومان

روزنـــــامه سراسری مـــــردم نصـــــف جهـــــان

ISFAHAN-E-ZIBA
 Vol. 13 | No.3097

TUESDAY. 19  DEC 2017

حرف مردم: 3000483088

esfziba.newspaper@gmail.com  |  ک 95012041  |    چــاپ :رســانه برتــر اصفهان،ميــدان امــام حســين عليــه الســام، خيابــان طالقانــى، مقابــل ارگ جهــان نمــا |    تلفــن: 32218182   |  فـــا كــس: 32219070   |    امــور آ گهــى هــا: 32229512  |    اشــترا

esfziba.newspaper@gmail.com

صاحـب امتياز:شـركت فرهنگـى هنـری مطبوعاتـى پیـام اصفهـان زیبـا | مدیـر مسـئول: دكتـر قـدرت الـه نـوروزی | مدیرعامـل و سـردبیر: مجتبـى شـاه مـرادی

دارای امتیاز 40/88 و رتبه 79 در طرح رتبه بندی روزنامه هاآیین نامه اخلاق حرفه ای اصفهان زیبا را درسایت روزنامه مطالعه کنید

www.isfahanziba.ir
www.gardeshgarmag.com
www.isftimes.ir
www.hammahale.com

ژانس عکس اصفهان زیبا آ

خبر اینستا 

نظامیان صهیونیست با وحشی گری، 
اعتراضــات جوانــان فلســطینی علیــه 
 تصمیــم ترامــپ در مــورد بیــت المقــدس را ســرکوب 
می کنند. در همین حال در اندونزی و الجزایر بیش از 
250 هزار نفر به خیابان ها  رفته و با قدس و فلسطین 
تـــعداد  هـمـچنــــین  کردنــد.  همبســتگی   اعــام 
شرکت کنندگان در تظاهرات برخی شهرهای ترکیه، 
فرانسه، آلمان، سوئیس، اتریش، ایتالیا و هلند بیش 

از 200 هزار نفر برآورد شده است.

 ادامه درگیری ها
در فلسطین اشغالی

درباره دانکرک

دانکرک را به شدت دوست داشتم 
نه به دلیل اینکه یک واقعه تاریخی 
است ، نه به دلیل اینکه ساخته نولان است ، 
نــه به دلیــل اینکــه از نظــر منتقدیــن و اهــل 
سینما مردود یا مقبول است و ... دانکرک را 
به شــدت دوســت داشــتم؛  چــون قهرمــان 
نــدارد، به شــما اجــازه می دهــد بــا کمترین 
دیالــوگ ، بیشــترین ارتبــاط بــا قلــب و نــوع 
گــر مثــل مــن  تفکرتــان داشــته باشــید و ا
فیلم های جنگی را چندان دوست نداشته 
باشید با دیدن دانکرک شاید شاعرانه ترین 
فیلم جنگی را مشاهده کنید . نماها ، رنگ و 
موسیقی عالی و ســکوت فیلم چنان اثرگذار 
اســت که وقتی صبح از خــواب برمی خیزید 
تاثیر ســکانس هــای فیلــم هنــوز در حافظه 
دیــداری تــان هســت ؛ بــه فــرض کــه تمــام 
منتقدیــن ســینما ، نقــد منفــی بــر دانکرک 
نوشته باشند،  باز هم دانکرک یکی از بهترین 

فیلم ها ست.

عـزای عمومـى در پـی مـرگ حافـظ اسـد-  تصویـر ، 
روزنامـه ایـران را در خرداد سـال 1379 نشـان می دهد؛ 
در حالـی که خبـر مرگ حافـظ اسـد ، تصویـر صفحه اول 
آن را بـه خـود اختصـاص داده اسـت. دولـت خاتمـی 
در پـی درگذشـت رئیـس جمهـور سـوریه ، سـه روز در 

ایـران اعـام عـزای عمومـی کـرد. انتخـاب بهـزاد نبـوی 
و محمدرضـا خاتمـی بـه عنـوان اعضـای هیئـت رئیسـه 
مجلـس ششـم و همچنیـن بازنگـری قانـون مطبوعات 
 در ایـن مجلـس از دیگـر عناویـن مهـم روزنامـه ایـران

 است.   

نقش                         ماضی

مریم شيرزاد

محمدرضا زائری ، پژوهشگر: در این 
کــه دشــمن بــرای  تردیــدی نیســت 
تخریب نظام جمهوری اسامی بر ماهیت دینی 
نظام تمرکز می کند و از آنجا که اساس این نظام 
در ولایــت فقیــه اســت،  مــی کوشــد تــا از طریق 
تخریب مبلغان دینی به وجهه دین آسیب بزند؛ 
اما آیا ما خودمــان نباید مراقب باشــیم و راه را بر 
تحقــق ایــن هــدف ببندیم؟حرمت امامــزاده با 
متولی آن است و قبل از هر کسی خود روحانیون 
کــه بایــد بــا  و متصدیــان امــور دینــی هســتند 
وسواس و دقت سخن بگویند و اجازه بدفهمی 

و سوء استفاده را به کسی ندهند.     

باید دقیق و با وسواس 
سخن بگوییم

اليــاس حضرتــى، نماینــده مجلــس: 
گــر مطمئن باشــند کــه وکایی  مــردم ا
گر  متعهد دارند که از حقوقشان دفاع می کنند و ا
بدانند که در مطبوعات، روشــنفکران و فعالان 
و  و منتقدانــه  گــاهـــند  آ و  سیاســی هوشــیار 
متعهدانــه جلــوی انحرافــات و اشــتباهات را 
می گیرند و باب نقد سیاسی و اجتماعی را باز نگه 
می دارند، آنگاه با خیال آسوده و اطمینان خاطر 
به کار و بارشان مشغول می شوند. هر چقدر که 
از ســرایت دعــوا و تشــنج بــه جامعــه جلوگیــری 
کنیم؛  از آن طرف از بحث و جدل در مجلس باید 

استقبال کنیم.

باید از جدل در مجلس 
استقبال کنیم

نــگار جــواهـــریان، بازیگــر: دربــاره 
بیماری هایی که نمــود فیزیکی دارند 
اصــا نمــی تــوان بــدون تحقیــق و مراجعــه بــه 

نمودهای واقعی بازی کرد. 
لااقــل مــن ایــن روش را بلد نیســتم؛ چــون هم 
کنــم و هــم  بــه بیمــاران احســاس تعهــد مــی 
می دانم کــه بازی ام تصــور عمومی را نســبت به 
این بیماران شــکل می دهد و برایم مســئولیت 
گــر در بــازی ام تصویر  اخاقــی ایجــاد می کنــد. ا
غلــط یــا ناخوشــایندی از بیمــاران ارائــه دهــم، 
 بــه ســختی مــی تــوان آن را از حافظــه جمعــی

ک کرد.   پا

 ایفای نقش بیمار 
نیاز به تحقیق دارد

محمدرضا عــارف ، نماینــده مجلس: 
کــه حــوزه و دانشــگاه  بایــد پذیرفــت 
نمی توانند یکی شــوند؛ نه دانشــگاه مــی تواند در 
ذیل حــوزه تعریــف شــود و نــه حوزه مــی توانــد با 
دانشــگاه ادغام شود؛ رســالت آنها با هم متفاوت 
اســت؛  امــا اهــداف مشــترک مــی تواننــد داشــته 
و  روز  دانــــش  از  تــوانــــد  مــی  بــاشــنــــد.حوزه 
موضوع شناســی دانشــگاه اســتفاده کند و احکام 
متناسب بیاورد و دانشگاه می تواند از حوزه که مبلغ 
روح اسام اســت، بهره ببرد و حوزه باید روح اسام 
که عبودیت حق تعالی و اخاق و انسانیت و عدالت 

است را بشناسد و بشناساند. 

 حوزه و دانشگاه 
نمی توانند یکی شوند
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ماهنامه گردشگری

با گوشى تان نخوابید

دپارتمان سامت کالیفرنیا هشدار داد که مردم 
باید گوشی های تلفن خود را حداقل به اندازه 
یک دست دورتر از خودشان نگه دارند تا خطرات حاصل 
از امواج رادیویی و آسیب های وارده به سامتی آنها 
کاهش یابد. به گزارش ایسنا ، در پی شواهدی که نشان 
می دهد استفاده از تلفن همراه با خطر ابتا به سرطان، 
کاهش توجه، بیماری های روانی و ناباروری مرتبط 
است، دپارتمان سامت کالیفرنیا دستورالعمل هایی را 
برای کاهش قرار گرفتن در معرض امواج رادیویی منتشر 

کرده است.
تبادل اطاعات در گوشی های موبایل با استفاده از 
فرکانس های پایین سیگنال های رادیویی صورت 
می گیرد که ممکن است ما را در معرض امواج رادیویی 
ناسالم قرار دهد؛  به ویژه زمانی که فایل هایی با حجم 
بالا را دانلود یا پخش می کنیم. دپارتمان سامت 
کالیفرنیا اعام کرد: تحقیقات نتوانسته اند به طور دقیق 
ک هستند؛  ثابت کنند که امواج گوشی های تلفن خطرنا
اما مطالعات کافی مبنی بر ارتباط این دو وجود دارد و به 
خصوص باید در مورد کودکان محتاط باشیم.این گروه 
کالیفرنیایی توصیه کردند که باید از هدست ها استفاده 
شود و به هنگام خواب نباید گوشی همراه را زیر بالش و یا 
روی تخت خواب قرار داد و همچنین نباید آنها را در جیب 

یا کمربند حمل کرد. 
در این هشدار آمده است که تابش امواج رادیویی در 
آیفون در حدود فاصله 5 میلی متری گوشی از بدن که 
تقریبا به ضخامت نوک خودکار است، مورد آزمایش 
قرار گرفته است. همچنین توصیه می کند که کاربران 
با استفاده از اسپیکر گوشی و هندزفری، قرار گرفتن در 

معرض گوشی را کاهش دهند.
اطاعیه این گروه نشان می دهد که امواج رادیویی 
کودکان  ممکن است راحت تر از بزرگسالان، به مغز 
نفوذ کنند. همچنین این امواج آسیب بیشتری به مغز 

کودکانی می زند که در حال رشد هستند.
کی از آن است که امواج حاصل   شواهد همچنین حا
از گوشی های تلفن ممکن است سبب ایجاد تومور در 
بخش هایی از بدن همچون مغز و گوش شوند که در 
تماس بیشتری با گوشی هستند.کمتر از یک هفته پیش 
دولت فرانسه بردن تلفن همراه به مدارس ابتدایی و 

راهنمایی این کشور را ممنوع اعام کرد.

آخر توئیت نامهدیروز
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 عربســتان ازحملــه بــه یمــن توفیقــی بــه 
دســت نخواهــد آورد واین حملــه در واقع 
همانند حملــه رژیم صهیونیســتی به غزه 

بی نتیجه باقی خواهدماند.

خبر                         آخر
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